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Αθήνα, σήµερα στις 28 Ιουνίου 2011, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΡΟΔΟΥΛΑΣ ΖΗΣΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Αναστάσιο Καρι-
πίδη, Βουλευτή Σερρών, τα ακόλουθα: 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ  κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία οι εργαζόµενοι στους παιδικούς σταθµούς
του Δήµου Βόλου αιτούνται ώστε το παιδαγωγικό προσωπικό
των παιδικών σταθµών να εξαιρεθεί από την αύξηση των ωρα-
ρίων των κλάδων εκείνων που διέπονται από ειδικές διατάξεις.

2) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Θήρας Νοµού Κυκλάδων αι-
τείται τη στελέχωση του Πυροσβεστικού Κλιµακίου Θήρας µε
προϊστάµενο αξιωµατικό καθώς και δύο οδηγούς.

3) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Νάξου και Μικρών Κυκλάδων
αιτείται τη σύνδεση της Νάξου µε το ανατολικό Αιγαίο και τη βό-
ρεια Ελλάδα. 

4) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Ωρίων – το «Δίκτυο των
Κυνηγών» εκφράζει τη διαµαρτυρία του για το µη διαφανή τρόπο
ανάθεσης µελέτης του ΥΠΑΑΤ στην Ελληνική Ορνιθολογική Εται-
ρεία.

5) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Τοπική Ένωση Δήµων και Κοινοτήτων
Νοµού Κυκλάδων αιτείται τη διατήρηση της λειτουργίας των Ει-
ρηνοδικείων στις Κυκλάδες.

6) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Συµβασιούχων
Πυροσβεστών Πυρόσβεσης Διάσωσης αιτείται να προχωρήσει η
προκήρυξη για τη σύσταση του Σώµατος των Πυροσβεστών σύµ-
φωνα µε τον ν.3938/2011.

7) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ  κατέθε-
σε αναφορά µε την οποία  ο κ. Ζακαλκάς Κωνσταντίνος  εκφράζει
τη διαµαρτυρία του για τον ΕΛΓΑ, τον οποίο θεωρεί τελείως ανα-
ξιόπιστο φορέα αποζηµιώσεων.

8) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Αχαρνών - Αστερου-
σίων Κρήτης αιτείται την εξάντληση των περιθωρίων αποζη-
µίωσης, είτε µέσω του ΕΛΓΑ είτε µέσω των ΠΣΕΑ, για την κατα-
στροφή της παραγωγής των αµπελώνων του δήµου του, λόγω
περονόσπορου.

9) Η Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΧΡΥΣΗ  ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Δαµιανός Μυρίδης,εκπαιδευ-
τικός µε τριακονταπενταετή υπηρεσία αιτείται την έκδοση
εγκυκλίου προκειµένου να  καλυφθεί η µισθολογική αδικία  για
όσους δηµοσίους υπαλλήλους ανακλήθηκε η αυτοδίκαιη από-
λυσή τους µετά από σχετική αίτηση.

10) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Αχαρνών - Αστερουσίων
Κρήτης αιτείται την αναθεώρηση όλου του προγράµµατος υλο-
ποίησης της Δακοκτονίας στην Κρήτη.

11) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  το Σωµατείο Εργαζοµένων Ωνάσειου
Καρδιοχειρουργικού Κέντρου αιτείται την εξάλειψη της παρα-
γράφου 17 άρθρου 66 του υπό ψήφιση σχεδίου νόµου «Δωρεά
και µεταµόσχευση οργάνων και άλλες διατάξεις».

12) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  το Νοµαρχιακό Σωµατείο Ατόµων µε Ανα-
πηρίες Νοµού Ηρακλείου Κρήτης αιτείται να πληροφορηθεί πότε
η Πρωτοβάθµια Επιτροπή Κρήτης εντέλλεται να ανακοινώσει
τους πίνακες οριστικών τοποθετήσεων ειδικών κατηγοριών δη-
µόσιου τοµέα του έτους 2008.

13) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Προϊσταµένη του Τµήµατος Χρηµατο-
οικονοµικής και Ασφαλιστικής στο Παράρτηµα Αγίου Νικολάου-
ΤΕΙ Κρήτης αιτείται τη συνέχιση λειτουργίας του τµήµατος για
το επόµενο ακαδηµαϊκό έτος 2012-13.

14) Ο Βουλευτής Καστοριάς κ. ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος της Πανελλήνιας Οµο-
σπονδίας Εµπειροτεχνών ΠΟΕΕΔΕ ο Πρόεδρος του Συνδέσµου

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’
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Εµπειροτεχνών ΕΔΕ Νοµού Καστοριάς και ο Αντιπρόσωπος ΓΣΕ-
ΒΕΕ αιτούνται την κατάργηση όλων των απευθείας αναθέσεων
έργων ανεξαρτήτως ποσού προϋπολογισµού και τη δηµοπρά-
τηση όλων των έργων την ίδια µέρα και ώρα.

15) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Αχαρνών - Αστερουσίων
Κρήτης αιτείται την εξάντληση των περιθωρίων αποζηµίωσης,
είτε µέσω του ΕΛΓΑ είτε µέσω των ΠΣΕΑ, για την καταστροφή
της παραγωγής των αµπελώνων του δήµου του, λόγω περονό-
σπορου.

16) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος του Δήµου Διακοπτού
Νοµού Αχαΐας εκφράζει την αντίθεση των κατοίκων της περιοχής
όσον αφορά στη χάραξη της νέας σιδηροδροµικής γραµµής που
προτείνει η ΕΡΓΟΣΕ.

17) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  το Θεραπευτήριο Χρονίων Παθήσεων Λα-
σιθίου Κρήτης αιτείται την κάλυψη των αναγκών του από υπηρε-
τούντες σε εναλλακτική κοινωνική υπηρεσία ως αντιρρησίες
συνείδησης.

18) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  οι επιστηµονικοί φορείς των εκπαιδευτι-
κών Γαλλικής και Γερµανικής Γλώσσας και Φιλολογίας όλης της
χώρας και ο Πανελλήνιος Σύλλογος Καθηγητών Ιταλικής Γλώσ-
σας και Φιλολογίας  αιτούνται την ανάκληση της υπουργικής
απόφασης 66302/Γ2 της 10-06-2011.

19) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  το Σωµατείο Υπαλλήλων Οδοντοτεχνιτών
Αθήνας, Πειραιά και περιχώρων αιτούνται µία απάντηση σχετικά
µε τα χρήµατα που διατέθηκαν για τις εξετάσεις των υπαλλήλων
οδοντοτεχνιτών για το 2011.

20) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ  ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ  κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος του ΤΕΙ
Αθήνας  αιτείται τον απαιτούµενο συντονισµό από τους αρµόδι-
ους φορείς, έτσι ώστε να ασκείται ενιαία εκπαιδευτική πολιτική,
προς όφελος των σπουδαστών και του ιδρύµατος.

21) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ  ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατό-
µων µε Αναπηρία αιτείται τη λήψη θεσµικών προστατευτικών µέ-
τρων και πολιτικών για τα άτοµα µε αναπηρία και τις οικογένειές
τους.

22) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο γίνεται διαµαρτυρία για τη
διαγραφή από τα υπό κατασκευή έργα του δρόµου Αγκαθιά - Χα-
µέζι.

23) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Δηµήτρης Λαιµός αιτείται
την έκδοση  συµπληρωµατικής διάταξης για την τακτοποίηση
των ηµιυπαίθριων χώρων που δεν συµπεριλαµβάνονταν στις δια-
τάξεις του  ν.3843/2010.

24) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜ-
ΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι επιτυχόντες του
ν.2643 της κεντρικής Μακεδονίας  αιτούνται την προσθήκη κοι-
νωνικών κριτηρίων στη σχετική υπουργική απόφαση που ορίζει
τα κριτήρια και τις προτεραιότητες για τους νέους διορισµούς,
µε σκοπό την άµεση επαγγελµατική αποκατάσταση των προστα-
τευόµενων από το ν.2643/98.

25) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜ-
ΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  οι Επιστηµονικές Ενώ-
σεις Καθηγητών Γαλλικής και Γερµανικής Γλώσσας και Φιλο-

λογίας αιτούνται τη διατήρηση όλων ανεξαιρέτως των οργανικών
θέσεων καθηγητών γαλλικής και γερµανικής γλώσσας στο Λύ-
κειο και το Γυµνάσιο κ.λπ..

26) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜ-
ΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Κουτρουµπάνος
Διονύσιος, Εκπαιδευτικός ΠΕ11-Τεχνικός Σύµβουλος ΣΕΓΑΣ αι-
τείται το διορισµό των εκπαιδευτικών-γυµναστών που ανήκαν
στον κλειστό πίνακα του τριανταµήνου.

27) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜ-
ΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  οι επιστηµονικοί φορείς
των καθηγητών Γαλλικής και Γερµανικής Γλώσσας και Φιλολο-
γίας  εκφράζουν τη διαµαρτυρία τους για την κατάργηση της δι-
δασκαλίας της β’ ξένης γλώσσας στα δηµοτικά και στα γυµνάσια.

28) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΒΛΑΧΟΣ  κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά την άµεση ανάγκη
κατασκευής του έργου της αποχέτευσης στο Δήµο Σαρωνικού.

29) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ  ΤΑΣΟΥΛΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  οι  διακεκριµένοι αθλητές µε
βάση τη διάταξη του άρθρου 34 του ν.2725/1999 αιτούνται τον
άµεσο διορισµό τους.

30) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΒΛΑΧΟΣ  κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανάγκη
διάσωσης και αναβάθµισης του Ασκληπιείου Νοσοκοµείου Βού-
λας.

31) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ (ΣΙΜΟΣ) ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Γονέων και Κηδε-
µόνων Γυµνασίου Αλιβερίου διαµαρτύρεται για την υπουργική
απόφαση Φ8/61284/Γ1/27-05-2011 του Υπουργείου Παιδείας
σχετικά  µε τη διδασκαλία της δεύτερης ξένης γλώσσας επιλο-
γής στα γυµνάσια.

32) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος του Δήµου Ερυµάνθου  εκ-
φράζει τη δυσαρέσκειά του για την εξαφάνιση των ορεινών και
ηµιορεινών δήµων από το διοικητικό χάρτη της Ελλάδας  µε την
εφαρµογή του σχεδίου «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ».

33) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΒΛΑΧΟΣ  κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται ότι γίνεται
προετοιµασία ενοποίησης των επιµελητηρίων στο πλαίσιο του
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», ώστε να λειτουργεί ένα επιµελητήριο ανά νοµό.

34) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος του Δήµου Αλµωπίας
αιτείται την ένταξη του Κέντρου Υγείας Αριδαίας στη Γ’ Ζώνη
Εφηµέρευσης.

35) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία  η Ιερά Μητροπόλεως Δρυινουπόλεως, Πω-
γωνιανής και Κονίτσης για την «Κάρτα του Πολίτη» εκφράζει την
αντίθεσή της προς την «Κάρτα του Πολίτη».

36) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Επιστηµονικού Προ-
σωπικού του ΙΓΜΕ διαµαρτύρεται για τον πρόσφατο κυβερνητικό
σχεδιασµό όπως παρουσιάστηκε στα ΜΜΕ και αφορά τη διάλυση
του ΙΓΜΕ.

37) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ  ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία  το Σωµατείο Δηµοτικών Αστυνοµικών Νοµού
Δωδεκανήσου  εκφράζει τις θέσεις, τις ενστάσεις και τις προτά-
σεις του αναφορικά µε την λειτουργία της δηµοτικής αστυνο-
µίας.

12774 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



38) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η κ. Πόπη Καρδουλάκη αιτείται την ρύθ-
µιση θεµάτων που αφορούν ληξιπρόθεσµες οφειλές  της προς
το δηµόσιο.

39) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  οι γονείς παιδιών του Δηµοτι-
κού Σχολείου Πλατάνου αιτούνται τη διατήρηση του Δηµοτικού
Σχολείου Πλατάνου.

40) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ  ΔΑΒΑΚΗΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Κεντρική Συνεταιριστική Ένωση
Σύκων & Ξηρών Καρπών «ΣΥΚΙΚΗ» εκφράζει την αντίθεσή της σε

καταργήσεις διατάξεων της ισχύουσας νοµοθεσίας που αφο-
ρούν στην απεντόµωση των ξηρών σύκων µετά την παραλαβή
τους από τους παραγωγούς, τις προδιαγραφές που πρέπει να
πληρούν οι χώροι παραλαβής και αποθήκευσης κλπ. 

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 15626/03-05-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Κουβέλη Φωτίου - Φανουρίου, Λεβέντη Αθανασίου, Τσού-
καλη Νικολάου, Ψαριανού Γρηγορίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.
3844/16-06-2011 έγγραφο από την Υπουργό Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης  η ακόλουθη απάντηση:
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



2. Στην µε αριθµό 15848/05-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Χρυσανθακόπουλου Αλέξανδρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

2695/16-06-2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων  η ακόλουθη απάντηση:

12776 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



3. Στην µε αριθµό 16136/11-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Τσιάρα Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 2/43423/0022/

16-06-2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η ακό-
λουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 16711/23-05-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Κόλλια - Τσαρουχά Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 5274 B/16-

06-2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής  η ακόλουθη απάντηση:

12778 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



5. Στην µε αριθµό 16717/23/05/2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Τσίπρα Αλεξίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 29220/16-6-2011  έγ-

γραφο  από τον Υφυπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης η ακόλουθη απάντηση:

12780 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



6. Στην µε αριθµό 16900/25-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Παπαδόπουλου Αθανασίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 2699/16-

06-2011  έγγραφο  από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων  η ακόλουθη απάντηση:
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12782 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



7. Στην µε αριθµό 16927/25-05-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Πλεύρη Αθανασίοτ, Γεωργιάδη Σπυρίδωνος - Αδώνιδος
δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 60833/ΙΗ/16-06-2011 έγγραφο  από τον

Υφυπουργό Παιδείας, Δια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων  η
ακόλουθη απάντηση:
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8. Στην µε αριθµό 16928/25-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Ροντούλη Αστέριου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1312/16-06-2011

έγγραφο  από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
η ακόλουθη απάντηση:

12784 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9. Στην µε αριθµό 16940/25-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αντωνακόπουλου Παναγιώτη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1313/16-

06-2011 έγγραφο  από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων η ακόλουθη απάντηση:

12786 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



10. Στην µε αριθµό 17145/31-05-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Βόζεµπεργκ Ελισσάβετ (Ελίζας) δόθηκε µε το υπ αριθµ.

62676/ΙΗ/16-06-2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Παιδείας, Διά
Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων  η ακόλουθη απάντηση:
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11. Στην µε αριθµό 17453/03-06-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Σκραφνάκη Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1338/16-06-2011

έγγραφο  από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων η ακόλουθη απάντηση:

12788 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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12. Στην µε αριθµό 17588/07-06-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Γεωργιάδη Σπυρίδωνος - Αδώνιδος, Πλεύρη Αθανασίου
δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 2734/16-06-2011 έγγραφο από τον Υφυ-

πουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων  η ακόλουθη απάν-
τηση:

12790 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα επιστολή του
Πρωθυπουργού κ. Γεωργίου Παπανδρέου προς τον Πρόεδρο
της Βουλής κ. Φίλιππο Πετσάλνικο µε θέµα «Κυβερνητική µετα-

βολή», η οποία θα καταχωρισθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συ-
νεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα επιστολή του Πρωθυπουργού, κ. Γεωρ-
γίου Παπανδρέου έχει ως εξής:

12792 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Εισερχόµεθα στην ηµε-
ρήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί της αρχής, του άρθρου και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Με-
σοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2012-2015». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή ο κατάλογος των οµιλη-
τών είναι µακρύς και αποµένουν να µιλήσουν εκατόν είκοσι έξι
Βουλευτές, επαναφέρω την πρόταση που έγινε χθες και από τον
Προεδρεύοντα κ. Πολύδωρα και από τον Προεδρεύοντα κ. Αρ-
γύρη, για περιορισµό του χρόνου οµιλίας στα έξι λεπτά και θα
σας παρακαλέσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γίνει απο-
δεκτή, για να διευκολυνθούν περισσότεροι συνάδελφοι. 

ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, χθες το βράδυ ήταν
επτά λεπτά ...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Έχετε δίκιο, κυρία Πα-
πανδρέου. Το κάνουµε και αυτό. Ξέρετε ότι το Προεδρείο πάντα
έχει µια ανοχή. Θα παρακαλέσω όµως, να το δεχθείτε αυτό γιατί
υπάρχουν ακόµα εκατόν είκοσι έξι συνάδελφοι για να µιλήσουν.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Να κόψετε από τους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Θα υπάρχει περιορισµός
παντού. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Να έχουµε έναν προγραµµατι-
σµό για να ξέρουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν γνωρίζουµε πόσοι Υπουργοί θα µιλήσουν. Γνωρί-
ζουµε ότι ο Υπουργός Περιβάλλοντος θα οµιλήσει σήµερα. Θα
υπάρξει η δυνατότητα να γίνουν και οι περικοπές που χρειάζον-
ται, αλλά και να µιλήσουν περισσότεροι συνάδελφοι.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, κ. Αθανάσιος Παπαγε-
ωργίου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αναµφισβήτητα η κατάσταση στη χώρα µας είναι κρίσιµη. Καλού-
µαστε σήµερα να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων. Οι απο-
φάσεις είναι για όλους µας δύσκολες, αλλά και τα διλήµµατα
είναι υπαρκτά γιατί, κατά τη γνώµη µου, η χώρα κινδυνεύει να
οδηγηθεί πια σε αδιέξοδο και να καταστραφεί ακόµη και από τυ-
χαίο ή τυχαία γεγονότα.

Ανεξάρτητα, επίσης, από το αν κάποιοι θεωρούν ότι τα διλήµ-
µατα των εταίρων είναι εκβιαστικά, το πρόβληµα, κατά τη γνώµη
µου, για τη χώρα µας είναι υπαρκτό και η κατάσταση των πραγ-
µάτων κρίσιµη και επικίνδυνη. Φυσικά, επικαλούνται κάποιοι ότι
το σενάριο βήτα ή το σενάριο γάµα που ακούσαµε θα είναι σω-
στικό για τη χώρα µας, αυτό δηλαδή που απεργάζονται.

Η αίσθησή µου είναι απ’ αυτά που παρακολουθώ από τη διεθνή
ειδησεογραφία ότι, εάν δεν ψηφιστεί το µεσοπρόθεσµο, θα
υπάρξει σενάριο βήτα, αλλά εγγυήσεις που θα δοθούν για τις
τράπεζες, οι οποίες µας δάνεισαν και κινδυνεύουν να υποστούν
ζηµιά ή αν µας δανείζουν, θα µας δανείζουν µόνο για το ποσό
που θα χρειαστούµε να αποπληρώσουµε τις τράπεζες. Δεν θα
τους ενδιαφέρει φυσικά το µέλλον της χώρας, θα µας αφήσουν
στην τύχη. Αυτή είναι η σκληρή πραγµατικότητα.

Όλα αυτά, λοιπόν, µας οδηγούν εκ των πραγµάτων να ψηφί-
σουµε το µεσοπρόθεσµο.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέραν των κινδύνων που
προκύπτουν από τη µη ψήφιση, υπάρχουν, κατά τη γνώµη µου,
και άλλοι προβληµατισµοί και σωρεία αγωνιών, αλλά και ανησυ-
χιών για τη βιωσιµότητα του εγχειρήµατος για το αύριο και το
µέλλον της χώρας µας.

Εγώ έχω τρία σπουδαία, µεγάλα ερωτήµατα για το µέλλον της
χώρας, αγαπητοί συνάδελφοι. Πρώτον: Μήπως τα νέα µέτρα
οδηγήσουν σε παράταση της ύφεσης; Είναι ένα ερώτηµα.
Μήπως οδηγήσουν σε νέα βύθιση την οικονοµία της χώρας µας;
Τι κάνει η Ευρωπαϊκή Ένωση και η τρόικα; Δεν έχει διδαχθεί από
το εγχείρηµα του µνηµονίου; Είναι µοιραία η επίπτωση της βύθι-
σης ή της παράτασης της ύφεσης της χώρας µας; Και αν είναι
διαφορετικά τα πράγµατα, γιατί δεν συζητάµε στη χώρα µας µαζί
µε τους εταίρους, µαζί µε την τρόικα αυτό που λέµε ένα πακέτο

µέτρων για την ανάπτυξη;
Διότι είναι δεδοµένο, αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελ-

φοι, ότι χάσαµε όλα τα αναπτυξιακά εργαλεία την προηγούµενη
περίοδο του µνηµονίου. Φυσικά, δέχθηκαν µερικά µέτρα που
αφορούν ένα πιθανό αναπτυξιακό πακέτο, όπως τη µη κατάθεση
της ίδιας της συµµετοχής στα προγράµµατα του ΕΣΠΑ. Όµως,
θα σας έλεγα ότι στο µακροπρόθεσµο, όπως εµφανίστηκε, το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων είναι µειωµένο µέχρι το 2015
στο 10%. Μα, χωρίς Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, που
είναι η ατµοµηχανή της ανάπτυξης στην Ελλάδα -και έχει παρα-
τηρηθεί ότι µε ένα δισεκατοµµύριο δηµιουργείς αξίες ΑΕΠ στη
χώρα δύο δισεκατοµµυρίων, αν αυξήσεις το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων- µπορούµε να πάµε σε ανάπτυξη;

Πρέπει να κινηθούν οι ΣΔΙΤ, πρέπει να κινηθούν οι µεγάλες
επενδύσεις, πρέπει να κινηθούν τα προγράµµατα για την αξιο-
ποίηση του ορυκτού πλούτου. Είναι σίγουρο ότι η µονοµέρεια
που υπήρξε στο µνηµόνιο για την υιοθέτηση µόνο περιοριστικών
µέτρων στο πρόγραµµα επέµβασης στη χώρα µας οδήγησε την
ελληνική οικονοµία στη συρρίκνωση και το µαρασµό. Μαθηµα-
τικά, θα µας οδηγήσει και πάλι σε νέα µέτρα τη στιγµή που θέλω
να το υπενθυµίσω σε όλο τον κόσµο ότι το πρόσηµο είναι θετικό
για την ανάπτυξη των οικονοµιών. Μόνο εµείς έχουµε αρνητικό
πρόσηµο στην αύξηση του ΑΕΠ.

Το δεύτερο µεγάλο ερώτηµα είναι το χρέος. Η αίσθησή µου
είναι ότι µε αυτό που πάει να γίνει µε την εθελοντική αναδιάρ-
θρωση του χρέους δεν θα υπάρξει λύση στο µεγάλο πρόβληµα
του τεράστιου δηµοσίου χρέους.

Διότι, κυρίες και κύριοι, δεν πληρώνονται δάνεια της τάξης των
30, των 15 ή των 27 δισεκατοµµυρίων ή και αν υποτεθεί ότι µε-
τακινηθούν οι τόκοι του δανείου πάλι θα εξακολουθούν, γιατί
αυτά αφορούν τόκους. Δεν µπορώ να αντιληφθώ πώς παίρνει
σαν παραδοχή ότι θα έχει πλεόνασµα 6,5%, που δεν έχει γίνει σε
καµµιά ευρωπαϊκή χώρα πλην της Νορβηγίας, όπου λόγω των
πετρελαίων, δηλαδή, πήγε σε τέτοιο θετικό πρόσηµο το πρωτο-
γενές πλεόνασµα.

Αν πεις, όµως, ότι το δέχεσαι, αν κάνεις το 6,5% του πλεονά-
σµατος αναγωγή στο ΑΕΠ που είναι 230 δισεκατοµµύρια, είναι
17 δισεκατοµµύρια, όσα θα πληρώσουµε φέτος σε τόκους. Δεν
µπορεί να το αντέξει αυτό η χώρα, αυτόν τον µεγάλο τόκο, αυτό
το «λίπος».

Άρα πρέπει, κατά τη γνώµη µου, να αξιοποιήσουµε όλα τα ερ-
γαλεία, χωρίς φυσικά να οδηγηθούµε σε πιστωτικό επεισόδιο. Τα
εργαλεία είναι χαµηλό το επιτόκιο από τις χώρες, οι οποίες µας
δάνεισαν. Με 1% χαµηλότερο επιτόκιο από το 4,5% που µας δί-
νουν σήµερα, πάµε στο επιτόκιο της Γερµανίας δηλαδή 3,5%.
Είναι 3,5 δισεκατοµµύρια το χρόνο όφελος για τη χώρα. Είναι
πολύ σπουδαίο ποσό.

Δεύτερον, αγορά από το ταµείο οµολόγων από τη δευτερο-
γενή αγορά. 

Τρίτον, διαγραφή από την ΕΚΤ -πρέπει να το συνειδητοποιήσει
κάποια στιγµή η ΕΚΤ- του χρέους προς την Ελλάδα ή και άλλων
χρεών. Δεν έχει καµµία επίπτωση, ούτε δηµιουργεί πιστωτικό
επεισόδιο, συν του γεγονότος ότι όσα οµόλογα αντικαθίστανται
πρέπει να τα χρησιµοποιεί αυτήν την περίοδο το τραπεζικό σύ-
στηµα  για να κάνει δάνεια, ως εγγύηση, δηλαδή.

Πρέπει, λοιπόν, να γίνει τώρα αυτή η προσέγγιση µε όλα τα
εργαλεία, µε όλα τα µέσα για την αντιµετώπιση του χρέους, διότι
αυτή η προσπάθεια αργότερα δεν θα έχει αποτελέσµατα. Θα µα-
ραζώσει η οικονοµία και τότε πιθανόν, µπορεί να επιβληθούν
άλλα µέτρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κυρία Πρόεδρε, ένα λεπτό.
Το τρίτο ερώτηµα αφορά την αξιοποίηση της ακίνητης περι-

ουσίας και τις ιδιωτικοποιήσεις. Η εµπειρία από άλλες χώρες και
ιδίως από τη Λατινική Αµερική, είναι τραγική. Πίσω από αυτούς
τους οργανισµούς και ιδιαίτερα, πίσω από το Διεθνές Νοµισµα-
τικό Ταµείο ήταν στοιχισµένα funds. Αγόρασαν όσο-όσο τα περι-
ουσιακά στοιχεία αυτών των λαών, οι οποίοι µπήκαν σ’ αυτό το
πρόγραµµα, και µετά από λίγα χρόνια τα πούλησαν σε εξαπλάσια
τιµή.
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Άρα πρέπει να προσεχθεί ιδιαίτερα να µην πωληθούν σε υπο-
αξίες αυτά τα περιουσιακά στοιχεία. Ιδιαίτερα, θα πρέπει να προ-
σεχθούν τα δηµόσια αγαθά.

Βέβαια, θα διερωτηθεί κάποιος  ότι για ό,τι συνέβη στη χώρα
µας, δεν φταίει η Ευρωπαϊκή Ένωση και οι ξένοι που υπηρετούν
τα συµφέροντά τους; Όµως, πρέπει κι εµείς να αντιληφθούµε ότι
τώρα πια όντας στην  Ευρωζώνη και έχοντας ένα νόµισµα, όπως
το ευρώ, εµείς είµαστε αυτοί, και αυτοί είµαστε εµείς. Έχουµε,
δηλαδή,  την ίδια µοίρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Οι ζηµιές που θα προκληθούν στο ευρώ, οι ζηµιές που θα υπο-

στεί η χώρα και αυτοί είναι πολύ µεγάλες.
Για να µην επιβεβαιωθεί, λοιπόν, αυτό που εικάζουν πάρα πολ-

λοί αρθρογράφοι -ότι θα γίνουν όλοι αυτοί οι χειρισµοί, που προ-
είπα, σε χρόνο παράταιρο και θα έχει µεγάλες και καταστροφικές
επιπτώσεις- πιστεύω ότι τώρα πρέπει να ξεκινήσουν αυτές οι πο-
λιτικές ενεργοποιήσεις όλων αυτών των εργαλείων.

Ψηφίζουµε το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα για να κρατήσουµε
ανοιχτούς τους ορίζοντες στη χώρα µας, για να µπορεί η χώρα
να έχει προοπτική, να διαπραγµατευτεί, για να µπορεί η χώρα να
σταθεί στα πόδια της και να αντιµετωπίσει, έστω και µε δυσχε-
ρείς όρους, το µεγάλο της πρόβληµα, το πρόβληµα της επιβίω-
σης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε Πα-
παγεωργίου.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  ο προλαλήσας συνάδελφος

φρόντισε να µην επαναλάβει το εκβιαστικό δίληµµα, το οποίο
φαίνεται να αναπαράγουν όλοι οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ «Ή ψη-
φίζεται το µεσοπρόθεσµο ή χρεοκοπούµε». Φρόντισε να δώσει
µια λίγο διαφορετική διάσταση στο ζήτηµα αυτό.

Πλην, όµως, εγώ πιστεύω ότι το βασικό όπλο, το οποίο θα πρέ-
πει να απαντήσουµε σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι  και
κύριοι Υπουργοί, δεν είναι τι θα συµβεί αν δεν ψηφιστεί αυτό το
µεσοπρόθεσµο, είναι αν θα µπορούσε να υπάρχει ένα άλλο µε-
σοπρόθεσµο, το οποίο να είναι πιο αποτελεσµατικό και πιο ου-
σιαστικό.

Για να µπορέσουµε να καταλήξουµε στο αν µπορεί να υπάρχει
ένα άλλο µεσοπρόθεσµο, το οποίο θα ήταν πιο αποτελεσµατικό,
πρέπει, πρώτα από όλα, να δεχθούµε, κύριοι Υπουργοί, ότι η πο-
λιτική σας µέχρι σήµερα δεν έχει επιφέρει τα αναµενόµενα απο-
τελέσµατα κι αν το δεχθούµε αυτό, να δώσουµε την ερµηνεία
γιατί απέτυχε η πολιτική σας.

Μου έκανε πολύ εντύπωση ότι ο νυν Υπουργός Περιβάλλοντος
σήµερα στους «FINANCIAL TIMES» έγραψε ένα άρθρο, µε το
οποίο ζητά να δοθεί στην Ελλάδα περισσότερος χρόνος και στο
οποίο, κύριε Υπουργέ, δεν κάνει σχεδόν καµµία αυτοκριτική για
τη σηµερινή οικονοµική πραγµατικότητα. Λίγο-πολύ, αποδίδει τις
ευθύνες για την κατάσταση της χώρας και για την κρίση, την
οποία βιώνουµε σήµερα, στη λαϊκίστικη αντιπολίτευση και σε
αδυναµίες του ευρωπαϊκού οικοδοµήµατος. 

Μα, το πιστεύετε, πραγµατικά, αυτό; Πιστεύετε ότι σήµερα η
Κυβέρνηση δεν έχει καµµία απολύτως ευθύνη για το γεγονός ότι
δεν έχουµε καταφέρει να πετύχουµε ούτε έναν από τους κεντρι-
κούς δηµοσιονοµικούς στόχους, για τους οποίους δεσµεύτηκε
αυτή η Κυβέρνηση πριν από ένα χρόνο; 

Να συµφωνήσουµε σε τρία απλά πράγµατα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Γιατί δεν πέτυχε µέχρι σήµερα η πολιτική σας; Πρώ-
τον, διότι οδήγησε σε ένα σπιράλ ύφεσης, πολύ πιο βαθιάς από
αυτήν την οποία κι εσείς οι ίδιοι είχατε προβλέψει. Δεύτερον,
διότι η Κυβέρνηση απέτυχε, είτε γιατί δεν ήθελε είτε γιατί δεν
µπορούσε να διευρύνει τη φορολογική βάση και να περιορίσει
τη φοροδιαφυγή. Και τρίτον, διότι η Κυβέρνηση απέτυχε όχι γιατί
δεν µπορούσε, αλλά γιατί δεν ήθελε να βάλει πραγµατικό χέρι
στο δηµόσιο.

Ο κ. Φωτόπουλος και οι κάθε κύριοι Φωτόπουλοι εξακολου-
θούν να είναι προνοµιακοί σας συνοµιλητές. Εάν µπορούµε να
συµφωνήσουµε σε αυτά, εάν µπορούµε να συµφωνήσουµε ότι
αυτές είναι οι κεντρικές αιτίες αποτυχίας της πολιτικής –και πολ-
λοί συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ που πήραν το λόγο συµφωνούν ότι
αυτές είναι οι βασικές αιτίες αποτυχίας της πολιτικής- τότε γιατί
επιµένετε για άλλη µία φορά να υιοθετήσετε µία πολιτική συν-
ταγή υπερφορολόγησης µιας εξαντληµένης οικονοµίας; 

Ακούω συχνά το επιχείρηµα, «Μα, δεν υπάρχει άλλος δρόµος.
Αυτό µας επιβάλλεται από την τρόικα!». Ξέρετε πολύ καλά ότι
αυτό δεν είναι αλήθεια. Ξέρετε πολύ καλά ότι και ο κ. Τόµσεν
επέµενε ότι από εδώ και στο εξής η αναλογία της εξοικονόµησης
των πόρων και του περιορισµού του ελλείµµατος θα πρέπει να
προέλθει κατά τα 2/3 από εξοικονόµηση δαπανών και κατά το 1/3
από πρόσθετη φορολόγηση. 

Και αυτό το δέχτηκε και ο ίδιος ο κ. Βενιζέλος σε µία πολύ απο-
καλυπτική συνέντευξη, την οποία έδωσε στον κ. Χατζηνικολάου
στο ALTER. Λίγο-πολύ οµολόγησε ότι ο Υπουργός, ο οποίος ει-
σηγείται το µεσοπρόθεσµο δεν συµφωνεί µε το µείγµα της πολι-
τικής, το οποίο καλείται η Βουλή να ψηφίσει. Το λέει πάρα πολύ
ξεκάθαρα, ότι αυτό πρέπει να γίνει για να κλείσουν τα νούµερα,
για να ψηφιστεί. Αν, λοιπόν, ο κ. Βενιζέλος δεν συµφωνεί επί της
ουσίας µε το µείγµα της πολιτικής, ποιος συµφωνεί τελικά; Δεν
συµφωνεί ο κ. Βενιζέλος, δεν συµφωνεί η τρόικα, δεν συµφωνεί
ο κ. Παπανδρέου, γιατί ψηφίζουµε, λοιπόν, τελικά αυτό το µεσο-
πρόθεσµο και δεν ψηφίζουµε κάποιο διαφορετικό µεσοπρόθε-
σµο; 

Οι Γάλλοι, ξέρετε, έχουν µία έκφραση, η οποία λέει: «Ίδιες αι-
τίες, ίδια αποτελέσµατα». Αν δεν αλλάξει τίποτα στο µείγµα πο-
λιτικής, τα αποτελέσµατα θα είναι και πάλι τα αναµενόµενα. 

Η υπερφορολόγηση, κύριοι Υπουργοί, δεν θα δουλέψει. Δεν
δούλεψε µέχρι σήµερα, δεν θα δουλέψει από εδώ και στο εξής
σε ακόµη µεγαλύτερο βαθµό. Μα, δεν ξέρετε, δεν κυκλοφορείτε
στην πιάτσα να δείτε ότι οι πολίτες το µόνο που ζητούν, όταν
αγοράζουν οποιοδήποτε προϊόν ή οποιαδήποτε υπηρεσία είναι
να αφαιρείται ο ΦΠΑ από την τιµή του προϊόντος ή της υπηρε-
σίας; Αυτή είναι η πραγµατικότητα στην αγορά σήµερα. Η αύ-
ξηση του ΦΠΑ θα αυξήσει τη φοροδιαφυγή. 

Καταργήστε και το «καρότο των αποδείξεων», ώστε να µην
υπάρχει κανένα επιπρόσθετο κίνητρο, πέραν του κτισίµατος του
αφορολόγητου, για τους πολίτες, για να ζητούν αποδείξεις. Δη-
µιουργείτε τέτοιες στρεβλώσεις που επιβαρύνετε αυτούς που
αποδεδειγµένα δεν µπορούν να φοροδιαφύγουν µε πρόσθετους
φόρους. 

Κύριε Υπουργέ, προσέξτε το αυτό. Ένας µισθωτός µε 15.000
ευρώ πραγµατικό εισόδηµα, µε ένα σπίτι εκατό τετραγωνικών και
ένα αυτοκίνητο χιλίων εξακοσίων κυβικών θα κληθεί να πληρώσει
φόρο από το τεκµήριο, που θα ισοδυναµεί µε εισόδηµα 21.000
ευρώ. Μιλάµε για µισθωτό, ο οποίος αποδεδειγµένα δεν µπορεί
να φοροδιαφύγει. Πείτε µου αν έχει λογική αυτό. Πείτε µου γιατί
δεν εξαιρείτε αυτούς, οι οποίοι αποδεδειγµένα δεν µπορούν να
φοροδιαφύγουν από τα τεκµήρια; Από πού θα έχει πρόσθετο ει-
σόδηµα αυτός; Γιατί τον θεωρείτε a priori φοροφυγά, όταν ξέ-
ρετε ότι αυτός δεν µπορεί να φοροδιαφύγει; Και γιατί, εν πάση
περιπτώσει, επιβάλλετε το ίδιο τέλος στο παραθαλάσσιο µαγαζί
της Μυκόνου µε τη µικρή ταβέρνα στο Περιστέρι; 

Επιβάλλεται, κύριοι Υπουργοί, να προσγειωθείτε στην πραγ-
µατική οικονοµία και να αντιληφθείτε ότι η συνταγή την οποία
έχετε υιοθετήσει δεν δούλεψε και δεν θα δουλέψει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Υπάρχει άλλος δρόµος; Η πιο επιθετική µείωση των κρατικών
δαπανών. Ναι, υπάρχει άλλος δρόµος. Να συµφωνήσουµε ότι
δεν θα δίνουµε 700 εκατοµµύρια κάθε χρόνο για το ταµείο των
συνταξιούχων της ΔΕΗ. Έχουµε πληρώσει 4 δισεκατοµµύρια
ευρώ σε αυτήν την ιστορία τα τελευταία δέκα χρόνια. Υπάρχει
άλλος δρόµος. Υπάρχει ο δρόµος να τα βάλουµε µε τις συντε-
χνίες του δηµοσίου, αρκεί να έχουµε την πολιτική βούληση να το
κάνουµε. Εγώ προσωπικά το έχω κάνει και µε τις δικές µας τις
συντεχνίες και έχω αναλάβει και το πολιτικό κόστος αυτής της
σύγκρουσης. Ελάτε, όµως, να δεσµευθούµε ότι θα το κάνουµε
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όλοι µαζί, για να µπορέσουµε να στείλουµε ένα πραγµατικό µή-
νυµα δικαιοσύνης. 

Επειδή στο Βήµα µε ακολουθεί ο εκλεκτός συνάδελφος κ. Αν-
δρουλάκης, φαντάζοµαι ότι και αυτός –χωρίς να θέλω να προ-
εξοφλήσω τι θα πει- θα σας µιλήσει και θα σας πει και τη δική
του άποψη για τη δυνατότητα να σκεφθούµε έξω από το περιο-
ρισµένο κουτί µέσα από το οποίο σκεφτόµαστε συνέχεια, για το
πώς µπορούµε να ξεπεράσουµε αυτήν την κρίση. 

Με αυτού του είδους, όµως, τις συνταγές και τις µεθόδους τα
ίδια αποτελέσµατα θα συζητάµε και πάλι. Και το Σεπτέµβριο εδώ
πέρα θα βρισκόµαστε και θα συζητάµε γιατί απέτυχαν αυτά τα
οποία όλοι έχουµε προεξοφλήσει ότι θα αποτύχουν. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Δηµήτριος Ανδρου-
λάκης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε,
είναι καλό να φοβόµαστε, όταν οι «πολλοί» σε µέθη και ευφορία,
τρέχουν σαν κοπάδι υπεραισιόδοξοι προς την ίδια κατεύθυνση.
Αντίθετα, πρέπει να αντισταθούµε στην κουλτούρα του φόβου,
να είµαστε ψύχραιµοι και θαρραλέοι, όταν αντιστρέφονται τα αι-
σθήµατα των «πολλών», όταν κυριαρχεί ο φόβος και το βάζουν
στα πόδια στην εντελώς αντίθετη κατεύθυνση ή γοητεύονται από
σενάρια και θεωρίες συνωµοσίας, από αστρολογικές προβλέψεις
ολικών καταστροφών.

Όσον αφορά το χρέος, είτε το συγκρατήσουµε στο 150%,
όπως προσπαθεί να κάνει η Κυβέρνηση µέχρι το 2013 είτε το
αφήσουµε  να φθάσει στο 200% µέχρι το 2014, όπως άλλοι έµ-
µεσα µας προτείνουν, σε κάθε περίπτωση αυτό το χρέος είναι
πολύ µεγάλο για να είναι δυνατόν να αποπληρωθεί µε τους συγ-
κεκριµένους όρους αποπληρωµής και το δυνητικό ρυθµό ανά-
πτυξης της χώρας. 

Άρα πρέπει να επιλέξουµε την κατάλληλη στιγµή ψύχραιµα –
δύσκολο πρόβληµα- το χρόνο «Χ», το «timing», ώστε να µπορέ-
σουµε να «βιάσουµε» τις εξελίξεις µε ασφάλεια στην Ευρώπη
προς έναν πολιτικό διακανονισµό του χρέους, στην πολιτική του
αναδιάρθρωση, που θα σηµάνει και την πολιτική αναδιάρθρωση
της Ευρώπης. Στην περίπτωση αυτή το ταµείο διάσωσης συγκεν-
τρώνει και αναπρογραµµατίζει το χρέος µακροπρόθεσµα, µας
δίνει περίοδο χάριτος πέντε ετών για να µην επιβαρυνόµαστε στη
διάρκειά της από τόκους και για να µπορέσουµε να ξεκινήσουµε
την ανάπτυξη και κάνει µία µερική διαγραφή του χρέους –για να
το πούµε έτσι- πάνω από το επίπεδο του µέσου όρου της Ευρω-
ζώνης. 

Ορισµένοι πάντα µας λένε «α, αυτά δεν γίνονται»! Εδώ έφθασε
στο σηµείο µέχρι και αυτός ο Μπρεµέρ, αυτό το «γεράκι» των
Γερµανών, να λέει «µήπως πρέπει να εγγυηθούµε το ελληνικό
χρέος;». 

Μέχρι τότε και όταν θα έρθει αυτή η στιγµή, µακάρι να υπάρχει
µια κυβέρνηση ισχυρή, ευρείας εµπιστοσύνης, κοινωνικής και πο-
λιτικής συναίνεσης, η οποία να διαχειριστεί αυτήν την κρίσιµη
ηµεροµηνία! Όµως, ευχής έργον θα είναι µέχρι τότε να προσεγ-
γίσουµε σε ένα µηδενισµό του πρωτογενούς ελλείµµατος, ώστε
στην περίοδο χάριτος να µη χρειαζόµαστε πρόσθετη χρηµατο-
δότηση απ’ έξω, πλην των επενδύσεων υψηλής απόδοσης.

Μέχρι τότε πρέπει να εξασφαλίσουµε µία οµαλή ροή στη δα-
νειοδότηση της χώρας υπό καλύτερους όρους, να αλλάξουµε
δραµατικά τη σύνθεση της δηµοσιονοµικής προσαρµογής, να
επιταχύνουµε το συζητούµενο αναπτυξιακό πακέτο της Ευρωζώ-
νης –ας το πούµε έτσι, χωρίς πολλά λόγια και χωρίς νέα πλαίσια,
να ενισχύσουµε τα πρώτα υβρίδια µιας νέας ανάπτυξης που
υπάρχουν στη χώρα, να πετύχουµε µία οµαλοποίηση και σταθε-
ροποίηση της κατάστασης που θα δώσει σάρκα και οστά σε ένα
νέο οικονοµικό πατριωτισµό για τον επαναπατρισµό των καταθέ-
σεων!

Όµως, προσοχή εδώ! Κορυφαία στελέχη της Κυβέρνησης
πρέπει να προσέχουν τις δηλώσεις τους, διότι είναι πονηροί οι
καιροί και µπορεί ακούσια, έστω από παρεξήγηση, να προκαλέ-
σουν πανικό σε µία ευαίσθητη περίοδο. Ξέρετε όλοι ότι αγαπώ

τον Πάγκαλο. Είχα φιλία µαζί του χρόνια. Εµείς µεταξύ µας ξέ-
ρουµε ότι «δεν λέει ό,τι λέει, λέει ό,τι δεν λέει», έχει δηλαδή ένα
λόγο µεταφορικό και ειρωνικό κατά την ελληνική έννοια. Όµως,
σ’ αυτήν την κατάσταση της γενικευµένης ανασφάλειας, κάθε τι
που λέµε αντιστρέφεται το νόηµα του και µπορεί να οδηγήσει σε
αρνητικούς επικίνδυνους συνειρµούς στην κοινή γνώµη, στους
καταθέτες, στους επενδυτές! Προσοχή λοιπόν!

Τώρα, όσον αφορά το µεσοπρόθεσµο, έχουµε στα µαθηµατικά
ένα θεώρηµα που λέει «ωραίο πόρισµα, παντελώς ανεφάρµο-
στο». Δεν ξέρω αν το γνωρίζετε. Είναι σαν να προσπαθούµε να
προσδιορίσουµε αναγκαστικά πού θα κάτσει η µπάλα –Γιάννη,
εσύ ξέρεις απ’ αυτό- όταν παίζουµε µπιλιάρδο σε καµπύλη επι-
φάνεια! Αυτή είναι µία πραγµατικότητα. Έχουµε, δηλαδή, στο µε-
σοπρόθεσµο ορισµένα µυθιστορηµατικά στοιχεία -όλοι µεταξύ
µας χαµογελάµε αυτήν τη στιγµή- ξέρουµε ότι αυτά τα µυθιστο-
ρηµατικά στοιχεία είναι κατά συνθήκη. Δεν υπάρχει εδώ καµµία
διαφωνία. 

Πρώτον, αντιλαµβανόµαστε ότι η σύνθεση της δηµοσιονοµικής
προσαρµογής, αν δεν συµπληρωθεί από ισχυρά επενδυτικά διε-
γερτικά, οδηγεί σε µία κατάσταση όπου ό,τι εξοικονοµούµε από
τη σκληρή και άδικη λιτότητα, το χάνουµε από απώλεια εσόδων
λόγω της ύφεσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν προλαβαίνω, δώστε µου, σας πα-
ρακαλώ, δύο λεπτά, για να κάνω και µία δήλωση στο τέλος, όχι
δραµατική, µη φαντάζεστε!

Λοιπόν το δεύτερο είναι η προσδοκία της Βιέννης, της γνω-
στής συµφωνίας για διακράτηση οµολόγων η οποία είναι µάλλον
υπερβολική. Μακάρι να βάλει ο Σαρκοζί το χέρι του και να γίνει
κάποιο γαλλικό θαύµα. 

Τρίτο είναι το πρόβληµα των ιδιωτικοποιήσεων. Από που προ-
έκυψε το «50 δισεκατοµµύρια» -µην το ξεχνάτε αυτό-, από το
φαντασιακό του Σαµαρά! Για να δείτε τη σοβαρότητα αυτής της
χώρας! Από το φαντασιακό του Σαµαρά ξεκίνησε το «50 δισεκα-
τοµµύρια». Και πρέπει να πούµε ότι είναι πολύ άσχηµο να θεω-
ρούµε τα «50 δισεκατοµµύρια» υποκατάστατο του πακέτου
χρηµατοδότησης της χώρας. Οι ιδιωτικοποιήσεις αν γίνουν υπό
απόλυτη εθνική κυριαρχία, όπως πιστεύω, είναι αυτονόητο ότι
δεν πρόκειται εµείς να πουλήσουµε φθηνά, χωρίς αναπτυξιακό
σχέδιο, χωρίς κέρδη παραγωγικότητας, αποτελεσµατικότητας,
εισαγωγής νέου κεφαλαίου, τεχνογνωσίας κ.λπ., για να αγορά-
ζουµε ακριβά χρέος ή να καλύπτουµε καταναλωτικές δαπάνες
του δηµοσίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επειδή µε διακόπτει η Πρόεδρος θα πω µόνο µία λέξη. 
Κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε το τελεσίγραφο. Έχουµε ένα τελε-

σίγραφο. Το ερώτηµα είναι, θα αποδεχθούµε ένα κακογραµµένο
µυθιστόρηµα, ελπίζοντας να ανατρέψουµε την πλοκή του στην
πορεία ή θα επιλέξουµε ένα θρίλερ, ενδεχοµένως αιφνιδίου θα-
νάτου; Θέλει σκέψη εδώ. Δεν απονοµιµοποιείται οποιαδήποτε
συµπεριφορά εδώ. 

Θα επιλέξουµε τη ρήξη τώρα, σ’ αυτήν τη χρονική ζώνη; Υπήρ-
ξαν άλλες καλύτερες ευκαιρίες. Θα επιλέξουµε τη ρήξη τώρα,
σε µία ζώνη υψηλού κινδύνου που µπορεί ενδεχοµένως να µας
βάλει στην καραντίνα προς την έξοδο ή θα επιχειρήσουµε έναν
επώδυνο, προωθητικό, προσωρινό συµβιβασµό, να αγοράσουµε
κι εµείς χρόνο –θα δούµε ποιος θα κερδίσει στο τέλος- ώστε να
επανατοποθετήσουµε συνολικά το ελληνικό ζήτηµα, να δηµιουρ-
γήσουµε στην πορεία άλλες ευκαιρίες, το ταχύτερο δυνατό; 

Θα ήθελα να ρωτήσω τον κ. Σαµαρά, όταν λέει «όχι», που ξέρει
ότι εµείς δεν θα ψηφίσουµε «όχι»; Που βασίζεται ότι εµείς θα ψη-
φίσουµε «ναι»; Με αυτήν την ασφάλεια µιλάτε. 

Δεν µου λέτε, αν ψηφίσουµε κι εµείς «όχι», έχετε της Νέας Δη-
µοκρατίας τρία-τέσσερα βήµατα για την επόµενη µέρα να µας
τα παρουσιάσετε, έστω εµπιστευτικά στον Υπουργό Οικονοµι-
κών; Έχετε βιώσιµο εναλλακτικό σχέδιο από τη Δευτέρα ή µήπως
–δεν αναφέροµαι στο ΚΚΕ διότι έχει άποψη, είναι σοβαρό, δεν
κοροϊδεύει κανέναν- τυχοδιωκτεί ο Αντώνης Σαµαράς δηµοσκο-
πικά, µε τη βεβαιότητα ότι κάποιοι άλλοι θα κάνουν την αναγκαία
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δουλειά;
Ήθελα, κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας να σας πω ότι η αυ-

τοκτονία µας, την οποία τη χρησιµοποιούµε ως διαπραγµατευ-
τικό µέσο, απειλητικό µπορεί αν δεν προσέξουµε να ενδοστρεφεί
εναντίον µας και να µας οδηγήσει σε αιφνίδιο θάνατο τον οποίο
µπορούµε να τον αποφύγουµε. 

Θέλω να τελειώσω µε µία ελπιδοφόρα προοπτική. Πιστεύω ότι
µέσα από τα ερείπια της αντεστραµµένης πυραµίδας µε τα δα-
νεικά, θα προκύψει µία πολύ καλύτερη Ελλάδα. Δεν είναι ώρα να
το συζητήσουµε. Είναι ζοφεροί οι καιροί αυτήν τη στιγµή αλλά
θα δείτε στο τέλος που όλα θα πάνε καλά. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Μίµη
Ανδρουλάκη. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Γεώργιος
Καρασµάνης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε

µία διαπίστωση, που είµαι βέβαιος ότι συµµεριζόµαστε όλοι,
ανεξάρτητα σε ποιο κόµµα ανήκουµε, ανεξάρτητα ποια
παράταξη εκπροσωπούµε και υπηρετούµε. 

Είναι η διαπίστωση πως αυτές τις ώρες, σ’ αυτό εδώ το Βήµα
δεν υπάρχει χώρος για ρητορικές κορώνες ούτε για στείρα
αντιπαράθεση ανάµεσα σε συµπολιτευόµενους και αντιπολι-
τευόµενους. Υπάρχει µόνο χώρος για να καταθέσουµε όλοι αυτό
που εισπράττουµε σε ολόκληρη την Ελλάδα από τους χιλιάδες
πολίτες µε τους οποίους ερχόµαστε σε καθηµερινή επαφή. 

Κι αυτό είναι η απόγνωση, που έξω από µία ισχνή µειοψηφία
βολεµένων, πέρα από τους λίγους έχοντες και κατέχοντες, έχει
γίνει εδώ και ένα χρόνο θηλιά σε λαιµό εκατοµµυρίων συµπα-
τριωτών µας. 

Είναι νωπή ακόµα στις µνήµες αυτών των ανθρώπων η
προεκλογική παροχολογία του κυβερνώντος κόµµατος µε την
οποία υφάρπαξαν την εξουσία. Ηχεί ακόµα στα αυτιά τους το
περιβόητο «λεφτά υπάρχουν». Τώρα καταλαβαίνουν ότι τα λεφτά
εκείνα ήταν ο ιδρώτας, το ψωµί, τα ισχνά εισοδήµατα των
µικροµισθωτών και των µικροσυνταξιούχων και ότι µε την
αφαίµαξη τους θα επιχειρούσαν να βγάλουν τη χώρα από την
κρίση. 

Όµως, µήπως και µ’ αυτήν την ανερµάτιστη πολιτική έκαναν
τίποτα; Τι πέτυχαν µε το πρώτο µνηµόνιο που σύρθηκαν και προ-
συπέγραψαν µε κατεβασµένα τα χέρια; Τι πέτυχαν µε τη φορο-
λογική επιδροµή κυρίως σε βάρος του εύκολου στόχου, δηλαδή
των πλέον αδύναµων και ευάλωτων οµάδων του πληθυσµού; Τι
πέτυχαν µε τις συνεχείς άκριτες και ακραίες αυξήσεις του ΦΠΑ;
Πέτυχαν να καταβαραθρώσουν την αγορά, να ανέρχονται τα
λουκέτα στις µικρές και µικροµεσαίες επιχειρήσεις σε εκατοντά-
δες κάθε µέρα, να χάνουν καθηµερινά χιλιάδες άνθρωποι τη δου-
λειά τους, οικογένειες να ξεπερνούν προς τα κάτω τα όρια της
φτώχειας και να φτάνουν στα όρια της εξαθλίωσης. 

Με έκπληξη τώρα διαπιστώνουν ότι έχουν αποτύχει σε έναν
από τους βασικότερους στόχους, τον περιορισµό της φοροδια-
φυγής και την αύξηση των φορολογικών εσόδων. 

Μα, ποιος, έστω και πρωτοετής φοιτητής οικονοµικής σχολής
θα µπορούσε να υποστηρίξει ότι θα αυξήσει τα φορολογικά
έσοδα, χωρίς να αυξήσει τη φορολογητέα ύλη; Και πώς θα αυ-
ξήσεις τα φορολογητέα ύλη, όταν εφαρµόζεις µια πολιτική που
αλυσιδωτά οδηγεί στην κατάρρευση της αγοράς; Όταν εκατον-
τάδες χιλιάδες οικογένειες χάνουν το µεγαλύτερο µέρος ή και
το σύνολο της αγοραστικής τους δύναµης, πώς θα κινηθεί η
αγορά; Πώς θα δουλέψουν τα µαγαζιά και οι µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις; Από πού θα εισπραχθεί ο ΦΠΑ, ο µικρός ή ο µεγάλος;
Πώς θα εισπράξεις φόρους από ανθρώπους χωρίς δουλειά και
µε µόνο εισόδηµα από το ταµείο ανεργίας, το οποίο και αυτό πε-
ρικόπτεται; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την αποτυχία εφαρµογής του
αρχικού µνηµονίου την οµολογούν πλέον απερίφραστα και στε-
λέχη της Κυβέρνησης, εκ των οποίων µάλιστα εκδηλώνονται µε-
γάλες αντιδράσεις που φτάνουν µέχρι την παραίτηση. Γι’ αυτό,
ενώ θα έπρεπε να τους γίνει µάθηµα η παταγώδης αποτυχία του

αρχικού µνηµονίου, ζητούν να ψηφίσουµε το περιβόητο µεσο-
πρόθεσµο, το οποίο µε τα νέα µέτρα που επιβάλλει έχει αφήσει
αποσβολωµένη ολόκληρη τη χώρα.  

Ποιους έχει στόχο, κύριοι συνάδελφοι, αυτό το πρόγραµµα;
Μήπως τους µεγαλογιατρούς και τους µεγαλοδικηγόρους που
δηλώνουν εισόδηµα 12.000 ευρώ το χρόνο, εκτός εξαιρέσεων;
Μήπως κάποιους κύριους που φρόντισαν µέχρι και πρόσφατα να
εξάγουν πολλές δεκάδες δισεκατοµµύρια σε λογαριασµούς στο
εξωτερικό; Όχι, κύριοι συνάδελφοι. Η Κυβέρνηση δεν παίρνει τέ-
τοια ρίσκα. Έχει και πάλι µπροστά της τους µεγάλους ενόχους,
αυτούς που φταίνε για τον οικονοµικό καταποντισµό της χώρας.
Έχει µπροστά της το µεγαλοσυνταξιούχο των 1.400 ευρώ, έχει
την τεράστια επικουρική σύνταξη των 300 ευρώ και πάνω, έχει
τα ανάκτορα διαµερίσµατα των εκατόν είκοσι τετραγωνικών, για
τα οποία κάποιοι προύχοντες συµπατριώτες µας ακόµα πληρώ-
νουν τα στεγαστικά δάνεια για να δώσουν και αυτοί ένα κεραµίδι
στα παιδιά τους. Έχει τα αυτοκινητάκια δεκαετίας για να τους
επιβάλει αυξηµένα τέλη κυκλοφορίας. Έχει την έµπνευση να κα-
τεβάσει το αφορόλογητο στα 8.000 το χρόνο, έχει να διπλασιάσει
σχεδόν το ΦΠΑ από το 13% στο 23% στο χώρο εστίασης για να
πετύχει τον πολλαπλό στόχο, να κάνει δηλαδή απαγορευτική για
τον Έλληνα ακόµα και την έξοδο µια φορά το µήνα σε ένα τα-
βερνάκι, να βάλει λουκέτο σε µερικές χιλιάδες τέτοιων µαγαζιών
και να στείλει στο ταµείο ανεργίας κάποιους χιλιάδες νέους αν-
θρώπους. Άξιος ο µισθός τους! 

Πάντως, για να αντιληφθείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
την προχειρότητα, αλλά και την ασχετοσύνη όσων συνέταξαν το
µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, θα δώσω ένα µόνο χαρακτηριστικό
παράδειγµα. Αναφέρεται πως οι πιστώσεις του προϋπολογισµού
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων θα µει-
ωθούν στο 34,9% το 2015, σε σχέση µε φέτος. Αυτό θα γίνει κυ-
ρίως λόγω της µείωσης των επιδοτήσεων στη γεωργία κατά
262,8 εκατοµµύρια ευρώ. Με άλλα λόγια, προεξοφλείτε, ενώ
ακόµα δεν έχουν καλά-καλά ξεκινήσει οι διαπραγµατεύσεις για
την καινούργια ΚΑΠ, ότι η χώρα µας θα βγει χαµένη και θα χάσει
δηλαδή 263 εκατοµµύρια το χρόνο από τις κοινοτικές επιδοτή-
σεις. Μα, οι κοινοτικές επιδοτήσεις, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν
δίνονται από τον κρατικό προϋπολογισµό, αλλά στο σύνολό τους
από τον κοινοτικό. Οποία ασχετοσύνη! 

Και παρακάτω διαβάζουµε ότι θα µειωθεί ο προϋπολογισµός
του Υπουργείου, επειδή θα καταργηθεί η επιχορήγηση του ΕΛΓΑ
κατά 67,5 εκατοµµύρια ευρώ µε βάση το ν. 3889/2010. Όµως,
στο ν. 3889, που σηµειωτέον είναι νόµος του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος, το µόνο που προβλέπεται είναι η ανάληψη από το δη-
µόσιο της εξυπηρέτησης των δανείων ύψους 4 δισεκατοµµυρίων
που έχει συνάψει ο ΕΛΓΑ µε τις τράπεζες. 

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πώς τα 4 δισεκατοµµύρια γίνονται 67,5 εκατοµµύρια, δεν το
καταλαβαίνω. Μήπως εννοείτε, αλλά δεν λέγεται, ότι θα καταρ-
γηθεί η κρατική ενίσχυση κατά 20% επί των εσόδων του ΕΛΓΑ,
που εσείς, αγαπητοί συνάδελφοι της Κυβέρνησης, ψηφίσατε
µόλις τον περασµένο Σεπτέµβριο; 

Τόση αξιοπιστία έχει η ψήφος σας, που µάλιστα αναιρείται σε
εννέα µήνες; Τόσο την υπολόγισε η Κυβέρνηση;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Παπανδρέου έκανε το τε-
λευταίο διάστηµα σηµαία την περιβόητη πλέον συναίνεση. Μα-
κάρι να την εννοούσε! Ο κ. Παπανδρέου εννοεί να του δώσουµε
λευκή επιταγή, να του πετάξουµε λευκή πετσέτα, όπως η Κυβέρ-
νηση έπραξε µε την τρόικα. Πλανάται. 

Ο Αντώνης Σαµαράς και η Νέα Δηµοκρατία, επιδεικνύοντας
υψηλό αίσθηµα εθνικής ευθύνης, έβαλε πλάτη σε κυβερνητικές
επιλογές που έκρινε ότι  υπηρετούν τα συµφέροντα της χώρας
και έχει καταθέσει πρόγραµµα ελπίδας για την έξοδο της χώρας
από τα δραµατικά αδιέξοδα. Λευκή επιταγή δεν έδωσε και δεν
θα δώσει ποτέ, όπως ασφαλώς δεν θα δώσει ψήφο στο µεσο-
πρόθεσµο πρόγραµµα που απειλεί µε νέα φοροκαταιγίδα τις
ασθενέστερες τάξεις του λαού µας. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα  της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κα-
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ρασµάνη.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστά-

σιος Καριπίδης. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΙΠΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι,

µετά από ανασχηµατισµούς, ανταρσίες, ρηξικέλευθες δηλώσεις
και την ψήφο εµπιστοσύνης την προηγούµενη εβδοµάδα, ήρθε
στη Βουλή το περιβόητο µεσοπρόθεσµο. 

Στα πόδια του, κυρίες και κύριοι, έπεσαν κορµιά και άραγε
πόσα κορµιά ακόµη θα πέσουν, άλλα για να το στηρίξουν, άλλα
για να το καταψηφίσουν, άλλα για να το στηρίξουν και µετά να
το καταψηφίσουν και άλλα για να το πολεµήσουν και µετά να το
καταψηφίσουν; Ψάξτε, αγαπητοί συνάδελφοι, να δείτε σε ποια
κατηγορία ανήκετε. 

Κυρίες και κύριοι, αν αναλύσω τις τοποθετήσεις των κοµµά-
των, τις δηλώσεις Βουλευτών, τις ενέργειες που έχουν γίνει αυτό
το διάστηµα, θα µπορούσα να κατατάξω τις συµπεριφορές των
κοµµάτων της Βουλής, πιστεύοντας ότι δεν θα αδικήσω κανένα
και θα µπορούσα να πω µε ειλικρίνεια σε ποια κατηγορία απ’
αυτές που ανέφερα ανήκει ο καθένας. 

Αν κοιτάξουµε τα κόµµατα της Αριστεράς, αυτά δεν το πι-
στεύουν και θα το καταψηφίσουν. Και αυτό το κάνουν, γιατί
έχουν  µια εντελώς διαφορετική άποψη σε ό,τι αφορά την Ευ-
ρώπη. Έχουν µια ιδεολογία εντελώς διαφορετική, την οποία πι-
στεύουν και ακολουθούν και µε την οποία είµαι εντελώς
αντίθετος. Παρ’ όλα αυτά σέβοµαι τις διαχρονικές τοποθετήσεις
τους. 

Όσον αφορά το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό και τη Δηµοκρα-
τική Συµµαχία, είναι τα κόµµατα τα οποία πιστεύουν στο µεσο-
πρόθεσµο, αλλά θα το καταψηφίσουν, σκεπτόµενοι τη λαϊκή
οργή και τις συνέπειες τις οποίες υπέστησαν υποστηρίζοντας το
µνηµόνιο 1. Είναι στην κατηγορία «και θέλω και δεν θέλω» για κα-
θαρά ψηφοθηρικούς λόγους. 

Αν ανατρέξουµε στην κυβερνητική πλειοψηφία, πιστεύω ότι
ελάχιστοι πιστεύουν ότι αυτό το πρόγραµµα θα  δώσει προοπτική
και ελπίδα στον τόπο µας, για να πάει µπροστά. Ξέρουν ότι αυτός
ο δρόµος δεν οδηγεί πουθενά. Παρ’ όλα αυτά, συντασσόµενοι
στην κοµµατική πειθαρχία, θα το στηρίξουν και θα το ψηφίσουν,
µε απώλειες βέβαια. 

Είναι αυτά τα τραγελαφικά που βλέπουµε καθηµερινώς, µε πα-
ραιτήσεις, ανεξαρτητοποιήσεις, πιέσεις, απειλές, που –αν µη τι
άλλο- δείχνουν τι εσωτερικός πόλεµος γίνεται µέσα στο ΠΑΣΟΚ
για ένα πρόγραµµα, που η ψήφισή του θα γυρίσει την Ελλάδα
πολλά χρόνια πίσω. Γι’ αυτό και αντιστέκονται µε διαφόρους
τρόπους, για να είναι και µε το κόµµα, αλλά και να γίνονται αρε-
στοί στο λαό. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το µόνο κόµµα που έχει ξεκάθαρη θέση
εξαρχής, ένα κόµµα σύγχρονο, µε ευρωπαϊκές υποδοµές, που
πιστεύει στην Ευρώπη των λαών και που οδήγησε –άλλωστε το
ξέρουµε όλοι µας- την Ελλάδα σε ευρωπαϊκούς κύκλους και που
γνωρίζει ότι η θέση που εκφράζει σήµερα µπορεί να δυσαρεστή-
σει κάποιους φίλους µας Ευρωπαίους είναι το κόµµα της Νέας
Δηµοκρατίας και η ξεκάθαρη θέση του Αντώνη Σαµαρά. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, είπαµε «όχι» στο µνηµόνιο 1. Λέµε «όχι»
και τώρα. Γιατί πιστεύαµε και πιστεύουµε ότι η συνταγή ήταν
λάθος. Η χώρα µπαίνει σε ένα τούνελ που δεν έχει έξοδο. Στε-
ρείτε, φίλοι του ΠΑΣΟΚ, την Ελλάδα από το να πιστεύει και να
ελπίζει. Βάζετε τη θηλιά στο λαιµό κάθε Έλληνα και καθεµιάς Ελ-
ληνίδας. Εµείς δεν είµαστε η παράταξη που κάνει αντιπολίτευση
για την αντιπολίτευση. 

Η µακρόχρονη πορεία µας έχει να δείξει µόνο υπευθυνότητα
και σοβαρότητα. Αν πραγµατικά πιστεύαµε ότι αυτό που γίνεται
είναι σωστό και είναι για το καλό της Ελλάδας, να είστε σίγουροι
ότι θα βάζαµε πλάτη. Πάνω απ’ όλα είναι το καλό της Ελλάδας,
το οποίο δυστυχώς εσείς δεν το βλέπετε. Κοιτάζετε µόνο να
είστε αρεστοί στους δανειστές σας και την ίδια στιγµή αδιαφο-
ρείτε για τον λαό. Γιατί πώς αλλιώς µπορώ να εξηγήσω την αδια-
φορία σας στις εκκλήσεις του λαού για αλλαγές; Πώς αλλιώς
µπορώ να εξηγήσω την αδιαφορία σας απέναντι στις εκκλήσεις
οικονοµολόγων και ανθρώπων της αγοράς, αλλά και των Βου-
λευτών σας, που λένε ότι ο λογαριασµός δεν βγαίνει;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα λουκέτα αυξάνονται µέρα µε

την ηµέρα. Η οικονοµική δραστηριότητα όλο και πιο πολύ επιδει-
νώνεται µε αποτέλεσµα να έχει εκτιναχθεί η ανεργία στο όριο του
20%. Ο δηµοσιονοµικός εκτροχιασµός του πρώτου εξαµήνου και
κυρίως η ανυπαρξία πάταξης της φοροδιαφυγής, σας οδήγησαν
στην εύκολη λύση της επιβολής νέων φόρων και εισπρακτικών
µέτρων. Και ενώ θα έπρεπε να ξεκινήσετε από την καταπολέµηση
της φοροδιαφυγής, εσείς ακόµη τη συζητάτε. Ουσιαστικά τιµω-
ρείτε τους έντιµους πολίτες, αφήνοντας ανεξέλεγκτους αυτούς
που φοροδιαφεύγουν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σύµφωνα µε τους «FINANCIAL
TIMES» η αυστηρότητα των νέων µέτρων λιτότητας που επιβάλ-
λει η Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΔΝΤ, συνιστούν πολιτική πρό-
κληση και πράξη οικονοµικού βανδαλισµού που απειλεί να
εκτροχιάσει όλη την προσπάθεια επίλυσης της κρίσης. Και το δη-
µοσίευµα συνεχίζει λέγοντας ότι τέτοια µέτρα γίνονται δεκτά
µόνο όταν στο βάθος διαφαίνεται ένα αποτέλεσµα. 

Και εδώ δυστυχώς, κυρίες και κύριοι του ΠΑΣΟΚ, το µόνο απο-
τέλεσµα που φαίνεται είναι η απόλυτη καταστροφή. Ξεχνάτε ότι
πίσω από τους αριθµούς υπάρχουν άνθρωποι. Όταν µιλάµε για
16% ανεργία δεν είναι απλά ένα άψυχο ποσοστό, αλλά σηµαίνει
ότι περίπου ένα εκατοµµύριο Έλληνες είναι άνεργοι, σηµαίνει ότι
κάθε οικογένεια έχει έναν άνεργο. Και µαζί µε την ανεργία αυξά-
νονται και τα ποσοστά της κατάθλιψης και των αυτοκτονιών. Μαζί
µε την ανεργία αυξάνονται οι άστεγοι, οι άνθρωποι που περιµέ-
νουν καθηµερινά το συσσίτιο του δήµου και της Εκκλησίας για
να επιβιώσουν. Οι επιχειρηµατίες που δεν έκλεισαν τις επιχειρή-
σεις τους, κινδυνεύουν να µπουν για χρέη στη φυλακή.

Αν η Κυβέρνηση πιστεύει ότι οι προπηλακισµοί πολιτικών προ-
έρχονται µόνο από κάποια οργανωµένα µέλη, τότε δεν ξέρει να
διαβάζει τις αντιδράσεις της κοινωνίας ή αυτή η εκδοχή τη βο-
λεύει. 

Μάθετε λοιπόν, ότι υπάρχουν και οι απελπισµένοι πολίτες,
αυτοί που δεν έχουν να χάσουν τίποτα γιατί τα έχουν χάσει όλα.
Και δυστυχώς σ’ αυτήν την περίπτωση η ελπίδα δεν πεθαίνει τε-
λευταία, γιατί έχει ήδη πεθάνει. 

Η µόνη ελπίδα που µας αποµένει είναι να γίνει εδώ η κορύ-
φωση του θεάµατος για να αρχίσει επιτέλους η κάθαρση.

Εµείς, κυρίες και κύριοι του ΠΑΣΟΚ, στην ταφόπλακα της Ελ-
λάδος δεν µπορούµε να συναινέσουµε. Γι’ αυτό και το πολε-
µούµε και το καταψηφίζουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Ανα-
στάσιο Καριπίδη.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριος Ροντούλης. Και παρακαλώ
όλοι µας να διευκολύνουµε τη διαδικασία, διότι πρέπει να οµιλή-
σουν όσο γίνεται περισσότεροι Βουλευτές. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Πρώτη φορά συναντώ σ’ αυτήν εδώ
την Αίθουσα τέτοια νόθευση, παραχάραξη της πραγµατικότητας.
Ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός καταψηφίζει το µεσοπρόθε-
σµο κι αυτό ως διά µαγείας µετατρέπεται σε υπερψήφιση του µε-
σοπροθέσµου. 

Αλλά δεν µας εκπλήσσει η ρητορική που αναπτύσσουν κάποιοι
συνάδελφοι, που προέρχονται από τη Νέα Δηµοκρατία. Έχουν
την πολυτέλεια της υποκρισίας, την οποία δεν θα είχαν εάν το
µνηµόνιο και η δανειακή σύµβαση του παρελθόντος χρόνου έρ-
χονταν για υπερψήφιση στη Βουλή µε εκατόν ογδόντα ψήφους.
Καλύπτονται λοιπόν, πίσω από αυτό και µπορούν να λένε οτιδή-
ποτε επιθυµούν, οτιδήποτε τους κατέβει.

Ξεχνούν όµως κάτι: O Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός χθες
ήταν το κόµµα εκείνο που κατέθεσε πρόταση ονοµαστικής ψη-
φοφορίας. Δεν το έκανε η Νέα Δηµοκρατία που τώρα κόπτεται
για την υπερψήφιση ή καταψήφιση του µεσοπρόθεσµου και που
βεβαίως έχει τον απαραίτητο αριθµό Βουλευτών για να το πρά-
ξει. Η άρνησή της αυτή δείχνει όµως και µία πολιτική επιλογή που
γίνεται αντιληπτή από τον κόσµο.

Έρχοµαι τώρα στο αντικείµενο της συζήτησης, κυρία Πρό-
εδρε: Ποια είναι η στόχευση της Κυβέρνησης και της τρόικας,
αγαπητοί συνάδελφοι; Η στόχευση είναι ο µηδενισµός των πρω-
τογενών ελλειµµάτων. Αν όµως προσέξουµε τα πράγµατα, θα
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δούµε ότι αναπτύσσουν και οι δύο µία δονκιχωτική συµπεριφορά.
Η άντληση πόρων δισεκατοµµυρίων από µία χειµάζουσα ήδη οι-
κονοµία το µόνο που θα καταφέρει είναι να διευρύνει την ύφεση
πλήττοντας την πραγµατική οικονοµία έτι περαιτέρω, να πολλα-
πλασιάσει τα οικονοµικά και κοινωνικά ερείπια και τέλος να ακυ-
ρώσει τον ίδιο τον προαναφερόµενο δηµοσιονοµικό στόχο.

Γι’ αυτό δεν µας προξενεί κατάπληξη το γεγονός ότι ακόµα και
Βουλευτές και Υπουργοί του κυβερνώντος κόµµατος αµφισβη-
τούν το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα µε τη λογική ότι δεν είναι ρε-
αλιστικό, ότι δεν είναι εφαρµόσιµο για τον απλούστατο λόγο ότι
οι οικονοµικές υποχρεώσεις που επιβαρύνουν τους πολίτες δεν
είναι δυνατό να εκπληρωθούν για τον απλούστατο λόγο ότι αντι-
στοιχούν σε εισοδήµατα που σήµερα δεν υπάρχουν. Άρα πώς θα
εφαρµοστεί στην πράξη το µεσοπρόθεσµο αυτό πρόγραµµα; 

Βεβαίως πρέπει να κάνουµε και µία σηµαντική παρατήρηση
εδώ που έφτασαν τα πράγµατα. Αγαπητοί συνάδελφοι, η ιστορία
δεν τελειώνει το 2014 µε το τέλος του µεσοπρόθεσµου και δεν
τελειώνει γιατί τίθεται ένα ερώτηµα: Μία κατεστραµµένη οικονο-
µία σαν την ελληνική πού θα βρει τα δισεκατοµµύρια ευρώ που
χρειάζονται για να εξυπηρετεί από το 2014 και µετά τις δανειακές
της υποχρεώσεις; Αυτήν τη στιγµή η Ελλάδα πληρώνει µόνο για
τόκους πάνω από 17 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μετά το 2015 θα
πληρώνει µόνο για τόκους πάνω από 20 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Πού θα βρεθούν τα χρήµατα αυτά; Αυτό είναι ένα ερώτηµα στο
οποίο κανείς µέχρι σήµερα δεν δίνει µία πειστική απάντηση. 

Βέβαια µη µας πει κάποιος ότι θα µας δανείσουν οι αγορές
γιατί το ενδεχόµενο να µας ξαναδανείσουν οι αγορές θεωρείται
τουλάχιστον ανέφικτο, αφού το ποσοστό του δηµοσίου χρέους
επί του ΑΕΠ θα έχει ξεπεράσει το όριο της «κόκκινης γραµµής». 

Όσον αφορά δε την περιλάλητη εθελουσία επιµήκυνση που
κάποιοι λένε ότι είναι και ένα µεγάλο επίτευγµα, δεν είναι καθό-
λου µεγάλο επίτευγµα διότι το µόνο που κάνει είναι να µεταθέσει
χρονικά το πρόβληµα, αλλά σε κάποιο σηµείο το 2015 θα ξανα-
βρεθούµε µπροστά στο πρόβληµα και τότε ο ελληνικός λαός
θέτει το εξής ερώτηµα, έχει την εξής αγωνία: Μήπως τότε θα αρ-
χίσει να κυκλοφορεί το σενάριο του εξοστρακισµού της Ελλάδας
από την Ευρωζώνη το οποίο σενάριο δεν θα είναι ένα ζήτηµα πο-
λιτικών πιέσεων, αλλά θα είναι ένα ζήτηµα πολιτικής µεθοδεύ-
σεως;

Γιατί, αγαπητοί συνάδελφοι, µπορεί να γίνει έτσι; Για τον
απλούστατο λόγο ότι από το 2015 και µετά η ελληνική κρίση θα
αποτελεί έναν µικρότερο συστηµικό κίνδυνο και για τις ευρωπαϊ-
κές τράπεζες και για την Ευρωζώνη. Σ’ αυτό το ερώτηµα, σ’
αυτήν την αγωνία του ελληνικού λαού απάντηση δεν έχει δοθεί
ακόµη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας ότι σ’ αυτό ακριβώς το
ερώτηµα, σ’ αυτήν ακριβώς την αγωνία έρχεται να απαντήσει η
πρόταση του Λαϊκού Ορθοδόξου Συναγερµού που λέει ότι όσον
αφορά στην διαχείριση της δηµόσιας περιουσίας µπορούµε να
πουλήσουµε ή να αξιοποιήσουµε το οτιδήποτε αλλά δεν µπο-
ρούµε να πουλήσουµε, να εκποιήσουµε το νερό, την ενέργεια και
τους φυσικούς πόρους της χώρας αυτής. Οι φυσικοί πόροι της
χώρας αυτής είναι το αποκούµπι για τις µελλοντικές ελληνικές
γενιές. Είναι ένα µελλοντικό εργαλείο το οποίο µπορεί να χρησι-
µοποιήσει στο µέλλον η ελληνική πολιτεία ως αναπτυξιακό απο-
κούµπι, ως µια διέξοδο σε τραγικά διλήµµατα του µέλλοντος. 

Άρα, λοιπόν, εµείς θεωρούµε ότι θα πρέπει ως κόρη οφθαλµού
να διαφυλάξουµε και το νερό και την ενέργεια και τους φυσικούς
πόρους της χώρας. 

Γι’ αυτό δίνουµε µεγάλη σηµασία στη διαχείριση της οποίας
θα τύχει ο εφαρµοστικός νόµος που έρχεται αύριο στη Βουλή
γιατί εκεί µέσα θα κριθεί και η τύχη, το µέλλον, των φυσικών
πόρων της Ελλάδας. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Ρον-
τούλη, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού.

Καλώ στο Βήµα τη Βουλευτή Αχαΐας του ΠΑΣΟΚ, κ. Μαρία Κυ-

ριακοπούλου.
Παρακαλώ, κυρία Κυριακοπούλου.
ΜΑΡΙΑ ΚΥΡΙΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, έχετε

το λόγο.
Μετά από την αναλυτική παρουσίαση του εισηγητή µας, την

οµιλία του Υπουργού, αλλά και πολλών αξιόλογων συναδέλφων,
ελπίζω να δώσω ένα άλλο τόνο για να µην επαναληφθούµε. 

Κύριοι συνάδελφοι, εδώ και περίπου είκοσι χρόνια µε τη δηµι-
ουργία της εσωτερικής αγοράς στην Ευρώπη και πάνω από δέκα
χρόνια δηµιουργίας κοινού νοµίσµατος στα κράτη της Ευρωζώ-
νης η Ελλάδα –ιδρυτικό µέλος της- δεν κάνει τίποτα άλλο παρά
να προωθεί το µοντέλο της «κοινωνικής οικονοµίας της αγοράς»
µέσα σε ένα πλαίσιο αειφόρου ανάπτυξης και παγκόσµιου αντα-
γωνισµού. 

Είναι, βέβαια, προφανές ότι υπάρχουν κοινωνικοοικονοµικές
ανισότητες και ασφαλώς και αγκυλώσεις που το κάθε κράτος -
µέλος ξεχωριστά κουβαλάει µαζί του. 

Τα υπάρχοντα µάλιστα εργαλεία και ειδικότερα αυτά µε τα
οποία µας εξόπλισε η Συνθήκη της Λισαβόνας είναι ενισχυτικά
της στρατηγικής της κοινωνικής οικονοµίας της αγοράς, της οι-
κονοµικής και κοινωνικής σύγκλισης και συνοχής. Αυτά τα γνω-
ρίζουµε όλοι και κανένας δε  µπορεί πια να τα αµφισβητήσει. 

Η οικονοµική κρίση του δυτικού κόσµου επηρέασε έντονα την
ελληνική οικονοµία λόγω και των εγγενών αδυναµιών της, και
οφείλουµε να σπάσουµε τους δεσµούς µε τις παθογένειες του
παρελθόντος. 

Ωστόσο για πρώτη φορά έχουµε ένα µεσοπρόθεσµο πλαίσιο
στρατηγικής µε κοινούς στόχους συµφωνηµένους κατ’ αρχάς µε
τους εταίρους. 

Το πλαίσιο αυτό δεν είναι ούτε άκαµπτο, ούτε εξαφανίζει το
συνεχή διάλογο και την παρακολούθηση από την Κυβέρνηση των
στόχων του, µε τους οποίους συµφωνεί και η Μείζων Αντιπολί-
τευση. 

Μάλιστα, το µεσοπρόθεσµο πλαίσιο µπορεί και πρέπει να απο-
τελέσει την απαρχή ώστε µε νόµο πλέον να προγραµµατίζουµε
τις δράσεις µας µε ορίζοντα για παράδειγµα τριετίας. 

Σαφώς το πλαίσιο αυτού του σχεδίου επιδέχεται επιµέρους
κριτική και ενστάσεις στο πεδίο όχι µόνο της φορολογίας αλλά
και των ιδιωτικοποιήσεων. Επιλογές επιβαλλόµενες στη µεταβα-
τική φάση µιας µικρής περιόδου που χρειαζόµαστε για να µετα-
σχηµατίσουµε την κοινωνία, να προσαρµοστούµε στις
απαιτήσεις των καιρών και ταυτόχρονα να αποκαταστήσουµε την
τρωθείσα αξιοπιστία της χώρας µας σε πολλά επίπεδα, αλλά κυ-
ρίως σ’ αυτό των επενδύσεων. 

Επιτέλους, οφείλουµε να κατανοήσουµε ότι σε ένα κράτος,
ισότιµο µέλος της Ευρωπαϊκή Ένωση και του σκληρού πυρήνα
της Ευρωζώνης, η ανάπτυξη της οικονοµίας δεν µπορεί να είναι
αποκλειστικά κρατική υπόθεση, αλλά προπάντων αποτέλεσµα
συνεργασίας και του ιδιωτικού τοµέα µε τους επενδυτικούς φο-
ρείς µέσα και έξω από την Ελλάδα. 

Οφείλουµε  να αναγνωρίσουµε ότι το φαινόµενο όσµωσης της
οικονοµίας φέρνει πιο κοντά το στενά εθνικό µας συµφέρον µε
το ευρωπαϊκό. 

Γι’ αυτό και το µεσοπρόθεσµο πλαίσιο δηµοσιονοµικής στρα-
τηγικής 2012-2015 έχει άµεση σχέση µε την ανάγκη αλλαγής του
αναπτυξιακού µοντέλου της χώρας µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόσφατα ανανεώσαµε την εµ-
πιστοσύνη µας στον Πρωθυπουργό και την Κυβέρνηση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής, κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Το πράξαµε µε γνώµονα την αναγνώριση των τεράστιων προ-
σπαθειών τού Πρωθυπουργού, αλλά και των θυσιών του λαού
για τη σωτηρία της χώρας. Βρισκόµαστε σε µια µεταβατική κα-
τάσταση και χρειαζόµαστε ένα νέο τρόπο οργάνωσης της οικο-
νοµίας, της κοινωνίας και τους Κράτους στο σύνολό του. 

Γι’ αυτό και οφείλουµε να στηρίξουµε το Μεσοπρόθεσµο Πλαί-
σιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής που ανοίγει το δρόµο για τις
µεγάλες δοµικές αλλαγές, αλλά παράλληλα να κινητοποιήσουµε
το σύνολο του κράτους και των λειτουργών του, να ελέγξουµε
και να πατάξουµε τη φοροδιαφυγή, το σπάταλο κράτος, την κα-
κοδιαχείριση, την αδιαφάνεια.
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Να απευθυνθούµε στη συλλογική συνείδηση, στο φιλότιµο των
Ελλήνων, ώστε µέσα από τη δηµιουργική τους συµµετοχή να αγ-
καλιάσουµε ό,τι ενώνει το λαό µας, την ελπίδα για ένα καλύτερο
αύριο. 

Άλλωστε, µέσα από το παρελθόν µπορούµε να ερµηνεύσουµε
και τις κοινωνικές εντάσεις. Γι’ αυτό και το πατριωτικό καθήκον
πάντα µας καλεί να υπερασπιστούµε τα συλλογικά αγαθά έναντι
των ατοµικών.

Η ισοπεδωτική αντίληψη για το πολιτικό σύστηµα και τους εκ-
προσώπους του λαού δείχνει έναν υφέρποντα φασισµό. Άλλω-
στε, οι αφορισµοί ποτέ δεν συνιστούν πολιτική στάση. Είναι
µηδενισµός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σταθµίζουµε το συµφέρον της
πατρίδας µας, προβληµατιζόµαστε από τις δικαιολογηµένες εν-
στάσεις, µας πληγώνουν τα µέτρα διότι χτυπούν το βιοτικό επί-
πεδο µεγάλων οµάδων της κοινωνίας, αλλά επιλέγουµε το µη
χείρον, διότι αυτό επιβάλλει η δική µας ευθύνη: να σωθεί η πα-
τρίδα για να διασωθεί το ανθρώπινο κεφάλαιο.

Με την κοινωνία σύµµαχο µπορούµε να χτυπήσουµε και την
κοινωνική αδικία.

Είναι αλήθεια ότι χρειάζεται να αφυπνιστούν όλες οι δυνάµεις
που συνιστούν το κράτος και τις λειτουργίες του. Χρειαζόµαστε
την κοινωνία όχι για να ταυτιστεί µε το κράτος, αλλά για να το
υπερβεί, για να δηµιουργήσουµε όλοι νέες σχέσεις. 

Να υιοθετήσουµε µία νέα εθνική και ταυτόχρονα ευρωπαϊκή
συλλογικότητα, στην οποία οι φορείς της οικονοµίας θα συµµε-
τάσχουν στην πολυπόθητη ανάπτυξη της πατρίδας µας που είναι
όρος επιβίωσης.

Παράλληλα, η Δηµόσια Διοίκηση, τα συνδικάτα, οι φορείς της
αυτοδιοίκησης οφείλουν να σεβαστούν την ιδιαζόντως κρίσιµη
για την πατρίδα κατάσταση, να δείξουν αλληλεγγύη και να ενώ-
σουµε όλοι τις δυνάµεις µας ώστε να κρατήσουµε ζωντανή την
ελπίδα, διότι αυτή είναι που κρατά όρθια τη δηµοκρατία.

Πρέπει να αλλάξουµε το δρόµο της ανισότητας, της αδιαφά-
νειας, της αδιαφορίας, της ατοµικότητας και να διαµορφώσουµε
το πλαίσιο της ισότητας των ευκαιριών, της ουσιαστικής αποκέν-
τρωσης, του στέρεου και δίκαιου κοινωνικού κράτους και κυρίως
της εξασφάλισης των µέσων για µία αξιοπρεπή ζωή.

Δεν µπορούµε πια να εθελοτυφλούµε στις βαθύτερες αιτίες
που µας γέννησαν τα προβλήµατα. Χρειάζεται να τις αντιµετω-
πίσουµε για να υπάρξει παρόν και µέλλον. 

Αποτυπώνουµε τις ιστορικές κατακτήσεις, αλλά θέλουµε να
προσφέρουµε στους πολίτες τη βεβαιότητα ότι θα ξεφύγουµε
από τη µέγγενη της φθοράς και θα δώσουµε απάντηση στην
πρόοδο.

Είναι αναγκαία η συµφωνία για τους στόχους, διότι µόνο µέσα
από την ανάπτυξη µπορούµε να προσφέρουµε καλύτερη παιδεία,
καλύτερο κοινωνικό κράτος και καλύτερη διαβίωση. 

Όσο δεν υπάρχει ανάπτυξη, δεν µπορεί να υπάρχει πλούτος
για να καταµεριστεί δίκαια και το χάσµα µεταξύ των κοινωνικών
στρωµάτων θα µεγαλώνει.

Αν αληθεύει ότι από το 2010 έχουν µεταφερθεί 50 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ από τις ελληνικές τράπεζες στο Εξωτερικό, το
Υπουργείο Οικονοµικών πρέπει να ερευνήσει τη νοµιµότητα της
προέλευσης των χρηµάτων αυτών και τη δυνατότητα επαναπα-
τρισµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα από την ανάπτυξη µπο-
ρούµε να προσφέρουµε κοινωνικά αγαθά σε όλους, αλλά κι έναν
νέο κώδικα αξιοπιστίας και ισότητας ευκαιριών, µέσα από ένα
κράτος δηµιουργικό και ελκυστικό. Το παρελθόν αποτελεί διδαχή
για όλους µας και οφείλουµε να στηρίξουµε το µέλλον σε σύγ-
χρονες βάσεις που ανοίγουν τους ορίζοντες για όλους, χωρίς
διαπλοκές, διαφθορά και αδικίες. 

Αυτό αποτελεί πράξη ευθύνης και καλώ όλους τους συναδέλ-
φους να υπερψηφίσουµε το σηµερινό νοµοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Στο σηµείο αυτό έχει

ζητήσει το λόγο ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Δηµοκρατίας και Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, κ. Αντώνης Σαµαράς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας):
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την άποψή µας τη γνωρίζετε. Δεν
θα ψηφίσουµε το µεσοπρόθεσµο. Το γιατί το έχουµε πει πολλές
φορές.

Σήµερα θα επικεντρώσω την παρέµβασή µου σε δύο πράγ-
µατα: Την αποτυχία της πολιτικής που εφαρµόστηκε ως σήµερα
και τα διλήµµατα µε τα οποία προσπαθούν να µας επιβάλουν τη
διαιώνιση ενός θανάσιµου λάθους.

Πρώτα για το µέχρι στιγµής πρόγραµµα, γιατί απέτυχε: Τους
αριθµούς τους γνωρίζετε. Το έλλειµµα που αντιµετώπισε η χώρα
το 2009 το υπολόγισαν στα 36 δισεκατοµµύρια. Για να το αντι-
µετωπίσουν προ µνηµονίου και µετά το µνηµόνιο πέρυσι, πήραν
περιοριστικά µέτρα ύψους 30 δισεκατοµµυρίων για τα επόµενα
τέσσερα χρόνια. Στην πορεία αυτή έπεφταν συνεχώς έξω και
πήραν κι άλλα µέτρα. Μέχρι το τέλος του 2011 θα έχουν πάρει
περιοριστικά µέτρα ύψους όχι 30 δισεκατοµµυρίων, αλλά 40 δι-
σεκατοµµυρίων.

Τώρα, σχεδιάζουν και επιπλέον µέτρα για τα επόµενα τρία χρό-
νια. Έτσι, το συνολικό πακέτο των περικοπών θα φτάσει, παρα-
καλώ, τα 66 δισεκατοµµύρια. Κι όµως, το 2015 το αρχικό
έλλειµµα των 36 δισεκατοµµυρίων δεν θα έχει ακόµα µηδενιστεί.
Γιατί; Γιατί βαθαίνουν την ύφεση, αντί να κόβουν το έλλειµµα και
έτσι τα νέα µέτρα τα «τρώει» κάθε φορά η ύφεση. Άρα το πρό-
βληµα επιτείνεται, δεν λύνεται.

Επικαλείται η Κυβέρνηση ως επίτευγµα τη µείωση του ελλείµ-
µατος το 2010 κατά πέντε ποσοστιαίες µονάδες. Ξεχνά, όµως,
ότι έχει αφήσει απλήρωτες υποχρεώσεις σε Έλληνες δικαιού-
χους για το χρόνο αυτό, για το 2010, ύψους 2,5% του ΑΕΠ. Άρα
η πραγµατική µείωση του ελλείµµατος το 2010 είναι η µισή απ’
αυτή η οποία εµφανίζεται. Πήραν µέτρα ύψους 10% του ΑΕΠ και
πέτυχαν πραγµατική µείωση του ελλείµµατος 2,5% και όχι 5%.
Τα τρία τέταρτα, δηλαδή, των θυσιών πήγαν χαµένες. 

Και αν έχετε την παραµικρή αµφιβολία, να και κάποιοι αριθµοί
ακόµα: Υπολόγιζαν για τη φετινή χρονιά το έλλειµµα να πέσει
κατά 4%. Όµως, το πρώτο πεντάµηνο του 2011 το έλλειµµα είναι
αυξηµένο κατά 13%. Υπολόγιζαν για το σύνολο της φετινής χρο-
νιάς τα δηµόσια έσοδα να αυξηθούν κατά 8,5%. Το πρώτο πεν-
τάµηνο φέτος είχαµε όχι άνοδο 8,5%, αλλά µείωση 7,1%.

Δεν έπεσαν, λοιπόν, απλώς έξω στους στόχους. Είχαν ακριβώς
τα αντίθετα αποτελέσµατα από εκείνα τα οποία επεδίωκαν.
Αυτήν την αποτυχηµένη πολιτική θέλουν να συνεχίσουν. Να επι-
τείνουν την ύφεση, την ανεργία, τα λουκέτα, την υστέρηση των
εσόδων, τη διεύρυνση του ελλείµµατος. Σε αυτήν την πολιτική η
Νέα Δηµοκρατία ξεκάθαρα λέει «όχι». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Να και ένας ακόµα αριθµός, αυτήν τη φορά για το χρέος: Το

υπολόγισαν, λοιπόν, στα τέλη του 2009 στο 127% του ΑΕΠ. Όταν
ψηφίστηκε το µνηµόνιο, το προέβλεπαν να φτάσει µετά από τέσ-
σερα χρόνια, δηλαδή το 2013, στο 146%. Όµως, µόνο λίγους
µήνες αργότερα, στα τέλη του 2010, ήταν ήδη 142%. Τώρα είναι
πάνω από 150% και είµαστε µόνο στα µέσα του 2011 και υπολο-
γίζουν –προσέξτε- ότι χωρίς τα νέα µέτρα, το 2015 θα φτάσει στο
200%. Αν αυτό δεν είναι πλήρης αποτυχία της πολιτικής τους και
των προβλέψεων, τότε τι είναι; Αυτήν την αποτυχηµένη πολιτική
ζητούν να συνεχίσουµε και να εγκρίνουµε µε την ψήφο µας.

Για να καταλάβουν δηλαδή όλοι: Εφάρµοσαν µία πολιτική, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε κύριους στόχους τη µείωση του
ελλείµµατος και του χρέους. Και από τα αποτελέσµατά της τι
έχουµε; Έχουµε επίµονα υψηλό έλλειµµα, που όλο τείνει να αυ-
ξάνεται, αντί να µειώνεται και ένα χρέος που έχει πια εκτοξευτεί
εκτός ελέγχου και σε επίπεδα χωρίς προηγούµενο.

Εµείς συµφωνούµε µε τους στόχους της δηµοσιονοµικής πο-
λιτικής. Συµφωνούµε µε την προσαρµογή, δηλαδή µε το να µει-
ωθεί το έλλειµµα. Είµαστε, όµως, πιο αποφασιστικοί. Θέλουµε
να εξαλειφθεί τελείως. Συµφωνούµε πλήρως να ελεγχθεί το
χρέος. Εµείς θέλουµε και κάτι παραπάνω, να µειωθεί. Γι’ αυτό
και µιλήσαµε πέρυσι, για πρώτη φορά, για την αξιοποίηση της
περιουσίας του δηµοσίου. 

Συµφωνούµε και µε τα κύρια εργαλεία, τα εργαλεία για την
επίτευξη των στόχων αυτών: αποκρατικοποίησεις, αξιοποίηση
της περιουσίας του δηµοσίου, διαρθρωτικές αλλαγές, δραστική,
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δραστικότατη περιστολή της κρατικής σπατάλης. Αυτά, όχι µόνο
τα στηρίξαµε, όχι µόνο τα ψηφίσαµε, αλλά τα περισσότερα εµείς
και τα προτείναµε και τα προωθήσαµε, όταν η Κυβέρνηση είτε
δεν τα έβλεπε είτε δεν τα ήθελε είτε τα ειρωνευόταν ακόµα.
Τώρα τα έχει προσυπογράψει όλα, αλλά δεν ξέρει πώς να τα
κάνει ή δεν θέλει να τα κάνει ή δεν την αφήνουν να τα κάνει.

Για παράδειγµα, πώς θα γίνουν αποκρατικοποιήσεις στις
ΔΕΚΟ όταν κάποιες πανίσχυρες συντεχνίες τις κρατούν αιχµά-
λωτες; Εµείς καταδικάσαµε ρητά αυτές τις πρακτικές. Το ΠΑΣΟΚ
δεν τόλµησε να µιλήσει γι’ αυτά. Δικοί του είναι, το ΠΑΣΟΚ τους
έχει δώσει τα προνόµια τόσα χρόνια, το ΠΑΣΟΚ πάντοτε στήρι-
ζαν εκείνοι και τώρα το ΠΑΣΟΚ δεν τολµά να τα βάλει µαζί τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το επικαιροποιηµένο πρό-
γραµµα που καταθέσαµε, το «Ζάππειο 2», θέσαµε ως προτεραι-
ότητα να βγει η οικονοµία από τη βαθιά ύφεση, δηλαδή, να
υπάρξει ανάκαµψη. Αυτό µπορεί να γίνει µε ένα δηµιουργικό σοκ,
µε επανεκκίνηση της οικονοµίας. Ορισµένα από αυτά τα οποία
προτείναµε ήδη τα αποδέχθηκε η τρόικα. Σε άλλα εξακολουθεί
να έχει αντιρρήσεις, όπως για παράδειγµα στη µείωση των φο-
ρολογικών συντελεστών. 

Τελικά στους υπολογισµούς της η τρόικα έχει κάνει πολλά
λάθη. Να το πιο χαρακτηριστικό: Από όλες τις αυξήσεις των φο-
ρολογικών συντελεστών –όλες- που έγιναν πέρυσι η τρόικα πε-
ρίµενε περισσότερα φορολογικά έσοδα. Φέτος έχει µείωση
φορολογικών εσόδων. Αυτό δεν το είδε πέρυσι και όµως, το επα-
ναλαµβάνει και φέτος. 

Στο πρώτο πεντάµηνο του 2011 είχαµε αύξηση των φορολογι-
κών συντελεστών στο φόρο φυσικών προσώπων και όµως, προ-
έκυψε µείωση των εσόδων. Πέρσι είχαµε αύξηση του ΦΠΑ σε
όλες τις κατηγορίες. Φέτος προκύπτει µείωση εσόδων και από
το ΦΠΑ. Είχαµε αύξηση συντελεστών για κέρδη των επιχειρή-
σεων και µας προέκυψε µείωση των εσόδων από κέρδη επιχει-
ρήσεων. Είχαµε αύξηση συντελεστών για φόρο καυσίµων και
προέκυψε µείωση δηµοσίων εσόδων από καύσιµα. Εποµένως, αν
αντιστραφεί το περσινό λάθος, αν µειώσουµε όλους τους φορο-
λογικούς συντελεστές ταυτόχρονα, πραγµατικά θα είχαµε περισ-
σότερα έσοδα. Αυτό δεν το βλέπει η τρόικα, έτσι η Κυβέρνηση
εξακολουθεί και επιµένει σε νέα επιβολή φόρων. 

Ύστερα, δεν διαφωνούµε µόνο στο φορολογικό. Εµείς προ-
τείνουµε αποκατάσταση των πολύ χαµηλών συντάξεων και µέτρα
ισοδύναµα αποτελέσµατος για να καλυφθεί το κενό. Γιατί η οι-
κονοµία δεν µπορεί να αντέξει µέτρα, τα οποία διαλύουν τον κοι-
νωνικό ιστό της χώρας. Όποιος θέλει να εφαρµόσει ένα
ολοκληρωµένο οικονοµικό πρόγραµµα δηµοσιονοµικής εξυγίαν-
σης µέχρι το τέλος, πρέπει να φροντίζει να το αντέχει η κοινωνία.
Γιατί χωρίς κοινωνική συνοχή, κανένα πρόγραµµα, ακόµη και το
πιο σωστό, δεν µπορεί να αποδώσει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βιάστηκαν µερικοί µετά από κά-
ποια πρόσφατα δηµοσιεύµατα του ευρωπαϊκού κυρίως Τύπου,
κατά κανόνα άδικα ή και συκοφαντικά, είτε στο πρόσωπό µου
είτε στο πρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, να προεξοφλήσουν
τη δήθεν αποµόνωσή µας στην Ευρώπη. Όπως αποδείχθηκε
όµως βιάστηκαν πολύ, γιατί φρόντισα να ξεκαθαρίσω τις απόψεις
µας. Πάλεψα για την ορθότητα αυτών των θέσεων, αλλά και για
να στείλω το µήνυµα ότι η ως τώρα πολιτική είναι λάθος, ότι η
ως τώρα πολιτική έχει ξεπεράσει τα όρια της αντοχής του ελλη-
νικού λαού και της οικονοµίας και της κοινωνίας.

Σήµερα υπάρχουν δηµοσιεύµατα στο σοβαρό ευρωπαϊκό
Τύπο που αναγνωρίζουν το σφάλµα που γίνεται στην Ελλάδα.
Ορισµένοι, µάλιστα, περιγράφουν την πολιτική αυτή ως «οικονο-
µικό βανδαλισµό». Το οικονοµικό επιχείρηµά µας, λοιπόν, το βλέ-
πουν ήδη και το αναγνωρίζουν ρητά πολλοί εκτός Ελλάδος.
Σύντοµα, όµως, πιστεύω ότι θα αντιληφθούν και το πολικό επι-
χείρηµα. Θα αντιληφθούν όχι µόνο το οικονοµικό, αλλά και το
πολιτικό επιχείρηµα. Ότι δηλαδή ο ελληνικός λαός παρά τις θυ-
σίες του δεν βλέπει βελτίωση, αλλά βλέπει επιδείνωση, ότι δεν
µπορούµε να σπρώχνουµε ένα λαό στην απόγνωση και ότι η δι-
αιώνιση του λάθους θα οδηγήσει σύντοµα σε πολύ χειρότερη
θέση και την Ελλάδα και την Ευρώπη. Όποιος αγαπά την Ελλάδα
και νοιάζεται για την Ευρώπη είναι υποχρεωµένος να λέει τα
πράγµατα µε το όνοµά τους και να παίρνει θέση ευθύνης, όχι να

ψηφίζει το λάθος. 
Κάποιοι τόλµησαν να µιλήσουν χθες για φυγοµαχία. Ακού-

στηκε µάλιστα, στη Αίθουσα αυτή από τα χείλη του ίδιου του
Πρωθυπουργού, ότι αν είχαν γίνει διορθωτικές κινήσεις το 2009,
θα είχαµε αποφύγει τη σηµερινή κατάσταση. Του θυµίζω πως
επιχειρήθηκαν τότε διορθωτικές κινήσεις, την άνοιξη του 2009,
όµως ο ίδιος τις τορπίλισε αρνούµενος κάθε συναίνεση. Από τότε
έµπρακτα εµπόδισε κάθε διορθωτική κίνηση. Το φθινόπωρο του
2009 επέβαλε πρόωρες εκλογές µε αφορµή την εκλογή του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας, όταν τότε η Κυβέρνηση είχε αποφασίσει
διορθωτικές κινήσεις. Και κέρδισε τις εκλογές του 2009 εκβιά-
ζοντας την τότε Κυβέρνηση και εξαπατώντας τον ελληνικό λαό
µε το αλησµόνητο τότε «Λεφτά υπάρχουν».

Κάποιοι τόλµησαν να πουν ότι προβλέπουµε την αποτυχία της
σηµερινής πολιτικής. Δεν την προβλέπουµε. «Προβλέπω» είναι
ένα ρήµα που αφορά το µέλλον. Εµείς απλώς την καταγράφουµε
την αποτυχία, διότι η πολιτική σας δεν θα αποτύχει. Έχει ήδη
αποτύχει.

Αυτό δεν το προβλέπουµε εµείς. Το αποδεικνύουν οι αριθµοί
και το καταγράφει και η πλειονότητα του ξένου τύπου. Κάποιοι
τόλµησαν να πουν ότι κερδοσκοπούµε στη φθορά και την απο-
τυχία τους. Όµως εµείς ακριβώς πριν από δύο εβδοµάδες κά-
ναµε αυτό που το ΠΑΣΟΚ δεν έχει κάνει ποτέ στη δική του
ιστορία. Δεχθήκαµε να στηρίξουµε κυβέρνηση εθνικής σωτηρίας,
ενώ βρισκόµασταν ήδη µπροστά στις δηµοσκοπήσεις. Και τώρα
µε συνέπεια και ευθύνη θα ψηφίσουµε ορισµένα άρθρα του
εφαρµοστικού νοµοσχεδίου, εκεί που συµφωνούµε, πράγµα που
σε αντίστοιχες περιπτώσεις δεν είχε κάνει ποτέ το ΠΑΣΟΚ. 

Παρεµπιπτόντως, θα ζητήσουµε τα χρήµατα από τις αποκρα-
τικοποιήσεις, να µπορούµε να αγοράζουµε πίσω ελληνικά οµό-
λογα σε µειωµένη τιµή. Είµαστε πολύ σχολαστικοί, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, να µην αφήσουµε τίποτε χρήσιµο να πάει χα-
µένο, να µην αφήνουµε καµµία αναξιοποίητη ευκαιρία, δηλαδή,
για βελτίωση. Κάνουµε ακριβώς αυτό που το ΠΑΣΟΚ δεν είχε
κάνει ποτέ ως αντιπολίτευση. Στηρίζουµε ό,τι πιστεύουµε σωστό.
Συµµέτοχοι, όµως, στην αποτυχία της κυβερνητικής πολιτικής
δεν µπορούµε να γίνουµε. Πολύ περισσότερο όταν έχουµε προ-
ειδοποιήσει εγκαίρως και όταν έχουµε προσπαθήσει να αποτρέ-
ψουµε αυτήν την αποτυχία. 

Ο κ. Παπανδρέου είπε χθες ότι υποχρεώθηκε η Κυβέρνησή του
να πάρει σήµερα σκληρά και άδικα µέτρα, γιατί δεν υπάρχουν
πια χρονικά περιθώρια. Ρωτώ: Είκοσι µήνες τι έκανε; Ποιος τον
εµπόδισε σε όλο αυτό το διάστηµα να προχωρήσει σε αποκρατι-
κοποιήσεις; Πάντως, όχι εµείς. Εµείς τον πιέζαµε συνέχεια να τις
κάνει. Ποιος τον εµπόδιζε επί είκοσι µήνες να προχωρήσει σε πε-
ριστολή της δηµόσιας σπατάλης και κατάργηση ή συγχώνευση
δηµόσιων οργανισµών; Πάντως, όχι εµείς. Εµείς τον παρακαλού-
σαµε να τις κάνει. Ποιος τον εµπόδισε επί είκοσι µήνες να προ-
χωρήσει σε αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας; Πάντως, όχι
εµείς. Εµείς του το προτείναµε και του υποδείξαµε πώς µπορεί
να γίνει. Τα χρονικά περιθώρια, λοιπόν, για τον κ. Παπανδρέου
στένεψαν, γιατί επί είκοσι µήνες η Κυβέρνησή του δεν έκανε τί-
ποτα από εκείνα που έπρεπε να κάνει. Και στο µεταξύ, έκανε
πολλά ανεπίτρεπτα που δεν έπρεπε να κάνει. Οριζόντιες περικο-
πές, φορολογικές επιδροµές σε µία οικονοµία η οποία βρισκόταν
ήδη σε ύφεση και το ήξεραν όλοι. 

Ακούσαµε ακόµη χθες ότι η Κυβέρνηση ξεκίνησε την επανα-
διαπραγµάτευση και όπως εξήγησε ο Πρωθυπουργός, εννοούσε
την επιµήκυνση του δανεισµού και τη µείωση του αρχικού επιτο-
κίου για το δάνειο των 110 δισεκατοµµυρίων που πήραµε πέρσι
από το µηχανισµό στήριξης. Αυτό, όµως, αποφασίστηκε τον πε-
ρασµένο Μάρτιο, όταν είχε ήδη αρχίσει να φαίνεται ότι το πρό-
γραµµα δεν απέδιδε, ότι η Ελλάδα δεν µπορούσε να βγει στις
διεθνείς αγορές στα τέλη του ’11, όπως είχαν σχεδιάσει αρχικά.
Ήταν, λοιπόν, προσαρµογή στο αρχικό λάθος; Ήταν οµολογία
λάθους. Δεν ήταν αποτέλεσµα διαπραγµάτευσης. Επαναδια-
πραγµάτευση σηµαίνει να διορθωθεί το λάθος, ώστε να βγούµε
από την κρίση, όχι να προσαρµοστούµε στο λάθος και να διαιω-
νίσουµε την κρίση. Ήδη, ο υπόλοιπος κόσµος καταλαβαίνει αυτό
το σοβαρό σφάλµα της οικονοµικής πολιτικής που βρίσκεται
στον πυρήνα εκείνων που κάνει η Κυβέρνηση και έχει εφαρµοστεί
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όλο αυτό το διάστηµα στην Ελλάδα. Σύντοµα, θα καταλάβει και
το πολιτικό λάθος, γιατί είναι µέγιστο σφάλµα να προσπαθείς να
εξυγιάνεις µία οικονοµία ισοπεδώνοντάς την ή να σώσεις µία κοι-
νωνία πυροδοτώντας εκρήξεις, διαλύοντάς την. Όταν και τα δύο
αυτά σφάλµατα γίνουν κατανοητά, τότε θα έχει έρθει η ώρα της
επαναδιαπραγµάτευσης. Και αυτή η στιγµή πλησιάζει. 

Κάποιοι µας λένε ότι το ερώτηµα σήµερα είναι «Μεσοπρόθε-
σµο ή χρεοκοπία;». Αυτό µας είχαν πει και πέρσι το Μάϊο, «µνη-
µόνιο ή χρεοκοπία;». Όπως αποδείχθηκε, το µνηµόνιο µας έφερε
πιο κοντά στη χρεοκοπία και το µεσοπρόθεσµο δεν θα την είχε
αποτρέψει. Θα µας βοηθήσει ακόµη περισσότερο στην παρά-
λυση που φέρνει τη χρεοκοπία ακόµη πιο κοντά. 

Κάποιοι µας απείλησαν τελευταία και µε διλήµµατα του τύπου
«µεσοπρόθεσµο ή τανκς;». Σας θυµίζω, επίσης, ότι κάποιοι άλλοι
πριν ένα µήνα είχαν απειλήσει «µεσοπρόθεσµο ή δραχµή;». Πρό-
κειται για προπαγανδιστική εκστρατεία φόβου, η οποία δεν πείθει
κανένα. Απλώς, δηµιουργεί πανικό στην αγορά και αποσταθερο-
ποιεί την οικονοµία. Κάθε φορά που ακούγονται τέτοιες ανοη-
σίες, δυστυχώς το µόνο που γίνεται είναι να υπάρχει φυγή
κεφαλαίων από τις τράπεζες και είναι τεράστια η ευθύνη της Κυ-
βέρνησης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως, ο ελληνικός λαός δεν εκβιάζεται πλέον. Απλώς και µόνο

η αγορά κακοποιείται. Ας το καταλάβουν και ας σταµατήσουν
αυτά τα πυροτεχνήµατα ανευθυνότητας. 

Αυτήν τη στιγµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν
τρεις λογικές:

Πρώτη λογική: Αυτοί που µας λένε ότι το πρόγραµµα βγαίνει
και θα το ψηφίσουµε. Αυτή η λογική απλώς στηρίζεται στο ψέµα,
διότι το πρόγραµµα αποδεδειγµένα δεν βγαίνει. 

Δεύτερη λογική: Υπάρχουν και εκείνοι, οι οποίοι µας λένε ότι
το πρόγραµµα δεν βγαίνει πράγµατι, αλλά προτείνουν να πάµε
σε αναδιάρθρωση του χρέους. Αυτή η λογική στηρίζεται σε µισή
αλήθεια. Δεν µας λέει τι θα σήµαινε αναδιάρθρωση, πόσο επώ-
δυνη θα ήταν για την Ελλάδα η αναδιάρθρωση, πόσο πίσω θα
µας πήγαινε η αναδιάρθρωση. 

Υπάρχει και µία τρίτη λογική, η δική µας, που λέει ότι το πρό-
γραµµα δεν βγαίνει, γι’ αυτό πρέπει να το αλλάξουµε για να µπο-
ρέσουµε να ξεπεράσουµε την κρίση, να ξεπληρώσουµε τα
δανεικά και να µην χρειαζόµαστε πλέον µηχανισµό στήριξης. 

Αν η ελληνική κοινωνία ανακάµψει, θα βγει από την κρίση. Για
µας δεν υπάρχει άλλη λογική, δεν υπάρχει άλλος στόχος από την
επανεκκίνηση, την ανάκαµψη, την ανάπτυξη. 

Ανακεφαλαιώνοντας: Το µεσοπρόθεσµο το καταψηφίζουµε,
γιατί είναι ανεδαφικές οι εκτιµήσεις του, αντιφατικότητες οι προ-
βλέψεις του, γιατί είναι οικονοµικά αναποτελεσµατικό και αντια-
ναπτυξιακό και βεβαίως γιατί είναι και κοινωνικά άδικο, γιατί
φορτώνει για µια ακόµα φορά τα πιο υπέρογκα βάρη στις πιο
αδύναµες πλάτες, δυσβάσταχτα βάρη σε ειλικρινείς φορολογού-
µενους, ενώ παραµένουν στο απυρόβλητο οι φοροφυγάδες και
η νοµενκλατούρα της κρατικής σπατάλης. Έτσι διαλύεται τελικά
τι;  Η κοινωνική συνοχή του τόπου. Με δύο λόγια µας πάει πιο
βαθιά στο αδιέξοδο, δεν µας βγάζει από το αδιέξοδο. 

Καµµιά φορά οι κοινωνίες διαλέγουν πολιτικές που είναι  ανα-
πτυξιακές, αλλά είναι κοινωνικά άδικες. Άλλες φορές διαλέγουν
µέτρα κοινωνικής δικαιοσύνης, που όµως λειτουργούν αντιανα-
πτυξιακά, αλλά µέτρα που είναι ταυτόχρονα και άδικα και αντια-
ναπτυξιακά, δεν διαλέγουν ποτέ. Και εκεί είναι η δική µας, η
σοβαρότερη από όλες διαφοροποίηση. Είναι και άδικα και αντια-
ναπτυξιακά.

Το καταψηφίζουµε, λοιπόν, συνολικά και συντεταγµένα, όπως
οφείλει να κάνει κάθε σοβαρός πολιτικός οργανισµός  που  έχει
το θάρρος να λέει τα µεγάλα «ναι» αλλά και τα µεγάλα «όχι»,
όπως απαιτεί το συµφέρον του έθνους, αλλά, ναι, και το ίδιο το
συµφέρον της ενωµένης Ευρώπης .

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σεπτέµβριο του 2009 ο κ. Πα-
πανδρέου κέρδισε τις εκλογές θέτοντας το υπέρτατο ψευτοδί-
ληµµα, «σοσιαλισµός ή βαρβαρότητα» -δεν ξέρω εάν το θυµά-
στε- αλλά δεν νοµίζω ότι ξεχνιούνται εύκολα τέτοια πράγµατα.
Τελικώς ο κ. Παπανδρέου κατάφερε και τα δύο: Και σοσιαλισµό
και βαρβαρότητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
Για το σοσιαλισµό µην έχετε καµµία αµφιβολία. Προστάτευσε

όσο µπορούσε τον κρατισµό και γονάτισε την οικονοµία µε φό-
ρους. Όσον αφορά τη βαρβαρότητα απλώς κοιτάξτε γύρω σας,
δεν µένει ούτε παραµικρή αµφιβολία για αυτό. 

Το ΠΑΣΟΚ έχει, λοιπόν, ένα ταλέντο να εκβιάζει το λαό, να δια-
λέγει ανάµεσα σε δύο κακά, αλλά τελικώς σπέρνει και τα δύο
κακά. Η εποχή αυτή, όµως, έχει περάσει ανεπιστρεπτί. Τώρα δια-
λέγουµε το δρόµο που δεν είναι εκβιαστικός. Είναι δύσκολος
αναµφίβολα αλλά είναι και λυτρωτικός. Φέρνει ελευθερία επιλο-
γών και ανάπτυξη, δηλαδή πρόοδο και ελπίδα. 

Ο κ. Παπανδρέου βέβαια τελευταία επικαλείται τον πατριωτι-
σµό όταν πρόκειται να πάρει οδυνηρά µέτρα. Αλλά πατριωτισµός
σηµαίνει συλλογική προσπάθεια, ώστε να κάνουµε τη χώρα µας
καλύτερη και πιο ελεύθερη, όχι να την οδηγήσουµε στα χειρό-
τερα.

Το ΠΑΣΟΚ θυµάται την πατρίδα και τον πατριωτισµό, όταν
πρόκειται να εκβιάσει για ακόµα χειρότερα δεινά και να βυθίσει
τον λαό στην κατάθλιψη και στα αδιέξοδα. Αντίθετα για µας ο
πατριωτισµός έχει νόηµα όταν µιλάει γλώσσα ελευθερίας, όχι κα-
ταναγκασµό και όταν ανοίγει δρόµους προοπτικής και ελπίδας.
Μ’ αυτό το νόηµα της πατρίδας σας ζητώ να σταθµίσετε τη ση-
µερινή σας απόφαση, να απορρίψετε τα ψεύτικα διλήµµατα, να
καταψηφίσετε τα αδιέξοδα και να ανοίξετε αληθινή προοπτική
ώστε να βγει η Ελλάδα από την κρίση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ζητήσει ο

Υπουργός Οικονοµικών και Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, κ.
Ευάγγελος Βενιζέλος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πα-
ρακολούθησα µε πολύ µεγάλη προσοχή, όπως είναι φυσικό, την
οµιλία αυτή του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, του
κ. Σαµαρά, γιατί στην οµιλία του αυτή, όπως όφειλε, κωδικοποί-
ησε και αποσαφήνισε το σύνολο της πολιτικής του αντίληψης.
Παρουσίασε στην πραγµατικότητα την όποια πρόταση έχει για
τη διαχείριση της οξείας κρίσης και για την έξοδο της Ελλάδας
από την κρίση αυτή. 

Παρακολούθησα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έναν εντυπω-
σιακά συµβατικό λόγο, οικοδοµηµένο στην απλοϊκή, παραδο-
σιακή αντίληψη ότι «Η Κυβέρνηση φταίει, η Κυβέρνηση δεν
µπορεί. Εσείς, λοιπόν, φταίτε, εσείς δεν µπορείτε, ενώ εµείς, η
Νέα Δηµοκρατία, µπορούµε, έχουµε τη λύση, άρα θα διαχειρι-
στούµε καλύτερα όλα τα θέµατα οψέποτε». Πρόκειται για ένα θε-
µελιώδες σφάλµα. Μια κρίση τέτοιων διαστάσεων, µια κρίση που
έχει πυρηνικά χαρακτηριστικά, δεν αντιµετωπίζεται µε αυτόν τον
συµβατικό, τετριµµένο πολιτικό λόγο. 

Αν ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας πιστεύει πράγµατι ότι
η κοινή γνώµη, ο ελληνικός λαός, ο κάθε πολίτης περιµένει να
ακούσει αυτό εδώ µέσα σήµερα, είναι γελασµένος. 

Εµείς δεν λέµε ότι µπορούµε µόνοι µας. Εµείς δεν λέµε ότι όλα
είναι καλά. Εµείς δεν λέµε ότι τα κάναµε όλα καλά. Εµείς λέµε,
ελάτε όλοι µαζί να προσπαθήσουµε. Εµείς καλούµε σε εθνική συ-
στράτευση και σε εθνική επιστράτευση, γιατί δεν διαχειριζόµα-
στε µια οποιαδήποτε πολιτική περίοδο, αλλά  διαχειριζόµαστε
µια περίοδο που έχει µοναδικά ιστορικά χαρακτηριστικά. Όλα
έχουν συµπυκνωθεί, όλα ελέγχονται, όλα ανατρέπονται, όλα ξα-
ναγράφονται. Και είναι απών ο κ. Σαµαράς, κρατάει αποστάσεις
ασφαλείας. Στην πραγµατικότητα σκέφτεται µε βάση το κοµµα-
τικό του συµφέρον και την εκλογική προοπτική, χωρίς να δίνει
απάντηση στο ερώτηµα: «Τι θα συµβεί αν αλλάξει ο συσχετισµός
των δυνάµεων και κληθεί να διαχειριστεί αυτός την κρίση και να
εκπροσωπήσει τη χώρα σε αυτές τις σκληρές διαπραγµατεύ-
σεις!».

Παρ’όλα αυτά εγώ θα δεχόµουν τη λογική του κ. Σαµαρά µε
αυτά τα συµβατικά, παλαιάς αντίληψης και κοπής χαρακτηρι-
στικά, υπό µία προϋπόθεση, ότι το Μάϊο του 2010, όταν η χώρα
ήταν πράγµατι στα πρόθυρα της χρεοκοπίας, όταν τελούσαµε
υπό δηµοσιονοµικό και χρηµατοοικονοµικό εκβιασµό, θα ψήφιζε
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-έστω µε επιφυλάξεις- το µνηµόνιο και τη δανειακή σύµβαση. Δεν
το έκανε όµως. Προφανώς µέχρι τελευταία στιγµή είχε το φόβο
ότι µπορεί να ζητηθεί αυξηµένη πλειοψηφία 180 ψήφων. Μόλις
απηλλάγη από το ενδεχόµενο αυτό, ανέπνευσε και έκανε τη
µικρή κοµµατική του επένδυση, όχι στο µνηµόνιο. Πότε; Στην
αρχή, πολύ πριν προκύψουν τα προβλήµατα.

Ο κ. Σαµαράς, λοιπόν, νοµίζω ότι δεν δικαιούται ιστορικά να
αναπτύσσει αυτήν την επιχειρηµατολογία µπροστά στον ελλη-
νικό λαό. Κάνει άλλωστε µία προφανή αφαίρεση, έναν εξωραϊ-
σµό. Δηλαδή, αποκρύπτει την αλήθεια στα πιο ουσιώδη
χαρακτηριστικά της. Θεωρεί ότι η Ελλάδα είναι µία χώρα δηµο-
σιονοµικά αυτεξούσια, µία χώρα που µπορεί να διαµορφώσει
µόνη της και να εφαρµόσει µία πλήρη δηµοσιονοµική, αναπτυ-
ξιακή και κοινωνική πολιτική. Θεωρεί ότι η Ελλάδα είναι µία χώρα
που είναι κύρια του προϋπολογισµού της και σου λέει: «Αφού
µπορείτε να εφαρµόσετε ένα πρόγραµµα µε εντονότερα αναπτυ-
ξιακά χαρακτηριστικά, µε µικρότερες φορολογικές επιβαρύνσεις,
µε µεγαλύτερη κοινωνική ευαισθησία, γιατί δεν το κάνετε;».

Μα, σοβαρολογούµε; Υπάρχει κανείς που πιστεύει εδώ µέσα
ότι θα µπορούσαµε ήδη από τώρα, ήδη τον τελευταίο χρόνο, ήδη
αµέσως σήµερα να εφαρµόσουµε µια πολιτική εντονότερα ανα-
πτυξιακή, εµφανέστερα ευαίσθητη κοινωνικά, θα µπορούσαµε να
απαλλάξουµε από βάρη και πιέσεις τον Έλληνα φορολογούµενο
και εµείς θα ερχόµασταν και δεν θα το κάναµε;

Θα διστάζαµε ή θα καθυστερούσαµε; Με συγχωρείτε, αλλά το
βρίσκω εκτός πάσης λογικής το επιχείρηµα αυτό. Και ο Πρωθυ-
πουργός και εγώ έχουµε πει κατ’ επανάληψη αυτές τις δύο ηµέ-
ρες ότι βεβαίως και δεν έχει ολοκληρωµένη µορφή αυτή η
πολιτική, εάν δεν αποκτήσει έντονη αναπτυξιακή διάσταση. Γι’
αυτήν αγωνιζόµαστε. Ήδη έχει διαµορφωθεί η βάση για ένα µνη-
µόνιο ανάπτυξης µε τη συµµετοχή εταίρων, ιδιωτών, κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τρίτων κρατών και κυρίως µε
τη συµµετοχή των δυνάµεων της ελληνικής οικονοµίας και του
ελληνισµού. 

Και εµείς λέµε ότι προφανώς λείπει το στοιχείο της κοινωνικής
δικαιοσύνης και της κοινωνικής ευαισθησίας και πρέπει να το
αποκαταστήσουµε. Δεν ξέρουµε τι συµβαίνει; Μας εκλαµβάνει
ως αφελείς ο κ. Σαµαράς; Θα µπορούσαµε να παρουσιάσουµε
ως χώρα και ως Κυβέρνηση ένα πρόγραµµα πιο αναπτυξιακό,
πιο ευαίσθητο κοινωνικά και δεν θα το κάναµε; Υπάρχει ο καιρός
του σπείρειν και ο καιρός του θερίζειν. 

Είπα και το επαναλαµβάνω ότι πρέπει τώρα να ολοκληρώ-
σουµε τη φάση της σταθεροποίησης της ελληνικής οικονοµίας,
να εισπράξουµε την πέµπτη δόση και να µπούµε στη διαπραγµά-
τευση για το νέο πρόγραµµα, αντιµετωπίζοντας µε την ευκαιρία
αυτή όλα τα ανοιχτά ζητήµατα που ήδη οι εταίροι µας τα έχουν
αποδεχθεί ως ανοιχτά και ως αναγκαία, όπως είναι αυτά που
αφορούν το πρωτόκολλο για τη στήριξη της ανάπτυξης της ελ-
ληνικής οικονοµίας, την άµεση αξιοποίηση των κονδυλίων του
ΕΣΠΑ, όλων των διαρθρωτικών ταµείων, του ταµείου συνοχής,
του κοινωνικού ταµείου, των κονδυλίων της Ευρωπαϊκής Τράπε-
ζας Αναπτύξεως, πόρων από τον ιδιωτικό τοµέα, όχι µόνο τον ελ-
ληνικό, αλλά και τον ευρωπαϊκό και το διεθνή. Πρέπει, όµως, να
υπάρχουµε δηµοσιονοµικά. 

Λέει ο κ. Σαµαράς «Μα, τώρα είµαστε πιο κοντά στη χρεοκοπία
απ’ ό,τι το Μάϊο του 2010. Επαναλαµβάνεται το δίληµµα». Όχι,
δεν είµαστε πιο κοντά στη χρεοκοπία, είµαστε πιο µακριά από τη
χρεοκοπία. Μπορεί να µην πετύχαµε 100% τους στόχους µας και
είµαι έτοιµος να αναγνωρίσω κάθε κριτική που ασκείται, να τη
συνοµολογήσω και να προχωρήσουµε στο µέλλον. Δεν µπορεί
συνεχώς να είµαστε αιχµάλωτοι του  απώτερου ή του εγγύτερου
παρελθόντος. Επιτέλους η χώρα αυτή έχει ένα δικαίωµα στο µέλ-
λον, στην αισιοδοξία, στην προοπτική. Δεν µπορεί να καθηλώνε-
ται σε µία τετριµµένη ανακυκλούµενη κοµµατική αντιδικία
«φταίτε-φταίµε, τα κάνατε καλύτερα-τα κάναµε χειρότερα» και
τούµπαλιν. Με συγχωρείτε, αλλά αυτό είναι κατώτερο των περι-
στάσεων. Αγγίζει τα όρια του κωµικοτραγικού υπό τις παρούσες
συνθήκες. 

Προφανώς, τώρα έχοντας πάρει ένα πολύ µεγάλο µέρος του
δανείου, 55 δισεκατοµµύρια και σε λίγο άλλα 12, έχοντας χρησι-
µοποιήσει τους µηχανισµούς της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επεν-

δύσεων όσο αυτό ήταν εφικτό, έχοντας αντλήσει ρευστότητα
από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα για το ελληνικό τραπεζικό
σύστηµα, έχουµε διαµορφώσει µία σχέση µε τους εταίρους µας,
η οποία µας έχει φέρει πολύ πιο µακριά από τη χρεοκοπία. Δεν
υπάρχει το ενδεχόµενο αυτό σε τελευταία ανάλυση, αν εµείς κά-
νουµε στοιχειώδη πράγµατα. Και ένα στοιχειώδες πράγµα είναι
η ανάκτηση της αξιοπιστίας και η συναίνεση. 

Τη στάση της Νέας Δηµοκρατίας το έχω πει και χθες, την πλη-
ρώνει τελικά η εθνική οικονοµία και ο Έλληνας πολίτης, ο επιχει-
ρηµατίας, ο άνεργος, το νοικοκυριό. Του κοστίζει. Και απευθύνω
ξανά τις προσκλήσεις. Λέει ο κ. Σαµαράς: «Εγώ είπα την ιδέα για
τα 50 δισεκατοµµύρια». Ναι, ωραία και τώρα θέλουµε το προϊόν
να αξιοποιηθεί για την επαναγορά δηµοσίου χρέους µε τους ευ-
νοϊκότερους δυνατούς όρους. Συµφωνούµε. Να έρθει να το δια-
πραγµατευθούµε µαζί. Είναι ο ένας από τους τρεις πυλώνες του
νέου προγράµµατος.

Αυτό θέλουµε και εµείς. Και για να το κάνουµε µαζί, υπάρχουν
οι θεσµικές προϋποθέσεις. Περιµένω να µου υποδείξει πρόσωπα
για τη στελέχωση του ταµείου, για το πενταµελές διοικητικό συµ-
βούλιο, για τις θέσεις του προέδρου και του διευθύνοντος συµ-
βούλου και προτείνω να ψηφίσουµε όλοι µαζί στην Επιτροπή του
άρθρου 49 του Κανονισµού της Βουλής τα πρόσωπα που στο
όνοµα της πατρίδας, του έθνους, του τόπου, της εθνικής οικο-
νοµίας θα διαχειριστούν αυτό το µεγάλο ζήτηµα των αποκρατι-
κοποιήσεων και θα επιδιώξουν αυτό το στόχο της συγκέντρωσης
50 δισεκατοµµυρίων µέσα σε ένα ασφυκτικό χρονοδιάγραµµα.
Ελάτε να το κάνουµε µαζί. 

Λέει ο κ. Σαµαράς ότι τα φορολογικά µέτρα είναι άδικα, είναι
βάρβαρα. Μα, αναφέρθηκα στη σκληρότητα, την αδικία και την
έλλειψη λογικής και συστηµατικότητας πάρα πολλές φορές. Συγ-
κροτούµε µέχρι το τέλος της εβδοµάδας την Επιτροπή για το
Εθνικό Φορολογικό Σύστηµα από µηδενικής βάσης. Εφόσον η
τρόικα δεχθεί ότι το σύστηµα λειτουργεί και παράγει ισοδύναµο
δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα, µπορούµε να εφαρµόσουµε το σύ-
στηµα αυτό αµέσως µε βελτίωση του εισπρακτικού µηχανισµού
µε νέους τρόπους, τελείως δυναµικούς, τελείως ριζοσπαστικούς,
χωρίς να βασιζόµαστε στους υφιστάµενους µηχανισµούς. Ελάτε,
εκπροσωπηθείτε µε πρόσωπα και ιδέες στην Επιτροπή για το
Εθνικό Φορολογικό Σύστηµα. 

Λέει ο κ. Σαµαράς ότι είναι αδιέξοδη η πολιτική αυτή, γιατί δεν
έχει µειωθεί το έλλειµµα όσο πρέπει και γιατί συνεχίζουµε να πα-
ράγουµε χρέος -προφανώς συνεχίζουµε να παράγουµε χρέος-
διότι δεν έχουµε κατακτήσει την προϋπόθεση των πρωτογενών
πλεονασµάτων. Και προφανώς η δυναµική του δηµοσίου χρέους
θα µας καταπνίξει, εάν δεν την ανακόψουµε. Πώς µπορούµε να
την ανακόψουµε; Με τα µέτρα αυτά. Γιατί χρειάζονται πολλά
µέτρα για µικρότερο αποτέλεσµα; Γιατί για να µειώσουµε το έλ-
λειµµα λίγο πρέπει να παλέψουµε πολύ; Γιατί υπάρχει η ύφεση;
Προφανώς και γιατί επιπλέον οι ανάγκες εξυπηρέτησης του υφι-
σταµένου χρέους δυστυχώς, διογκώνονται. 

Λέει ο κ. Σαµαράς ότι η τρόικα δεν κατανοεί τις προτάσεις της
Νέας Δηµοκρατίας. Άρα, απορρίπτονται οι προτάσεις της Νέας
Δηµοκρατίας. Γιατί συµβαίνει αυτό; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ:  Μόνο για το φορολογικό είπα. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Αυτό γιατί συµβαίνει; Αυτό συµ-
βαίνει, γιατί είµαστε υποχρεωµένοι να διαπραγµατευόµαστε και
να συµφωνούµε. Ναι, ας το παραδεχτούµε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι: Δεν αποφασίζουµε µόνοι µας. Τελούµε υπό διεθνή
έλεγχο, διότι είµαστε εξαρτηµένοι από δάνεια που µας χορηγούν
θεσµικοί µας εταίροι και πρέπει να κάνουµε αυτήν τη προσπάθεια
µε σφιγµένα τα δόντια, προκειµένου να ανακτήσουµε τη δηµο-
σιονοµική κυριαρχία και τη δηµοσιονοµική αυτοδιάθεση της
χώρας. 

Είναι πάρα πολύ κυνική και πάρα πολύ απλή η λογική. Δεν είναι
µία πολιτική διαπραγµάτευση διακυβερνητική. Εδώ διακυβεύον-
ται συµφέροντα και τα συµφέροντα αυτά έχουν και ένα κέλυφος
πολιτικό, διότι κάθε Κυβέρνηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της
Ευρωζώνης, απολογείται απέναντι σε πολίτες, σε κοινοβούλια
και µπορεί να έχει τα δικά της τεράστια προβλήµατα, να βρίσκε-
ται προ εκλογών, να είναι κυβέρνηση µειοψηφίας, να είναι κυβέρ-
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νηση συνασπισµού, να είναι κυβέρνηση υπηρεσιακή ή να υπάρ-
χουν άλλα πολιτικά ήθη και να χρειάζεται για το παραµικρό ενη-
µέρωση και ψηφοφορία στο Κοινοβούλιο, χωρίς να υπάρχουν
σταθερές µονοκοµµατικές πλειοψηφίες. 

Θέλουµε να βλέπουν τα πράγµατα από τη δική µας οπτική
γωνία και είναι λογικό αυτό, αλλά πρέπει να βλέπουµε και εµείς
τα πράγµατα από τη δική τους οπτική γωνία. Και µακάρι να εί-
χαµε να διαπραγµατευθούµε µόνο µε κράτη, κυβερνήσεις και
διεθνείς οργανισµούς. Έχουµε να διαπραγµατευθούµε µε αυτήν
την αόριστη και αόρατη, αλλά πάρα πολύ υλική έννοια των αγο-
ρών, οι οποίες έχουν τους δικούς τους θεσµούς και έχουν τις
δικές τους σκοπιµότητες βέβαια, οι οποίες εµφανίζονται µε έναν
τρόπο που είναι απόλυτα κυνικός. Όταν, λοιπόν, αντιµετωπίζουµε
αυτήν την επίθεση, αυτήν την ασύµµετρη οικονοµική απειλή,
όπως τη χαρακτήρισα χθες, είναι δυνατόν να αναπτύσσεται
αυτός ο πολιτικός λόγος από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση; 

Θα είµαι όµως θετικός. Δεν θα κρατήσω αυτά που  ειπώθηκαν
στην οµιλία. Θα κρατήσω αυτά που δεν ειπώθηκαν, αλλά που
θεωρώ ότι είναι µία διαπραγµατευτική «προίκα» για τη χώρα από
την Πέµπτη 30 Ιουνίου και µετά.

Πρώτον, ευχαριστώ την Αξιωµατική Αντιπολίτευση γιατί απε-
δέχθη το διαδικαστικό πλαίσιο που επιτρέπει να ψηφιστούν το
µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα και ο εφαρµοστικός νόµος. Την Κυ-
ριακή 3 Ιουλίου που θα πάω στο Eurogroup θα µπορώ να επικα-
λεστώ µία ψήφο εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνηση, νωπή, και
την ψήφιση των δύο νόµων που θεωρούν προκαταρκτική προ-
ϋπόθεση όλοι οι συνοµιλητές µας προκειµένου να επιτευχθεί η
εκταµίευση της πέµπτης δόσης. 

Επίσης, είναι προφανές ότι ο κ. Σαµαράς αποδέχεται τη λογική
της διαπραγµάτευσης. Δέχεται να θέτει υπό την κρίση της τρόι-
κας, των θεσµικών µας εταίρων και δανειστών τις προτάσεις του
-αναπτυξιακές, διαρθρωτικές, φορολογικές, κοινωνικές- και συ-
νοµιλεί µε την τρόικα και απαντά στις αξιολογήσεις. Αυτό τι είναι;
Πιστεύετε ότι είναι µια άλλη διαπραγµατευτική τακτική; 

Ας πάρουµε ένα υποθετικό σενάριο αλλά µέσα στη λογική της
δηµοκρατίας. Ο κ. Σαµαράς είναι ο Πρωθυπουργός της χώρας
και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι κοινοβουλευτικά
αυτοδύναµη κι ο κ. Σαµαράς ως Πρωθυπουργός, µε τον Υπουργό
του των Οικονοµικών, συνοµιλεί µε τους οµολόγους του και µε
την τρόικα επί τη βάσει των προτάσεών του. Ποια θα ήταν η αν-
ταπάντηση στην απόρριψη των απόψεών του; Τι θα έκανε; Θα
διέκοπτε τις συζητήσεις; Θα αρνιόταν το δάνειο; Θα διακινδύ-
νευε την µη καταβολή της πέµπτης δόσης; Τι θα έκανε; Έχει την
υποχρέωση να εξηγήσει τι θα έκανε, γιατί αυτό που κάνει τώρα
ως Αρχηγός της Αντιπολίτευσης είναι προσοµοίωση της δια-
πραγµατευτικής τακτικής αλλά και της διαπραγµατευτικής
ισχύος που θα είχε, αν ήταν Πρωθυπουργός. Αυτό σηµαίνει Αρ-
χηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.  Και το πρόγραµµα της
Νέας Δηµοκρατίας, το «Ζάππειο 2», θα πρέπει να αξιολογηθεί ως
κυβερνητική πρόταση υπό διαπραγµάτευση µε τους δανειστές
και εταίρους µας. Το παρουσίασε, το συζήτησε, το αξιολόγησαν,
κράτησαν στοιχεία που τα δέχεται και η Κυβέρνηση και τα ενσω-
µατώνει στην εθνική στρατηγική και του απέρριψαν όλα τα άλλα.
Και τον βάζουν σ’ έναν ρυθµό, σ’ ένα χρονοδιάγραµµα προϋπο-
θέσεων: «Πετύχετε αυτό, δείξτε αξιόπιστοι, διαµορφώστε συ-
νοχή και συναίνεση και θα αποκτήσετε µεγαλύτερη ισχύ και
ικανότητα επιβολής των απόψεών σας».

Είστε ικανοποιηµένοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, απ’ αυτήν την άσκηση προσοµοίωσης;
Η χώρα θα ήταν ασφαλής; Ο πολίτης θα ένιωθε ότι δεν κινδυ-
νεύει το εισόδηµά του, η περιουσία του, ο µισθός του, η σύνταξή
του; Σκεφθείτε µέσα στην ψυχή σας βαθιά και στο µυαλό σας,
χωρίς πειθαρχίες, ταυτότητες και σκοπιµότητες. Τα παραδείγ-
µατα είναι ανοιχτά.

Εµείς διαπραγµατευόµαστε. Προσπαθούµε να διασφαλίσουµε
την αξιοπρέπεια του τόπου, η οποία προσβάλλεται συνεχώς
λόγω της κατάστασης, να είµαστε υπερήφανοι. Ταυτόχρονα
όµως πρέπει να είµαστε ρεαλιστές, γιατί εδώ δεν ενεργούµε στο
όνοµα της προσωπικής µας αξιοπρέπειας ή της προσωπικής µας
πολιτικής στόχευσης, αλλά εδώ διαχειριζόµαστε τη µοίρα απλών
ανθρώπων και την αποτυχία της προσπάθειας αυτής δεν την πλη-

ρώνουν οι πλούσιοι και ισχυροί, οι φοροδιαφεύγοντες κι αυτοί
που έχουν καταθέσεις στην Ελβετία, ζήτηµα για το οποίο µίλησα
σήµερα µε την οµόλογό µου της Ελβετικής Συνοµοσπονδίας και
θέσαµε το πλαίσιο µιας διακρατικής συµφωνίας, κατά τα πρό-
τυπα αυτής που συνάπτουν το Ηνωµένο Βασίλειο και η Οµοσπον-
διακή Δηµοκρατία της Γερµανίας. Εδώ τα λάθη και την µονο-
κοµµατική, παλαιά αντίληψη την πληρώνει ο απλός και αδύνα-
µος. Και απλός και αδύναµος είναι και ο µεσαίος τώρα, γιατί τα
µεσαία στρώµατα είναι αυτά τα οποία συµπιέζονται. Τα µεσαία
στρώµατα είναι αυτά τα οποία βρίσκονται αντιµέτωπα µε το
φάσµα της κρίσης, µε την έλλειψη τζίρου, µε την έλλειψη ρευ-
στότητας.

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ πρέπει να κάνουµε
έναν στοιχειώδη διαχωρισµό. Υπάρχει το κεφάλαιο των προφα-
νών και αυτονόητων  πραγµάτων, γύρω από το οποίο υπάρχει
ευρύτατη συµφωνία. 

Όλοι θέλουµε να σταθεί η χώρα στα πόδια της, να κατακτήσει
πρωτογενή πλεονάσµατα να κάνει µια αναπτυξιακή επανεκκίνηση
–υιοθετώ τον όρο- το ταχύτερο δυνατό, να ενισχύσει τους µηχα-
νισµούς κοινωνικής συνοχής, να αποκαταστήσει αδικίες, να απο-
κτήσει ένα σύγχρονο φορολογικό σύστηµα, το κράτος να γίνει
κράτος και η εθνική οικονοµία ανταγωνιστική. Συµφωνούµε.
Έχουµε ευρύτατη σύµπτωση απόψεων. 

Υπάρχει, όµως, και το δεύτερο κεφάλαιο: πώς διαχειρίζεσαι
τον συσχετισµό που περιλαµβάνει και πιέσεις και εκβιασµούς.
Πώς; Διατηρώντας αποστάσεις ασφαλείας και ζητώντας από
αυτόν που είναι στην κυβέρνηση και επειδή έτσι τα έφερε ο πο-
λιτικός κύκλος και η ιστορική µοίρα να σηκώσει µόνος του ένα
δυσανάλογο βάρος, που είναι όµως, και τιµή, γιατί είναι ένα
εθνικό βάρος;

Εφόσον συµφωνούµε, λοιπόν, στο πρώτο που είναι και το θε-
µελιώδες, είναι κρίµα που δεν συµφωνούµε στο δεύτερο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ: Σε τίποτα δεν συµφωνούµε, κύριε
Υπουργέ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Τουλάχιστον χαίροµαι γιατί µπορώ
να πω ότι υπάρχουν ψήγµατα αισιόδοξα συµφωνίας και συναίνε-
σης και είµαι βέβαιος ότι µετά και από το πέρας αυτών των συ-
ζητήσεων για τα δυο νοµοσχέδια, θα διαµορφωθούν οι προϋπο-
θέσεις, και µέσω των συζητήσεων για το µνηµόνιο ανάπτυξης και
µέσω των συζητήσεων για το εθνικό φορολογικό σύστηµα, να
αναπτύξουµε την ισχύ µας, να την εδραιώσουµε και να έχουµε
το καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα για τη χώρα.

Αλλά κάνω µια έκκληση. Ας πάψουµε να αντιµετωπίζουµε µε
τόσο µονοδιάστατο κοµµατικό και συµβατικό τρόπο αυτή την
πρόκληση της ιστορίας και αυτή την ανάγκη που έχει ο ελληνικός
λαός. Ας του δώσουµε ένα φως, ένα σηµείο αναφοράς, ας του
δώσουµε µια χειρολαβή. Έχουµε την υποχρέωση να ανταποκρι-
θούµε στην αγωνία του και στην ανάγκη του και αυτό πρέπει να
γίνει µέχρι το τέλος αυτών των διαδικασιών εδώ µέσα, για να κα-
ταξιωθεί ή για να επαναθεµελιωθεί το αντιπροσωπευτικό σύ-
στηµα διακυβέρνησης και ο κοινοβουλευτισµός.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Έχει ζητήσει το λόγο ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Τσί-
πρας. 

Θέλετε το λόγο για µια σύντοµη παρέµβαση, κύριε Τσίπρα; 
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Για πέντε
λεπτά, κύριε Πρόεδρε και όχι είκοσι, όπως ο Υπουργός των Οι-
κονοµικών που ζήλεψε…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Τσίπρα, πράγµατι
άφησα τον Υπουργό Οικονοµικών να µιλήσει αρκετά περισσό-
τερο. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Καταλα-
βαίνω την ανοχή του Προεδρείου, αλλά καλό είναι να µην …

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Όχι, δεν το έκανα τυ-
χαία.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
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δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Εγώ δεν θα
διπλασιάσω την ανοχή σας τουλάχιστον.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Δεν το έκανα τυχαία.
Το έκανα ενσυνείδητα, επειδή το θέµα είναι τόσο σηµαντικό,
τόσο σοβαρό και ο Υπουργός Οικονοµικών είναι ο καθ’ ύλην αρ-
µόδιος για να δώσει πιθανά απαντήσεις σε ερωτήµατα που πλα-
νούνται στην Αίθουσα αυτή. Αλλά αυτή την ανοχή θα την έχετε
και εσείς.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Καµµία αν-
τίρρηση, αλλά είκοσι λεπτά οµιλεί ο Πρωθυπουργός και όχι ο
Υπουργός Οικονοµικών. 

Εν πάση περιπτώσει, εγώ θα ήθελα να κάνω δυο παρατηρή-
σεις στην οµιλία του κ. Σαµαρά και ακολούθως δυο σηµεία τα
οποία, κατά τη γνώµη µας, είναι πολύ σηµαντικά.

Άκουσα τον κ. Σαµαρά να προσπαθεί να ισορροπήσει µε περί-
τεχνες ενέργειες οµολογώ και να είναι και µε τον αστυφύλακα
και µε τον χωροφύλακα. Στην πολιτική, όµως, όπως και στη ζωή,
όποιος πατάει σε δυο βάρκες πέφτει στη θάλασσα. 

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πραγµατικό πρόβληµα
της ελληνικής οικονοµίας σήµερα δεν είναι η υψηλή φορολογία
των κερδών του µεγάλου κεφαλαίου. Διότι αν ήταν η υψηλή φο-
ρολογία των κερδών του µεγάλου κεφαλαίου, τότε θα είχαµε δει
αύξηση των θέσεων εργασίας, της απασχόλησης και της ανά-
πτυξης, όταν ο κ. Αλογοσκούφης είχε µειώσει το συντελεστή στο
20%. Και επίσης, η ιδιαιτερότητα της ελληνικής οικονοµίας µε τις
χιλιάδες µικροµεσαίες επιχειρήσεις που κλείνουν η µία µετά την
άλλη έχει να κάνει µε το γεγονός ότι κλείνουν ακριβώς επειδή
δεν έχουν κέρδη, όχι επειδή έχουν κέρδη και είναι πάρα πολύ
υψηλή η φορολογία τους. 

Το πρόβληµα είναι ότι έχουµε ένα στρεβλό φορολογικό σύ-
στηµα, το οποίο έχει µια πρωτοφανή αναλογία σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο ανάµεσα σε έµµεσους και άµεσους φόρους υπέρ των
έµµεσων φόρων και εις βάρος των άµεσων. Άρα, λοιπόν, η µεί-
ωση της φορολογίας είναι βεβαίως προς όφελος του µεγάλου
κεφαλαίου, όχι όµως προς όφελος της ελληνικής οικονοµίας. 

Το δεύτερο και πιο σηµαντικό –και κλείνω την παρέµβασή σου
σε σχέση µε τον κ. Σαµαρά- είναι πως δεν µπορεί σε τούτη την
κρίσιµη στιγµή όλοι να «στρίβουµε διά του αρραβώνος» και να
µην προτείνουµε τίποτα. 

Εµείς λέµε ότι δεν υπάρχουν εύκολες λύσεις, αλλά είναι πολύ
πιο επωφελές για τον ελληνικό λαό να προχωρήσουµε σε µια
ισχυρή διαπραγµάτευση σε ευρωπαϊκό επίπεδο, για να λύσουµε
το πρόβληµα του χρέους, παρά να χρεωθούµε αυτό το δεύτερο
µνηµόνιο, το µεσοπρόθεσµο, που θα είναι η ταφόπλακα για την
ελληνική κοινωνία. Άρα, λοιπόν, όσοι µιλούν και λένε «ούτε ανα-
διάρθρωση ούτε αλλαγή πολιτικής», τότε µάλλον κοροϊδεύουν
τον ελληνικό λαό. 

Βεβαίως, πρέπει να προετοιµαστούµε, γιατί η αναδιάρθρωση
θα έρθει κάποια στιγµή και πολύ διαφορετικά θα έρθει αν έχουµε
προετοιµαστεί, ώστε να γίνει όχι µε αυτόν τον επώδυνο τρόπο
για τον ελληνικό λαό και τους εργαζόµενους, αλλά προς όφελος
της κοινωνίας. 

Έρχοµαι στις παρατηρήσεις. Είπα και χθες ότι το µεσοπρόθε-
σµο πρόγραµµα είναι σχεδόν ένα κατασχετήριο της ελληνικής
δηµόσιας περιουσίας. Σε ένα άρθρο ξεπουλάµε τα πάντα. Πρώ-
τος σε αυτή τη λίστα βρίσκεται ο ΟΤΕ και σήµερα θέλω να θέσω
υπ’ όψιν της ηγεσίας του Υπουργείου των Οικονοµικών µια απάν-
τηση που έδωσε ο Επίτροπος εσωτερικής αγοράς Μισέλ Μπαρ-
νιέ στον Ευρωβουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, τον Νίκο Χουντή, ο οποίος
µε την απάντησή του βάζει βόµβα στα θεµέλια του µεσοπρόθε-
σµου. 

Λέει, µε λίγα λόγια, ότι η πώληση των µετοχών του ΟΤΕ που
κατείχε το δηµόσιο στη «DEUTSCHE TELEKOM» το 2008, όπως
και η πώληση του επιπλέον 10% των µετοχών που προβλέπει το
µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, έγινε και γίνεται κατά παραβίαση
της κοινοτικής νοµοθεσίας. Αποκαλύπτει ο Γάλλος Επίτροπος ότι
αυτή η διαδικασία της αγοραπωλησίας παραβιάζει την κοινοτική
οδηγία 25/2004.

Με απλά λόγια –διότι προφανώς δεν παρεβιάσθη µονάχα τη
νοµοθεσία του 2007, παραβιάζεται και τώρα- Κυβέρνηση, τρόικα,

Όλι Ρεν, ο εκβιαστής κ. Γιούνκερ και όσοι άλλοι απίστευτοι θέ-
λουν να οδηγηθούµε σε µια διαδικασία εκποίησης της δηµόσιας
περιουσίας, είναι –µε βάση την κοινοτική οδηγία- παράνοµοι. 

Ξέρετε κάτι; Εκτός και αν έχετε αποφασίσει, προκειµένου να
προχωρήσετε σε αυτή την πρωτοφανή εκποίηση –γιατί τέτοιου
είδους παρανοµίες µε βάση κοινοτική οδηγία θα βρείτε µπροστά
σας και µια σειρά άλλες αγοραπωλησίες του δηµόσιου πλούτου-
να βγάλετε τη χώρα µια ώρα αρχύτερα από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, για να µην ισχύει το κοινοτικό κεκτηµένο. Εντάξει, το
Σύνταγµα της χώρας το έχετε κάνει κουρελόχαρτο. Το κοινοτικό
κεκτηµένο όµως; 

Σε όλα όσα σας λέω έχω και τη συνηγορία ενός έγκριτου συν-
ταγµατολόγου και νοµικού, ο οποίος στις 18 Ιουνίου του 2008
έθετε θέµα παραβίασης σε αυτή εδώ την Αίθουσα της οδηγίας
25/2004. Ποιος είναι αυτός; Είναι ο κ. Ευάγγελος Βενιζέλος, ο
οποίος απευθυνόµενος στην Κυβέρνηση Καραµανλή έλεγε
«είστε έκθετοι πολιτικά και νοµικά γιατί έχετε συντελέσει ένα ανα-
πτυξιακό έγκληµα εις βάρος της ελληνικής κοινωνίας και εις
βάρος του καταναλωτή».

Σήµερα, κύριε Βενιζέλο, ποιος είναι έκθετος νοµικά, πολιτικά
και ηθικά; Και γιατί αυτά που λέγατε ως Αντιπολίτευση και ως έγ-
κριτος συνταγµατολόγος δεν τα υποστηρίζετε ως Υπουργός των
Οικονοµικών; Θέλω µια απάντηση! Διότι το ζήτηµα της αξιοπι-
στίας και της προσωπικής αξιοπιστίας σε αυτές τις κρίσιµες
ώρες είναι κρίσιµο ζήτηµα για την αξιοπιστία της πολιτικής ζωής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ένα λεπτό ακόµα. 
Χθες από τούτο εδώ το Βήµα ακούστηκαν πρωτοφανείς ακρό-

τητες από τα πιο επίσηµα χείλη, εκείνα του άλλου Αντιπροέδρου,
του κ. Πάγκαλου, τροµοκρατικού χαρακτήρα απειλές, που πρώτη
φορά ακούγονται σε µια διαδικασία κοινοβουλευτική, ότι αν δεν
ψηφιστεί ένας νόµος, θα έρθουν τα τανκς και θα έχουµε νε-
κρούς!

Ο ελληνικός λαός έχει ιστορική µνήµη και ξέρει ότι τάνκς και
νεκρούς σε αυτόν τον τόπο είχαµε µόνο όταν στη διακυβέρνηση
ήταν συνταγµατάρχες και όχι δηµοκρατικά εκλεγµένες κυβερνή-
σεις. Περιµένω, λοιπόν, έστω και την ύστατη ώρα, έστω και τώρα,
µια διαφοροποίηση, µία καταγγελία εάν θέλετε, από την πλευρά
του κυρίου Πρωθυπουργού, του Κυβερνητικού Εκπροσώπου,
του άλλου Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης σε αυτές τις τροµο-
κρατικού χαρακτήρα απειλές. 

Θα ήθελα, όµως, να πω -και κλείνω - ότι αυτά που είδαµε σή-
µερα στην πλατεία Συντάγµατος έρχονται και δένουν το γλυκό
διότι είδαµε σκηνές βίας, αυτό το γαϊτανάκι ανάµεσα στις δυνά-
µεις των ΜΑΤ και στους ανώνυµους κουκουλοφόρους που είτε
συνειδητά είτε ασυνείδητα παίζουν στην πράξη το ρόλο του πα-
ρακράτους, λειτουργούν στο σχέδιο του παρακράτους. Θα θέ-
λαµε να προειδοποιήσουµε ότι τέτοιου είδους σχεδιασµοί, που
σαν στόχο έχουν να δηµιουργήσουν στον ελληνικό λαό το αί-
σθηµα του τρόµου και του φόβου, δεν θα περάσουν. 

Ξέρετε γιατί; Διότι πλατεία Συντάγµατος τούτες εδώ τις ώρες,
δεν είναι µονάχα ο γεωγραφικός τόπος που περικλείεται από τις
οδούς Φιλελλήνων, Αµαλίας, Όθωνος και Βασιλέως Γεωργίου.
Τούτες τις ώρες, πλατεία Συντάγµατος είναι όλη η Ελλάδα, είναι
όλες οι πλατείες από τα µικρά έως τα µεγαλύτερα χωριά, από
τις µικρές έως τις µεγάλες πόλεις και αγανακτισµένος είναι όλος
ο ελληνικός λαός και όχι µονάχα όσοι βρίσκονται και τρώνε τό-
νους χηµικά στην πλατεία Συντάγµατος. 

Σας προειδοποιούµε, λοιπόν, να µην οδηγηθείτε στην κλιµά-
κωση της βίας  προκειµένου να αντιµετωπίσετε τη λαϊκή δυσα-
ρέσκεια. Αυτός ο λαός δεν θα σκύψει το κεφάλι, δεν θα τροµο-
κρατηθεί. Θα συνεχίσει αυτόν τον αξιοζήλευτο σε όλη την Ευ-
ρώπη, ειρηνικό ξεσηκωµό. 

Αναλάβετε και εσείς ως Κυβέρνηση τις ευθύνες σας απέναντι
στον τόπο και απέναντι στη δηµοκρατία. Δώστε τη µόνη δηµο-
κρατική διέξοδο οµαλότητας, που είναι η προσφυγή στη λαϊκή
ετυµηγορία, η προσφυγή στις κάλπες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα µου επιτρέψετε να
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πω µια φράση, επειδή επανέρχεται κάθε τόσο αυτή η συζήτηση
σε σχέση µε δηλώσεις και συνεντεύξεις για τανκς, Αργεντινή
κ.λπ.. Πιστεύω ότι πάνω απ’ όλα, όλοι σε αυτήν την Αίθουσα, εί-
µαστε απόλυτα σίγουροι ότι η Ελλάδα δεν θα γίνει Αργεντινή,
γιατί η προσπάθεια όλων είναι στο να ξεπεραστούν τα προβλή-
µατα µε την Ελλάδα µέσα στην Ευρωζώνη, µε τη συνεργασία µε
τους εταίρους µας και µε τις προσπάθειες και τις θυσίες του ελ-
ληνικού λαού.

Άλλο ο διάλογος και η διαφορετικότητα στα επιχειρήµατα και
η διαφορετικότητα στις απόψεις που έχουµε µέσα σε µια δηµο-
κρατία, που ευτυχώς λειτουργεί πραγµατικά ώριµα στον τόπο
µας, και άλλο όλα τα άλλα. Η Ελλάδα δεν θα γίνει ποτέ Αργεν-
τινή. Πιστεύω ότι σε αυτό συµφωνούµε όλοι. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Αυτά τα Πρακτικά να τα στείλετε, κύριε
Πρόεδρε, στον Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Αντιπρό-
εδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµικών, κ. Ευάγγε-
λος Βενιζέλος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Ως προς το ζήτηµα που προέκυψε
γύρω από τη σταθερότητα και την επάρκεια των δηµοκρατικών
και δικαιοκρατικών θεσµών της χώρας, πιστεύω ότι µας εκφράζει
όλους η δήλωση που έκανε ο Πρόεδρος της Βουλής. Θα ήταν
ευτύχηµα εάν το Σώµα οµόθυµα και οµόφωνα αποδεχόταν ως
θέση του Σώµατος αυτό που είπε προηγουµένως ο Πρόεδρος
του Κοινοβουλίου. Ας κλείσουµε αυτές τις συζητήσεις. Ας στα-
µατήσουµε να είµαστε αιχµάλωτοι µιας αταβιστικής σχέσης µε
το παρελθόν. Μπορούµε να κοιτάξουµε το µέλλον. 

Είπα χθες ότι υπάρχουν δυο µεγάλες διαφορές στην ελληνική
περίπτωση σε σχέση µε κάθε άλλη περίπτωση παρόµοιας κρίσης
δηµοσίου χρέους. Πρώτον, το γεγονός ότι είµαστε µέλος της Ευ-
ρωζώνης και δεύτερον, το γεγονός ότι ανήκουµε στις τριάντα πιο
ανεπτυγµένες και πλούσιες χώρες του κόσµου παρά τη µείωση
του ΑΕΠ, παρά την ύφεση, παρά την κρίση, παρά αυτήν την απαι-
σιοδοξία, την έλλειψη προοπτικής και την αγωνία που κυριαρχεί
στον τόπο µας, που πρέπει να την ανατάξουµε, πρέπει να ανορ-
θωθεί ο τόπος.

Αυτό ισχύει και για τη σταθερότητα του τραπεζικού συστήµα-
τος, το οποίο είναι απολύτως διασφαλισµένο και τελεί υπό την
πλήρη και απόλυτη εγγύηση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπε-
ζας και του συστήµατος των ευρωπαϊκών κεντρικών τραπεζών.
Οποιαδήποτε άλλη συζήτηση είναι περιττή και εκτός θέµατος.

Ο κ. Τσίπρας µίλησε και πάλι σήµερα εκ µέρους των αγανακτι-
σµένων που είναι συγκεντρωµένοι στις πλατείες. Η δική µου αί-
σθηση είναι ότι κανείς εδώ µέσα δεν είναι εξουσιοδοτηµένος από
τους αγανακτισµένους να µιλήσει στο όνοµά τους. Οφείλουµε
να τους σεβαστούµε. Εάν τρέξουµε να υφαρπάξουµε τη δική
τους δυναµική, τότε η αντίδρασή τους θα είναι ακόµα µεγαλύ-
τερη και δικαίως.

Εγώ δεν διεκδικώ να τους αντιπροσωπεύσω. Θα ήθελα πάρα
πολύ, µε απόλυτο σεβασµό να µιλήσω µαζί τους και τους καλώ
και πάλι να έρθουν να µιλήσουµε, να έρθουν να µιλήσουµε σο-
βαρά στο Υπουργείο Οικονοµικών, γιατί πρέπει να συµφιλιώ-
σουµε αυτό που λέγεται οικονοµική διοίκηση του κράτους µε τον
πολίτη και πρέπει να συµφιλιώσουµε, επίσης, αυτό που λέγεται
φορολογική διοίκηση και κράτος µε την κοινή λογική. Και αυτό
δεν είναι µια προσχηµατική πρόσκληση. Είναι µια ουσιαστική
πρόσκληση, γιατί είναι πεποίθησή µου ότι κάτω από τις σηµερι-
νές συνθήκες κρίσης των αντιπροσωπευτικών δηµοκρατιών,
έχουµε υποχρέωση να αναπτύσσουµε τέτοιες θεσµικές πρωτο-
βουλίες. Διότι υποαντιπροσωπεύεται πολιτικά ένα µεγάλο µέρος
της κοινωνίας.

Έρχοµαι τώρα στο συγκεκριµένο ζήτηµα που έθεσε ο κ. Τσί-
πρας.

Δεν αλλάζω απόψεις, κύριε Τσίπρα, εγώ. Οι επιστηµονικές και
πολιτικές µου απόψεις είναι ίδιες. Η πώληση των µετοχών του
δηµοσίου στον ΟΤΕ προς την «DEUTSCHE TELEΚOM» µέσω
άλλου κοµιστή των µετοχών που είχε παρεµβληθεί, δεν έγινε
κατά τρόπο νόµιµο και αρµόζοντα. Και το γεγονός ότι δεν είχε
διασφαλιστεί δηµόσια προσφορά για το σύνολο των µετοχών
θέτει προβλήµατα κοινοτικού δικαίου, άρα ο κ. Μπαρνιέ δικαιώνει

αυτή την επιστηµονική και πολιτική µου άποψη.
Όµως, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ως θεµατοφύλακας του κοινο-

τικού δικαίου, επειδή αυτή έχει την αποκλειστική αρµοδιότητα να
χειρίζεται τις διατάξεις περί ανταγωνισµού, µπορεί να κάνει και
εκτιµήσεις οι οποίες είναι ευρύτερες οικονοµικές και αναπτυξια-
κές και µπορεί να θέσει ένα φάκελο στο αρχείο, εάν εκπληρω-
θούν άλλες προϋποθέσεις. Και τέτοια προϋπόθεση είναι αυτή
που τάσσεται τώρα, να γίνει µια πρώτη προσπάθεια αποκρατικο-
ποίησης, ώστε ει δυνατόν µέχρι το τέλος του µήνα να έχουµε ει-
σπράξει τα 400 εκατοµµύρια που αφορούν την πώληση των
µετοχών του ΟΤΕ, ενώ παρακρατούνται τόσες µετοχές του δη-
µοσίου όσες αρκούν για να διατηρηθεί σε ισχύ η συµφωνία µε-
τόχων και άρα, να διατηρούνται τα ειδικά δικαιώµατα που έχει
το ελληνικό δηµόσιο στον ΟΤΕ λόγω του στρατηγικού χαρα-
κτήρα του οργανισµού. Δεν παύει να ισχύει η συµφωνία µετόχων
µε τα ειδικά δικαιώµατα του δηµοσίου.

Αυτό είναι και το θέµα που έθεσα στο Eurogroup την προηγού-
µενη Κυριακή, πως πρέπει να υπάρξει µια λογική -θα έλεγα εύ-
λογη και δηµιουργική- στάση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σε
σχέση µε την εφαρµογή των διατάξεων του κοινοτικού δικαίου,
ιδίως του κεφαλαίου περί ανταγωνισµού, εάν οι εταίροι µας θέ-
λουν να είµαστε συνεπείς και εµπρόθεσµοι στην εφαρµογή του
προγράµµατος αποκρατικοποιήσεων µε απόλυτη διαφάνεια και
υπό τον έλεγχο της Βουλής. Επαναλαµβάνω, µε απόλυτη διαφά-
νεια και υπό τον έλεγχο της Βουλής.

Είναι προφανές ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει µια ενιαία
στάση που διαµορφώνεται από το κολλέγιο των επιτρόπων και
αυτή η ενιαία στάση θα διασφαλίζει και την ουσία του κοινοτικού
δικαίου και των θεµελιωδών κοινοτικών ελευθεριών, αλλά και την
ανάγκη η Ελλάδα να µπορέσει να αξιοποιήσει τη δηµόσια περι-
ουσία προς όφελος του λαού της και της προοπτικής της. Διότι
η δυνατότητα να αντιµετωπίσουµε το δηµόσιο χρέος, την απειλή
του όγκου του δηµοσίου χρέους, µέσα από την αξιοποίηση της
δηµόσιας περιουσίας είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό.

Σ’ αυτό συµφωνούµε εδώ µέσα και µε τον κ. Σαµαρά και µε τον
κ. Καρατζαφέρη και θέλω να πιστεύω και µε άλλες πολιτικές δυ-
νάµεις. Και µου λέει ο κ. Τραγάκης, ως πρύτανης των Βουλευτών
της Νέας Δηµοκρατίας, ότι το πρότεινε η Νέα Δηµοκρατία. Βε-
βαίως, το πρότεινε η Νέα Δηµοκρατία και χαιρόµαστε να υιοθε-
τούµε προτάσεις της Νέας Δηµοκρατίας, αρκεί να µην
επιτρέπεται να κάνει ο οποιοσδήποτε αποσπασµατική χρήση των
προτάσεων αυτών, δηλαδή αρκεί να έχουν ενιαία λογική και συ-
στηµατικότητα οι προτάσεις αυτές, δηλαδή να έχουν αρχή, µέση
και τέλος. Αυτό λείπει, η αρχή, η µέση και το τέλος.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ωραία, κύριε Υπουργέ,
ολοκληρώστε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός  Οικονοµικών): Κατά τα λοιπά, νοµίζω έχουµε
όλοι καταλάβει εδώ µέσα τι συµβαίνει και κυρίως, νοµίζω ότι κα-
ταλαβαίνουµε βαθύτερα απ’ ότι δείχνουµε και ο ένας τον άλλον
και το πρόβληµα, γιατί αν ο ελληνικός λαός σχηµατίσει την εντύ-
πωση ότι δεν µπορούµε να επικοινωνήσουµε ούτε µεταξύ µας,
ούτε µε το πρόβληµα, ούτε µε το λαό, θα έχουµε καταφέρει ένα
πολύ µεγάλο χτύπηµα σε βάρος του πολιτικού συστήµατος και
των δηµοκρατικών θεσµών. Δεν το θέλουµε. Δεν το αξίζουµε. Ας
το αποφύγουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ζητήσει ο

κ. Καρατζαφέρης, ο Πρόεδρος της κοινοβουλευτικής οµάδας
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού.

Πόσο χρόνο θέλετε, κύριε Πρόεδρε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Λιγότερο από δέκα λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ας ξεκινήσουµε µε

επτά, κατ’ αρχάς, λεπτά.
Έχετε το λόγο, κύριε Καρατζαφέρη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Ας ξεκινήσω από το θέµα που έθεσε ο κ.
Τσίπρας σχετικά µε τον κ. Πάγκαλο. Είναι πολύ καλή ευκαιρία να
ρωτήσω το συνταγµατολόγο Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης αν
είναι συνταγµατική η τοποθέτηση του κ. Πάγκαλου.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Διαβάζω: «Σύνταγµα της Ελλάδος. Κεφάλαιο πρώτο. Συγκρό-

τηση και αποστολή της Κυβέρνησης. Την Κυβέρνηση αποτελεί
το Υπουργικό Συµβούλιο, που απαρτίζεται από τον Πρωθυ-
πουργό και τους Υπουργούς. Νόµος ορίζει τα σχετικά µε τη σύν-
θεση και τη λειτουργία του Υπουργικού Συµβουλίου. Με
διάταγµα που προκαλεί ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης µπορεί να
διοριστούν ένας ή περισσότεροι από τους Υπουργούς Αντιπρό-
εδροι του Υπουργικού Συµβουλίου».

Για να είναι κάποιος αντιπρόεδρος, βάσει του Συντάγµατος,
πρέπει να είναι προηγουµένως Υπουργός. Υπουργός δεν είναι ο
κ. Πάγκαλος. Εποµένως, εδώ υπάρχει µία συνταγµατική δυσλει-
τουργία και θέλω να µου την εξηγήσει ο καθηγητής του Συνταγ-
µατικού Δικαίου. 

Πρέπει κάποιοι από τους Υπουργούς -έναν ή δύο ή τρεις ή
όσους επιθυµεί ο Πρωθυπουργός- να γίνουν, να τοποθετηθούν
ως αντιπρόεδροι. Δεν είναι Υπουργός, δεν µπορεί. Αυτά λέει µε
απλά ελληνικά το Σύνταγµα της Ελλάδος.

Άρα, τίθεται θέµα ότι είναι αντισυνταγµατική η τοποθέτηση του
κ. Παγκάλου και θα ήθελα να έχω την άποψη του κυρίου Υπουρ-
γού.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ )

Ο κ. Αντιπρόεδρος, µιλώντας πριν από λίγο -κι έχει δίκιο- είπε
ακριβώς; «Ούτε νόµιµη, ούτε αρµόζουσα ήταν η διαδικασία αλ-
λαγής των µετοχών τότε». Δεν τολµήσατε να πείτε το όνοµα του
πρωταγωνιστού και µου κάνει εντύπωση. Ο κ. Βγενόπουλος ήταν.

Άρα, εφόσον οµολογείται εντός της Αιθούσης από τα πλέον
επίσηµα χείλη ότι η διαδικασία δεν ήταν νόµιµη, να πάτε στον Ει-
σαγγελέα. Δεν µπορεί να παραµένει εκκρεµής. Είπατε ότι δεν
ήταν νόµιµη. Κάτι που δεν είναι νόµιµο εξετάζεται από την εισαγ-
γελία της χώρας. Αυτή είναι η διαδικασία, εάν ακόµη λειτουργεί
η λογική σ’ αυτόν τον τόπο, εάν λειτουργεί πραγµατικά η δηµο-
κρατία σ’ αυτόν τον τόπο, εάν, πράγµατι, εξακολουθούµε να εί-
µαστε κυρίαρχο κράτος, γιατί αυτό είναι το φταίξιµο της
αδυναµίας συνεννόησης.

Για να υπάρξει µια δηµοκρατία, ένα κυρίαρχο κράτος, πρέπει
να λειτουργούν τρεις εξουσίες: η νοµοθετική, η εκτελεστική, η
δικαστική. Η νοµοθετική πρέπει να είναι απότοκος της θελήσεως
του ελληνικού λαού, τοποθετώντας σοφούς ή λιγότερο σοφούς
για να νοµοθετούν και, βάσει της νοµοθεσίας της χώρας, η εκτε-
λεστική εξουσία να κάνει τη δουλειά της. Και, βεβαίως, βάσει των
νόµων που ψηφίζουν οι σοφοί, ή οι λιγότερο σοφοί δικάζουν οι
δικαστές.

Δεν νοείται ότι πάνω από αυτές τις εξουσίες µπορεί να υπάρχει
µία άλλη εξουσία. Εννοείται. Συµβαίνει αυτό σήµερα; Συµβαίνει;
Πάνω από το Νοµοθετικό Σώµα αυτής της χώρας βρίσκεται το
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, οι νόρµες. Άρα, είναι πάνω. Άρα, λοι-
πόν, έχουµε νοµοθετική υστέρηση, από τη στιγµή που νοµοθετεί
σε περισσότερο από το 60% το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο για λο-
γαριασµό των εκπροσώπων, των αντιπροσώπων του ελληνικού
λαού. 

Δεύτερον. Έχουµε εκτελεστική εξουσία που απορρέει από τον
ελληνικό λαό; Όχι, γιατί πάνω από την εκτελεστική εξουσία βρί-
σκεται η Ευρωπαϊκή Ένωση. Τώρα η τρόικα. Σαφέστατα. 

Και είδατε προχθές, δύο διαφορετικοί πολιτικοί µε µεγάλο µέ-
γεθος, ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας και ο Αντιπρόεδρος
της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµικών, που πήγαν πάνω µε
διαφορετικές προτάσεις, «έφαγαν πολύ ξύλο» από την Ευρω-
παϊκή Ένωση, πράγµα που σηµαίνει ότι υπάρχει µία εξουσία
πάνω από την εξουσία την πολιτική και την εκτελεστική. Αυτό
είναι µία πραγµατικότητα. Δεν είµαστε αυτεξούσιοι. Μπορεί να
πράξει κάτι που θέλει η εκτελεστική εξουσία, το οποίο δεν υπό-
κειται εις τη δουλεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης; 

Ερχόµαστε εις τη δικαστική εξουσία, η οποία πρέπει να είναι
και η πλέον ανεξάρτητη και µακριά από τα κόµµατα, βάσει των
οποίων λειτουργούν η νοµοθετική και η εκτελεστική εξουσία.
Είναι έτσι; Όποια υπόθεση τελεσιδικήσει πηγαίνει στο Ευρω-
παϊκό Δικαστήριο και ενίοτε ανατρέπεται. 

Άρα, λοιπόν, δεν είµαστε κράτος, είµαστε επαρχία! Αυτό συ-
νέβη γιατί όλα αυτά τα χρόνια κάποιοι µεθοδικά µας έφεραν σε

αυτήν τη θέση. Και οι κάποιοι αυτοί είναι αυτοί που κυβέρνησαν
αυθαιρέτως όλες αυτές τις δεκαετίες, τα τελευταία δηλαδή εί-
κοσι χρόνια. 

Εάν είµαστε σήµερα σε αυτήν την κατάσταση –το είπα και
χθες- είµαστε γιατί κάποιοι µας έβαλαν στο Μάαστριχτ, το οποίο
αποτελεί –αν θέλετε- και την ταφόπλακα της οποιασδήποτε εθνι-
κής προσπάθειας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Το Μάαστριχτ είναι αυτό το οποίο δηµιούργησε τα τεράστια

ελλείµµατα, το Μάαστριχτ, το ανεδαφικό και ανελαστικό Μάα-
στριχτ. Με το 3% στο έλλειµµα και µε το 3% στον πληθωρισµό
καµµία χώρα της Ευρώπης σήµερα δεν µπορεί να το παρακολου-
θήσει. 

Έχετε υπ’ όψιν σας ότι εάν κάποιος κλέψει πέντε κιλά πορτο-
κάλια και κάποιος κλέψει πενήντα κιλά πορτοκάλια, το ίδιο κατη-
γορούµενος είναι. Εποµένως, λοιπόν, δεν είναι µόνο η Ελλάδα
κατηγορούµενη για το έλλειµµα το οποίο έχει και τον πληθωρι-
σµό τον οποίο έχει, είναι κατηγορούµενοι όσοι είναι έξω από
τους όρους και τους στόχους του Μάαστριχτ και είναι και η Γερ-
µανία. Η Γερµανία σήµερα δεν θα έµπαινε στο Μάαστριχτ, στην
ΟΝΕ δηλαδή, γιατί οι όροι που λέει το Μάαστριχτ δεν καλύπτον-
ται. Άρα, δεν είµαστε µόνο εµείς που βρισκόµαστε σε αυτήν την
οικτρή κατάσταση. 

Και όλα αυτά δεν νοµίζω ότι χρησιµοποιήθηκαν επαρκώς ούτε
από τον Αντιπρόεδρο ούτε από τον αξιότιµο Πρόεδρο της Νέας
Δηµοκρατίας. Και αυτό γιατί αυτά τα δύο κόµµατα στην κυριο-
λεξία πήραν από την Ευρώπη ό,τι χειρότερο µπορούσαν να πά-
ρουν. Και τι πήραν; Την οµηρία της Ελλάδος. Σήµερα είµαστε
όµηροι. Δεν είµαστε αυτάρκεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου του ΛΑΟΣ)

Κλείνοντας, γιατί το ρολόι κυλάει, αυτό το οποίο αβιάστως
βγήκε σήµερα και από τον αξιότιµο Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρα-
τίας και από τον αξιότιµο Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης είναι η
ανάγκη µίας συνεννόησης. Δεν βγαίνει πέρα αυτό το οποίο φέ-
ρατε µε επιχειρήµατα, µε αριθµούς. Ακούστηκε από τον Αρχηγό
της Νέας Δηµοκρατίας «δεν µπορούµε». Ο Αντιπρόεδρος της Κυ-
βέρνησης λέει «πού κολλάει η υπόθεση και δεν µπορούµε να
φτιάξουµε µια εθνική οµάδα;». Πού κολλάει; Δεν αντιλαµβάνοµαι.
Εδώ πέντε κόµµατα µπορούµε να συνεννοηθούµε µε κάποιες
αποκλίσεις. Πού κολλάει; Η Ελλάδα περιµένει. Οι διαρκείς και
επαναλαµβανόµενες κοκοροµαχίες έχουν βγάλει τον κόσµο στην
πλατεία. Περί αυτού πρόκειται. Είναι ένας κόσµος που δεν είµαι
σίγουρος ότι θα φύγει από την πλατεία όσο ειρηνικά ήρθε. Σή-
µερα τίποτα δεν καταδεικνύει ότι τα πράγµατα είναι πιο ήρεµα
από ό,τι ήταν πριν από ένα µήνα. 

Και αυτή η οµηρία, έχετε υπ’ όψιν σας, βλάπτει τη λειτουργία
της δηµοκρατίας. Βέβαια, έχει ξαναχρησιµοποιηθεί από κάποια
κόµµατα και, ως ρεπόρτερ, θυµάµαι ότι από µια τέτοια οµηρία
ψηφίστηκε ο Σαρτζετάκης το 1985 Πρόεδρος.

Κύριε Υπουργέ, κλείνω την τοποθέτησή µου και θέλω την προ-
σοχή σας. Κεφάλαιο Β’, άρθρο 11, παράγραφος β’. Τα δηµόσια
ακίνητα µπορούν να δοθούν για τουρισµό, για αναψυχή, για επι-
χειρηµατικά πάρκα, για θεµατικά πάρκα, για εµπορικά κέντρα και
υπάρχει η δυνατότητα να γίνουν θρησκευτικοί χώροι. Εις την Ελ-
λάδα, εις τον τόπο που ζούµε, υπάρχουν οι ναοί για αυτή τη δου-
λειά. Τι πάτε να µας κάνετε; Δηλαδή, ο κάθε εµίρης του Κατάρ
που αγοράζει ένα χώρο θα στήνει ένα και δυο και τρία τζαµιά; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Έχετε καταλάβει τι πάµε να ψηφίσουµε, πέραν των οικονοµι-

κών αδικιών, πέραν του ότι είναι µια πολιτική ύφεσης όλη αυτή,
που δεν θα βγει και το 2015 θα τρέχουµε και δεν θα φθάνουµε;
Θα ξεπουλάµε τότε, κύριε Αντιπρόεδρε, την περιουσία σε πολύ
µικρότερη τιµή απ’ ό,τι σήµερα. 

Ερωτώ, λοιπόν: Θα επιτρέψετε να γίνουν θρησκευτικοί χώροι,
δηλαδή τζάµια, ανεξέλεγκτα, πέρα από τον τρόπο που ορίζει ο
νόµος; Γιατί νοµίζω ότι θα είναι µία πολύ επικίνδυνη ατραπός.
Όταν λέγαµε το 2008 σε αυτή τη Βουλή ότι είναι επικίνδυνη η πο-
λιτική µε τους µετανάστες, κάποιοι µας εγκαλούσαν για ακρότη-
τες. Τώρα, όλα τα κόµµατα ακολουθούν τον ίδιο δρόµο. Σας
λέµε, λοιπόν, τώρα να προσέξετε, µήπως και σε λίγο καιρό τα
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τζαµιά είναι περισσότερα από τις εκκλησίες.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Καρατζαφέρη.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το λόγο έχει ο Αντιπρό-
εδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµικών, κ. Ευάγγε-
λος Βενιζέλος για µια συντοµότατη παρέµβαση.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Ένα λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε.

Είπαµε, κύριε Πρόεδρε του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού,
το δικαίωµα της πολιτικής διαφωνίας είναι απολύτως ελεύθερο.
Προφανώς, θέλατε να διατυπώσετε την πολιτική σας διαφωνία
µε όσα είπε ο συνάδελφός µου, ο κ. Πάγκαλος. Όµως, άλλο είναι
αυτό και άλλο να τον θέσουµε εκτός νόµου ως Αντιπρόεδρο.

Ένα από τα αγαπηµένα θέµατα που έβαζα ως καθηγητής στις
εξετάσεις του πρώτου εξαµήνου ήταν ακριβώς αυτό, εάν µπορεί
να υπάρχει Αντιπρόεδρος, χωρίς να είναι ορκισµένος Υπουργός.
Αυτό το θέµα είχε προκύψει στις πρώτες κυβερνήσεις του Κων-
σταντίνου Καραµανλή µε τον αείµνηστο Κωνσταντίνο Ευσταθίου-
Παπακωνσταντίνου, ο οποίος πράγµατι είχε ορκιστεί κάποια
στιγµή Αντιπρόεδρος, χωρίς να έχει ορκιστεί προηγουµένως
Υπουργός. Και αυτό στη συνέχεια διασκευάστηκε µε την ερµη-
νεία ότι στην περίπτωση που ο Αντιπρόεδρος δεν έχει άλλη
υπουργική ιδιότητα, δηλαδή δεν είναι επικεφαλής Υπουργείου,
είναι Υπουργός άνευ χαρτοφυλακίου όπως λέει το Σύνταγµα ή
Υπουργός Επικρατείας όπως λέει ο νόµος περί Υπουργικού Συµ-
βουλίου τώρα, µετονοµάζοντας τον Υπουργό άνευ χαρτοφυλα-
κίου σε Υπουργό Επικρατείας. 

Άρα, από την εποχή του αείµνηστου Παπακωνσταντίνου µέχρι
σήµερα η πρακτική είναι αυτή, η ερµηνεία είναι αυτή. Υπονοείται
και προϋποτίθεται ότι όταν ένα προβεβληµένο κυβερνητικό στέ-
λεχος επιλέγεται και ορκίζεται ως Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-
σης, είναι και Υπουργός Επικρατείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Αυτό το λέγαµε πλά-
σµατι δικαίου. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Λογίζεται.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Όχι, είναι, θα έλεγα, εφαρµογή.
Νοµίζω ότι τώρα πρέπει να πούµε ένα λατινικό σήµερα, επειδή
είστε στην Έδρα εσείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Fictio iuris.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Superflucia non noce. Αφού είναι
κάποιος Αντιπρόεδρος, κατά µείζονα λόγο είναι Υπουργός Επι-
κρατείας.

Σε σχέση µε τους θρησκευτικούς χώρους, µόνο αυτό θα σας
πω. Δεν υπάρχει τουριστική µονάδα ή τουριστικό συγκρότηµα,
χωρίς να έχει ένα ναό, για να τελείται µια λειτουργία την Κυριακή
ή η Ανάσταση ή ένα µυστήριο γάµου ή βάφτισης. Τόσο αθώα
είναι αυτή η διάταξη. 

Σε σχέση µε τους λατρευτικούς χώρους, θέλω να πω ότι γενικά
ισχύουν οι διατάξεις που ισχύουν περί λατρευτικών χώρων.
Αυτές δεν κάµπτονται. Αυτή η διάταξη είναι πολεοδοµικού χαρα-
κτήρα, δεν είναι διοικητικού. Όλες οι διαδικασίες που ισχύουν
για την αδειοδότηση των λατρευτικών χώρων ισχύουν στο πλαί-
σιο του άρθρου 13 του Συντάγµατος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το λόγο έχει ο Πρό-
εδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού για ένα λεπτό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Μια κουβέντα, κύριε Πρόεδρε, ούτε δεύ-
τερη.

Εάν και εφόσον αυτές είναι οι προθέσεις σας, κάλλιο γαϊδου-
ρόδενε παρά γαϊδουρογύρευε. Απλά πράγµατα, κύριε Αντιπρό-
εδρε, για να µην τρέχουµε.

Όσον αφορά την ανάλυση που κάνατε, εµένα δεν µε πείσατε. 
Πιστεύω ότι την άλλη φορά πρέπει να βρείτε καλύτερα επιχει-

ρήµατα. Δεν είναι Υπουργός. Να γίνει Υπουργός Επικρατείας, εν-
τάξει, αλλά δεν είναι Υπουργός. Απόδειξη είναι ότι µέσα στη
Βουλή δεν δέχονται ερωτήσεις για τον Αντιπρόεδρο της Κυβερ-
νήσεως, όπερ σηµαίνει ότι δεν έχει υπουργική θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε πολύ τον
Πρόεδρο του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού.

Στο σηµείο αυτό έχει ζητήσει το λόγο ο κ. Κεφαλογιάννης,
στον οποίο υπενθυµίζω ότι έχει ελάχιστο χρόνο, γιατί µίλησε ο
Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Σαµαράς. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα είµαι πολύ σύντοµος,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όταν λέω «ελάχιστο
χρόνο», το εννοώ. Αυτά τα χαρτιά που έχετε µαζί σας λειτουρ-
γούν ως απειλή. Ο χρόνος σας δεν θα είναι περισσότερος από
τέσσερα λεπτά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Στα όσα σηµαντικά µας είπε στην τριάντα δύο λεπτών οµιλία
του ο παριστάµενος Υπουργός Οικονοµικών και Αντιπρόεδρος
της Κυβέρνησης –µέχρι και για το µακαρίτη πλέον Παπακωνσταν-
τίνου, Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης του Κωνσταντίνου Καρα-
µανλή, µας είπε- δεν βρήκε ούτε µια αναφορά να κάνει στα τόσα
στοιχεία που του κατέθεσε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης κ. Σαµαράς. Το µόνο που βρήκε να πει είναι τι θα έκανε
ο κ. Σαµαράς αν αύριο ήταν κυβέρνηση. Μάλιστα, είπε και για
τους Υπουργούς του. 

Αυτό που θέλω να του πω είναι ότι µας αρέσει ο τρόπος που
σκέφτεται και είναι βέβαιο ότι και ο ελληνικός λαός µε τον ίδιο
τρόπο σκέφτεται και πολύ σύντοµα θα το κάνει και πράξη. Όµως,
η απάντηση είναι απλή. Αυτό που θα έκανε ο κ. Σαµαράς είναι
αυτό που έκανε ο οµόλογός του στην Ιρλανδία και την Πορτογα-
λία, δηλαδή να διαπραγµατευτεί το µνηµόνιο και να µην το υπο-
γράψει, χωρίς καν να το διαβάσει ή να το ξεφυλλίσει!

Ο κ. Σαµαράς, λοιπόν, θα έκανε αυτό που έκαναν οι Ιρλανδοί
και οι Πορτογάλοι. Δεν θα έκανε αυτήν τη φορολογική λαίλαπα,
δεν θα έβαζε φόρους στις συντάξεις των 700 ευρώ, δεν θα φο-
ρολογούσε τους ανθρώπους της εργασίας µειώνοντάς τους τα
εισοδήµατα και παίρνοντας από την τσέπη τους µέσα σε λίγο
χρονικό διάστηµα δύο µισθούς µε το µνηµόνιο και δύο µισθούς
µε το µεσοπρόθεσµο. Αυτό θα έκανε ο κ. Σαµαράς και αν το πε-
τύχαινε αυτό η Κυβέρνηση, εµείς θα ψηφίζαµε και το µεσοπρό-
θεσµο. Απλώς, οι Ευρωπαίοι γνωρίζοντας ότι απέναντί τους
έχουν την Κυβέρνηση του Γεωργίου Παπανδρέου, δεν δέησαν
να δώσουν στην Ελλάδα αυτά που έδωσαν στις άλλες χώρες. 

Μας είπε, επίσης, ο κύριος Υπουργός –ο οποίος δεν παρακο-
λουθεί την τοποθέτηση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- ότι
υπάρχει ο καιρός του σπείρειν και υπάρχει και ο καιρός του θε-
ρίζειν. Έτσι µας είπατε, κύριε Βενιζέλο. 

Εσείς είστε στον καιρό του θερίζειν και αυτό θα σας το δείξω
µε µια δύο φωτογραφίες. Η µια δείχνει τον Αρχηγό του ΠΑΣΟΚ
και σηµερινό Πρωθυπουργό µε µπλουζάκι της ΕΘΕΛ να λέει «δεν
πωλείται η ΕΘΕΛ», αυτό δηλαδή το οποίο έχει το µνηµόνιο και η
δεύτερη είναι µε τους Υπουργούς του σύσσωµους –δεν θα δια-
βάσω τα ονόµατα- µε σφιγµένη την αριστερή γροθιά να κατηγο-
ρεί την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για το θέµα του
ασφαλιστικού νόµου της Νέας Δηµοκρατίας. 

Εσείς, λοιπόν, είστε στην εποχή του θερίζειν. Εµείς που είµα-
στε στην εποχή του σπείρειν προσέχουµε τα λόγια µας, έχουµε
ψηφίσει τριάντα από τα εξήντα νοµοσχέδιά σας και είµαστε πολύ
προσεχτικοί στις παρατηρήσεις µας. Αυτό που κάνει η Νέα Δη-
µοκρατία στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα και στα άλλα fora βοηθά
την Κυβέρνηση. Η Κυβέρνηση έχει τη διάθεση να µην παρουσιά-
ζεται ως µια κυβέρνηση µειωµένης εθνικής κυριαρχίας, όπως µας
είπατε; Διότι βεβαίως σήµερα, όπως και εσείς είπατε, παρουσιά-
ζεται µια Κυβέρνηση η οποία τελεί υπό διεθνή οικονοµικό έλεγχο.
Αυτό, βέβαια, δεν είναι καθόλου κολακευτικό για την Κυβέρνησή
σας και είναι πολύ ανήσυχο για τον ελληνικό λαό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Την προηγούµενη περίοδο που η Ελλάδα ήρθε σε αυτό το ση-

µείο χρειάστηκαν δεκαετίες να πληρώνει από το Διεθνή Οικονο-
µικό Έλεγχο. 

Εµείς, λοιπόν, κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, αυτό για το
οποίο σας κάναµε κριτική είναι ότι βάλατε τον ελληνικό λαό σε
µία περιπέτεια, ότι δεν υπάρχει διέξοδος απ’ αυτά στα οποία τον
οδηγήσατε, ότι ψηφίσαµε πέρσι ένα µνηµόνιο που για το έτος
2011 είχε µία φορολογική επιβάρυνση για τον ελληνικό λαό 9 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Και φθάσατε σήµερα να ζητάτε για το 2011,
28 δισεκατοµµύρια ευρώ, αφού προσθέσατε στο γενικό κρατικό
προϋπολογισµό άλλα 5 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2010, νέα µέτρα
για φόρους το Φεβρουάριο άλλα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ, στο
µεσοπρόθεσµο σχέδιο άλλα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ και σήµερα
µας ζητάτε άλλα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είκοσι οχτώ δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, λοιπόν, από τα εννιά που προϋπολογίζατε. 

Αυτό είναι το πρόβληµα που υπάρχει σήµερα. Και αυτό που
θέλω να σας πω κλείνοντας, είναι ότι µας ζητάτε τη συναίνεση.

Συναίνεση, κύριε Υπουργέ, δεν µπορείτε να έχετε σε διατά-
ξεις, όπως αυτές που µας φέρατε µε τον εκτελεστικό νόµο, όπου
εκ προοιµίου στο άρθρο 9 απαλλάσσετε τα µέλη του διοικητικού
συµβουλίου για πράξεις ή παραλείψεις που θα κάνουν στο µέλ-
λον. 

Δηλαδή τι κάνετε; Κάνετε το αντίστροφο από αυτό που κάνατε
το 1993 µε το ν. 2173, που τότε κάνατε το κακούργηµα περί την
υπηρεσία πληµµέληµα και απαλλάξατε και αποφυλακίσατε αν-
θρώπους, οι οποίοι είχαν κατηγορηθεί στις δηµόσιες επιχειρή-
σεις και οργανισµούς για πράξεις και παραλείψεις που ζηµίωσαν
το δηµόσιο. Παραγράψατε όλα τα εγκλήµατα τα οποία έγιναν
στο Χρηµατιστήριο, στα υποβρύχια και σε άλλες αξιόποινες πρά-
ξεις, αφού πια παραγράφονται τα εγκλήµατα στην τετραετία κι
όχι όπως είναι τα ποινικά αδικήµατα. Κι αυτό που κάνατε τότε και
οδήγησε την Ελλάδα σε αυτό που βρισκόµαστε σήµερα, δηλαδή
στο να χρειάζεται ο Έλληνας πολίτης να βγάλει από πάνω του
ένα µεγάλο χρέος, δυσβάσταχτο, 450 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
προσπαθείτε να το επαναφέρετε µε διάταξη. 

Δείτε το, πριν συζητήσουµε αύριο το απόγευµα και αυτήν τη
διάταξη, µαζί µε το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κεφαλογιάννη. 

Έχω να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα. 
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
«Επείγοντα µέτρα εφαρµογής Μεσοπρόθεσµου Πλαισίου Δηµο-
σιονοµικής Στρατηγικής 2012-2015».

Παρακαλείται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ,
κ. Χρήστος Πρωτόπαπας, να λάβει το λόγο και να είναι και ακρι-
βής στο χρόνο. Θερµή παράκληση. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε τη µικρή ανοχή
που δείξατε και στον κ. Κεφαλογιάννη στα έξι λεπτά.  

Θα περίµενα να έχουµε δείξει σήµερα πολιτική σοφία και κουλ-
τούρα συνεργασίας. Τουλάχιστον αφού δεν το δείξαµε αυτό,
αγαπητέ κύριε εκπρόσωπε του κόµµατος της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, ας δείξουµε το ένστικτο της αυτοσυντήρησης που
πρέπει. Γιατί θα έλεγα ότι ο κόσµος δεν περιµένει να δει κάποι-
ους άτολµους και φοβισµένους πολιτικούς που κοιτάνε να ρίξουν
ο ένας την ευθύνη στον άλλον, ούτε περιµένει να δει µία κοκο-
ροµαχία πάνω στις αγωνίες των πολιτών απλά και µόνο για να
κρατηθεί η λογική της πολιτικής επιβίωσης, διάβαζε «της καρέ-
κλας». Αλλά από αυτό το σηµείο µέχρι τη µη ύπαρξη καµµίας αυ-
τοκριτικής πιστεύω ότι υπάρχει τεράστια διαφορά. 

Αγαπητοί κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, η πολιτική ζωή της
Ελλάδας δεν άρχισε τον Οκτώβριο του 2009. Και αν χρειάστηκε
να φθάσουµε σε κάποια πράγµατα τον Οκτώβριο του 2009, αυτό
έγινε διότι παραλάβαµε ένα έλλειµµα 36 δισεκατοµµυρίων και
µία χώρα φορτωµένη τα τελευταία πέντε χρόνια µε ένα χρέος
140 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Μας είπε ο αξιότιµος Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αν-
τώνης Σαµαράς ότι χρειάζεται διαπραγµάτευση µε την Ευρώπη.

Συµφωνούµε απόλυτα και αυτή γίνεται και απεδείχθη αυτό το τε-
λευταίο διάστηµα. Μην ξεχνάτε ότι έγινε και η επιµήκυνση των
δανείων το Μάρτιο και η µείωση του επιτοκίου, αλλά και φαίνεται
ότι µε την προσπάθεια που έχει κάνει και ο Πρωθυπουργός και
Υπουργός Οικονοµικών, µπορούµε να ξεπεράσουµε και το θέµα
των εγγυήσεων. 

Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι στην Ευρώπη µπορούµε να είµα-
στε  µόνο για τα καλά και να µην αναλαµβάνουµε καµµία ευθύνη.
Αυτό δεν σηµαίνει ότι µπορούµε να ξεχάσουµε ότι τα ευρωπαϊκά
κράτη, οι ευρωπαίοι πολίτες των κρατών που µας δάνεισαν φυ-
σικό είναι να προσδοκούν τα λεφτά τους, για να έχουν και αυτοί
ένα καλύτερο µέλλον. 

Άρα, από τη στιγµή που συµµετέχουµε στην Ευρωζώνη, θα
πρέπει να αντιληφθούµε ότι οι θεσµοί της Ευρωζώνης δεν προ-
σφέρονται για παραστάσεις θεάτρου σκιών, αλλά για σοβαρή
κουβέντα, για σοβαρή διαπραγµάτευση, για σοβαρές θέσεις µε
κανόνες, φυσικά και µε ανάληψη ευθύνης. 

Ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας µας είπε ότι συµφωνούµε
στους στόχους. Ωραία, συµφωνούµε στους στόχους. Συµφω-
νούµε, λοιπόν, και στο στόχο της µείωσης κατά 3% του ελλείµ-
µατος, από 10,5% σε 7,5% σε ένα χρόνο, µέχρι το τέλος του
2011.

Η Κυβέρνηση διά του Υπουργείου Οικονοµικών λέει ότι έχει
ένα συγκεκριµένο τρόπο για να το πετύχει, αυτόν που περιλαµ-
βάνεται στο µεσοπρόθεσµο πλαίσιο δηµοσιονοµικής στρατηγι-
κής και στον εφαρµοστικό νόµο. Ποιος είναι ο άλλος τρόπος που
προτείνει η Νέα Δηµοκρατία; Γιατί δεν νοµίζω ότι υπάρχει κανείς
σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, σε όποιο κόµµα κι αν ανήκει, που να
πιστεύει ότι αν µειώσουµε τώρα τους φόρους στα διανεµόµενα,
δηλαδή στα κέρδη των επιχειρήσεων, θα έχουµε κάποιο άµεσο
αποτέλεσµα, πλην της εκτίναξης των ελλειµµάτων. Θα έχουµε,
δηλαδή, ένα αρνητικό αποτέλεσµα για την επίτευξη του στόχου.
Και τότε, θα ήθελα να ξέρω τι είδους επενδύσεις θα προσδο-
κούµε να κάνουµε στην Ελλάδα, σε µια Ελλάδα στα πρόθυρα της
χρεωκοπίας, σε µια Ελλάδα µε έλλειµµα που θα πάει ξανά στο
10,5% και ποιος είναι εκείνος ο οποίος θα βάλει τότε τα λεφτά
του, όταν θα κινδυνεύει να τα χάσει. 

Γι’ αυτό θα πρέπει να µιλάµε µε αίσθηση ευθύνης και να ανα-
γνωρίζουµε ότι πράγµατι χρειάζονται αλλαγές. Όµως, το µεσο-
πρόθεσµο είναι ο ενδιάµεσος σταθµός, είναι οι συµπληγάδες
µέσα από τις οποίες πρέπει να περάσουµε, για να πετύχουµε την
ανόρθωση της Ελλάδας, την ανάπτυξη της οικονοµίας, το στόχο
της δηµιουργίας χιλιάδων θέσεων εργασίας τις οποίες χρειαζό-
µαστε για να απαντήσουµε στον εφιάλτη της ανεργίας. 

Βεβαίως, χρειάζεται να σπρώξουµε την αξιοποίηση του ΕΣΠΑ.
Και ήδη βλέπω κυβερνητικές πρωτοβουλίες προς αυτήν την κα-
τεύθυνση. Βεβαίως, υπάρχει ανάγκη να προχωρήσουν µια σειρά
από πράγµατα, όπως η ηλεκτρονική συνταγογράφηση, οι αλλα-
γές στο χώρο της παιδείας, η έρευνα για τους υδρογονάνθρα-
κες, η δυνατότητα αδειοδότησης επιχειρήσεων µε ιδιαίτερα
εύκολους τρόπους. Υπάρχουν προβλέψεις που πρέπει να γίνουν
πράξη. 

Πρέπει να αλλάξουν πολλά, διότι σε τελικά ανάλυση το δηµο-
σιονοµικό πρόβληµα που αντιµετωπίζουµε σήµερα και ο κίνδυνος
της δηµοσιονοµικής χρεωκοπίας που θα αποφευχθεί µε τις προ-
σπάθειες που γίνονται, δεν έγιναν από µόνα τους. Προηγήθηκαν
τα τελευταία χρόνια η χρεοκοπία ηθών, αξιών, συµπεριφορών,
λειτουργιών στο κράτος µας και σε µια σειρά από ζητήµατα. Και
αυτήν την Ελλάδα πρέπει να αλλάξουµε. Αυτήν την Ελλάδα πρέ-
πει να ανορθώσουµε. Και αν το µεσοπρόθεσµο είναι το σωσίβιο
που µας βοηθάει να επιβιώσουµε, θα πρέπει να µάθουµε και να
κολυµπάµε. Και για να µάθουµε να κολυµπάµε, θα πρέπει να
δούµε και αυτές τις µεγάλες αλλαγές. 

Ο κ. Σαµαράς µας είπε ότι δεν υπάρχει κίνδυνος χρεοκοπίας.
Γιατί δεν υπάρχει; Γιατί έρχεται το µεσοπρόθεσµο, γιατί ψηφίζε-
ται ο εφαρµοστικός νόµος, γιατί κάποιοι αναλαµβάνουν την ευ-
θύνη και µάλιστα πολύ µεγαλύτερη ευθύνη από αυτή που µας
αναλογεί, για να µην υπάρχει αυτός ο κίνδυνος. Διότι διαφορε-
τικά, θα παίζαµε µε τη φωτιά. 

Υπάρχει κανείς σ’ αυτήν την Αίθουσα που µας καλεί να παί-
ξουµε µε τη φωτιά; Αποδεχόµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
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φοι, ένα ιδιόµορφο στοίχηµα να «τζογάρουµε» -και είναι και ιδι-
αίτερα επίκαιρα αυτά τα στοιχήµατα- πάνω στη χρεοκοπία ή µη
της χώρας, πάνω στο τι θα γίνει αν δεν ψηφιστεί το µεσοπρόθε-
σµο, πάνω στο τι θα γίνει αν δεν ψηφιστεί ο σχετικός νόµος; Παί-
ζει κανείς µ’ αυτά; Στοιχηµατίζει κανείς µ’ αυτά; Τολµά κανείς να
παίξει µε τη φωτιά; Δεν ξέρω, αν υπάρχει κανείς σ’ αυτή την Αί-
θουσα. Τότε γιατί τα λέµε; Τότε γιατί ακούστηκαν αυτές οι προ-
τάσεις; Τότε γιατί ακούστηκαν αυτές οι προσκλήσεις να µην
ψηφίσουµε το µεσοπρόθεσµο; Τι θέλουν κάποιοι; Πιθανά να ορα-
µατίζονται να γίνουν πρωθυπουργοί ή Υπουργοί. Όµως, πού;
Πάνω στα ερείπια; Αυτό εµείς δεν µπορούµε να το επιτρέψουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Γνωρίζουµε ότι όλοι δεχόµαστε µια πίεση, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, µια πίεση από πολίτες που αγωνιούν, από πολίτες
που αισθάνονται ανασφάλεια, από πολίτες που πολλές φορές
οργίζονται από τα µέτρα που είµαστε αναγκασµένοι να πάρουµε.
Γνωρίζουµε ότι δεχόµαστε και επιθέσεις που πολλές φορές είναι
άδικες και γενικευµένες και υποτιµούν την προσωπικότητα του
καθενός και την προσφορά του στην κοινωνία και στον τόπο. 

Όµως, οι πολιτικοί είναι για τα δύσκολα. Οι πολιτικοί είναι για
να αναλαµβάνουν τις ευθύνες τους και όχι µόνο να λένε ωραία
και κούφια λόγια και από αυτό κρίνονται. Κρίνονται από το τελικό
αποτέλεσµα και όχι από το φαίνεσθαι. Κρίνονται από την πίστη
και τη συνέπεια στο στόχο και όχι από το λαϊκισµό και τις πολιτι-
κές ευκαιρίες. 

Και όσο µας αφορά, εµείς στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΠΑΣΟΚ είµαστε αποφασισµένοι µε κόστος προσωπικό και πολι-
τικό να αναλάβουµε την ευθύνη -και προσέξτε!- και αυτή που µας
αναλογεί, αλλά, δυστυχώς, και των άλλων, που για µια ακόµα
φορά φυγοµαχούν, αυτών που δηµοσίως λένε «όχι» στο µεσο-
πρόθεσµο και ιδιωτικώς κάνουν το σταυρό τους µη τυχόν και δεν
ψηφιστεί.  

Εµείς θα το ψηφίσουµε µε αίσθηση ευθύνης και έτοιµοι να λο-
γοδοτήσουµε και να εξηγήσουµε µε ψηλά το κεφάλι την επιλογή
µας στους πολίτες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Πρωτόπαπα. 

Κύριε Λαφαζάνη, έχετε ζητήσει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Για ποσά λεπτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Σας έχω εξηγήσει ότι

δεν έχετε καθόλου δικαίωµα λόγου. Καθόλου! 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μπορώ να πω κάτι επί της διαδι-

κασίας, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όχι. Να σας εξηγήσω,

διότι φαίνεται απόλυτο και αυθαίρετο αυτό που λέω. Έχει µιλήσει
δύο φορές ο Αρχηγός σας και µία φορά εσείς.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν έχω
πάρει το λόγο από την αρχή της διαδικασίας παρά µόνο για τρία
λεπτά. Ο λόγος για τον οποίο µίλησα  χθες δεν ήταν επί του νο-
µοσχεδίου. Έγινε  ένσταση αντισυνταγµατικότητας από το ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Σωστά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ναι. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Τότε µίλησα. Εσείς µου λέτε ότι

δεν έχω καθόλου χρόνο να µιλήσω. Λέτε, δηλαδή, ότι όλοι οι
άλλοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι έχουν τη δυνατότητα να
οµιλούν συνεχώς, ενώ εγώ  µόνο τρία λεπτά σε όλη τη διάρκεια
της συνεδρίασης!  Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Διότι έχει καταναλωθεί
ο κοµµατικός  χρόνος –ούτως ειπείν- από τις παρεµβάσεις του
Αρχηγού σας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Λάθος κάνετε. Μετράτε τις πα-
ρεµβάσεις του κ. Καρατζαφέρη!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δύο ήταν του κ. Καρατζαφέρη.  
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δύο έκανε και ο κ. Τσίπρας. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Γιατί ασχολείστε µε τις παρεµβάσεις

του κ. Καρατζαφέρη;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν αντιδικώ µε εσάς. Κάθε

άλλο. Καλώς έκανε και περισσότερες να κάνει. Δεν έχω καµµία
αντίρρηση. Όµως, το επιχείρηµα το οποίο φέρει ο Πρόεδρος
είναι ότι έχει κάνει ο κ. Καρατζαφέρης δύο παρεµβάσεις και γι’
αυτό δεν µπορώ να πάρω το λόγο. 

Αν είναι να φάµε τα τέσσερα λεπτά που θα µου δίνατε για τη
διαδικασία, σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Σας σέβοµαι, σας εκτιµώ,
αλλά δεν µιλάω. Δεν χάλασε ο κόσµος! Άλλωστε δεν θα έλεγα
σοφίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει. Και εγώ σας
σέβοµαι και σας εκτιµώ. Μπορώ να σας δώσω το λόγο κατ’ οικο-
νοµίαν για τρία λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Δεν το δέχεστε; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Όχι. Σας εξήγησα. Να ανέβω στο

Βήµα και να κατέβω; Η εξαίρεση γίνεται µόνο για το ΣΥΡΙΖΑ. Σας
ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μπορείτε να µιλήσετε,
ως οφείλετε, από τη θέση σας για τα τρία λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ:  Ευχαριστώ πάρα πολύ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Λαφαζάνη, για το πνεύµα συνεργασίας. Όµως, δεν είστε
µόνο σας στην Αίθουσα. 

Παρακαλείται ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος, Βουλευτής του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού να λάβει το λόγο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εγώ θα ήθελα να απευθυνθώ στον κ. Πρωτόπαπα. Χρεοκοπία δεν
θα υπάρξει. Αυτό είναι δεδοµένο. Ούτε πτώχευση θα υπάρξει.
Και αυτό είναι δεδοµένο. Δεν πρόκειται να υπάρξει κάτι τέτοιο.
Και επειδή είναι στην Αίθουσα ο πρώην Υπουργός Οικονοµικών
κ. Παπακωνσταντίνου, θέλω να τον ρωτήσω: Το πρόβληµα είναι
το χρέος της Ελλάδος ή τα CDS, δηλαδή τα ασφάλιστρα κινδύ-
νου;

Θα σας διαβάσω, Υπουργέ µου –γιατί θα µιλήσετε σε λίγο, απ’
ό,τι κατάλαβα- τι λέει η DAILY MAIL. Το πραγµατικό πρόβληµα
είναι τα CDS και όχι το ελληνικό χρέος. Μιλάω για την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Όχι για εµάς. 

Η «WALL STREET JOURNAL» προχθές έγραφε το εξής, κύριε
Υπουργέ: Η «LEHMAN BROTHERS» ήταν ένα βαρύ σοκ για τις
αγορές. Όµως, µια ενδεχόµενη ελληνική χρεοκοπία θα οδηγήσει
σε παγκόσµια κατάρρευση, καθώς και οι πιστώσεις θα στερέ-
ψουν σε ολόκληρο τον κόσµο. Είναι εκτεθειµένες οι µεγάλες τρά-
πεζες λόγω των ελληνικών CDS.»

Η ελληνική «DAILY MAIL», όπως  προανέφερα, γράφει ότι η
ζηµιά που θα προκληθεί από την πτώχευση της Ελλάδος –ακού-
στε το νούµερο!- µόνο για τους αεριτζήδες, που τους λένε ρεν-
τιέρηδες στα χρηµατιστηριακά –αν κάνω λάθος, Υπουργέ,
διορθώστε µε, γιατί δεν τα ξέρω πολύ καλά αυτά εγώ- θα είναι
για την Αγγλία 377 δισεκατοµµύρια ευρώ σε µία µέρα. Για  όλο
τον κόσµο –ακούστε το νούµερο!- µόνο για τα CDS, δηλαδή τα
ασφάλιστρα κινδύνου, αν χρεοκοπήσει η Ελλάδα, θα είναι 4,5
τρισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό δεν θα το αντέξει η παγκόσµια οι-
κονοµία. 

Άρα, δεν το κάνουν από αγάπη. Δεν µας αγάπησαν. Το πη-
γαίνω, ξέρετε, στο αντίπαλο δέος. Γιατί δεν το χρησιµοποιήσαµε;
Γιατί δεν το διαπραγµατευτήκαµε σωστά; Γιατί δεν απαιτήσαµε,
Υπουργέ µου, και πήγαµε σαν πρόβατα στη σφαγή και δεχθή-
καµε ό,τι µας είπαν, αφού ξέρουµε πως οποιοσδήποτε κλυδωνι-
σµός της Ελλάδας –δεν µιλάω εγώ για κατάρρευση-  θα πάρει
ντόµινο όλους τους υπόλοιπους; Προσπαθώ, λοιπόν, να πω ότι
το πρόβληµα της Ελλάδας είναι η έλλειψη διαπραγµατευτικής
ισχύος. 

Να δεχθώ ότι είµαστε αδύναµη χώρα. Το δέχοµαι. Να δεχθώ
ότι οι άλλοι είναι πιο ισχυροί. Δεν µπορώ, όµως, να δεχθώ,
Υπουργέ µου, αυτό: Έκανα ερώτηση στο Υπουργείο Εθνικής Οι-
κονοµίας εδώ και µερικούς µήνες και περιµένω απάντηση. Θέλω
να µου πείτε πόσα δάνεια πήρε η Ελλάδα, πόσους τόκους πλη-
ρώσαµε από το ’94 και µετά;

Ακούστε, έχω έναν πίνακα µπροστά µου, που δεν ξέρω αν είναι
αληθινός, αλλά είναι από ξένη εφηµερίδα, από γερµανική.
Έπαθα σοκ. Από το 1994 µέχρι το 2010 οι Έλληνες, λέει, πλήρω-
σαν –ακούστε λίγο- για 90 δισεκατοµµύρια ευρώ 571 δισεκατοµ-
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µύρια ευρώ σε τόκους! Το καταλαβαίνετε αυτό; Δηλαδή, αν είναι
αληθινό αυτό, πράγµα που γράφει η γερµανική εφηµερίδα, κύριε
Υπουργέ, µιλάµε για τοκογλυφία αισχίστου είδους. Μιλάµε για
τοκογλυφία. Δηλαδή, δεν µπορώ να το αντιληφθώ. Πώς είναι δυ-
νατόν; Δεν είµαστε µόνο εµείς το πρόβληµα, διότι παγκοσµίως
οι τοκογλύφοι, οι αιµοσταγείς, οι αιµοδιψείς αυτοί κύριοι λυµαί-
νονται τα κράτη και οι πολιτικοί είναι όµηροι των τραπεζιτών.
Αυτή είναι η αλήθεια.

Σας διαβάζω «LIBERATION». Η µεγαλύτερη σύγχρονη κοµπίνα
στην ιστορία του τραπεζικού συστήµατος, το ξεφόρτωµα των ελ-
ληνικών οµολόγων από τα θησαυροφυλάκια των δυτικών τραπε-
ζών προς την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα έχει ξεκινήσει εδώ
και µέρες. Ξέρετε τι κάνουµε; Απαλλάσσουµε τις ιδιωτικές τρά-
πεζες και όλα τα λεφτά τα φορτώνουµε στην Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα.

Το χειρότερο ποιο είναι, Υπουργέ µου; Θα τον ξέρετε τον
κύριο αυτόν. Τον Μάριο Ντράγκιτ τον ξέρετε; Ο οποίος είναι δρά-
κος. Γιατί είναι δράκος; Προαλείφεται για διάδοχος του Τρισέ.
Ξέρετε ποιος είναι ο Ντράγκιτς; Ο κύριος που το 2002 µε τον κ.
Σηµίτη έκανε τα swaps. Και πάει Πρόεδρος στην Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα. Καταλαβαίνετε ποιοι διοικούν την Ευρώπη; Δεν
είναι ελληνικό, δεν είναι δικό σας το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ
µου. Καταλαβαίνουµε ποιοι διοικούν σήµερα την Ευρώπη και την
παγκόσµια οικονοµία; Τα τρωκτικά της «GOLDMAN SACHS».
Αυτοί που πλαστογράφησαν µε τον κ. Σηµίτη –γιατί αυτή είναι η
αλήθεια- και µε τους επόµενους και µε τους επόµενους και µε
τους επόµενους στοιχεία σήµερα στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα. Αλώνουν οι της «GOLDMAN SACHS» την ελληνική και την
ευρωπαϊκή οικονοµία. Αυτή είναι η αλήθεια.

Για εµένα δεν υπάρχει Ευρώπη των λαών και των εθνών. Υπάρ-
χει Ευρώπη τραπεζιτών και οι τραπεζίτες έχουν όνοµα. Εγώ πε-
ρίµενα από το ΚΚΕ κάποια στιγµή να µιλήσει µε ονόµατα εδώ
µέσα. Έχει µάθει ένα τσιτάτο «το κεφάλαιο, το κεφάλαιο, το κε-
φάλαιο». Ποια είναι η «MORGAN STANLEY», ποια είναι η «JP
MORGAN», ποια είναι η «GOLDMAN SACHS» που ελέγχει κυβερ-
νήσεις και κράτη; Και αυτό είναι αποτέλεσµα κακών πολιτικών
χειρισµών των πολιτικών. Δεν είναι ελληνικό φαινόµενο. Είναι και
ελληνικό φαινόµενο.

Και πάµε στην ιστορία. Υπουργέ Εθνικής Οικονοµίας, ο κ. Γε-
ωργακόπουλος: 110 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι –ακούστε- η φο-
ροδιαφυγή. Και έρχεστε ως Κυβέρνηση και βάζετε συνέχεια
φορολογικά, φοροτεχνικά µέτρα, όταν η φοροδιαφυγή είναι 110
δισεκατοµµύρια ευρώ.

Και πάω γρήγορα, γιατί πιέζει ο χρόνος. Ακούστε µερικά νού-
µερα, κύριοι. Μπορείτε κύριε Παπακωνσταντίνου –σας το είχα
πει και την προηγούµενη φορά- να βρείτε λεφτά. Θα σας δώσω
συµβουλές πώς θα βρείτε τα λεφτά. 144 εκατοµµύρια ευρώ δίνει
η φτωχή πλην τίµια Ελλάς σε ανεξάρτητες αρχές! 144 εκατοµ-
µύρια ευρώ ετησίως! 100 εκατοµµύρια ευρώ δίνει σε antivirus,
που ενώ είναι δωρεάν, η Ελλάδα τα αγοράζει για τους υπολογι-
στές του κράτους, 50 εκατοµµύρια ευρώ σε σεκιουριτάδες δί-
νουµε, σε ιδιωτικές εταιρείες, πολυεθνικές οι περισσότερες, που
δίνουν 400 ευρώ και 500 ευρώ µεροκάµατο στα Ελληνόπουλα,
300 εκατοµµύρια ευρώ…

Α, είναι και ο κ. Λοβέρδος εδώ. Κύριε Λοβέρδο, πόσο µας κο-
στίζει η κατάρρευση του ασφαλιστικού συστήµατος από τους λα-
θροµετανάστες; Έξι χιλιάδες είναι οι κύριοι από την Αφρική µε
AIDS που τους δίνουµε και επιδόµατα και είναι πανάκριβη η νο-
σηλεία τους µε τα φάρµακα. Ναι ή όχι;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): …

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μπράβο.
Καταλάβατε τι κάναµε, κύριοι; Κατέρρευσε ένα Εθνικό Σύ-

στηµα Υγείας από την παρείσφρηση λαθροµεταναστών που
άναρχα µπήκαν στην Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό µόνο. Πάµε, λοιπόν. 12 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ εκροή συναλλάγµατος, πού; 12 εκατοµµύρια ευρώ
ετησίως φεύγουν στο Αφγανιστάν και στο Πακιστάν. Κύριε
Υπουργέ, µπορούµε να κάνουµε το εξής; Πόσο µεροκάµατο

παίρνει ο Πακιστανός στην Ελλάδα, χωρίς φορολογική ενηµερό-
τητα -αυτά είναι παράνοµα όλα. 10 ευρώ; 20 ευρώ; Να τους δί-
νουµε αντίκρισµα στο νόµισµά τους. Να µην τους επιτρέπουµε
να φεύγει το ευρώ στο Αφγανιστάν και στο Πακιστάν. Θα παίρ-
νουν δηνάρια, θα παίρνουν λέβα ως αντίκρισµα, γιατί είναι και
πληθωριστικό το νόµισµα και κερδίζει η Ελλάδα έτσι. Κάντε αυτό.
12 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως εκροή συναλλάγµατος; Μην χα-
µογελάτε, κύριοι συνάδελφοι, το κάνουν και άλλα κράτη. Το
έκανε η Γερµανία πριν πέντε χρόνια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Τελειώνετε, παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Γι’ αυτό σας λέω.
Κλείνω, λοιπόν, ως εξής και ένα νούµερο µόνο θα δώσω. Επε-

βλήθησαν πρόστιµα 500 εκατοµµυρίων ευρώ από τον κ. Παπα-
κωνσταντίνου. Προς τιµήν του, κυνήγησε την ιστορία αυτή. 500
εκατοµµύρια ευρώ. 

Πόσα εισπράχθηκαν; 17 εκατοµµύρια ευρώ. Καταλαβαίνετε
πού είναι το πρόβληµα.

Θα έχουµε ξενοδοχεία που θα γίνουν τζαµιά. Να πω στον
Υπουργό κ. Βενιζέλο ότι σύµφωνα µε το µεσοπρόθεσµο και τζα-
µιά θα γίνουν στα ξενοδοχεία -που δεν έχουν τζαµιά ή άλλες εκ-
κλησιαστικές τελετουργίες σε ξενοδοχεία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Αναλύθηκε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν αναλύθηκε κατάλληλα, κύριε

Πρόεδρε.
Εν πάση περιπτώσει, σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Βελόπουλο.
Το λόγο έχει ο κ. Φώτης Κουβέλης.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν σε µία κοινωνία το 25%

του πληθυσµού ζει κάτω από το όριο της φτώχιας, όταν η επί-
σηµα καταγεγραµµένη ανεργία ξεπερνάει το 16,2% του πληθυ-
σµού, τότε η πρώτιστη µέριµνα, η πρωταρχική  µέριµνα που
οφείλει να λάβει η ασκούµενη κυβερνητική πολιτική, είναι η δη-
µιουργία ενός πλαισίου προστασίας των αδύναµων αυτών συµ-
πολιτών µας, ένα δίχτυ κοινωνικής προστασίας µε άλλα λόγια.
Και δεν υπάρχει καµµία µέριµνα, δεν υπάρχει καµµία ενέργεια
προς την κατεύθυνση αυτή εδώ και είκοσι ολόκληρους µήνες,
που η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ βρίσκεται στην εξουσία.

Κατά συνέπεια, αυτό είναι το αποτέλεσµα µιας συγκεκριµένης
πολιτικής και αποτελεί ένα τεράστιο έλλειµµα. Ένα έλλειµµα το
οποίο πλήττει, τεµαχίζει, διασπά την ελληνική κοινωνία. Και βε-
βαίως, η χώρα µας κάποια στιγµή –τη βλέπω, όµως, να είναι
πάρα πολύ µακρινή- θα βγει από την κρίση, την υπαρκτή κρίση.
Αλλά το ζήτηµα είναι να βγει µε την κοινωνία όρθια και όχι µε την
κοινωνία πεσµένη και διαλυµένη. Και η κοινωνία διαλύεται. 

Και δεν έχετε πάρει, κύριοι της Κυβέρνησης, κανένα µέτρο
προς την κατεύθυνση αυτή. Αντίθετα, τα προωθούµενα µέτρα µε
το συζητούµενο πρόγραµµα, πλήττουν ακόµη περισσότερο
αυτήν την κοινωνία και πλήττουν τους κοινωνικά αδύναµους. Και
το στοιχείο αυτό της αδικίας έρχεται στην κυριολεξία ως ένα βα-
ρύτατο µέγεθος, το οποίο πιστέψτε µε, διαµορφώνει ανάσχεση
για τη λήψη των όποιων άλλων µέτρων, πολύ δε περισσότερο για
την εφαρµογή τους. 

Πώς να πειστεί ο ελληνικός λαός ότι πρέπει να δεχθεί βάρη,
όταν διαπιστώνει συστηµατικά την ανισότητα κατανοµής αυτών
των βαρών; Μια ανισότητα η οποία µεγεθύνεται. Μια ανισότητα
η οποία έρχεται µε µεγαλύτερη ένταση µε τα µέτρα που προ-
ωθούνται µε το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα.

Είναι τεράστια η υστέρηση φορολογικών εσόδων. Και βε-
βαίως, κάποιος ευθύνεται που δεν εισπράχθηκαν αυτά τα φορο-
λογικά έσοδα. Και η Κυβέρνηση βρήκε ως σταθερή πηγή εσόδων
την περικοπή µισθών, αποδοχών γενικότερα, συντάξεων και κοι-
νωνικών δαπανών. Δεν θα µπορέσει κι αν ψηφιστεί το µεσοπρό-
θεσµο πρόγραµµα, να έχει τα οποιαδήποτε αποτελέσµατα σαν
κι αυτά τα οποία φιλοδοξεί η Κυβέρνηση να υπάρξουν, όταν αυτή
η κοινωνία διαπιστώνει καθηµερινά αυτή την απαράδεκτη ανισό-
τητα. Και πού, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Σε µία κοινωνία, η
οποία έχει τις µεγαλύτερες κοινωνικές ανισότητες στο χώρο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Που αυτές οι τεράστιες κοινωνικές ανισό-
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τητες είναι το γέννηµα µιας άναρχης νεοφιλελεύθερης πολιτικής,
η οποία σε εκπληκτική συνεργασία και συζυγία µε το πελατειακό
κράτος έδωσε αυτό το συγκεκριµένο αρνητικό αποτέλεσµα.

Τα µέτρα που προωθούνται µε το µεσοπρόθεσµο, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δεν αναστρέφουν την ύφεση. Θα βαθύνει η
ύφεση. Ταυτόχρονα, δεν διαµορφώνει συνθήκες στοιχειώδους
εκκίνησης µιας αναπτυξιακής, µιας παραγωγικής διαδικασίας.
Όταν µάλιστα έχουµε την αγορά των µικροµεσαίων επιχειρήσεων
να είναι στεγνή και όταν η µικροµεσαία επιχείρηση είναι στεγνή,
είναι βέβαιο ότι θα «καλπάζει» η ανεργία µε το αδιαµφισβήτητο
γεγονός ότι η µικροµεσαία επιχείρηση που κλείνει, εκτός από το
ότι πλήττει τους φορείς αυτών των επιχειρήσεων, ταυτόχρονα
διαµορφώνει συνθήκες µεγέθυνσης της ανεργίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι άδικα τα φορολογικά
µέτρα. Θα είναι και αναποτελεσµατικά, διότι αυτοί οι αυξηµένοι
έµµεσοι φόροι τροφοδοτούν στην κυριολεξία το στέγνωµα της
αγοράς και δεν επιτρέπουν τη διατήρηση των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χρόνος που έχω στη διάθεσή
µου είναι ασφυκτικός. Θα µπορούσα διεξοδικά να αναφερθώ σε
µία σειρά από ζητήµατα τα οποία µ’ έναν αρνητικό, σε κάποιες
περιπτώσεις και επικίνδυνο τρόπο, αντιµετωπίζει το µεσοπρόθε-
σµο πρόγραµµα. 

Θέλω, όµως, στον ελάχιστο αυτό χρόνο να πω µε βεβαιότητα,
κύριε Υπουργέ, την άποψή µου για ένα ζήτηµα. Δεν διεκδίκησε η
Κυβέρνηση της χώρας, η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, µε όρους πο-
λιτικούς, όλο το προηγούµενο χρονικό διάστηµα, µία άλλη συµ-
περιφορά των Ευρωπαίων. Διότι ναι µεν, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το ελληνικό πρόβληµα έχει τα δικά του ιδιαίτερα χα-
ρακτηριστικά, αλλά ταυτόχρονα είναι και ευρωπαϊκό ζήτηµα,
διότι µία ελληνική οικονοµία η οποία απειλείται µε κατάρρευση
είναι ευρωπαϊκό ζήτηµα, διότι πλήττει την ενότητα της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και χωρίς την πολιτική της ενότητα, η Ευρωπαϊκή
Ένωση είναι βέβαιο ότι θα έχει από ελάχιστη έως µηδενική συµ-
µετοχή στην παγκόσµια λειτουργία της οικονοµίας µε το πρό-
σθετο δεδοµένο ότι είναι πολλές, κύριε Υπουργέ, οι αναδυόµενες
οικονοµικά νέες χώρες.

Βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναδιάρθρωση µε
επιµήκυνση, µείωση του επιτοκίου και περίοδο χάριτος έπρεπε
να είχε διεκδικηθεί, όπως επίσης θα έπρεπε να είχε διεκδικήσει
η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και το πενταετές αναπτυξιακό πρό-
γραµµα στηριγµένο σε χρήµατα της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Επενδύσεων, σε συνεργασία µε τα προβλεπόµενα κονδύλια του
ΕΣΠΑ και µε την έκδοση ενός ειδικού επενδυτικού οµολόγου. 

Μιας και ο λόγος για το ΕΣΠΑ, είναι τραγικό να υπάρχουν χρή-
µατα που µας περιµένουν και ενώ το ΕΣΠΑ βρίσκεται στο µέσον
της διαδροµής του, δεν έχει ξεκινήσει ουσιαστικά ακόµη για τη
χώρα µας. Αυτά δεν είναι ζητήµατα παρεµπίπτοντα. Αυτά είναι
καίρια ζητήµατα που παρακολουθούν και ελέγχουν ως αναποτε-
λεσµατική και βεβαίως ως εξαιρετικά απαράδεκτη και ανώφελη
την ασκούµενη κυβερνητική πολιτική.

Είναι προφανές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι εµείς κατα-
ψηφίζουµε, ότι η Δηµοκρατική Αριστερά καταψηφίζει το µεσο-
πρόθεσµο πρόγραµµα, όχι γενικά και αόριστα, αλλά στη βάση
συγκεκριµένων εναλλακτικών προτάσεων και θέσεων που δηµό-
σια έχουµε αναπτύξει. Η Κυβέρνηση γνωρίζει αυτές τις θέσεις.
Καταψηφίζουµε το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κουβέλη.
Παρακαλείται ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-

µατικής Αλλαγής κ. Γιώργος Παπακωνσταντίνου να λάβει το
λόγο, αφού προηγουµένως δεχθεί τις ευχές µου για καλή επιτυ-
χία στα καινούργια του καθήκοντα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κάνουµε µία εξαιρετικά σηµαν-
τική συζήτηση σ’ ένα πολύ δύσκολο περιβάλλον µε κόσµο έξω
από τη Βουλή, µε εντάσεις και µε διλήµµατα µέσα στη Βουλή.
Παρά το γεγονός ότι η συζήτηση είναι φορτισµένη από το πολι-

τικό κλίµα των ηµερών, εγώ θα ήθελα να επιχειρήσω να κάνω ένα
βήµα πίσω και να θέσω ένα πολύ βασικό ερώτηµα, µιλώντας
πάνω στον πυρήνα του νοµοσχεδίου για το οποίο συζητάµε.

Ας υποθέσουµε ότι η χώρα δεν είχε βρεθεί στο σηµερινό ση-
µείο εξάρτησης. Ας υποθέσουµε ότι δεν υπήρχε µνηµόνιο και ότι
δεν υπήρχε τρόικα. Ας υποθέσουµε ότι είχαµε απρόσκοπτη πρό-
σβαση στις διεθνείς αγορές κεφαλαίου, ότι µπορούσαµε να δα-
νειστούµε για το χρέος µας. Αυτή η συζήτηση που κάνουµε
σήµερα δεν έπρεπε να γίνει; 

Πόσο διαφορετική θα ήταν η κατάσταση αν αυτή η συζήτηση
για το µεσοπρόθεσµο δηµοσιονοµικό σχεδιασµό της χώρας  γι-
νόταν κάθε χρόνο τα τελευταία είκοσι χρόνια; Αν είχαµε ένα πλαί-
σιο πολυετές µε το οποίο να µπορούσαµε να προγραµµατίζουµε
τις δαπάνες και τα έσοδά µας. Με άλλα λόγια σήµερα συµµετέ-
χουµε σε µια ακόµα επανάσταση για το αυτονόητο. Την υποχρέ-
ωση να διαχειριζόµαστε µε σύστηµα, µε πρόγραµµα, µε
ειλικρίνεια, µε διαφάνεια, µε διάλογο το δηµόσιο χρήµα, τα χρή-
µατα των πολιτών. 

Ποιο είναι, όµως, το διακύβευµα γι’ αυτό το πρώτο µεσοπρό-
θεσµο πλαίσιο που συζητά και καλείται να ψηφίσει το Ελληνικό
Κοινοβούλιο; Ένα δίληµµα για το οποίο πολλοί έχουν µιλήσει και
το οποίο σε πείσµα αυτών που θέλουν να το αρνούνται είναι απο-
λύτως υπαρκτό και πραγµατικό. Είτε συνεχίζουµε το δρόµο της
προσπάθειας µε όλες τις δυσκολίες που έχει είτε σηκώνουµε τα
χέρια και αποφασίζουµε συλλογικά ότι το µέλλον που µας αξίζει
είναι µια χρεοκοπία που θα βυθίσει τη χώρα στη µιζέρια και σε
καµµία περίπτωση δε θα αποτρέψει, αντιθέτως θα εντείνει, τη
σηµερινή εξάρτησή µας. Δεν είναι εκβιασµός και δεν είναι
µπλόφα. Είναι αληθινές επιλογές και είναι ακριβώς οι επιλογές
που χειριζόµαστε εδώ και είκοσι µήνες µε τον τρόπο που τις κά-
ναµε. Επιλογές που θα συνεχίζουµε να αντιµετωπίζουµε µέχρι να
βγούµε απ’ αυτή τη δύσκολη κατάσταση. 

Πολλοί µιλούν για µπλόφα. Υπάρχουν πολλές φωνές και από
τα δεξιά και από τα αριστερά στο Κοινοβούλιο που προκρίνουν
την πρόταση να απειλήσουµε ότι θα αυτοκτονήσουµε. Αυτή είναι
η πρότασή τους. Να µπλοφάρουµε µε την χρεοκοπία µας, να παί-
ξουµε πόκερ µε την Ελλάδα. Να απειλήσουµε την Ευρώπη ότι η
Ελλάδα θα ζωστεί µε εκρηκτικά και θα ανατινάξει τον εαυτό της.
Σε µια Ευρώπη που πράγµατι φοβάται τη χρεοκοπία µιας χώρας
περισσότερο από οτιδήποτε άλλο. Είναι αλήθεια  ότι η Ευρώπη
φοβάται. Ποια είναι η δική µας στάση; Να παίξουµε µ’ αυτό το
φόβο; Και νοµίζουµε ότι οι υπόλοιποι κάθονται µε σταυρωµένα
χέρια όσο εµείς παίζουµε το παιχνίδι της εσωστρέφειας µε µια
απολύτως ανεύθυνη Αντιπολίτευση που το µόνο που σκέφτεται
είναι το πολιτικό κεφάλαιο που µπορεί να κερδίσει µέσα απ’
αυτήν τη διαδικασία; 

Έστω ότι καταφέρνουµε και κερδίζουµε αυτήν την παρτίδα και
παίρνουµε την πέµπτη δόση µπλοφάροντας. Τι νοµίζουν ότι θα
συµβεί στη χώρα µεταξύ της πέµπτης και της επόµενης δόσης,
την οποία δεν θα πάρουµε; Τι νοµίζουµε ότι θα συµβεί στην εµ-
πιστοσύνη του κόσµου, στην καθηµερινότητά του, στην εµπιστο-
σύνη που έχει ότι η χώρα θα συνεχίσει να λειτουργεί µε ένα
τραπεζικό σύστηµα που είναι εκεί γι’ αυτόν; Νοµίζουµε ότι είναι
ανέξοδες αυτού του είδους οι συµπεριφορές; Νοµίζουµε ότι πα-
ρόµοιες µπλόφες δεν έχουν αποτελέσµατα ακόµα και αν τη συγ-
κεκριµένη την κερδίσεις; 

Η στρατηγική του να ζωστούµε µε τα εκρηκτικά και να τινα-
χτούµε στην αέρα βεβαίως θα δηµιουργήσει προβλήµατα στους
γύρω µας. Πριν από όλα, όµως, θα έχουµε πεθάνει εµείς. Και
αυτό είναι µια πολιτική και µια απόφαση την οποία εµείς τουλά-
χιστον δεν πρόκειται να πάρουµε ποτέ. Ας δούµε, λοιπόν, κατά-
µατα την πραγµατικότητα, ας τη δούµε νηφάλια, ας τη δούµε µε
κοινή λογική, ας τη δούµε πέρα από τα κούφια συνθήµατα και
για µια φορά ας καταφέρουµε  να ξεπεράσουµε µικροκοµµατικές
στενόµυαλες λογικές που είναι ακριβώς οι λογικές που έχουν
οδηγήσει τη χώρα µέχρι εδώ σήµερα. 

Μιλάµε για την Ευρώπη και το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο,
λες και µιλάµε για οργανισµούς που δεν έχουν οποιαδήποτε πο-
λιτική ταυτότητα. Όµως το δάνειο στην Ελλάδα το δίνουν φορο-
λογούµενοι άλλων χωρών. Με το αζηµίωτο; Ναι, µε το αζηµίωτο.
Όµως, σε ένα επιτόκιο που είναι σαφώς καλύτερο από αυτό στο
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οποίο µπορούµε σήµερα να δανειστούµε στις διεθνείς αγορές.
Πολλοί µιλούν για τοκογλυφία. Και απευθύνουν αυτήν την κατη-
γορία στα άλλα κράτη και στους φορολογούµενους των άλλων
κρατών. Ξεχνούν ότι και αυτοί έχουν περάσει από παρόµοιες κα-
ταστάσεις. Ξεχνούν ότι η Φινλανδία, για παράδειγµα, που είναι
δηµοσιονοµικά µια σκληρή χώρα σήµερα απέναντί µας, έχει πε-
ράσει ένα σκληρό πρόγραµµα δηµοσιονοµικής προσαρµογής µε
ελλείµµατα αντίστοιχα µε τα δικά µας. Και βγήκε µέσα από αυτό
το πρόγραµµα, µέσα από πολύ µεγάλες περικοπές στις δαπάνες,
και µία προσπάθεια για να αυξήσει τα έσοδά της. Και σήµερα,
βεβαίως, κοιτάει την Ελλάδα µε καχυποψία, γιατί είναι αναγκα-
σµένη η όποια κυβέρνηση να πάει στο κοινοβούλιό της, να επι-
χειρηµατολογήσει και να το πείσει ότι πρέπει να συνεχίσει να
δανείζει τη χώρα µας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Αξίζει, λοιπόν, τον κόπο να ξεπεράσουµε το σύνδροµο ότι εί-
µαστε η Ελλάδα και απέναντί µας είναι όλοι οι άλλοι και να συ-
νειδητοποιήσουµε ότι ο πατριωτισµός και η αλληλεγγύη περνάει
και από τον πατριωτισµό και την αλληλεγγύη και των άλλων
χωρών και των πολιτών, ειδικά της γειτονιάς µας, της Ευρώπης.

Οι Ευρωπαίοι φορολογούµενοι φοβούνται ότι θα χάσουν τα
χρήµατά τους; Ναι, το φοβούνται. Είναι δίκαιοι οι φόβοι τους;
Εξαρτάται. Όταν βλέπουν απέναντί τους µία χώρα και µία ελλη-
νική πολιτεία η οποία καµµιά φορά φαίνεται ότι δεν είναι σίγουρη
απαραίτητα γι’ αυτήν την πορεία, όταν ακούνε πολλές φορές
φωνές στο ελληνικό Κοινοβούλιο, τότε αναρωτιούνται και οι ίδιοι.
Και αναρωτιούνται για έναν πολύ απλό λόγο: Γιατί πρέπει να πει-
στεί ο πολίτης της ξένης χώρας –ο οποιοσδήποτε πολίτης- που
σήµερα στερεί το δικό του σχολείο και το δικό του νοσοκοµείο
από πόρους για να επενδύσει στη διάσωση της Ελλάδος, όταν
ορισµένες ώρες φαίνεται ότι η ίδια η Ελλάδα δεν θέλει να δια-
σωθεί;

Τι µας ζητούν οι Ευρωπαίοι εταίροι µας και τι έχουµε δεσµευ-
τεί να κάνουµε; Κάτι τόσο κοινό και τόσο δύσκολο όσο αυτό που
έχουν ζήσει κατά καιρούς πολλά ελληνικά νοικοκυριά. Και πολλά
το ζουν και σήµερα. 

Σήµερα το κράτος ξοδεύει περισσότερα απ’ όσα εισπράττει.
Τι κάνει κάθε πολίτης σε αυτήν την κατάσταση; Μειώνει τις δα-
πάνες του, βρίσκει τρόπους να αυξήσει τα έσοδά του και όταν
χρειάζεται, πουλάει και κάποια από τα υπάρχοντά του.

Το πρόγραµµα οικονοµικής πολιτικής της Κυβέρνησης στο
σκέλος της δηµοσιονοµικής προσαρµογής –γιατί φυσικά είναι
ευρύτερο από αυτό- δεν κάνει τίποτα περισσότερο και τίποτα λι-
γότερο από αυτό. Στοχεύει σε ένα δηµοσιονοµικό έλλειµµα της
τάξης του 1% κι ένα πρωτογενές πλεόνασµα πάνω από 6%, ώστε
να αντιστραφεί πλήρως η πορεία του χρέους και να αρχίσει να
µειώνεται.

Πολλοί αναρωτιούνται: Μα, δεν φτάνουν οι θυσίες που κά-
νουµε; Δεν έπιασαν τόπο οι θυσίες; Βεβαίως κι έπιασαν τόπο οι
θυσίες. Μόνο, όµως, µε τις θυσίες του 2010, αν δεν κάνουµε τί-
ποτε άλλο απολύτως, σε µερικά χρόνια θα έχουµε ξανάρθει στα
ελλείµµατα του 2009, αυτά από τα οποία ξεκινήσαµε. Και ο µόνος
τρόπος για να µπορέσουµε να φτάσουµε στα επίπεδα που πρέπει
να είµαστε, είναι να συνεχίσουµε αυτήν τη δύσκολη προσαρ-
µογή.

Όλοι αντιλαµβανόµαστε ότι µέσα σε αυτήν την προσαρµογή
υπάρχουν και µία σειρά από µέτρα, υπάρχουν και µία σειρά από
αποφάσεις που δεν θα θέλαµε να έχουµε πάρει. Υπάρχει, όµως,
ένας πυρήνας αποφάσεων, µέτρων, διαρθρωτικών προσαρµο-
γών που έτσι κι αλλιώς έπρεπε να κάνουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Και το µεγαλύτερο µέρος του µεσοπρόθεσµου προγράµµατος
είναι ακριβώς αυτές οι αποφάσεις. Αποφάσεις που µειώνουν το
λειτουργικό βάρος του δηµοσίου, αποφάσεις που µειώνουν τη
συνολική µισθολογική δαπάνη στο δηµόσιο µέσα από τη µείωση
του αριθµού των δηµοσίων υπαλλήλων κατά εκατόν πενήντα χι-
λιάδες τα επόµενα χρόνια, µέσα από το ενιαίο µισθολόγιο, απο-
φάσεις που βάζουν τάξη στα οικονοµικά της υγείας, αποφάσεις
που διευρύνουν τη φορολογική βάση.

Θα ήθελα να θυµίσω ορισµένα στοιχειώδη πράγµατα. Και το
λέω αυτό απευθυνόµενος σε όσους µιλούν µε εύκολες συνταγές.
Το λέω απευθυνόµενος ειδικά στη Νέα Δηµοκρατία η οποία θα
έπρεπε στη συζήτηση που κάνουµε αυτές τις δύο ηµέρες, να
είναι λίγο πιο προσεκτική και όταν µιλάει για αστοχίες, όταν µι-
λάει για θυσίες του ελληνικού λαού να θυµάται ότι είµαστε εδώ
που είµαστε, γιατί το 2009 ψήφισε έναν προϋπολογισµό, όπου
το έλλειµµα θα ήταν 2% και τελικά καταλήξαµε µε έλλειµµα
15,4%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ήταν ένας πρωτοφανής, απολύτως πρωτόγνωρος -δεν τον

έχει ξαναδεί ποτέ το ελληνικό κράτος- απόλυτος δηµοσιονοµικός
εκτροχιασµός.

Να θυµίσω, λοιπόν, δύο πράγµατα.
Το πρώτο είναι ότι η συνταγή που µας προτείνει σήµερα η Νέα

Δηµοκρατία είναι αυτή που ακολουθήσαµε για πολλές δεκαετίες.
Και είναι αυτή που µας έφερε εδώ σήµερα. Είναι αυτή η µαγική
συνταγή που λέει ότι αρκεί να ξοδέψεις χρήµατα στην οικονοµία
και θα ανακάµψει και µαγικά θα µειωθούν τα ελλείµµατά σου.
Γιατί δεν έγινε αυτό το 2009 που είχαµε έλλειµµα 15% και ύφεση
πάνω από 2%; 

Και, βέβαια, να θυµίσω ότι το πρόγραµµα το οποίο καλείται η
Βουλή να ψηφίσει, δεν είναι ένα πρόγραµµα το οποίο δηµιουρ-
γήθηκε σε µία νύχτα, σε ένα βράδυ, σε µερικές µέρες. 

Είναι ένα πρόγραµµα, στο οποίο από το Φεβρουάριο προκα-
λέσαµε τις άλλες πολιτικές δυνάµεις του τόπου να έρθουν και να
κάνουν συγκεκριµένες προτάσεις. Κάποιες προς τιµήν τους αν-
ταποκρίθηκαν. Κάποιες άλλες, δυστυχώς, δεν το έκαναν. Αντ’
αυτού σήµερα µας φέρνουν προτάσεις και εισηγήσεις, οι οποίες
έχουν απορριφθεί από τους Ευρωπαίους εταίρους µας ως µη
εφαρµόσιµες. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τελειώνω µε µια µικρή αναφορά
στα ζητήµατα του χρέους και των αποκρατικοποιήσεων. Είναι
σαφές ότι το πρόγραµµα των αποκρατικοποιήσεων είναι αναπό-
σπαστο κοµµάτι της µεγάλης προσπάθειας για να συγκρατή-
σουµε το χρέος και να αρχίσουµε να το µειώνουµε µετά από το
2014. Χωρίς ένα πραγµατικό πρόγραµµα αποκρατικοποιήσεων
και χωρίς τις υπόλοιπες προσαρµογές που κάνουµε µε το µεσο-
πρόθεσµο, το δηµόσιο χρέος της χώρας θα έφτανε τα πεντακό-
σια δισεκατοµµύρια ευρώ. Με όλα αυτά τα οποία κάνουµε θα το
συγκρατήσουµε στα τριακόσια πενήντα δισεκατοµµύρια ευρώ.
Είναι ένα υπερβολικό νούµερο αυτό. Είναι όµως, καλύτερο από
τα πεντακόσια δισεκατοµµύρια ευρώ. Βέβαια, αυτό σηµαίνει ότι
κάθε πολίτης θα χρεωθεί δεκαπέντε χιλιάδες ευρώ λιγότερο τα
επόµενα χρόνια και ταυτόχρονα θα συγκρατήσουµε και τους ετή-
σιους τόκους. 

Στην οµιλία του ο Υπουργός Οικονοµικών αναφέρθηκε πολύ
συγκεκριµένα στο, γιατί χρειάζεται να πάρουµε περισσότερα
µέτρα για να µειώσουµε το έλλειµµα κατά κάποια δισεκατοµµύ-
ρια, δεδοµένου ότι οι τόκοι εξαιτίας του µεγάλου χρέους, αυξά-
νονται χρόνο µε το χρόνο και άρα, χρειάζεται µεγαλύτερη
προσπάθεια για να είµαστε στο ίδιο σηµείο. 

Κλείνω θυµίζοντας ότι δεν είναι ούτε η πρώτη και σίγουρα δεν
θα είναι ούτε η τελευταία µάχη που δίνει αυτή η Κυβέρνηση στη
Βουλή για τη διάσωση της χώρας. Δεν κάναµε πίσω σε δύσκολες
αποφάσεις. Πήραµε όλο το πολιτικό και το ηθικό κόστος δύσκο-
λων αποφάσεων σε συνθήκες, τις οποίες δεν επιλέξαµε εµείς,
αλλά τις οποίες κληθήκαµε να χειριστούµε. Ο αγώνας που δίνε-
ται και η ψήφιση του µεσοπρόθεσµου και του εφαρµοστικού
νόµου είναι µέρος αυτού του αγώνα, ενός αγώνα για τη χώρα και
για τα παιδιά µας. Είναι µια δύσκολη κατάσταση, αλλά είναι µια
προσωρινή κατάσταση. 

Αντιλαµβανόµαστε όλοι µας ότι στις σηµερινές συνθήκες δεν
είναι εύκολο να πει κανείς στους Έλληνες πολίτες ότι η κατά-
σταση είναι προσωρινή και θα βελτιωθεί. Όµως, τόσο η ιστορική
εµπειρία άλλων χωρών, όσο και τα πρώτα δειλά σηµάδια ανά-
καµψης δείχνουν ότι µπορούµε να ξεπεράσουµε τις δυσκολίες.
Αυτήν τη µάχη αξίζει να τη δώσουµε όλοι µαζί, ανεξάρτητα από
την παράταξη που ο καθένας εκπροσωπεί. 
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Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Πα-
πακωνσταντίνου. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέ-
πετε, θα ήθελα το λόγο για να κάνω µια ανακοίνωση προς το
Σώµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κύριε Αντι-
πρόεδρε.

Το λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Κυβερνήσεως και Υπουργός
των Οικονοµικών για λίγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ µόνο
ένα δευτερόλεπτο.

Με ειδοποιεί ο εκπρόσωπος της χώρας στο Διεθνές Νοµισµα-
τικό Ταµείο ο καθηγητής κ. Ρουµελιώτης ότι πριν από λίγο εξε-
λέγη νέα Γενική Διευθύντρια του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου
η ως τώρα Γαλλίδα Υπουργός Οικονοµικών η κ. Λα Γκάρντ. Θα
ήθελα να το ανακοινώσω αυτό προς το Σώµα και να εκφράσω τα
συγχαρητήριά µου και τις ευχές για καλή επιτυχία εκ µέρους της
ελληνικής Κυβέρνησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχόµεθα όλοι καλή επι-
τυχία. 

Το λόγο έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Έβρου κ.
Ελένη Τσιαούση για έξι λεπτά.

ΕΛΕΝΗ ΤΣΙΑΟΥΣΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σε µια πρωτοφανή

κρίση, ένα βήµα πριν από την άβυσσο. Η Ελλάδα βρίσκεται στο
χείλος του γκρεµού όπου την οδήγησε η κρίση του πολιτικού συ-
στήµατος, η κρίση αξιών, η κρίση θεσµών, εκεί όπου τη οδηγή-
σαµε όλοι µας: Οι πολιτικοί που είχαν την τύχη της διακυ-
βέρνησης και οι πολίτες που ψήφιζαν αυτούς τους πολιτικούς
και τους έλεγχαν µέχρι τώρα από τον καναπέ, µε το δικό µας µε-
ρίδιο ο καθένας φυσικά. 

Τώρα, ως έθνος ήρθε η ώρα να δούµε την αλήθεια κατάµατα
και να πάρουµε τις αποφάσεις µας. Να αποφασίσουµε, αν
έχουµε δικαίωµα γιατί έτσι συµφέρει το κόµµα µας ή την πολιτική
µας καριέρα να οδηγήσουµε τη Ελλάδα στη χρεοκοπία, γιατί
περί αυτού πρόκειται. Καλούµαστε να ψηφίσουµε το µεσοπρό-
θεσµο πλαίσιο δηµοσιονοµικής στρατηγικής, το οποίο είναι συ-
νέχεια της τεράστιας προσπάθειας της χώρας που ξεκίνησε το
2010, των προσπαθειών δηλαδή, του ελληνικού λαού µε στόχο
να ξεφύγουµε από την επικίνδυνη ζώνη της χρεοκοπίας σε µια
περίοδο που οι διεθνείς χρηµατοπιστωτικές αγορές είναι ερµη-
τικά κλειστές. Πρέπει να κερδίσουµε χρόνο για τις απαραίτητες
µεταρρυθµίσεις που θα δηµιουργήσουν τις προϋποθέσεις ανά-
πτυξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να ψηφίσουµε ένα
πρόγραµµα που είναι σκληρό και άδικο για τους συνήθεις ύπο-
πτους, µισθωτούς, συνταξιούχους, συνεπείς επαγγελµατίες, που
αντλεί πόρους από τους ειλικρινείς φορολογούµενους, γιατί
µόνον αυτός ο τρόπος υπάρχει για να εισπραχθούν άµεσα χρή-
µατα, γιατί µόνον αυτόν τον τρόπο αποδέχονται οι δανειστές
µας, γιατί µόνον έτσι πείθονται να µας δώσουν τα χρήµατά τους,
ώστε να συνεχίσουµε να πληρώνουµε µισθούς, συντάξεις, να λει-
τουργεί το κράτος.

Μπορούµε µόνοι µας, χωρίς τα δανεικά; Όχι. Έχουµε άλλη
πρόταση που να τους πείθει; Όχι. Εάν η πρόταση του αδερφού
τους κόµµατος, της Νέας Δηµοκρατίας, ήταν προς τη σωστή κα-
τεύθυνση, δεν θα έτρεχαν να την υιοθετήσουν; Είναι σαδιστές
και θέλουν να υποφέρουµε; Είναι ανόητοι και ανεύθυνοι απέναντι
στους λαούς και στα κοινοβούλιά τους και εµείς είµαστε οι έξυ-
πνοι, που λέµε ότι αφού τους χρωστάµε πολλά, δεν θα µας αφή-
σουν να χρεοκοπήσουµε; Κάποιοι το παίζουν επαναστάτες και
πονόψυχοι, όπου υπάρχουν κάµερες και µικρόφωνα, γιατί κατ’
ιδίαν άλλα λένε και εµείς οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ είµαστε οι
κακοί. Πόση υποκρισία χωρά πια εδώ µέσα; Πάντα έτσι γίνεται,
όταν είσαι στην Αντιπολίτευση; 

Εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν αφήσατε τη χώρα µε
διπλάσιο χρέος απ’ αυτό που παραλάβατε; Εσείς δεν αφήσατε

την περίφηµη θωρακισµένη οικονοµία του Κωνσταντίνου Καρα-
µανλή µε 2% ύφεση, µε έλλειµµα 35 δισεκατοµµυρίων µόνο τον
τελευταίο χρόνο της διακυβέρνησής σας; 

Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτήν τη χώρα εσείς και εµείς τη βά-
λαµε στην κρίση. Εσείς και εµείς φταίµε που οι πολίτες είναι στη
µέγγενη τώρα. Και αυτή η Κυβέρνηση καλείται να βγάλει «τα κά-
στανα από τη φωτιά». Όπως ξέραµε πώς θα την κατεβάσουµε
στα τάρταρα, έτσι πρέπει να βρούµε και τρόπο για το πώς θα την
ανεβάσουµε εκεί που της ταιριάζει. Εάν δεν θέλετε να συµµετέ-
χετε σε αυτήν την προσπάθεια, θα κριθείτε γι’ αυτό από τον ελ-
ληνικό λαό, όπως και εµείς. 

Προφανώς, αυτό καθεαυτό το µεσοπρόθεσµο δεν οδηγεί στην
έξοδο από την κρίση. Πίστωση χρόνου µας δίνει για τις µεταρ-
ρυθµίσεις που θα φέρουν την ανάπτυξη. Μεταρρυθµίσεις, όµως,
όχι στα λόγια, αλλά και στην πράξη, όχι ένα βήµα εµπρός και δύο
πίσω. Εάν δεν στρωθούµε όλοι στη δουλειά και πρωτίστως φυ-
σικά η Κυβέρνηση, τίποτα καλό δεν έχουµε να περιµένουµε. 

Αυτό που χρειάζεται είναι ένα πρόγραµµα ανάπτυξης µε ερ-
γαλεία που θα παλέψουµε να πάρουµε από τους εταίρους µας,
όπως αυτό της µηδενικής συµµετοχής µας στο ΕΣΠΑ, ένα πρό-
γραµµα που θα έχει ένα δίκαιο φορολογικό σύστηµα, που θα έχει
στόχους, µέτρα, χρονοδιάγραµµα, που θα οδηγήσει στη µείωση
των έµµεσων φόρων που πλήττουν την πραγµατική οικονοµία,
που δεν θα αναιρεί το ένα Υπουργείο την πολιτικού του άλλου,
που θα στηρίζεται στις δικές µας δυνάµεις, στις αναξιοποίητες
δυνάµεις της κάθε περιοχής, που θα αξιοποιεί τα συγκριτικά πλε-
ονεκτήµατα της περιφέρειας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, πέρασε µπροστά η Νέα Δηµοκρατία
στις δηµοσκοπήσεις, αλλά επτά στους δέκα πολίτες δεν θέλουν
εκλογές. Δεν θέλουν εκλογές, γιατί δεν πιστεύουν στη Νέα Δη-
µοκρατία. Όµως, δεν πιστεύουν σε κανέναν πια και αυτό είναι
χειρότερο από κάθε οικονοµική κρίση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ευθύνες του πολιτικού µας
συστήµατος είναι σήµερα ιστορικού χαρακτήρα. Έχουµε χρέος
να µείνουµε εδώ και να παλέψουµε, συνεισφέροντας ο καθένας
µε το δικό του τρόπο στην εθνική προσπάθεια. Προσωπικά θα
συνεχίσω, όπως κάνει κάθε Βουλευτής της επαρχίας, από
Υπουργείο σε Υπουργείο να αγωνίζοµαι για το λιµάνι της Αλεξαν-
δρούπολης, για τον κάθετο άξονα να µην σκοτώνονται συµπα-
τριώτες µου, για τους επαγγελµατίες που παλεύουν ανάµεσα σε
δύο ανταγωνιστικές χώρες, για τους αγρότες που µοχθούν πα-
ρακαλώντας να µην πληµµυρίσει ο Έβρος, για να λειτουργήσει
το Σπίτι των Αυτιστικών Παιδιών και τόσα άλλα. Από τα µικρά της
κάθε ελληνικής γωνιάς, θα κριθούν και τα µεγάλα.

Για να µπορώ, όµως, να αγωνίζοµαι και εγώ και όλοι στην ιδι-
αίτερη πατρίδα µου, πρέπει να υπάρχει ο Έβρος, η Ελλάδα.
Όµως, κύριοι Υπουργοί πρέπει να υπάρχουν και οι Έλληνες.
Πρέπει να βρείτε τρόπο να πληρώσουν, επιτέλους, αυτοί που
φταίνε, αυτοί που έχουν και τα έστειλαν στο εξωτερικό. Να δη-
µεύσετε τις περιουσίες αυτών που πιάσατε τώρα µε το παράνοµο
στοίχηµα. Κάντε έλεγχο αύριο σε όλους όσους είχαν και έχουν
αξιώµατα και όσα δεν µπορούν να τα δικαιολογήσουν, να τα επι-
στρέψουν άµεσα. 

Επίσης, ενισχύστε και τον τοµέα της πρόνοιας. Ζητήσετε και
από την Εκκλησία. Το κάνει ήδη, αλλά µπορούµε να το συντονί-
σουµε καλύτερα, να αντέξουν οι αδύναµοι, να µπορούν να επι-
βιώσουν τουλάχιστον µέχρι η χώρα να βρει το δρόµο της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ψηφίσω το µεσοπρόθεσµο,
πιστεύοντας ότι έπραξα αυτό που επιβάλλει το καθήκον µου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε την κ.
Ελένη Τσιαούση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω να σας κάνω δύο ανακοι-
νώσεις.

Πρώτον, σήµερα η συζήτηση θα ολοκληρωθεί στις 1.30’ µετά
τα µεσάνυχτα. 

Αύριο η ψηφοφορία θα διεξαχθεί στις 14.00’ µετά το µεσηµέρι. 
Παρακαλώ, επίσης, να εγκρίνετε να τροποποιήσουµε την

έναρξη της πρωινής συνεδριάσεως για αύριο: αντί της δεκάτης
πρωινής να αρχίσουµε µισή ώρα νωρίτερα, ώστε να προλάβουν
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ορισµένοι συνάδελφοι να µιλήσουν. Δηλαδή, να αρχίσουµε στις
9.30’. Συµφωνεί το Σώµα;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς, το Σώµα συµ-

φώνησε οµοφώνως.
Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής Σάµου του ΠΑΣΟΚ κ. Πυθα-

γόρας Βαρδίκος. 
ΠΥΘΑΓΟΡΑΣ ΒΑΡΔΙΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

µπροστά στα νέα µέτρα µε τις πλατείες γεµάτες αγανάκτηση, µε
όλους εµάς τους κυβερνητικούς Βουλευτές σε κατάσταση
οριακή, η συνείδησή µας επιβάλλει να δώσουµε τη µάχη, αναλο-
γιζόµενοι τις βαριές µας ευθύνες µέσα σε ένα περιβάλλον αφό-
ρητα πιεστικό.

Ο ελληνικός λαός πρέπει να πειστεί πως µπορεί ο δρόµος που
ακολουθούµε να είναι δύσβατος, αλλά οποιοσδήποτε άλλος έχει
αναµφισβήτητα περισσότερες δυσκολίες και απαιτεί περισσότε-
ρες θυσίες. Να πειστεί ότι έχουµε πόλεµο και στον πόλεµο στρα-
τεύεσαι, πολεµάς, δεν λιποτακτείς, δεν λουφάζεις. Έχουµε
στρατευθεί όλοι; Όχι. Πολεµάµε όλοι; Όχι, βέβαια.

Σέβοµαι, αλλά δεν συµφωνώ µε τη θέση του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος που προτρέπει αντίσταση και προετοιµάζει στις αρχές
του 21ου αιώνα τη δεύτερη κοµµουνιστική επανάσταση, αφού η
πρώτη µε τους µπολσεβίκους στις αρχές του 20ου αιώνα, απέ-
τυχε.

Δεν συµφωνώ µε τη θέση του ΣΥΡΙΖΑ: µπάχαλο για να φύγει
το ΠΑΣΟΚ και µετά; Θέλει ο κ. Τσίπρας να αναλάβει τις τύχες
της χώρας; Να µας το πει και να το διεκδικήσει. 

Από τη Δηµοκρατική Αριστερά, τη Δηµοκρατική Συµµαχία και
το ΛΑΟΣ περιµένω στάση ευθύνης. 

Με µπερδεύει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Η Νέα Δηµοκρατία
µας θεωρεί τουλάχιστον αφελείς, αν νοµίζει ότι µπορεί να δεχ-
θούµε την παρθενογένεσή της πίσω από την οποία νοµίζει ότι κα-
λύπτεται. Δεν θα έπρεπε να λησµονεί πως σύµφωνα µε την
εντολή που πήρε το 2007, θα έπρεπε αυτή να κυβερνάει ακόµα
και να κυβερνάει µέχρι το φετινό Σεπτέµβριο. Αντί αυτού όµως,
δραπέτευσε µπροστά στις ευθύνες της τον Οκτώβριο του 2009.
Δραπέτευσε µπροστά σε ηπιότερα µέτρα που θα έπρεπε τότε να
πάρει, γιατί και τα προβλήµατα τότε ήταν λιγότερα. Και έρχεται
σήµερα ο Αρχηγός της να µιλάει για λάθος συνταγές και για
µέτρα που µόνο αυτός ξέρει πώς θα µας βγάλουν από την κρίση.
Μέτρα που ακόµα και σήµερα κρατάει µυστικά. Μυστικά τα κρα-
τούσε και µέχρι τον Οκτώβριο του 2009, όταν ήταν Υπουργός,
εκτός κι αν πιστέψουµε έναν σύµβουλό του, που πριν από λίγες
ηµέρες δήλωσε ότι ήταν ο τελευταίος τροχός της άµαξας, δη-
λαδή ένας Υπουργός χωρίς ευθύνη. Χωρίς ευθύνη Υπουργός,
δεν γνωρίζω αν ήταν, αλλά χωρίς ευθύνη Αρχηγός της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης µέχρι τώρα είναι, ελπίζω να µην συνεχίσει.

Και για να µην κατηγορηθώ ότι τον κακολογώ µε δικά µου
λόγια, θα αναφέρω τα λόγια δύο Ευρωπαίων οµοϊδεατών του:
Του συντηρητικού πρώην Πρωθυπουργού της Βαυαρίας Έν-
τµουντ Στόϊµπερ –ηγετική µορφή της Γερµανικής Χριστιανοδη-
µοκρατίας- ο οποίος είπε: «Το δικό µας συντηρητικό αδελφό
κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας στην Ελλάδα αποτυγχάνει σε όλα
τα επίπεδα. Φέρει µεγάλη ευθύνη για τη µιζέρια του χρέους.
Είναι παρανοϊκό το ότι ειδικά αυτό το κόµµα βγάζει τον κόσµο
στους δρόµους, για να διαδηλώνει ενάντια στα µέτρα λιτότητας».

Και τα λόγια του, επίσης, συντηρητικού Υπουργού της Σουη-
δίας Άντερς Μπόργκ, που κατηγόρησε την Αντιπολίτευση στην
Ελλάδα για άρνηση που αγγίζει τα όρια της εγκληµατικής ανευ-
θυνότητας. 

Με ενοχλεί που ξένοι σχολιάζουν έτσι τον Έλληνα Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Είναι υπερήφανος και αδιάλλακτος. Υπερήφανοι και αδιάλλα-
κτοι όµως ήταν και οι ηγέτες της Αλβανίας της περιόδου 1945-
1990 που οδήγησαν το λαό τους εκεί που τον οδήγησαν.
Υπερήφανοι και αδιάλλακτοι είναι και οι σηµερινοί ηγέτες των
Σκοπίων που αφήνουν το λαό τους σε διεθνή αποµονωτισµό και
σε αντιστάθµισµα στήνουν αγάλµατα τριάντα µέτρων για να το-
νώσουν το εθνικό του φρόνηµα. 

Μας χρειάζονται  ηγέτες που θα µας κρατήσουν όρθιους εδώ
ακριβώς που βρισκόµαστε, στην Ευρωζώνη. Γι’ αυτό θα ψηφίσω

«ναι», γιατί δεν θέλω το χρηµατοοικονοµικό σύστηµα της χώρας
µου να καταρρεύσει. Δεν θα το επιτρέψουµε. Οι πάντες συµφω-
νούν πως το νέο εθνικό νόµισµα -που δεν θα έρθει- θα υποτιµηθεί
αµέσως τουλάχιστον κατά 50%. Πώς θα αποπληρώσουν οι τρά-
πεζες µε υποτιµηµένες δραχµές δάνεια που έγιναν µε ευρώ; Πού
θα πάνε τα επιτόκια, πού θα εκτιναχθεί ο πληθωρισµός; 

Θα ψηφίσω «ναι», γιατί αναγκαστικά προτιµώ τα µεσαία και µε-
γάλα εισοδήµατα µισθωτών και συνταξιούχων να µειώνονται από
5% έως 10% από το να µειώνονται όλα κάτω από το 50%, όσο
και η υποτίµηση του εθνικού νοµίσµατος. Θα εξανεµιστούν δε
στη συνέχεια, γιατί θα ακολουθήσει κύµα ανατιµήσεων, αφού τα
2/3 των όσων καταναλώνουµε είναι εισαγόµενα και τα περισσό-
τερα ελληνικά έχουν εισαγόµενες πρώτες ύλες. Δεν θα γίνουν
βέβαια ούτε αυτά. 

Θα ψηφίσω «ναι», γιατί δεν θέλω οι επιχειρήσεις µας να δουν
τους τζίρους τους να πλησιάζουν το µηδέν, να βρίσκουν κλειστές
τις τράπεζες, να απολύουν προσωπικό, να βάζουν λουκέτα. Δεν
θα γίνουν, επιτρέψτε µου, όλα αυτά γιατί δεν θα το επιτρέψουµε
εµείς. 

Κύριε Υπουργέ, κάντε πράξη την υπόσχεσή σας για κοινωνική
φορολογική δικαιοσύνη. Είναι εγκληµατικό να συνεχίσουµε να
ζητάµε θυσίες από αυτούς που δεν µπορούν να ξεφύγουν και
από τους ειλικρινείς φορολογούµενους και να αφήνουµε ανενό-
χλητους τους φοροφυγάδες και τους διεφθαρµένους. Εδώ θα
κριθούν όλα, εδώ θα φανεί, εάν θα γίνει η κρίση ευκαιρία ή αν
θα µπούµε σε νέες περιπέτειες. Τη δική µου βοήθεια θα την
έχετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Βουλευ-

τής Β’ Πειραιώς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης Τραγάκης, ο
αποκληθείς και «πρύτανης» προηγουµένως. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Μου δίνετε η ευκαιρία, κύριε Πρόεδρε,
να ευχαριστήσω τον κύριο Υπουργό για τη φιλοφρόνησή του,
που µε αποκάλεσε πρύτανη των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρα-
τίας γιατί πιστεύω ότι την είπε µέσα από την καρδιά του και ευ-
χαριστώ πολύ. Όµως θα σας δυσαρεστήσω, κύριε Υπουργέ, γιατί
έχετε µία έµφυτη αντιπάθεια προς τους αριθµούς. Δεν απαντάτε
µε αριθµούς. Εγώ θα ήθελα να σας προσγειώσω στη σκληρή
πραγµατικότητα των αριθµών. 

Με ρωτήσατε προηγουµένως για ένα βιβλίο που έδωσα στον
Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Είναι ένα βιβλίο το
οποίο έχει γράψει ο καθηγητής του Πολυτεχνείου κ. Ζεντέλης
και αναφέρεται στην αξιοποίηση της δηµόσιας και ιδιωτικής ακί-
νητης περιουσίας. Θα σας το παραδώσω να το έχετε και εσείς,
γιατί έχει ενδιαφέροντα στοιχεία. Θα σας πω ένα από τα σηµαν-
τικά ενδιαφέροντα στοιχεία. 

Δεν µπορείτε να προχωρήσετε στην εφαρµογή του εφαρµο-
στικού νόµου, διότι η χώρα µας δεν έχει κτηµατολόγιο. Πιστέψτε
µε είναι η µεγάλη µας αδυναµία και γνωρίζετε όλοι για ποιο λόγο
δεν έχουµε κτηµατολόγιο, δεν µας δόθηκε η ευκαιρία µε τις επι-
δοτήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης να το αποκτήσουµε επί των
ηµερών του ΠΑΣΟΚ. Χωρίς το κτηµατολόγιο δεν µπορεί να γίνει
αξιοποίηση. Θα σας φέρω ένα κλασικό παράδειγµα. Στη Ρόδο
υπάρχουν χίλια επτακόσια οκτώ ακίνητα διακατεχόµενα. Αποφά-
σισε, λοιπόν, το ελληνικό δηµόσιο να τα παραχωρήσει σε αυτούς
που τα κατέχουν πάρα πολλά χρόνια. Τους προσκάλεσε, λοιπόν,
να τα αποκτήσουν σε πάρα πολύ χαµηλή τιµή. Σας πληροφορώ
ότι εµφανίστηκαν µόνο δέκα. Αντιλαµβάνεσθε, λοιπόν, ότι όταν
µιλάµε για αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας πρέπει να είµα-
στε πολύ επιφυλακτικοί και να χαµηλώσουµε τον πήχυ. 

Κάτι ακόµα. Διάβασα στον εφαρµοστικό νόµο ότι θα χωροθε-
τηθούν –αυτή είναι η έκφραση- µε γαιοδετικές συντεταγµένες
αλλά σε κλίµακα ένα προς πέντε χιλιάδες. 

Κύριε Υπουργέ, αν πάρετε το πάχος του µαρκαδόρου, όπως
οροθετούνται αυτές οι εκτάσεις, θα δείτε ότι οι αποκλίσεις είναι
τεράστιες. Σας τα λέω αυτά από επαγγελµατική πείρα. 

Σε ό,τι αφορά τώρα το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα εξυπακούε-
ται ότι δεν θα το ψηφίσουµε και δεν θα το ψηφίσουµε γιατί είναι
ένα νέο µνηµόνιο και εποµένως, συνιστά µία έµπρακτη αποτυχία
της πολιτικής του µνηµονίου. Είναι οµολογία αποτυχίας και εδώ
θα µπω σε αριθµούς. Κατ’ αρχάς, ανεβάζει το λογαριασµό των
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µέτρων σε 66 δισεκατοµµύρια ευρώ, όταν το µνηµόνιο προ-
έβλεπε σύνολο µέτρων 30 δισεκατοµµύρια. Τα έσοδα καταρρέ-
ουν, οι πρωτογενείς δαπάνες αυξάνονται, το πρόγραµµα
δηµοσίων επενδύσεων βουλιάζει, το έλλειµµα διευρύνεται, το
χρέος διογκώνεται και η ανεργία καλπάζει. 

Θα ήθελα να σας πω για τα στοιχεία της ανεργίας ότι το 15,9%
του Φεβρουαρίου του 2011, που µας δόθηκε από την υπηρεσία,
έχει ανέβει αρκετά περισσότερο και προσεγγίζει το 17%. Ο κύ-
ριος Υπουργός Υγείας δεν είναι εδώ, όταν σαν Υπουργός Απα-
σχόλησης είχε προβλέψει ότι στο τέλος του 2011 η ανεργία θα
φτάσει το 20%. Είναι µια µεγάλη κοινωνική αδικία. 

Επειδή πολιτεύοµαι σε µια περιφέρεια, όπως είναι η Β’ Πει-
ραιά, που έχει εκατοντάδες ανέργους κατά περιοχή, θα ήθελα
να σας προτρέψω αυτήν την κοινωνική αδικία όσο µπορούµε και
µε όποια µέτρα µπορούµε να την αποτρέψουµε: δηλαδή, αντί για
µέτρα επιδότησης της ανεργίας, παραδείγµατος χάριν, να
έχουµε µέτρα επιδότησης της απασχόλησης.

Είναι γεγονός ότι τα καθαρά έσοδα του πενταµήνου Ιανουα-
ρίου-Μαΐου έχουν απόκλιση από τον προβλεπόµενο στόχο κατά
11,7%. Μήνα µε το µήνα η απόκλιση των εσόδων διευρύνεται
γκρεµίζοντας τις θυσίες και τους κόπους του ελληνικού λαού. Οι
δαπάνες είναι αυξηµένες κατά 6,4%. Οι πρωτογενείς δαπάνες
είναι αυξηµένες κατά 4,3% το πρώτο πεντάµηνο 2011, έναντι του
ετήσιου στόχου για αύξηση 1,9%.

Εδώ θα ήθελα να πω κάτι και για τις δηµόσιες επενδύσεις,
κύριε Υπουργέ. Όχι µόνο µηδενίσαµε τις δηµόσιες επενδύσεις,
αλλά είναι µειωµένες κατά 47,3%, ενώ είχαµε στόχο για φέτος
αύξηση 0,6%. Είναι ευκαιρία να κάνουµε –και θα ήθελα να σας
παρακαλέσω στις διαπραγµατεύσεις σας να χρησιµοποιήσετε
αυτό το όπλο- αυτό που ο κ. Γιούνκερ είπε και εµείς το είχαµε
πει στο «Ζάππειο 2», πρώτον, η εθνική χρηµατοδότηση για το
ΕΣΠΑ να ανασταλεί, ώστε να πάρουµε αρκετά χρήµατα από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, από το ΕΣΠΑ, το οποίο είχαµε εξασφαλίσει
εµείς τότε επί Νέας Δηµοκρατίας στα 22.000.000.000 ευρώ. Το
ΕΣΠΑ χωλαίνει αυτή τη στιγµή, δεν προχωράει και δεν προχω-
ράει, διότι δεν έχουµε τη δυνατότητα της εθνικής συµµετοχής.

Επίσης, πρέπει να αξιοποιήσουµε αυτό το οποίο πάλι ο κ. Γι-
ούνκερ είπε, για τη δυνατότητα έκδοσης οµολόγων για υποδοµές
και δηµόσια έργα, διότι αυτή τη στιγµή είναι η µόνη περίπτωση
για να έχουµε ανάκαµψη και µετά επανεκκίνηση της οικονοµίας.
Και χαίροµαι που υιοθετήσατε τον όρο «επανεκκίνηση». Το είπατε
και ο ίδιος στη δευτερολογία σας. Είναι ένα πολύ σηµαντικό
θέµα, διότι θα δώσει τη δυνατότητα από δηµόσιες επενδύσεις
να µπορέσουµε να έχουµε ανάπτυξη.

Ένας άλλος τοµέας, κύριε Υπουργέ, που θα µπορούσαµε να
έχουµε ανάπτυξη και έχει όχι µόνο εγκαταλειφθεί, αλλά έχει κα-
κοποιηθεί, µπορώ να πω, είναι η κτηµαταγορά. Είναι η εσωτερική
κτηµαταγορά αυτή τη στιγµή. Και η εσωτερική κτηµαταγορά
είναι σε κατάσταση απελπιστική, µπορώ να πω. 

Αυτήν τη στιγµή υπάρχουν δεκάδες χιλιάδες διαµερίσµατα στο
λεκανοπέδιο της Αττικής και όχι µόνο δεν διατίθενται, δηλαδή,
δεν µπορούν να τα πουλήσουν οι κατασκευαστές. Και όχι µόνο
αυτό, αλλά ερχόσαστε τώρα εσείς και τους βάζετε πρόσθετους
φόρους από το φόρο µεγάλης ακίνητης περιουσίας. Είναι πολύ
σηµαντικό αυτό. Δηλαδή, και καταστρέφεται γιατί δεν έχει που-
λήσει τα διαµερίσµατα, αλλά έρχεται τώρα η ελληνική πολιτεία
και του λέει ότι θα πληρώσει και φόρο µεγάλη ακίνητης περιου-
σίας γι’ αυτό το θέµα και ΦΠΑ. Είναι πολύ σηµαντικές αυτές οι
επιβαρύνσεις της οικοδοµής.

Επίσης, έχετε επιβαρύνει την οικοδοµή µε είκοσι τρείς φό-
ρους. Βάσει αυτού έχετε αποδυναµώσει την αξία της δηµόσιας
περιουσίας. Από µια µελέτη που έκανε το Εθνικό Μετσόβιο Πο-
λυτεχνείο φαίνεται ότι 45 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι λιγότερη η
δηµόσια και ιδιωτική ακίνητη περιουσία λόγω των επιβαρύνσεων
που εσείς επιφέρατε στην οικοδοµή.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, γιατί χαρακτηρίσαµε το πρόγραµµα
αναξιόπιστο, άδικο, αναποτελεσµατικό, διότι θίγει άµεσα και ορι-
ζόντια όλες τις οικογένειες. Μάλιστα, καλά το είπατε κι εσείς,
αλλά το είπε και ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, ότι αυτά
τα φορολογικά µέτρα θίγουν κυρίως τους συνεπείς φορολογού-
µενους και θα πρέπει τουλάχιστον σε αυτό το θέµα να είµαστε

πολύ προσεκτικοί.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης χρόνου οµιλίας

του κυρίου Βουλευτή)
Σε ό,τι αφορά τις αποκρατικοποιήσεις –και θα κλείσω µε αυτό-

είπατε και µόνος σας ότι από την πώληση του 10% του ΟΤΕ θα
αποκοµίσετε 400 εκατοµµύρια ευρώ, όταν γνωρίζετε ότι η µε-
τοχή πουλήθηκε επί Νέας Δηµοκρατίας 29 ευρώ, ενώ τώρα δια-
τίθενται οι µετοχές του ΟΤΕ αντί 7 ευρώ. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι εµείς δεν πουλάµε µετοχές, που-
λάµε στρατηγική επένδυση, διότι η Deutsche Telekom µε το 35%
-µε το 10% που θα αποκτήσει τώρα, θα φτάσει το 35%- γίνεται
στρατηγικός επενδυτής. Άρα, δεν πουλάµε αξία µετοχής, που-
λάµε πακέτο µετοχών, το οποίο πρέπει να αξιοποιήσουµε σε
υψηλότερη τιµή.

Κλείνοντας, θα πω κάτι για την ακίνητη περιουσία, που είναι το
αγαπηµένο µου θέµα. Είδα στον εφαρµοστικό νόµο ότι έχετε
συντελεστές δόµησης τους οποίους έχετε ήδη καθορίσει. Θα
ήθελα να είµαστε επιφυλακτικοί σε αυτό και να καθορίσουµε
τους συντελεστές δόµησης αµέσως µετά τη χωροθέτηση των δη-
µοσίων και ιδιωτικών κτηµάτων, ώστε να τους δώσουµε κάποια
υπεραξία.

Μόνο απ’ αυτό –πιστέψτε µε- θα αποκοµίσουµε τεράστια
οφέλη. 

Θα ήθελα να σας ευχαριστήσω, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή
σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα, εµείς δεν ψηφίζουµε
το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.
Τραγάκη.

Το λόγο έχει η Βουλευτής Β’ Αθήνας του ΠΑΣΟΚ κ. Βάσω Πα-
πανδρέου.

ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να πούµε το ναι ή

το όχι στα πιο άγρια µέτρα που ανακοινώθηκαν ποτέ σ’ αυτήν τη
χώρα, µέτρα που δεν είναι µόνο σκληρά, µέτρα που δεν είναι
µόνο άδικα. Είναι µέτρα αναποτελεσµατικά. Τα προβλήµατα τα
υπαρκτά της ελληνικής κοινωνίας και της ελληνικής οικονοµίας
θα επιδεινωθούν. 

Έχω µιλήσει πολλές φορές για το πώς φτάσαµε ως εδώ, για
τους πολιτικούς χειρισµούς που οδήγησαν στο πρώτο µνηµόνιο
αλλά και στην αποτυχία της κυβερνητικής διαχείρισης που µας
έφερε στο µεσοπρόθεσµο. Το θέµα είναι τι κάνουµε από εδώ και
πέρα. Πού πάµε µε το µεσοπρόθεσµο; Η κ. Μέρκελ το είπε πολύ
καθαρά την περασµένη Παρασκευή: «Αγοράζουµε χρόνο για την
Ελλάδα». Τι σηµαίνει αυτό; Ότι η Γερµανία προετοιµάζει το έδα-
φος για την επίσηµη χρεοκοπία µας, µόλις αυτό θα µπορεί να
γίνει χωρίς κόστος για τις γερµανικές τράπεζες. Ο κ. Σόιµπλε το
είπε ακόµα πιο καθαρά. Δήλωσε ότι η Γερµανία θα µπορέσει να
χειριστεί µια ελληνική χρεοκοπία. 

Τι συµβαίνει, λοιπόν, στην πραγµατικότητα; Αυτό που συµβαί-
νει είναι ότι µας δίνουν αναστολή εκτέλεσης σε δόσεις. Πρώτη
δόση, πρώτη αναστολή. Δεύτερη δόση, δεύτερη αναστολή.
Έχουµε φτάσει στην πέµπτη δόση. Ως πότε νοµίζετε ότι θα µας
δίνουν αναστολή εκτέλεσης; Το χρέος της χώρας µας µε την πο-
λιτική που ακολουθείται αυξάνεται συνεχώς. Σύµφωνα µε το µε-
σοπρόθεσµο πρόγραµµα το 2015 το χρέος θα είναι µεγαλύτερο,
ενώ θα έχουµε ξεπουλήσει µεγάλα κοµµάτια της ελληνικής πε-
ριουσίας. Πώς θα το πληρώσουµε; Τι θα ξεπουλήσουµε τότε;

Η Ελλάδα έχει προβλήµατα και µάλιστα µεγάλα, αλλά το πραγ-
µατικό πρόβληµα είναι η Ευρωζώνη. Όµως, δεν έχουµε καταφέ-
ρει να πείσουµε γι’ αυτό παρά τις προσπάθειες του Πρωθυ-
πουργού κ. Γιώργου Παπανδρέου. Και, όµως, αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα. Μπορεί εµείς να έχουµε τροµακτικά προβλήµατα
που είναι κυρίως απότοκα της άφρονος διαχείρισης της Νέας
Δηµοκρατίας χωρίς να παραγνωρίζω και τις δικές µας ευθύνες,
αλλά το µεγάλο θέµα είναι ότι η ίδια η Ευρώπη δεν ξέρει τι  θέλει
µε το ευρώ. Το µεγάλο θέµα είναι οι ηγεσίες των ισχυρών κρατών
της Ευρώπης οι οποίες αρνούνται να δουν πέρα από τα εθνικά
τους συµφέροντα. 
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Η Ευρώπη θα έπρεπε να είναι ένας χώρος αλληλεγγύης. Αντ’
αυτού είναι µια ζούγκλα όπου οι τραπεζίτες έχουν πάλι τον
πρώτο λόγο παρά τις τεράστιες ευθύνες που έχουν για την οι-
κονοµική κρίση. Οι Ευρωπαίοι πολιτικοί δεν θέλουν να ακούσουν
καν για τις ευθύνες του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος. Είναι
η σίγουρη συνταγή για την επανάκαµψη της κρίσης σε ευρω-
παϊκό ίσως και σε διεθνές επίπεδο. Δεν έκανε τίποτα η Ευρώπη
για τους οίκους αξιολόγησης και τους κερδοσκόπους. Συνεχί-
ζουν και σήµερα τα κερδοσκοπικά τους παιχνίδια και το κύριο
µέληµα της Ευρώπης είναι να µεταφέρει τα χρέη του τραπεζικού
συστήµατος στους πολίτες της. 

Το θέµα µας, όµως, είναι η Ελλάδα που δεν µπορεί να συνεχί-
σει κάτω από τις δεδοµένες συνθήκες, που δεν µπορεί να συνε-
χίσει να υπερφορολογεί τους ίδιους και τους ίδιους, που δεν
µπορεί να ζει υπό συνθήκες διαρκούς ύφεσης, υπό συνθήκες
διαρκούς διόγκωσης της ανεργίας. Εκεί δυστυχώς µας οδηγεί
το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα. Και στο τέλος αφού θα έχουµε
οδηγηθεί σε καθεστώς ανείπωτης φτώχιας στο όνοµα της απο-
φυγής της χρεοκοπίας, θα χρεοκοπήσουµε.

Μπορούµε να το επιτρέψουµε αυτό; Μπορούµε να υπογρά-
ψουµε µε την ψήφο µας την καταδίκη της χώρας; Η απάντηση
είναι προφανώς «όχι». Κανείς δεν µπορεί να το κάνει αυτό. Υπάρ-
χει, όµως, εναλλακτική λύση; Υπάρχει πρόταση;

Το µνηµόνιο, πέραν των όσων σωστών και άσχετων µε την
κρίση θεµάτων που περιέχει και που θα έπρεπε να τα είχαµε ήδη
κάνει εµείς, ήταν η προϋπόθεση για ένα τεράστιο δάνειο σε ένα
πτωχευµένο κράτος. Μέχρι τώρα οι Ευρωπαίοι µας έκαναν κρι-
τική –και είχαν δίκιο- ότι ζούσαµε πάνω από τις δυνατότητές µας
µε δανεικά. Τώρα µας πιέζουν, µας επιβάλλουν καινούργια δά-
νεια. Και έτσι σε λίγο έρχεται ένα νέο δάνειο - µαµούθ εκατόν εί-
κοσι δισεκατοµµυρίων ευρώ. Το νέο δάνειο δεν είναι λύση.
Θέλουν να µας το δώσουν για να σωθούν τρίτοι και όχι η χώρα.
Είναι η επισφράγιση της αποτυχίας µας. Δένουµε ακόµα πιο σφι-
χτά τη θηλιά στο λαιµό της χώρας και των πολιτών. Μια χώρα
χρεοκοπηµένη δεν θέλει νέα δάνεια, θέλει λύση στα προβλήµατά
της και η λύση δεν µπορεί να προέλθει παρά από συµφωνηµένη
αναδιάρθρωση του χρέους. Είναι ενδεικτικό ότι µεταξύ 1975-
2010 το συνολικό δηµόσιο χρέος ήταν τριακόσια είκοσι οκτώ πε-
ρίπου δισεκατοµµύρια, από τα οποία τα εκατόν ενενήντα οκτώ
ήταν τόκοι και τα εκατόν τριάντα το πραγµατικό χρέος.

Καταθέτω στα Πρακτικά µία συνέντευξη ενός πολύ γνωστού
Γερµανού ιστορικού της οικονοµίας στο London School of Eco-
nomics. Ο άνθρωπος αυτός υπενθυµίζει ότι η Γερµανία είναι ο
µεγαλύτερος παραβάτης χρέους του 20ου αιώνα και η οικονο-
µική της επιτυχία κατέστη δυνατή µόνο µε την παραίτηση εκτε-
ταµένων πληρωµών χρεών από τα θύµατά της, µεταξύ των
οποίων και η Ελλάδα. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Βάσω Παπανδρέου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Θα µου πείτε: Γιατί τα λες όλα αυτά; Τι ψηφίζεις και τι προτεί-
νεις; Κατ’ αρχάς, µία διαπίστωση. Η χώρα οδηγείται σε κατάρ-
ρευση λίγο-λίγο. Αν υπερψηφιστεί το µεσοπρόθεσµο και δεν
αλλάξει κάτι στην πολιτική µας, η κατάρρευση θα έρθει µέσα από
ένα διάστηµα. Εάν καταψηφιστεί το µεσοπρόθεσµο, η κατάρ-
ρευση θα έρθει αµέσως και δεν θα αφορά µόνο την οικονοµία
και το πολιτικό σύστηµα, θα αφορά και το κοινωνικό µας σύ-
στηµα, διότι εκεί έχουµε φθάσει δυστυχώς. Οι πολίτες είναι απελ-
πισµένοι και η απελπισία δεν είναι ποτέ καλός σύµβουλος. Δεν
είµαι έτοιµη να αναλάβω την ευθύνη για την κατάρρευση και της
πολιτικής και της κοινωνίας. Δεν είµαι έτοιµη να πω το «όχι» στο
µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, συµβάλλοντας να πέσει η χώρα στο
γκρεµό. Θα ψηφίσω, γνωρίζοντας ότι ψηφίζω το µαχαίρι αντί για
το πιστόλι, αλλά µε µία προϋπόθεση: Να δεσµευθεί η Κυβέρνηση
ότι άµεσα θα ξεκινήσει µία συνολική αναδιαπραγµάτευση µε
τους δανειστές µας. Ο Κέινς είχε πει: «Όταν σου χρωστάω µία
λίρα ή ένα ευρώ, το πρόβληµα είναι δικό µου. Όταν σου χρω-
στάω ένα εκατοµµύριο, το πρόβληµα είναι δικό σου». Έχουν και
αυτοί συµφέρον να βρεθεί µία συνολική λύση και όχι τα αλλεπάλ-
ληλα πακέτα σωτηρίας που οδηγούν, σύµφωνα µε τον πρώην δι-

οικητή της Bundesbank, την Ελλάδα στη χρεοκοπία και την Ευ-
ρωζώνη σε διάλυση. Λύση για την Ελλάδα σηµαίνει και λύση για
το ευρώ. Άρα, σε κάθε περίπτωση αυτό είναι δικό τους θέµα. Το
θέµα για εµάς είναι να σώσουµε τη χώρα. Μία αναδιαπραγµά-
τευση που θα λάβει υπ’ όψιν όλους τους παίκτες, όπως για πα-
ράδειγµα την Κίνα, απ’ όπου ακούµε δηλώσεις για στήριξη µέσω
αγοράς οµολόγων, χωρίς καµµία απάντηση από την ελληνική
πλευρά. Αυτή είναι η γνώµη µου και επ’ αυτού ζητώ τη δέσµευση
της Κυβέρνησης και του Υπουργού Οικονοµικών. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε την κ. Πα-
πανδρέου. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Αρκαδίας του ΠΑΣΟΚ, κ. Οδυσσέας
Κωνσταντινόπουλος. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα την τύχη να είµαι οµιλητής
µετά τη Βάσω Παπανδρέου. Την άκουσα, όπως την ακούω καθη-
µερινά στα ΚΤΕ, στο δηµόσιο διάλογο. Θέλω να απευθυνθώ όχι
στη Βάσω αλλά σε όλους µας. Πιστεύω ότι στην πιο δύσκολη
συγκυρία που βρισκόµαστε µας έχει µείνει κάτι πολύτιµο: η ελ-
πίδα, για να παλέψουµε, και πιστεύω ότι σ’ αυτόν το στόχο πρέ-
πει να κινηθούµε όλοι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα το µεσοπρό-
θεσµο και είµαι σίγουρος ότι στην Αίθουσα όλοι εµείς έχουµε
στο µυαλό µας µόνο ένα πράγµα: ποια είναι η δικαιότερη λύση.
Όταν όµως η λύση για να είναι δίκαιη πρέπει να είναι και αποτε-
λεσµατική, τότε τα πράγµατα δυσκολεύουν ακόµη περισσότερο. 

Στην προσπάθεια όµως που γίνεται σήµερα υπάρχει ακόµα
ένας κοινός τόπος, ότι όλοι µας δεν θέλουµε, δεν µπορούµε να
συνεχίσουµε µε τον τρόπο του παρελθόντος που ζούσαµε. Η
χώρα είναι ασθενής, αλλά είναι ασθενής που δεν πεθαίνει. Είναι
µια χώρα µε τεράστιες δυνατότητες, που µπορεί και θέλει να
αναρρώσει. Αυτό καλούµαστε να κάνουµε όλοι -Κυβέρνηση,
Βουλή, «Αγανακτισµένοι» και η βουβή πλειοψηφία- κι αυτό δεν
είναι µια εύκολη υπόθεση. 

Η δυσπιστία των πολιτών στο πολιτικό σύστηµα δεν καταγρά-
φηκε για πρώτη φορά στην πλατεία του Συντάγµατος. Έχει κα-
ταγραφεί, και µάλιστα µε µεγάλη σαφήνεια, τα τελευταία χρόνια.
Το γιατί το χρονίζον έλλειµµα εµπιστοσύνης µετατράπηκε σή-
µερα σε αγανάκτηση µπορεί κάποιος εύκολα να το κατανοήσει.
Το σπάταλο κράτος, η φοροδιαφυγή, η λογική του βολέµατος
και της αδιαφάνειας είναι θέµατα που δεν θα τα ανατρέψουµε
γιατί µας το ζήτησαν οι Ευρωπαίοι και το Διεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο. Θα τα ανατρέψουµε επειδή το θέλουµε εµείς οι ίδιοι. 

Το ζητούµενο, λοιπόν, δεν είναι το αν υπάρχει συναίνεση για
την αλλαγή κάθε παθογένειας που µας έφτασε εδώ, γιατί υπάρ-
χει. Το ζητούµενο είναι το πώς θα τα καταφέρουµε όταν χθες
αφήσαµε τη δυσπιστία να χρονίζει χωρίς να αγανακτεί και το έλ-
λειµµα να αυξάνεται χωρίς να µας ανησυχεί κι όταν σήµερα λόγω
αυτού ο ελληνικός λαός καλείται να κάνει τόσες θυσίες και η
χώρα απειλείται µε χρεοκοπία. 

Η κοινωνία τα τελευταία δύο χρόνια δεν κοιµόταν και δεν αφυ-
πνίστηκε από τα συνθήµατα των Ισπανών. Κατανόησε την ανάγκη
των µέτρων και στήριξε βουβά, µε θυσίες, τις αλλαγές που έγι-
ναν. Σήµερα σ’ έναν µεγάλο βαθµό είναι στους δρόµους γιατί δεν
έχει πειστεί ότι δεν κερδίζουµε απλά χρόνο. 

Σήµερα είναι απαγορευτικό το να βγούµε το 2012 στις αγορές.
Δεν το πετύχαµε. Δεν πρέπει να αναγνωρίσουµε το λάθος µας,
να δούµε τι έφταιξε; Κάναµε λάθος εκτίµηση; Δεν ήταν αρκετά
τα µέτρα που πήραµε; Είχαµε υπερβολική αισιοδοξία; Ό,τι και
να’ ναι, η κοινωνία δεν θα επιτρέψει την επανάληψή του. Και για
να ανακτηθεί η εµπιστοσύνη οι επιλογές θα πρέπει να αναµετρη-
θούν στο δηµόσιο διάλογο όχι µε µονοδρόµους αλλά µε τον
όποιο σοβαρό αντίλογο και τον εύκολο λαϊκισµό. 

Διαβάζαµε στα ευρωπαϊκά µέσα ότι οι Έλληνες είναι τεµπέλη-
δες, πως είµαστε µια χαµένη υπόθεση, τα «µαύρα πρόβατα» της
ευρωπαϊκής οικογένειας. Η αλήθεια είναι σήµερα ότι οι πολίτες
της Ευρώπης είναι στο πλευρό µας, γιατί ξέρουν ότι δεν είµαστε
οι µόνοι που έχουµε βρεθεί σ’ αυτήν τη θέση και αντιµετωπίζουν

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΔ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2011                                                                                             12817



µε σεβασµό τις θυσίες του λαού, το φιλότιµο, την αλληλεγγύη. 
Η αγωνιστικότητά µας, η επιµονή στα δύσκολα όχι µόνο δεν

αφήνουν αδιάφορη, αλλά συγκινούν την Ευρώπη που θέλουµε
να ζήσουµε. Ναι, φθάσαµε σε οριακό σηµείο. Όχι, δεν έχει όλος
ο λαός την ίδια ευθύνη. Δεν µπορείς να πεις στους εικοσιπεντά-
χρονους που είναι στο Σύνταγµα ούτε ότι «µαζί τα φάγαµε» ούτε
«µαζί τα ήπιαµε» ούτε να τους κάνεις ασκήσεις πολέµου µε
τανκς. Μπορούµε και οφείλουµε όµως να µιλήσουµε µε ειλικρί-
νεια για το χθες και το σήµερα, για το γιατί φθάσαµε εδώ, για τα
λάθη και τις δυνατότητες, να µιλήσουµε καθαρά και µε ειλικρί-
νεια για το πότε θα είµαστε καλύτερα και να πούµε ότι δεν πει-
ραµατιζόµαστε µε τις αντοχές της κοινωνίας. 

Θα πρέπει να κατανοήσουµε ότι τίποτα δεν είναι δεδοµένο
επειδή τίθεται διληµµατικά. Το ζητούµενο είναι η δηµιουργία µε-
ρίσµατος κοινωνικής ευθύνης και υπάρχουν περιθώρια. Ας δούµε
µερικά παραδείγµατα: 

Το ΕΣΠΑ: Πριν λίγο καιρό ζητούσαµε όλοι στο ΠΑΣΟΚ, στους
Βουλευτές, για µεγαλύτερες απελευθερώσεις κοινοτικών πόρων
και µας έλεγαν ότι είµαστε γκρινιάρηδες. Ευτυχώς σήµερα όλοι
αποδεχόµαστε ότι αυτά τα δύο η ανάπτυξη δηλαδή και η δηµο-
σιονοµική εξυγίανση πάνε µαζί. Άρα ποια είναι η στρατηγική
τώρα; Να συνδυαστεί η απορρόφηση των πόρων µε τη δηµιουρ-
γία νέων θέσεων εργασίας. 

Το φορολογικό σύστηµα: Η ανάπτυξη της χώρας είναι άρρη-
κτα συνδεδεµένη µε το φορολογικό µας σύστηµα. Το νέο εθνικό
φορολογικό σύστηµα είναι το µεγάλο στοίχηµα για τη χώρα.
Είναι το κατ’ εξοχήν πολιτικό παράδειγµα, η κατ’ εξοχήν πολιτική
κίνηση, που πρέπει να είναι δίκαιη και παράλληλα αποτελεσµα-
τική. 

Ας δούµε ένα παράδειγµα. Αλλάξαµε τη φορολόγηση στις off-
shore εταιρείες από 3% σε 15%. Βάλαµε, όµως, τόσες εξαιρέ-
σεις, που ο κανόνας σχεδόν καταργείται. Είναι αποτελεσµατικό;
Όχι θα πρέπει να το αλλάξουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θέλουµε να συνδυάσουµε την ανάπτυξη µε την απασχόληση.
Θα πρέπει να συνδέσουµε τους φορολογικούς συντελεστές των
επιχειρήσεων µε τις θέσεις εργασίας. 

Ας δούµε όµως το σπάταλο κράτος, κύριε Υπουργέ. Γιατί ορ-
γανισµοί χωρίς κανένα αντικείµενο που κοστίζουν δεκάδες εκα-
τοµµύρια στο κράτος δεν έκλεισαν χθες; Θα σας πω πάλι
συγκεκριµένα ένα παράδειγµα. Πριν είκοσι µέρες στο ΚΤΕ που
συζητήσαµε για το µεσοπρόθεσµο έθεσα το ζήτηµα τεσσάρων
θυγατρικών του ΕΟΜΕΧ, όπου στοίχισαν το 2010 στο κράτος 10
εκατοµµύρια ευρώ. Από αυτά µόλις το 1/10 ήταν µισθοδοσία.
Από αυτά ξόδεψαν εκατοντάδες χιλιάδες λεφτά σε προγράµ-
µατα, τα οποία δεν υλοποιήθηκαν ποτέ. Και είπα το αυτονόητο,
το προσωπικό να µεταταχθεί και οι εταιρείες να κλείσουν. 

Πριν λίγες ηµέρες η αρµόδιος ή ο αρµόδιος της Κυβέρνησης,
έδωσε εντελώς διαφορετική απάντηση σε ένα χαρακτηριστικό
παράδειγµα σπάταλου κράτους. Τι έκανε; Συγχώνευσε τις εται-
ρείες, δίνοντας µάλιστα 500 χιλιάδες ευρώ από τον κρατικό κορ-
βανά, για την αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ όµως, κύριε

συνάδελφε, να ολοκληρώσετε.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ενέργεια: Αυτήν τη

στιγµή όλοι ξέρουµε ότι υπάρχει απουσία ενεργειακής πολιτικής.
Γιατί δεν κάνουµε πράξη αυτό που είχαµε πει να δηµιουργή-
σουµε δεκάδες χιλιάδες θέσεις στην πράσινη ανάπτυξη; Γιατί
αφήνουµε τη γραφειοκρατία να στέκεται εµπόδιο; Να µιµηθούµε
τους Ιταλούς, που έδωσαν τα κίνητρα στους επενδυτές, ώστε να
αγοράζουν πάνελ φωτοβολταϊκών από τα εργοστάσια τους, από
τα ευρωπαϊκά εργοστάσια.

Όσον αφορά τις αποκρατικοποιήσεις: Πρέπει να συµφωνή-
σουµε όλοι ότι δεν είναι το ίδιο η ΔΕΗ, τα λιµάνια, το νερό, µε
τον ιππόδροµο. Ας πάρουµε για παράδειγµα τη ΔΕΗ, που είναι
µια κερδοφόρα επιχείρηση. Τι µας σταµάτησε να αναζητήσουµε
επενδυτές για τα νέα κοιτάσµατα λιγνίτη στην Ελασσόνα και στη

Δράµα, ώστε να είµαστε σύµφωνοι µε την κοινοτική νοµοθεσία;
Τι ψάχνουµε; Επενδυτές ή αγοραστές; Γιατί επικαλούµαστε τη
λειτουργία της γαλλικής ΔΕΗ αλλά δεν λέµε ότι η ΕDF ανήκει
στο γαλλικό δηµόσιο.

Εποµένως, το πρώτο που πρέπει να κάνουµε και να δεσµευ-
τούµε είναι ότι η ΔΕΗ και οι δηµόσιες υπηρεσίες επιχειρήσεις θα
συζητηθούν στο χρονικό πλαίσιο, που έχει θέσει η Κυβέρνηση,
µε ξεχωριστό νόµο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ να ολοκληρώσετε. Πάµε στα εννέα λεπτά.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε, τελειώνω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει έρθει η ώρα να δούµε τι
συµβαίνει γύρω µας µε ειλικρίνεια, µαζί µε όλους όσους θέλουν
να αλλάξουν την παθογένεια του παρελθόντος. Δε χρειαζόµαστε
µάγους. Αυτό που χρειαζόµαστε είναι να συµφιλιώσουµε την πο-
λιτική µε την κοινή λογική.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα
να λάβω το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο, για λίγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Ήταν ευτυχής σύµπτωση το γεγο-
νός ότι παρακολούθησα την τοποθέτηση της αγαπητής και
καλής φίλης και συναδέλφου στη Βουλή και παλιότερα στην Κυ-
βέρνηση, της κ. Βάσως Παπανδρέου και αµέσως µετά την τοπο-
θέτηση ενός νέου Βουλευτή µας, του κ. Οδυσσέα Κωνστα-
ντινόπουλου και νοµίζω ότι από αυτές τις δύο τοποθετήσεις αλλά
και από όλες τις τοποθετήσεις των Βουλευτών της Πλειοψηφίας,
αναδεικνύεται µια απάντηση στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
και κυρίως στον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Κανείς δεν έχει µεγαλύτερη αγωνία από εµας, από την Πλει-
οψηφία µας στη Βουλή, από τους Βουλευτές που στηρίζουν την
Κυβέρνηση και αναλαµβάνουν ένα πολύ µεγάλο ποσοστό ευθύ-
νης.

Έχουµε όλοι µας πλήρη συνείδηση της κατάστασης. Βεβαίως,
ο καθένας µπορεί να βλέπει τα πράγµατα µε βάση τη δική του
εµπειρία, από τη δική του οπτική γωνία, µπορεί να δίνει έµφαση
στο ένα ή στο άλλο ζήτηµα. 

Ο κοινός παρανοµαστής είναι η δυσκολία της κατάστασης, η
ανάγκη να συγκροτηθεί και να εφαρµοστεί ένα ολοκληρωµένο
εθνικό σχέδιο, η ανάγκη να σταθεροποιηθεί η κατάσταση και στη
συνέχεια να κάνουµε το αναγκαίο βήµα βελτίωσης µέσα στους
συσχετισµούς των δυνάµεων και σε συνεχή διάλογο µε τους εταί-
ρους και δανειστές µας, αλλά έχοντας µπροστά στα µάτια µας
ως απαράβατη εθνική προτεραιότητα το συµφέρον του τόπου. 

Επίσης, όλοι συµφωνούµε ότι η ψήφιση του µεσοπρόθεσµου
και του εφαρµοστικού νόµου είναι µια διαδικαστική και πολιτική
προϋπόθεση για την αξιοπιστία της χώρας και για την οµαλή εξέ-
λιξη των διαδικασιών, σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και όλοι µας θέλουµε να είµαστε
αξιόπιστοι, αποτελεσµατικοί, χωρίς να χάσουµε κανένα στοιχείο
αναπτυξιακής προοπτικής και κοινωνικής ευαισθησίας και µέρι-
µνας. 

Επίσης, όλοι συµφωνούµε ότι αναµφίβολα το θεµελιώδες στοι-
χείο είναι να διασφαλιστεί η µακροπρόθεσµη βιωσιµότητα του
δηµοσίου χρέους και αυτό πρέπει να εφαρµοστεί µε έναν τρόπο
που να γίνεται αποδεκτός από τις αγορές, µε έναν τρόπο που να
αποδεικνύεται αριθµητικά µέσα από την προβολή στο µέλλον, µε
έναν τρόπο, ο οποίος θα έχει το µικρότερο δυνατό κόστος για
την Ελλάδα, δηλαδή για τις επόµενες γενιές. 

Επίσης, όλοι συµφωνούµε ότι πρέπει να κάνουµε προσπάθεια
όχι απλώς διαχείρισης, αλλά και µείωσης του όγκου του δηµο-
σίου χρέους –είναι προφανές αυτό- µε τρόπους, οι οποίοι είναι
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διεθνώς αποδεκτοί, µπορούν να συµφωνηθούν µε τους εταίρους
µας, είναι ευνοϊκοί για όλη την Ευρωζώνη και συνάδουν µε τις
αντιλήψεις της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας που έχει κληθεί
και αυτή να σηκώσει ένα πολύ µεγάλο βάρος, λόγω της ελληνι-
κής δηµοσιονοµικής κρίσης που είναι κρίση της Ευρωζώνης, για
να µην πω κρίση του διεθνούς νοµισµατικού συστήµατος.

Άρα, όλοι έχουµε την ίδια αγωνία, όλοι στην πραγµατικότητα
έχουµε τις ίδιες προτεραιότητες. Προτεραιότητα είναι το µέλλον
του τόπου και η αποκατάσταση της ελπίδας για τους νέους αν-
θρώπους. Όλοι θέλουµε να διασφαλίσουµε την υστεροφηµία
µας. κανείς δεν ενδιαφέρεται για το µέλλον του το πολιτικό, αλλά
όλοι ενδιαφερόµαστε να διασώσουµε τη µνήµη του παρελθόντος
και του παρόντος, στο οποίο έχουµε αφιερώσει ένα µεγάλο
µέρος της ζωής µας, ίσως το πιο σηµαντικό από πλευράς δυνα-
µισµού και προσφοράς. 

Υπό την έννοια αυτή πιστεύω ότι η θετική ψήφος στο µεσο-
πρόθεσµο και τον εφαρµοστικό νόµο ανεξαρτήτως αιτιολογίας,
ανεξαρτήτως προβληµατισµού είναι µια πολύ µεγάλη, γενναία
και υπεύθυνη πολιτική πράξη και όπως είπε ο Πρωθυπουργός
στην οµιλία του χθες, όπως έχω πει και εγώ κατ’ επανάληψη
αυτές τις µέρες των έντονων κοινοβουλευτικών συζητήσεων, θα
κάνουµε ό,τι καλύτερο µπορούµε, προκειµένου να διαµορφώ-
σουµε ένα πλαίσιο ασφαλές και βιώσιµο.

Βεβαίως, το να έχουµε τη στήριξη όχι µόνο της Πλειοψηφίας
µας, αλλά και της Αντιπολίτευσης είναι κάτι εξαιρετικά ευεργε-
τικό και θέλω να ελπίζω ότι µεταξύ της ψήφισης του µεσοπρό-
θεσµου προγράµµατος και του εφαρµοστικού νόµου και της
εµφάνισης ενώπιον της Βουλής του νέου προγράµµατος, θα
έχουν διαµορφωθεί όλες οι προϋποθέσεις, που σήµερα υπάρ-
χουν στα σπάργανα αλλά δεν έχουν ολοκληρωθεί, η χώρα να δεί-
ξει ότι έχει συνείδηση των καταστάσεων, της οξύτητας της
κρίσης και µπορεί να ανταποκριθεί στις προκλήσεις αυτές. 

Πιστεύω ότι µε τον τρόπο αυτό απαντώ στις παρατηρήσεις
όλων των συναδέλφων. 

Επιτρέψτε µου να ξαναχρησιµοποιήσω τα δυο πιο πρόσφατα
παραδείγµατα τέτοιων τοποθετήσεων, την αγωνία της Βάσως
Παπανδρέου και την αγωνία του Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου,
που στην πραγµατικότητα νοµίζω ότι συνιστούν µια συµπύκνωση
και µια επιτοµή όλων όσων µπορεί να πει κάποιος κάτω απ’ αυτές
τις συνθήκες και σηκώνοντας ένα τόσο µεγάλο βάρος µε την
ψήφο του και µε την κατά συνείδηση στάση του µέσα στο Κοινο-
βούλιο, ενώ τα συµφραζόµενα τα κοινωνικά, τα πολιτικά, τα οι-
κονοµικά, τα ηθικά είναι τόσο άσχηµα και τόσο πιεστικά.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Βουλευ-
τής Λάρισας της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Χρήστος Ζώης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολου-
θούµε εδώ και δυο ηµέρες µέσα στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου
και πάνω από µια εβδοµάδα µετά τον ανασχηµατισµό της Κυβερ-
νήσεως µια αγωνιώδη –και θα το πω χωρίς κανένα ειρωνικό υπαι-
νιγµό- συγκινητική προσπάθεια του νέου Υπουργού Οικονοµικών
και Αντιπροέδρου της Κυβερνήσεως να πείσει όλους ότι µετά την
ψήφιση του µεσοπροθέσµου µπορεί, πραγµατικά, να γίνει µια
νέα αρχή. 

Θα µπορούσε η οµιλία µου να σταµατήσει εκεί που ξεκίνησε η
οµιλία της κ. Παπανδρέου, η οποία ούτε λίγο ούτε πολύ, τοπο-
θετούµενη µε ευθύνη είπε ότι η κατάρρευση θα έρθει οπωσδή-
ποτε είτε άµεσα είτε αργότερα, αλλά οπωσδήποτε! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό τελικά είναι το µεγαλύτερο
πρόβληµα της κυβερνητικής πλειοψηφίας. Το πρόβληµά σας δεν
είναι να αποσπάσετε τη συναίνεση των κοµµάτων της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης. Το πρόβληµά σας είναι να πειστείτε εσείς
οι ίδιοι που εκόντες άκοντες οδηγείστε στην ψήφιση του µεσο-
προθέσµου, ότι µπορείτε να τα καταφέρετε. 

Εάν οι εταίροι µας είχαν την ικανότητα και τη δυνατότητα να
παρακολουθούν διεξοδικά αυτές τις συζητήσεις, είναι βέβαιο ότι
θα αντιµετώπιζαν την Ελλάδα µε διαφορετικό τρόπο. Θα συνει-
δητοποιήσουν αίφνης ότι η µεγαλύτερη πηγή για τα προβλήµατα

που αντιµετωπίζουµε βρίσκεται στον τρόπο µε τον οποίον σκέ-
φτεται και λειτουργεί η κυβερνητική πλειοψηφία, η οποία ψηφίζει
µέτρα τα οποία δεν εφαρµόζει, αναγκάζεται να κηρύσσει πολιτι-
κές τις οποίες πάντα πολέµησε και σε κάθε περίπτωση θα απευ-
χόταν να υλοποιήσει και από την άλλη προσπαθεί να αντιµε-
τωπίσει µε έναν τρόπο –ο κ. Σαµαράς τον χαρακτήρισε - συκο-
φαντικό την αντιπολίτευση στο εξωτερικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το γιατί η Νέα Δηµοκρατία λέει
«όχι» έχει ήδη τεκµηριωθεί επαρκώς και έχει απαντηθεί. Εµένα
επιτρέψτε µου, επειδή ο κύριος Υπουργός έκανε µία προβολή
στο τι θα µπορούσε να συµβεί εάν σήµερα ήταν Πρωθυπουργός
της χώρας ο Αντώνης Σαµαράς -προφανώς για να φέρει σε δύ-
σκολη θέση τόσο τον Αρχηγό της Νέας Δηµοκρατίας όσο και την
ίδια την Αξιωµατική Αντιπολίτευση- να επιχειρήσω να κάνω µια
άλλη προβολή που αφορά το παρελθόν. 

Γιατί γυρίζω στο παρελθόν; Για να καταλήξω σε µια διαπί-
στωση την οποία ελπίζω ότι θα συµµεριστείτε. Με τον ίδιον
τρόπο που η Κυβέρνηση απέφυγε επίµονα να πάρει µέτρα όταν
της το ζητούσαν όλοι για να αποφύγει τελικώς την υπαγωγή στον
έλεγχο του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και της τρόικας, µε
τον ίδιον ακριβώς τρόπο απέφυγε, µετά την «περήφανη» διπλω-
µατική της νίκη που απέφερε κάποια εν πάση περιπτώσει αποτε-
λέσµατα στη σύνοδο του Μαρτίου,  να προχωρήσει στην
παρουσίαση των µέτρων του µεσοπροθέσµου. 

Θυµίζω ότι ο κύριος Πρωθυπουργός ευχήθηκε σε σας, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, καλό Πάσχα και σας
απήλλαξε του βάρους να γίνετε άγγελοι κακών ειδήσεων στα
χωριά σας και προσδιόρισε ότι το µεσοπρόθεσµο θα το παρου-
σίαζε στα µέσα Μαΐου. 

Πέρασε ο Μάιος και φτάσαµε ακόµα µια φορά µε το «πιστόλι
στον κρόταφο» να εκβιαζόµαστε αν θα ψηφίσουµε ή αν θα πτω-
χεύσουµε. Είναι δυνατόν να καλείται ο πολιτικός κόσµος της
χώρας κάθε φορά µε ένα πιστόλι στον κρόταφο να τοποθετηθεί,
κατά τα άλλα, υπεύθυνα; Πού ήταν ο χρόνος ο διαθέσιµος; Πού
σπαταλήθηκε; Τι σκοπιµότητες εξυπηρετήθηκαν; Ποιους προ-
σπαθούσατε να πείσετε; Γιατί δεν απαντάτε σε αυτά τα ερωτή-
µατα; Πώς θα ήταν τα πράγµατα, αν µε άλλο τρόπο είχατε
επιχειρήσει να παρουσιάσετε αυτό το µεσοπρόθεσµο, σε άλλο
χρόνο, µε άλλη συνεννόηση µε τα κόµµατα;

Μας ζητάτε ξαφνικά να θυµηθούµε ότι πάνω απ’ όλα υπάρχει
η πατρίδα και τώρα, κυριολεκτικά ένα βήµα πριν από τη Σύνοδο
Κορυφής, µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος, σε ένα µόνο
άρθρο να ψηφίσουµε ή να µας χρεώσετε την ταµπέλα του ανεύ-
θυνου ή και του υπαιτίου, αν το αποτέλεσµα θα είναι αρνητικό
για την όποια κατάληξη αυτής της συζήτησης.

Πόσο πατριωτικό αυτό είναι εκ µέρους σας, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι της Συµπολίτευσης; Πόσο σοβαρό και πόσο υπεύ-
θυνο είναι αυτό;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίσατε στην πρώτη ανά-
γνωση άλλο µεσοπρόθεσµο και ζητούσατε ταυτόχρονα, ασκών-
τας σκληρή κριτική, αλλαγές. Και έγινε ανασχηµατισµός για να
παρουσιαστεί τελικώς -κατ’ αποτέλεσµα πάντοτε κρίνονται οι
προθέσεις και οι προσπάθειες- ένα δυσµενέστερο επί τα χείρω
µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, για µένα δεν υπάρχει ανοχή;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Γιατί; Γιατί δεν είµαι Υπουργός ή γιατί δεν

είµαι Βουλευτής της Συµπολίτευσης που του δίνετε τρία λεπτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Διότι κάποτε θα πρέπει

το Προεδρείο…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Και καλά κάνετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κάποτε θα πρέπει να αρ-

χίσω να ασκώ τα δικαιώµατα του Προεδρείου.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Από εµένα θα ξεκινήσετε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Γιατί όχι;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι και για την ανοχή του Προ-

εδρείου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Γιατί εκνευρίζεστε, κύριε
Ζώη;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Η αλήθεια είναι ότι έχει κάποιο
δίκιο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Αυτά είναι απαράδεκτα πράγµατα, κύριε
Πρόεδρε, ξαφνικά σε ένα Βουλευτή της Συµπολίτευσης να κά-
νετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μα φτάσαµε στο σηµείο
να µας καταγγέλλετε γιατί πρέπει να τηρήσετε το χρόνο;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Είναι ντροπή σας, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Καλά. Όπως το αντιλαµ-

βάνεστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Είναι δικό σας πρόβληµα και λυπάµαι, γιατί

είστε έµπειρος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Να µε κατεβάζετε από το Βήµα και να µου

λέτε ότι τώρα θυµηθήκατε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κατ’ αρχάς, εγώ δεν σας

κατέβασα από το Βήµα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Αυτή είναι η υπεύθυνη στάση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Η οργίλη αντίδρασή σας

σας κατέβασε από το Βήµα. Εγώ δεν σας είπα να κατέβετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Λυπάµαι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εγώ λυπάµαι, κύριε

Ζώη. Δεν σας ζήτησα να κατέβετε. Σας είπα να τηρήσετε το
χρόνο, που σηµαίνει ότι εντός ενός λεπτού πρέπει να ολοκληρώ-
νετε.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Να δείχνετε την ίδια ανοχή και
τα ίδια µέτρα και σταθµά, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ακούστε, κύριοι συνά-
δελφοι.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Και ιδιαίτερα απέναντι σε παλαι-
ότερους συναδέλφους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εν πάση περιπτώσει,
σας παρακαλώ πάρα πολύ.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Δεν είναι εδώ το ΚΤΕ του
ΠΑΣΟΚ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ πολύ!
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Έχετε µετατρέψει την Αίθουσα

στο ΚΤΕ του ΠΑΣΟΚ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ πολύ να

συµβάλλουµε όλοι…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ ο συ-

νάδελφος να ανακληθεί στην τάξη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ωραία, πρέπει να ανα-

κληθούµε εις την τάξη όλοι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Να ανακληθεί στην τάξη ο κύριος

συνάδελφος. Δεν έχει καµµία σχέση το ΠΑΣΟΚ, δεν έχει καµµία
σχέση η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ µε αυτήν τη έν-
ταση.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα το λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μα, δεν υπάρχει προσω-
πικό. Σας παρακαλώ!

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Υπάρχει, κύριε Πρόεδρε και θα
ήθελα το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ πολύ!
Δεν υπάρχει προσωπικό! Δεν δέχοµαι ότι υπάρχει προσωπικό!
Προκαλείτε και δηµιουργείτε προβλήµατα χωρίς λόγο.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Δεν νοµίζω ότι ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ µπορεί να κάνει τέτοιου είδους
υποδείξεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ πολύ!
Είστε έµπειροι συνάδελφοι. Δεν ξέρω γιατί δηµιουργείτε τώρα
αυτήν την πόλωση.

Εγώ δεν ζήτησα από τον κ. Ζώη να κατέβει κάτω. Είµαι υπο-
χρεωµένος -το τόνισα και στους προηγουµένους- όταν κτυπάει
το κουδούνι για δεύτερη φορά, να το θέσω. Το είπα σε όλους.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Αν το είχατε κάνει, θα συµφω-
νούσαµε όλοι µαζί σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ακούστε, κύριοι συνά-

δελφοι. Δεν το τήρησαν, όχι δεν το υπενθύµισα εγώ. Οφείλω να
το υπενθυµίσω.

Και εν πάση περιπτώσει, για να κατεβάσουµε λίγο τους τό-
νους, βλέπω δυο ενοίκους της «πολυκατοικίας» σε λάθος διαµέ-
ρισµα. Τι γίνεται εκεί;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Επεκτεινόµεθα, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κατάληψη, δηλαδή;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αλλαγή εδάφους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Να ηρεµήσουµε, παρα-

καλώ.
Το λόγο έχει η Βουλευτής Ρεθύµνου της Νέας Δηµοκρατίας

κ. Όλγα Κεφαλογιάννη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Στην οποία, κύριε Πρόεδρε, προ-

τείνουµε να δοθεί ο υπόλοιπος χρόνος, ώστε να…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Να δώσουµε στην κ. Κε-

φαλογιάννη τον υπόλοιπο χρόνο του κ. Ζώη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Δεν ντρέπεστε, κύριε Πρόεδρε; Κάνετε χι-

ούµορ πριν βγω καν από την Αίθουσα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, το λόγο έχει

η κ. Κεφαλογιάννη.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζη-

τάµε για το µεσοπρόθεσµο πλαίσιο δηµοσιονοµικής στρατηγικής
µέσα σε εξαιρετικά δυσµενείς συνθήκες. Η κρίση, αντί να αντι-
σταθµίζεται από ανάπτυξη, βαθαίνει µέρα µε τη µέρα. Η αξιοπι-
στία της Ελλάδας στις αγορές επιδεινώνεται δραµατικά.

Παρ’ όλα αυτά, κύριοι της Κυβέρνησης, συνεχίζετε να πάσχετε
από έλλειµµα υπευθυνότητας. Προσπαθείτε να οδηγήσετε τη
χώρα στην έξοδο από την κρίση µε αντιαναπτυξιακά και αντικοι-
νωνικά µέτρα. 

Το παρόν νοµοθετικό εγχείρηµα είναι µονόδροµος προς µια
µεγαλύτερη ύφεση ως αύξηση της ανεργίας, βουτιά της αντα-
γωνιστικότητας της οικονοµίας, «λουκέτο» για πολλές ακόµη επι-
χειρήσεις, κατάρρευση των εσόδων, ανέχεια για τα νοικοκυριά.

Η αποτυχηµένη οικονοµική σας πολιτική έχει πλέον απτά απο-
τελέσµατα. Αποτύχατε σε όλους τους δηµοσιονοµικούς σας στό-
χους. Αποτύχατε να δηµιουργήσετε προϋποθέσεις ανάκαµψης.
Είστε υπόλογοι για ένα πραγµατικό οικονοµικό «ναυάγιο», «ναυά-
γιο» που έρχεστε να καλύψετε –υποτίθεται- µε πρόσθετα µέτρα
λιτότητας ύψους 6,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, σύνολο για το 2011
περίπου 21 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Σήµερα, ένα χρόνο µετά από την εφαρµογή του µνηµονίου, τα
προβλήµατα είναι µεγαλύτερα από ότι πριν. Αυτό, ακριβώς, επι-
βεβαιώνει και το µεσοπρόθεσµο. Παραδέχεται την αποτυχία της
πολιτικής που εφαρµόζετε, γιατί αν είχατε κάνει την ελάχιστη
πρόοδο, τώρα θα περίµεναν λιγότερα επώδυνα µέτρα τους πο-
λίτες. Συµβαίνει, όµως, ακριβώς το αντίθετο. Έρχεστε να διορ-
θώσετε τις αποτυχίες σας µε την ίδια συνταγή, µε τα ίδια λάθη,
µε τις ίδιες οικονοµικές εµµονές.

Τα στοιχεία εκτέλεσης του προϋπολογισµού για το πρώτο πεν-
τάµηνο του 2011 αποδεικνύουν τα σφάλµατα της πολιτικής σας.
Τα καθαρά έσοδα αποκλίνουν σε σχέση µε το στόχο που είχε
τεθεί. Οι δαπάνες αυξάνονται. Οι πρωτογενείς δαπάνες εµφανί-
ζονται διογκωµένες. Στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων οι
δαπάνες είναι µειωµένες κατά πολύ σε σχέση µε το στόχο σας,
που ήταν να αυξηθούν οριακά κατά 0,6%. Το περίφηµο δε έλ-
λειµµα, για το οποίο είχατε προβλέψει µείωση κατά 3,9%, πετύ-
χατε να αυξηθεί κατά 12,9%. 

Αυτή είναι η τραγική διάγνωση και το φάρµακο που προτείνετε
µε το µεσοπρόθεσµο πλαίσιο δηµοσιονοµικής στρατηγικής είναι
εξίσου επικίνδυνο. Στηρίζετε σε παραδοχές που αγνοούν την
πραγµατικότητα. Ενσωµατώνει δεκάδες αντιφάσεις µε τη µία διά-
ταξη να ακυρώνει ουσιαστικά την άλλη. Είναι πρόχειρο, χωρίς
καµµία στρατηγική στόχευση, γεµάτο γενικότητες και αοριστίες.
Είναι κοινωνικά άδικο. Είναι αντιαναπτυξιακό. Είναι απολύτως
αναξιόπιστο. Είναι οικονοµικά αδιέξοδο.

Σας ρωτώ: Αυτό το πρόγραµµα πώς θα το εφαρµόσετε; Πώς
θα µπορέσετε να εισπράξετε τόσα χρήµατα από µία «στεγνή» οι-
κονοµία, από νοικοκυριά που δεν έχουν προϋπολογισµό, από επι-
χειρήσεις που κλείνουν η µια µετά την άλλη, από συνταξιούχους
που η σύνταξή τους µειώνεται µήνα µε το µήνα; Πώς τεκµηριώ-
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νετε ηθικά τον ανήκουστο για τα σηµερινά δεδοµένα κεφαλικό
φόρο; Πώς θα εισπράξετε φόρους µε ένα φοροεισπρακτικό µη-
χανισµό, που αποδεδειγµένα δυσλειτουργεί; Πώς και πότε θα κά-
νετε τις περιβόητες αποκρατικοποιήσεις; Με τη βραδύτητα και
την αναβλητικότητα που αντιµετωπίσατε και το συµµάζεµα του
δηµοσίου τοµέα; 

Ας µη γελιόµαστε. Οι συγχωνεύσεις ή το κλείσιµο κοστοβόρων
και άνευ αντικειµένου οργανισµών έµειναν και µένουν στα λόγια.
Ελάχιστες ουσιαστικές αλλαγές έγιναν στη διοίκηση δηµοσίου,
ΔΕΚΟ και ευρύτερου δηµόσιου τοµέα. Δεν καταφέρατε να περι-
κόψετε ουσιαστικά τις δαπάνες για τη συντήρηση της υπερτρο-
φικής κρατικής µηχανής. Παρόµοια θα είναι η αναποτελε-
σµατικότητά σας να πετύχετε τους στόχους που θέτετε.

Στο µεσοπρόθεσµο µπορεί να µας πείθετε για ορισµένους από
τους στόχους σας. Αυτό, όµως, που δεν µας πείθετε είναι πώς
θα τα καταφέρετε.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, το τελευταίο διάστηµα
έχετε κάνει σηµαία σας τη συναίνεση. Λυπάµαι που το λέω, αλλά
δεν µας πείθετε. Αυτό εννοείται.  Φαίνεται από όλους τους χειρι-
σµούς σας, γιατί πέρα από την επίκληση της, δεν έχετε καµµία
πρόθεση να την κάνετε πράξη. Αποκαλύπτεται µε πλήθος ενερ-
γειών σε όλα τα επίπεδα της πολιτικής, ακόµη και στον τουρι-
σµό.

Θυµόµαστε πέρυσι, µετά τις βίαιες κινητοποιήσεις του Μαΐου,
πόσο αρνητική ήταν η εικόνα της Ελλάδας που έκανε το γύρο
του κόσµου, απεργίες, µπλόκα στον Πειραιά, αποκλεισµοί ξενο-
δοχείων και αρχαιολογικών χώρων, καθηµερινά προβλήµατα στις
µετακινήσεις τουριστών. Επί µήνες, η εικόνα της Ελλάδας ήταν
εικόνα χώρας βυθισµένης στο χάος και στην ανοµία. Προκειµέ-
νου να περιοριστεί ο αρνητικός αντίκτυπος αυτής της εικόνας,
σας προτείναµε πέρυσι να χτίσουµε ένα σύµφωνο συνεργασίας
ανάµεσα στην Κυβέρνηση, τις πολιτικές δυνάµεις της Αντιπολί-
τευσης και τους συλλογικούς φορείς των τουρισµού. Μας αγνοή-
σατε, όπως αγνοήσατε µετά την πρόταση µας για µείωση του
ΦΠΑ σε τουριστικό πακέτο.

Αντ’ αυτού τον αυξήσατε στην εστίαση, γιατί εσείς έτσι κατα-
λαβαίνετε τη συναίνεση, θεωρητικά, εύκολα στα λόγια, δύσκολα
στις πράξεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς δεν φοβηθήκαµε τη συ-
ναίνεση. Πολλές φορές την έχουµε επιδιώξει και πολλές φορές
την έχουµε κάνει µονοµερώς πράξη. Η άρνησή µας τώρα να δεχ-
θούµε το µεσοπρόθεσµο είναι άρνηση να δώσουµε στην ελλη-
νική οικονοµία τη χαριστική βολή. Είναι άρνηση να δεχθούµε
έναν αδιέξοδο δρόµο µακράς ασκητικής λιτότητας που αναπό-
φευκτα παρατείνει τη σηµερινή ύφεση. 

Υπάρχει άλλη διέξοδος από την κρίση και περνά µέσα από την
επανεκκίνηση της οικονοµίας, την αναθέρµανση της κατανάλω-
σης, τον περιορισµό των φόρων, την τόνωση των επενδύσεων,
την ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας, αυτό που δειλά-δειλά αρ-
χίζουν να ψελλίζουν όλο και πιο πολλοί οικονοµολόγοι στην Ευ-
ρώπη και στην Αµερική. Ας το καταλάβουν και όλοι όσοι ακόµα
µας κρίνουν. 

Για τη Νέα Δηµοκρατία το κίνητρο στην ψηφοφορία του µεσο-
πρόθεσµου δεν είναι κοµµατικό, είναι εθνικό, είναι ευθύνη µας
απέναντι στο µέλλον του τόπου. Για το λόγο αυτό δεν µπορούµε
να το στηρίξουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ την κ. Κεφα-
λογιάννη. 

Παρακαλώ την κ. Μαρία Θεοχάρη, Βουλευτή Καρδίτσας του
ΠΑΣΟΚ, να λάβει το λόγο. Την παρακαλώ να τηρήσει το χρόνο,
όπως έκανε και η κ. Κεφαλογιάννη. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολλές φορές σε αυτήν την Αί-

θουσα πολλοί από εµάς, θέλοντας να αναδείξουµε τη χρησιµό-
τητα ενός νοµοσχεδίου, επιχειρηµατολογούµε, θέλοντας να
τονίσουµε το κρίσιµο του θέµατος. 

Στην προκειµένη, όµως, περίπτωση, αγαπητοί συνάδελφοι, τα
λόγια είναι λίγα για να αποτυπώσουµε την κρισιµότητα της έγ-
κρισης του συγκεκριµένου προγράµµατος, του λεγόµενου µεσο-

πρόθεσµου προγράµµατος. Και είναι λίγα, διότι µιλάµε για τη
βιωσιµότητα της χώρας µας ως οικονοµίας, ως κοινωνίας και εν
τέλει ως δηµοκρατίας. 

Δεν υπάρχει κανένας σε αυτήν την Αίθουσα ή έξω από αυτήν
στην κοινωνία που να πιστεύει ότι η παρούσα Κυβέρνηση, που
έχει ακόµα νωπή εντολή, θέλει να ασκήσει σαδιστική πολιτική,
θέλει να τιµωρήσει τους πολίτες, θέλει να τους υποβάλλει σε κα-
θηµερινά µαρτύρια. Έχει πλήρη συναίσθηση του τι συµβαίνει
στην ελληνική κοινωνία. Έχει πλήρη συναίσθηση του πώς βιώνει
την καθηµερινότητα ο άνεργος, ο συνταξιούχος που δεν έχει
άλλο εισόδηµα, ο µισθωτός εργαζόµενος, ο αγρότης, ο µικρο-
µεσαίος επιχειρηµατίας, ο νέος. 

Ακριβώς επειδή έχει συναίσθηση όλης αυτής της κατάστασης
και επειδή σε αυτήν την Κυβέρνηση έλαχε ο κλήρος να πάρει
αυτές τις δυσβάσταχτες και επώδυνες αποφάσεις, έρχεται σή-
µερα σε αυτήν την Αίθουσα και ζητά τη στήριξη ενός προγράµ-
µατος που σκοπό έχει οι θυσίες και οι κόποι του Έλληνα πολίτη
να πιάσουν τόπο και τελικά αυτή η αποστολή να είναι προς όφε-
λος του ελληνικού λαού και της σωτηρίας της χώρας. 

Πώς φθάσαµε ως εδώ; Σίγουρα δεν είναι της παρούσης να πα-
ρελθοντολογούµε κάνοντας επιµερισµό ευθυνών εκατέρωθεν.
Σίγουρα οι ευθύνες είναι διαχρονικές. Όµως, δεν µπορούµε να
µην τονίσουµε και να µην υπενθυµίσουµε πόσο ήταν το χρέος
και το έλλειµµα, όταν αναλάβαµε τις τύχες της χώρας µετά την
καταστροφική επανίδρυση του κράτους από τη Νέα Δηµοκρατία.
Δεν µπορούµε να µην υπενθυµίσουµε ότι µέσα σε δύο χρόνια το
χρέος διπλασιάστηκε, φθάνοντας το 135% του ΑΕΠ, δηλαδή 300
δισεκατοµµύρια ευρώ και το έλλειµµα στο 15,5%, αυξηµένο κατά
36 δισεκατοµµύρια ευρώ. Οι δαπάνες υπερέβαιναν κατά πολύ
των εσόδων. 

Φθάσαµε στο σηµείο να µην µπορούµε να ανταποκριθούµε
στις βασικές µας ανάγκες, αυτές της καταβολής των µισθών και
των συντάξεων, να µην µπορούµε να εξυπηρετήσουµε τις ανάγ-
κες λειτουργίας των νοσοκοµείων και των σχολείων. 

Τι έπρεπε να κάνουµε; Να αφήσουµε τη χώρα στο χείλος του
γκρεµού και της χρεοκοπίας; Μια υπεύθυνη κυβέρνηση ποιο
δρόµο επιλέγει, την καταστροφή ή τη σωτηρία; Η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ επέλεξε το δύσκολο δρόµο της σωτηρίας της χώρας,
δρόµο µε τεράστιο πολιτικό κόστος -νοµίζω, όµως, ότι ήταν το
τελευταίο που θα έπρεπε να µας απασχολεί. Άλλωστε, αυτό θα
πει υπευθυνότητα. 

Με την επιµονή του Πρωθυπουργού δηµιουργήθηκε o µηχανι-
σµός στήριξης στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης που µας
χρηµατοδότησε µε το ποσό των 110 δισεκατοµµυρίων. Βεβαίως,
αναγκαστήκαµε να πάρουµε οριζόντια µέτρα µε περικοπές µι-
σθών και συντάξεων. Όµως, όπως ήταν διαµορφωµένες οι συν-
θήκες, καλύτερα ο περικοµµένος κατά τι µισθός και σύνταξη
παρά καθόλου µισθός και σύνταξη µε όλες τις συνέπειες για
κάθε νοικοκυριό. 

Ταυτόχρονα, ξεκινήσαµε τις προσπάθειες της υλοποίησης των
µεγάλων διαρθρωτικών αλλαγών που έχουν να κάνουν µε το πα-
ραγωγικό µας πρότυπο, τη µορφή του κράτους και της διοίκη-
σης, τον περιορισµό της διαφθοράς και της φοροδιαφυγής και
την πάταξη της γραφειοκρατίας. Σίγουρα, ο αγώνας για την πά-
ταξη της φοροδιαφυγής και της παραοικονοµίας είναι δύσκολος,
διότι χρειάζονται αξιόπιστοι µηχανισµοί και µία ευέλικτη Δηµόσια
Διοίκηση. 

Όµως, αν θέλουµε να υπάρχει ισορροπία και δικαιοσύνη στα
µέτρα, θα πρέπει να γίνει διεύρυνση της φορολογικής βάσης και
να συµµετέχουν στα βάρη και οι έχοντες και όχι µόνο τα συνήθη
υποζύγια και οι ευπαθείς οµάδες του πληθυσµού. Γι’ αυτό, λοι-
πόν, µε την πρώτη ευκαιρία θα πρέπει να αποκατασταθούν οι
όποιες αδικίες έχουν γίνει σ’ αυτές τις οµάδες. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα που συ-
ζητάµε είναι ένα σχέδιο εθνικής στρατηγικής που εκτός από το
βασικό στόχο που είναι η δηµοσιονοµική εξυγίανση, θα πρέπει
να εξυπηρετεί και δύο άλλους βασικούς πυλώνες που είναι η
ανάπτυξη και η κοινωνική συνοχή. Αν δεν ανοίξει ο κύκλος της
ανάπτυξης, η ύφεση θα βαθαίνει και δεν θα υπάρχει η δυνατό-
τητα χρηµατοδότησης και βιωσιµότητας του χρέους. Άρα, οι
κόποι και οι θυσίες του λαού θα πάνε χαµένες. 
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Αυτό το αντιλήφθηκαν και οι Ευρωπαίοι εταίροι µας και γι’
αυτό προσανατολίζονται στην αποδέσµευση σηµαντικών κονδυ-
λίων του ΕΣΠΑ, χωρίς εθνική συµµετοχή, για να µπορέσει έτσι
να επανεκκινηθεί η πραγµατική οικονοµία που θα βοηθήσει να
παραχθούν πρωτογενή πλεονάσµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίζω το µεσοπρόθεσµο έχον-
τας πλήρη συναίσθηση της ευθύνης που µου αναλογεί, διότι
θέλω η χώρα µου να λάβει την πέµπτη δόση του δανείου, γιατί
θέλω η χώρα µου να έχει αύριο!

Σίγουρα, η απόφαση είναι δύσκολη και βαριά, γιατί, πράγµατι,
κουβαλάµε την πέτρα του Σίσσυφου. Όµως, αναλογιζόµενη τις
επιπτώσεις στα ελληνικά νοικοκυριά, αν δεν λάβουµε τις επόµε-
νες δόσεις του δανείου, θεωρώ ότι επιτελώ ένα πατριωτικό κα-
θήκον απέναντι στους πολίτες που µε έστειλαν στην ελληνική
Βουλή. Δεν παραχωρώ σε κανέναν το δικαίωµα να ισχυρίζεται
ότι είναι πιο πατριώτης, πιο Έλληνας ή πιο ευαίσθητος από εµένα
και τους άλλους συναδέλφους µου που δίνουν θετική ψήφο στο
µεσοπρόθεσµο. Εξάλλου δεν το επιτρέπουν οι κοινωνικές µου
καταβολές, διότι προερχόµενη από αγροτική οικογένεια, µπορώ
να αντιληφθώ τις δυσκολίες που βιώνει η µέση ελληνική οικογέ-
νεια.

Εκείνοι που µας εγκαλούν ότι υποθηκεύουµε το µέλλον της
χώρας, ας µας πουν ακριβώς τη συνταγή που περιέχει ποσά, ρε-
αλισµό και όχι φθηνό λαϊκισµό. Ας µας πουν πού θα βρεθούν τα
χρήµατα από τον Ιούλιο και µετά, για να καλύψουµε τις στοιχει-
ώδεις υποχρεώσεις µας, τους µισθούς και τις συντάξεις. Ας µας
πουν πώς θα αντιµετωπίσουµε τη στάση πληρωµών που ουσια-
στικά σηµαίνει χρεωκοπία. Οι µαγικές λύσεις που προτείνονται
δεν υπάρχουν. Θέλουµε συγκεκριµένες προτάσεις που να συν-
θέτουν τη λύση του προβλήµατος και την επιβίωση της χώρας. 

Θα ήταν πιο εύκολα τα πράγµατα, αν υπήρχε εθνική συστρά-
τευση και εθνική συναίνεση. Όµως, από τη στιγµή που δεν πα-
ρέχεται αυτή η συναίνεση, πρέπει να προχωρήσουµε και θα
προχωρήσουµε µαζί µε τους πολίτες, γιατί αυτό επιτάσσει το
εθνικό και πολιτικό µας χρέος απέναντι στη χώρα, την ελληνική
κοινωνία και ιδιαίτερα τη νέα γενιά. Κάνουµε το καθήκον µας,
εδραιώνοντας ένα σταθερό µέλλον για τη χώρα. 

Για όλους αυτούς τους λόγους ψηφίζω το µεσοπρόθεσµο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε πολύ την
κ. Μαρία Θεοχάρη.

Παρακαλώ τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
κ. Ανδρέα Λοβέρδο να λάβει το λόγο για δέκα λεπτά.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. Παρακαλώ να τηρήσετε
το δεκάλεπτο ή να µιλήσετε λιγότερο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, δεν θα ξεπεράσω τα έξι λεπτά
που έχουν και οι συνάδελφοι. Θα µιλήσω, δηλαδή, όσο οι συνά-
δελφοι. Απλώς, θα µου επιτρέψουν, αντί να λέω λόγια και αριθ-
µούς, να καταθέσω ορισµένους πίνακες που είναι πάρα πολύ
χρήσιµοι για την πολιτική του Υπουργείου µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δεδοµένο ότι είµαστε στο
παρά πέντε µίας πολύ κρίσιµης πολιτικής απόφασης να µην πτω-
χεύσει η Ελλάδα. Δεν θα πτωχεύσει η Ελλάδα! Θα µπούµε σε ένα
τριετές προστατευτικό καθεστώς, µετά από τις αποφάσεις που
θα πάρει η Βουλή των Ελλήνων.

Καλλιεργείται κλίµα ανησυχίας στην ελληνική κοινωνία, στη-
ριγµένο σε προβληµατισµούς των Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ που
καλά κάνουν και προβληµατίζονται. Θέλω να προσθέσω, για να
έχουµε δηµιουργία ή απόπειρα δηµιουργίας ισορροπηµένου κλί-
µατος, τη δική µου εµπειρία που είναι εµπειρία πολλών συναδέλ-
φων µου µέσα στην Αίθουσα, Υπουργών και Βουλευτών του
ΠΑΣΟΚ, όταν µας ρωτούν συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης αν θα
περάσει το µεσοπρόθεσµο ή όχι.

Και µας ρωτούν εκφράζοντας ανησυχία, µην και δεν ψηφίσει
κάποιος από εµάς, που θα ψηφίσουµε. Αντί η ανησυχία τους να
µετατραπεί σε θετική ψήφο για να βοηθηθεί η χώρα, µετατρέπε-
ται σε ερώτηση ανησυχίας προς εµάς. 

Φαντάζοµαι ότι θα ψηφίσετε, µας λένε συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας. Αυτό δεν είναι πράξη ευθύνης. Είναι πράξη µετά-
θεσης της ευθύνης σε κάποιους που θα σηκώσουν την ευθύνη

αυτή στους δικούς τους ώµους. Η πολιτική όµως έτσι, είναι η πο-
λιτική που έφερε τη χώρα ως εδώ, η πολιτική της υποκρισίας.
Άλλα να λέµε µεταξύ µας, άλλα να λέµε εδώ, άλλα να λέµε στους
πολιτικούς χώρους, άλλα ως αντιπολιτεύσεις και άλλα ως κυβερ-
νήσεις. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία
ότι η χώρα θα προχωρήσει ένα δρόµο κακοτράχαλο, δύσκολο,
αλλά θα προχωρήσει µε επιµονή. Θα τελειώσει ο αγώνας της µε
την ψηφοφορία της Βουλής; Σε καµµία περίπτωση. Και αναδρο-
µικά πρέπει να ξανασκεφτεί πολύ καλά ο καθένας µας τι έλεγε,
όταν στην απόπειρα αντιµετώπισης της κρίσης που µαστίζει τη
χώρα το 2010, κάποιοι έδιναν χρονοδιαγράµµατα µηνών, αισιό-
δοξοι ότι σε λίγη ώρα τελειώνουµε. 

Η χώρα θα πρέπει να εφαρµόσει από την εποµένη της ψηφο-
φορίας στην Αίθουσα αυτή, αυτά που θα ψηφίσουµε. Και οι
εφαρµογές πρέπει να γίνουν χωρίς ολιγωρία, χωρίς αναστολές,
χωρίς σχολιασµούς. Αντ’ αυτών όλων, η εφαρµογή των αποφά-
σεων της πλειοψηφίας της Βουλής είναι ο µόνος δρόµος. Για να
έχει κάνει η χώρα ό,τι περνάει από το χέρι της, να αξιοποιήσει
το χρόνο που τους δίνει το καταφύγιο των τριών ετών. 

Διότι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε τα όσα επίπονα κάνουµε
σήµερα αποκτούµε ένα νέο χρονικό περιθώριο, ένα τριετές κα-
ταφύγιο για τη χώρα, που µέσα σ’ αυτό το τριετές καταφύγιο
πρέπει η χώρα να κάνει ό,τι µπορεί για να αλλάξει τον εαυτό της.
Και άλλαξέ τα όλα, δεν σηµαίνει πολιτική δηµαγωγία διανοµής
χρηµάτων που δεν υπάρχουν.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και λόγος
κατά της διαφθοράς, αλλαγή των πάντων σηµαίνει βεβαίως αγώ-
νας κατά της διαφθοράς, αλλά και πάνω απ’ όλα µείωση του κρά-
τους και µετατροπή του σε ένα αποτελεσµατικό εργαλείο για
τους ανθρώπους, για την Ελλάδα, για τις οικογένειες, για την οι-
κονοµία. 

Αυτά είναι τα καθήκοντά µας. Θα τα δούµε µε προσχήµατα;
Θα τα δούµε µε τις τεθλασµένες των αλλαγών, σε άλλα που δεν
σχετίζονται µε αυτά; Ή θα τα δούµε µε κριτήριο τις ανάγκες της
εθνικής οικονοµίας, τις ανάγκες της οικογενειακής οικονοµίας;
Μείωση του κράτους και µετατροπή του σε ένα εργαλείο αποτε-
λεσµατικό. Μικρότερος δηµόσιος τοµέας, αποτελεσµατικότερος
δηµόσιος τοµέας. Αυτό θα δώσει στη χώρα την ανταγωνιστικό-
τητα που χρειάζεται για να µπορέσει να αντιµετωπίσει τις προ-
κλήσεις των διεθνών αγορών. 

Κύριε Πρόεδρε, έρχοµαι από περιοδεία στη Ρόδο. Ρόδος και
Κως το 2010 είχαν 10% αύξηση του τουρισµού τους. Γιατί; Γιατί
αντί να τα περιµένουν όλα από τον ΕΟΤ έκαναν ένα δικό τους
µικρό, λιτό σχήµα και έφερε πολύ περισσότερους τουρίστες και
µάλιστα από αυτούς που δαπανούν χρήµατα στη χώρα. Φέτος
20% πάνω και από το περσινό 10%. 

Η βελόνα της οικονοµίας µπορεί να κινηθεί. Το κράτος πρέπει
να βοηθήσει και η πολιτική του διεύθυνση έχει τη µείζονα ευθύνη
για να λειτουργήσει το κράτος, όπως αυτό πρέπει. Γιατί όταν
λέµε κράτος δεν εννοούµε το κράτος σε ένα Υπουργείο, σε δύο
Υπουργεία, εννοούµε το κράτος που το εποπτεύει η Κυβέρνηση,
το σύνολο των διοικητικών της στιγµών. 

Από µεθαύριο, λοιπόν, η χώρα θα πρέπει να µπει στον κακο-
τράχαλο δρόµο της εφαρµογής των όσων εδώ συµφωνούµε.
Εµείς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε αναλάβει µία µεγάλη
υποχρέωση στο Υπουργείο Υγείας. Πρέπει σ’ αυτό το χρονικό
διάστηµα να επιστρέψουµε στον Έλληνα πολίτη 2,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, χωρίς να προσθέτω το ετήσιο όφελος από τις ορι-
ζόντιες πολιτικές που έχουµε να κάνουµε µε τους µισθούς,
πολιτικές που εφαρµόστηκαν το 2010. Δυόµισι δισεκατοµµύρια
καθαρά χρήµατα πίσω στον Έλληνα φορολογούµενο, που σή-
µερα δεν τα καταναλώνει η υγεία. Δεν τα καταναλώνουµε υπέρ
του ασθενούς ή επιτέλους υπέρ του ανθρώπου που δεν πρέπει
να αρρωστήσει. 

Διότι αυτές είναι οι µείζονες πολιτικές στο χώρο της υγείας,
πολιτικές υγείας και όχι πολιτικές αντιµετώπισης της ασθένειας.
Αυτά τα χρήµατα που πρέπει να επιστραφούν στον ελληνικό λαό,
θα µπορέσει η χώρα τα επόµενα χρόνια να τα αξιοποιήσει στον
ένα ή στον άλλο της τοµέα. Και πάντως, είναι χρήµατα που θα
τα πάρουµε πίσω από την κακοδιοίκηση, από τη σπατάλη, από
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τη διαφθορά. 
Κυρίες και κύριοι, θα ήθελα να κλείσω εδώ. Αντί, λοιπόν, όλων

των στοιχείων που θα µπορούσαν να απασχολήσουν τη Βουλή
επί πολλή ώρα, καταθέτω τον πίνακα µε όλες τις δαπάνες, όπως
τις προβλέπουµε στο Μεσοπρόθεσµο για το 2011 έως το 2015. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά τον προ-
αναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Και κλείνω λέγοντας το εξής. Από την εποµένη της υιοθέτησης
από τη Βουλή των κρίσιµων αυτών κειµένων και της ολοκλήρω-
σης των σχετικών διαδικασιών από την Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν
χωρεί ούτε ολιγωρία από πλευράς όσων ανήκουµε στην εκτελε-
στική εξουσία ούτε εµπλοκές από την πλευρά όσων ανήκουν γε-
νικότερα στο πολιτικό σύστηµα. 

Θα πρέπει να καταλάβουµε µια για πάντα ότι κινδυνεύουµε να
καταντήσουµε να έχουµε ως πρώτο πρόβληµα της χώρας όχι την
οικονοµική της κρίση, αλλά την πολιτική της ανεπάρκεια. Εδώ και
τώρα πρέπει να δώσουµε αυτήν τη µάχη και πρέπει αυτήν τη
µάχη να τη δώσουµε νικηφόρα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ανδρέα Λο-
βέρδο, γιατί κράτησε το λόγο και µίλησε περίπου τρία λεπτά λι-
γότερο. 

Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής Μαγνησίας του ΠΑΣΟΚ κ.
Κωνσταντίνος Καρτάλης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ακούω συχνά στις τοποθετήσεις των συναδέλφων να µιλούν για
ιστορικές στιγµές. Διαφωνώ. Πρόκειται για τραγικές στιγµές,
γιατί είναι τραγικό να γνωρίζεις ότι δεν έπιασαν τόπο κάποιες
από τις θυσίες που ζήτησες από τους πολίτες και ότι χρειάζεσαι
και πάλι να πάρεις σκληρά και άδικα µέτρα για να διορθώσεις
την ελληνική οικονοµία. Επίσης τραγικό είναι να γνωρίζεις ότι η
χώρα σου βρίσκεται µια ανάσα πριν από ένα νέο Ματζικέρτ, δη-
λαδή πριν από µια µάχη που αν χαθεί είναι σαν να χάνεται ο πό-
λεµος και ότι αν επιτρέψεις στη συνείδησή σου να µιλήσει, η
χώρα τελικά θα πτωχεύσει και θα βρεθεί στο περιθώριο, θα χα-
θούν κόποι ετών και πολλές οικογένειες θα βρεθούν στο περιθώ-
ριο. 

Σ’ αυτήν την κρίσιµη συγκυρία, πολλοί στην Ελλάδα και στο
εξωτερικό µίλησαν µε εκβιαστικά διλήµµατα. Θέλω να τους δια-
βεβαιώσω ότι οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης δεν παρακολου-
θούν τα διλήµµατά τους, κάνουν τις τοποθετήσεις τους και
ασκούν την κριτική τους µε αίσθηµα ευθύνης. 

Και αν υπήρχε δυνατότητα να µας ακούνε οι δανειστές µας,
θα έλεγα ότι, πραγµατικά, µας δηµιουργεί πολύ µεγάλο πρό-
βληµα η επιθετική συµπεριφορά τους, οι παρεµβάσεις τους στην
κοινοβουλευτική δηµοκρατία µας και στον τρόπο λειτουργίας της
Βουλής, την ίδια στιγµή που και οι ίδιοι παραµένουν εγκλωβισµέ-
νοι στους είκοσι έξι εκλογικούς τους κύκλους, σε παλινωδίες σε
ό,τι αφορά τις τοποθετήσεις τους και σε µια αδυναµία να πάρουν
σοβαρές και καθαρές πολιτικές αποφάσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά την εκτίµησή µου το 2012
θα είναι ο δυσκολότερος χρόνος της µεγαλύτερης δηµοσιονοµι-
κής, οικονοµικής και παραγωγικής αναδιάρθρωσης της χώρας
µας, την ίδια στιγµή που το πολιτικό µας σύστηµα παρουσιάζει
αυξανόµενη φθορά και έχει σοβαρά προβλήµατα αντιπροσώπευ-
σης. 

Είναι προφανές, λοιπόν, ότι το εγχείρηµα που έχουµε µπροστά
µας δεν είναι απλά πολιτικό και κοµµατικό, αλλά εθνικό και κοι-
νωνικό. Πρέπει, λοιπόν, να χαράξουµε έναν οδικό χάρτη που να
έχει ειλικρίνεια, αποφασιστικότητα, τολµηρές αλλαγές και απο-
φάσεις οι οποίες θα παίρνονται χωρίς να λαµβάνουµε υπ’ όψιν
µας το πολιτικό κόστος. 

Το πρώτο µνηµόνιο δεν είναι η βασική αιτία των δεινών µας,
αλλά το δραµατικό αποτέλεσµα των λαθών κυρίως της προηγού-
µενης κυβέρνησης. Δυστυχώς, δεν µπορέσαµε να το υπερβούµε,
γιατί χάθηκαν στόχοι, δεν αντιµετωπίστηκε η φοροδιαφυγή, δεν

έγιναν έγκαιρα οι αναγκαίες κυβερνητικές διορθώσεις, δεν κα-
ταφέραµε να πείσουµε τους πολίτες ότι το κυβερνητικό µας πρό-
γραµµα είναι ευρύτερο του µνηµονίου. 

Τώρα κινούµεθα προς ένα νέο µνηµόνιο. Είναι λογικό που η
κοινωνία ζητά διορθώσεις και καλύτερα µέτρα. Οι διορθώσεις
σχετίζονται µε την προστασία των δηµοσίων αγαθών και τη στή-
ριξη των οικογενειών και των κοινωνικών οµάδων που έχουν µεί-
νει στο περιθώριο. 

Άκουσα προηγουµένως τον κ. Σαµαρά και πιστεύω ότι η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση οφείλει να επανεξετάσει τη στάση της. Η
αντιµνηµονιακή πολιτική φθοράς που επενδύει απέναντι στην Κυ-
βέρνηση χωρίς ρεαλιστική εναλλακτική λύση, στην ουσία επιτεί-
νει το πρόβληµα του πολιτικού προσανατολισµού και δεν βοηθά
στην προσπάθεια για να ανακάµψει η χώρα και να στηριχθεί στα
πόδια της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά, πιστεύω ότι η ελ-
πίδα καλλιεργείται µόνο µέσα από την αλήθεια και ότι η κοινωνία
απαιτεί τη διαρκή αποτύπωση της αλήθειας σε ό,τι αφορά στα
δηµόσια οικονοµικά της χώρας. Δεν θέλει ωραιοποίηση της
πραγµατικότητας και δεν θέλει δηµιουργία λάθρων εντυπώσεων. 

Χαίροµαι, διότι η νέα Κυβέρνηση αποφάσισε να µιλήσει µε τη
γλώσσα της αλήθειας. Πράγµατι, µπορεί να χρειαστούν και νέα
µέτρα, αλλά θα υπάρξει σταθεροποίηση που θα µας δώσει το δι-
καίωµα να περιορίσουµε το κλίµα της επιθετικής δυσπιστίας σε
βάρος της χώρας, να µορφώσουµε µε δίκαιο τρόπο το φορολο-
γικό µας σύστηµα, να αντιµετωπίσουµε τον παρασιτισµό που συ-
ναρτάται µε τη φοροδιαφυγή, να σταθµίσουµε τις αποκρα-
τικοποίησεις που πρέπει να γίνουν, ώστε την επόµενη µέρα να
διαθέτει η χώρα επαρκή δηµόσιο πλούτο προς περαιτέρω αξιο-
ποίηση. 

Πραγµατικά πιστεύω ότι η χώρα µας περνά µια κρίση δηµο-
σίου χρέους και στόχος είναι η χρονιά εκείνη που το δηµόσιο
χρέος της χώρας µας θα είναι περίπου στο 80% του Ακαθαρί-
στου Εγχωρίου Προϊόντος. Αυτό δεν θα γίνει πριν από µια δε-
καετία από σήµερα και αυτήν την ελπίδα και αυτήν την αλήθεια
πρέπει να την πούµε στους πολίτες, πάντα µε την προϋπόθεση
ότι θα δηµιουργήσουµε πρωτογενή πλεονάσµατα, αλλά και ότι
στην πορεία θα οργανώσουµε µια πολιτική διευθέτηση του χρέ-
ους, προφανώς, µε ελεγχόµενο τρόπο. Τότε και µόνο τότε η
χώρα θα έχει τις βάσεις εκείνες που θα της επιτρέψουν να σταθεί
ανταγωνιστικά στο διεθνές περιβάλλον, να αντιµετωπίσει επαρ-
κώς τους οικονοµικούς κινδύνους και να είναι λιγότερο ευάλωτοι
σε διεθνείς αναταράξεις. 

Ξέρω ότι σε µια δεκαετία από σήµερα, δηλαδή το 2021, το
2022, το 2025 ακούγεται µακριά και ότι πολλοί πολίτες θα σκέ-
φτονται πώς θα αντέξουν µέχρι τότε. Στόχος, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι κάθε χρονιά να είναι καλύτερη από την προ-
ηγούµενη.  Το 2021 είναι προφανές ότι θα γιορτάσουµε τα δια-
κόσια χρόνια της εθνικής µας ανεξαρτησίας. Σηµασία έχει να
ταυτίσουµε µε αυτόν τον εορτασµό µε την ανάκτηση µέρους της
δηµοσιονοµικής  µας κυριαρχίας  και µαζί µέρους της εθνικής
µας κυριαρχίας. 

Έχουµε δέκα χρόνια µπροστά µας να εργαστούµε, για να στη-
ρίξουµε το κοινωνικό κράτος, να πείσουµε ότι το πολιτικό µας
πρόγραµµα είναι ευρύτερο του µνηµονίου στη διοίκηση, στη δι-
καιοσύνη, στην περιφερειακή ανάπτυξη, στην αγροτική παρα-
γωγή, στη νησιώτικη πολιτική, να δώσουµε χώρο στην ανάπτυξη
και να στηρίξουµε την υγιή επιχειρηµατικότητα, να µην επιτρέ-
ψουµε ξανά τοµεακά προγράµµατα του ΕΣΠΑ να έχουν απορρό-
φηση σήµερα που µιλάµε 2%, 3% ή 5%, όπως το πρόγραµµα της
έρευνας που οδηγεί στην επιστηµονική µετανάστευση δύο, τρεις
ή τέσσερις χιλιάδες νέους Έλληνες στο εξωτερικό, να πείσουµε
τους πολίτες ότι υπάρχει ισονοµία, να διασφαλίσουµε τη συνεν-
νόηση µεταξύ των πολιτικών κοµµάτων και, προφανώς, να αλλά-
ξουµε το πολιτικό µας σύστηµα. 

Η λύση, προφανώς, δεν είναι ένας νέος εκλογικός νόµος, που
ουσιαστικά θα δηµιουργήσει τους διοριστέους του εκάστοτε Αρ-
χηγού. Το ζήτηµα είναι να βελτιώσουµε τη λειτουργία των κοµµά-
των, ώστε, επιτέλους, να αποκτήσουµε εσωκοµµατική δηµο-
κρατία, γιατί ο αρµός, ο συνεκτικός ιστός όλων των αλλαγών που
θέλει το πολιτικό σύστηµα είναι η δηµοκρατική λειτουργία των
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κοµµάτων. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-

ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Έχει δίκιο ο Υπουργός Οικονοµικών. Χρειαζόµαστε ένα κοινό

µέτωπο ευθύνης, το οποίο να ξεπερνά τις λογικές του παρελθόν-
τος και τις µικροκοµµατικές αντιλήψεις. 

Ξέρω ότι πολλοί Έλληνες που µας ακούνε σήµερα νιώθουν ότι
χάνουν τη γη κάτω από τα πόδια  τους. Επίσης, ξέρω και ξέρουν
ότι τους αδικούµε, ζητώντας νέες θυσίες. Ξέρουµε και ξέρουν
ότι πολλοί δεν ανταποκρίθηκαν στις προσδοκίες τους. Ξέρω,
όµως, ότι αν η χώρα πτωχεύσει, δεν θα θιγούν αυτοί που έχουν
βγάλει τα χρήµατά τους στο εξωτερικό και αυτοί που έχουν
υψηλά εισοδήµατα, αυτοί δηλαδή που επί χρόνια ζούσαν παρα-
σιτικά σε βάρος όλων αυτών που δούλευαν. 

Αν καταψηφίσουµε το µεσοπρόθεσµο, είναι σαν να κάνουµε
ένεση ευθανασίας στην ελληνική οικονοµία και στην ελληνική κοι-
νωνία. Αν το ψηφίσουµε, δίνουµε παράταση στην εντατική, όπου
βρίσκεται η ελληνική οικονοµία σήµερα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, πριν παραδώσω το Προεδρείο στον, επίσης, Αντιπρό-
εδρο κ. Αργύρη, θα  ήθελα, επειδή έγινε το επεισόδιο εν
συνεδριάσει, να εκφράσω τη λύπη µου για όσα έγιναν µε τον κ.
Ζώη και να του ζητήσω συγγνώµη. 

Πράγµατι ήταν άκοµψος ο τρόπος µε τον οποίο τον διέκοψα.
Του ζητάω, λοιπόν, συγγνώµη, γιατί είµαστε επί είκοσι και πλέον
χρόνια σε αυτήν την Αίθουσα και δεν θέλω να µένει καµµία αί-
σθηση διακριτικής µεταχειρίσεως. Κάποια στιγµή, βέβαια, πρέπει
να βρούµε τον τρόπο, χωρίς να σηκώνουµε τους τόνους, να βοη-
θάµε το Προεδρείο τηρώντας του χρόνους. Δεν το καταφέρ-
νουµε πάντα και αυτό είναι εις βάρος των συναδέλφων. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Το λόγο τώρα έχει ο κ. Γρηγόρης Ψαριανός. 
(Στο σηµείο αυτό την προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν από τριάντα, τριάντα δύο χρόνια σε αυτήν εδώ την Αί-

θουσα ο αείµνηστος τότε Πρωθυπουργός Γεώργιος Ράλλης είχε
θυµηθεί τους Κηλαηδόνηδες, που έβγαζαν στο δρόµο σε µεγάλα
τριήµερα πάρτι τη νεολαία και τους πιτσιρικάδες της χώρας.
Τώρα έχετε βγάλει, το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία, σε ένα συ-
νεχές, σε ένα διαρκές πάρτι σε όλες τις πλατείες και τους δρό-
µους όλης της Ελλάδας ένα ετερόκλητο πλήθος από
αγανακτισµένους πολίτες, από αγανακτισµένους δικούς σας πε-
λάτες, από αγανακτισµένους ακροδεξιούς, ακροαριστερούς,
ακροανένταχτους, ακροαπολίτικους, από ανθρώπους που αισθά-
νονται να παραβιάζεται συνεχώς ο ζωτικός τους χώρος και το
κοινό περί δικαίου αίσθηµα.

Πριν από µερικές µέρες άρχισε να ξετυλίγεται το κουβάρι των
στηµένων αγώνων στο σάπιο και βρώµικο ελληνικό ποδόσφαιρο.
Ελπίζω να τελειώσει εδώ και το στηµένο παιχνίδι, που έχετε στή-
σει από τη Μεταπολίτευση µέχρι σήµερα τα δύο κόµµατα που
κυβέρνησαν τη χώρα, το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία, ένα βρώ-
µικο στηµένο παιχνίδι. Πρέπει να λήξει τώρα, πριν ο Ευρωπαίος
διαιτητής σφυρίξει τη λήξη του αγώνα. Πρέπει να σταµατήσει
εδώ αυτό το στηµένο παιχνίδι των τριάντα επτά χρόνων αδιάκο-
πης λιτότητας: Σφίξτε το ζωνάρι, συµµαζευτείτε, µαζευτείτε. Εί-
µαστε δύσκολα. Θα περάσουµε µία δύσκολη διετία, µία δύσκολη
τετραετία, µία δύσκολη δεκαετία. Έχουµε περάσει τριάντα επτά
δύσκολα χρόνια από τη Μεταπολίτευση µέχρι σήµερα και τώρα
είµαστε στο χείλος του γκρεµού, αν δεν έχει αρχίσει ήδη να
ακούγεται ο ήχος και το ουρλιαχτό της πτώσης.

Μας ζητάτε τώρα συναίνεση, να ψηφίσουµε το µεσοπρόθεσµο.
Είναι ένα µέσο-άκρο-εκπρόθεσµο. Και η αίτησή σας και η έκ-
κλησή σας για συναίνεση είναι άκαιρη και είναι πάρα πολύ εκτός
χρόνου. Πρέπει να συναινέσετε µόνο µεταξύ σας. Πρέπει να προ-
χωρήσετε –το λέω και µπορεί να στεναχωρηθούν διάφοροι φίλοι
µου από πολλούς πολιτικούς χώρους και από την Αριστερά
ιδίως- από τη συγκυβέρνηση Παπανδρέου-Βενιζέλου στην επό-

µενη συγκυβέρνηση ΠΑΣΟΚ-Νέας Δηµοκρατίας και να λύσετε
εσείς το κουβάρι αυτό που εσείς δηµιουργήσατε. Να πείτε ότι τα
κάναµε σκατά τριάντα επτά χρόνια, θα καθαρίσουµε τώρα το
βόθρο, τον υπόνοµο. Θα προσπαθήσουµε να το κάνουµε. Θα
προσπαθήσουµε να θέσουµε το θεσµικό πλαίσιο και τους όρους
του παιχνιδιού. Ένα δίκαιο εκλογικό σύστηµα. Να προχωρή-
σουµε σε κυβερνήσεις συνεργασίας, µετά απ’ αυτήν τη φάση. 

Αυτήν την κάθαρση και την εκκαθάριση πρέπει να την κάνετε
εσείς τώρα. Δεν υπάρχει άλλος χρόνος. Πρέπει να σταµατήσετε
αυτήν την έκκληση και την επίκληση στον πατριωτισµό όλων των
πτερύγων, για να αναλάβουµε από κοινού, όλοι µαζί, τις ευθύνες
που εσείς δηµιουργήσατε κυβερνώντας αυτήν τη χώρα. Δεν τη
δηµιουργήσαµε εµείς ή όποιοι της Αριστεράς ή άλλων χώρων
εντός και εκτός Βουλής, που δεν κυβέρνησαν ποτέ, που δεν ψή-
φισαν τερατουργήµατα, που δεν ψήφισαν τερατώδεις νόµους,
που δεν οργάνωσαν αυτό το αναποτελεσµατικό και τεράστιο
κράτος, που δεν λειτουργεί κιόλας, που δεν φόρτωσαν χρέη, που
δεν επένδυσαν τα ευρωπαϊκά κεφάλαια και τα δάνεια σε παρα-
γωγικές δραστηριότητες, αλλά όλα αυτά τα χρήµατα χάθηκαν
σε µαύρες τρύπες και σε τρύπιες τσέπες.

Σε µία από τις παρθενικές οµιλίες εδώ πριν από τέσσερα χρό-
νια, είχα πει ότι προχωράτε µε αυτές τις λογικές, παίζοντας την
τσιγκολελέτα ή τις κουµπάρες το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία,
στην καταστροφή της χώρας. Το είχα πει πριν από τέσσερα χρό-
νια. Ήρθε η καταστροφή της χώρας. Την έχετε πετύχει. Και ο κό-
σµος είναι ανάστατος στους δρόµους. Έχετε µόνο ένα δρόµο:
Να εκτονώσετε αυτήν την οργή του κόσµου και να αποκαταστή-
σετε, αν υπήρχε ποτέ, το κοινό περί δικαίου αίσθηµα.

Το κοινό περί δικαίου αίσθηµα, κύριε Αντιπρόεδρε της Κυβέρ-
νησης και κύριε Υπουργέ, δεν πρόκειται να αποκατασταθεί λέ-
γοντας ότι ήρθαµε σε συµφωνία µε την οµόλογό µου της
Ελβετίας. Θα αποκατασταθεί όταν δώσετε ονόµατα και διευθύν-
σεις και όταν ανοίξουν οι λογαριασµοί. Όπως ανοίγουν οι λογα-
ριασµοί του βρώµικου στηµένου παιχνιδιού στο ποδόσφαιρο, να
ανοίξετε τους λογαριασµούς στο βρώµικο στηµένο πολιτικό παι-
χνίδι µε το µαύρο χρήµα, µε την παραοικονοµία, µε τις εφορίες,
µε τις πολεοδοµίες, µε τη δικαιοσύνη, µε αυτές τις µονάδες κα-
ταστολής, µε αυτά τα εργαλεία, που εσείς έχετε εκτροχιάσει να
λειτουργούν εξωθεσµικά και εξωδηµοκρατικά.

Πρέπει να αποκατασταθεί η εµπιστοσύνη του κόσµου και δεν
έχετε πολλούς δρόµους. Έχετε ένα µικρό µονοπάτι και ίσως να
καταφέρετε να το πετύχετε. Δεν είµαι καθόλου βέβαιος.

Επειδή πολύς θόρυβος γίνεται τελευταία και µε τον άλλο Αν-
τιπρόεδρο τον κ. Πάγκαλο για όσα κατά καιρούς έχει πει, εγώ θα
θυµηθώ να πω αυτό που είπε «µαζί τα φάγαµε». Είχε δίκιο ο κ.
Πάγκαλος, πράγµατι µαζί τα φάγαµε. Απλώς, δεν είπε όλη την
αλήθεια. Δεν είπε ότι εκατό οικογένειες φάγαµε 100 δισεκατοµ-
µύρια και άλλα 100 δισεκατοµµύρια σκορπίστηκαν στον υπό-
λοιπο κόσµο και όχι σε όλον. Δεν είπε ο κ. Πάγκαλος και κανείς
από σας, ποιοι έφαγαν πόσα, πού έχουν πάει τα οκτακόσια δισε-
κατοµµύρια –επτακόσια, εξακόσια δισεκατοµµύρια- που έχουν
φύγει από τη χώρα τον τελευταίο χρόνο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Σε καµµία παραγωγική δραστηριότητα δεν επενδύσατε τα δά-

νεια, τα συνεχή, επαχθή και δυσβάσταχτα δάνεια, µε τοκογλυ-
φικά επιτόκια, µε όρους δυσβάσταχτους και για τις κυβερνήσεις
σας και για το λαό πρωτίστως, γιατί αυτός τα πληρώνει. Δεν
επενδύθηκαν χρήµατα σε παραγωγικές δραστηριότητες. Η Ελ-
λάδα δεν παράγει τίποτα. Πουθενά στην Ευρώπη δεν πωλούνται
ελληνικά προϊόντα. Η Ελλάδα δεν παράγει τίποτα και καταναλώ-
νει εισαγόµενα. Έχει ένα ισοζύγιο πληρωµών τραγικό. 

Ενώ απορροφήσατε όσα απορροφήσατε σε µαύρες τρύπες
και τρύπιες τσέπες, ακόµη υπήρχαν τεράστια ποσά που δεν
απορροφήθηκαν σε παραγωγικές δραστηριότητες και σε έργα
υποδοµής. 

Μας λέτε τώρα να ψηφίσουµε ένα άλλο τερατούργηµα, το
οποίο όπως είπε και η κ. Θεοχάρη, η συνάδελφος από την Καρ-
δίτσα, πραγµατικά είναι η πέτρα του Σίσυφου. Lapsus linguae,
είπε τη γλώσσα της αλήθεια κατά λάθος. Πράγµατι, έχει δίκιο η
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κ. Θεοχάρη. Είναι ο βράχος του Σίσυφου. Θα τον ανεβάσουµε
µέχρι τις παρυφές της κορυφής και θα ξανά κατρακυλήσει πα-
ρασύροντας και εµάς µαζί. Και άντε πάλι ξανά! Θα το υποστούµε
πολλές φορές αυτό το δυσβάσταχτο βάρος να ανεβάσουµε το
βράχο του Σίσυφου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και επειδή πολλοί φίλοι µου Αριστεροί και πολλοί άνθρωποι
δυσαρεστούνται και πιστεύουν ότι οι τριακόσιοι είναι όλοι ίδιοι,
πρέπει να µουντζώνουµε αυτούς που κυβέρνησαν τη χώρα ή
τους καθρέπτες µας, διότι εµείς τους ψηφίσαµε αυτούς, που κυ-
βέρνησαν τη χώρα. Δεν µπορούµε να µουντζώνουµε το Κοινο-
βούλιο ούτε µπορούµε να εκτονώνουµε την οργή του κόσµου. Κι
αυτό επίσης, εσείς το καθοδηγείτε, το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµο-
κρατία και µε κανάλια και µε δηµοσιογράφους σας. Και επειδή
και οι πελάτες σας έχουν τύψεις για τις επιλογές τους και εσείς
γι’ αυτά που κάνατε, θέλετε να µας πείτε ότι είναι όλοι ίδιοι. Θέ-
λετε να διαχέονται οι δικές σας ευθύνες σε όλους τους Βουλευ-
τές και στο πολιτικό και κοινοβουλευτικό µας σύστηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ένα τελευταίο. Νόµος είναι το δί-
καιο του εργάτη, όπως λένε κάποιοι. Άλλοι λένε του εφοπλιστή,
άλλοι λένε του κτηµατοµεσίτη, άλλοι λένε του δανειστή, άλλοι
λένε του τοκογλύφου.

Αγαπητοί φίλοι, νόµος είναι το δίκαιο. Δεν είναι το δίκαιο κα-
νενός. Είναι το δίκαιο. Και δίκαιο είναι το δηµόσιο συµφέρον. Και
εσείς δεν έχετε καταλάβει τίποτα, ούτε ο ένας τον άλλο, ή κάνετε
ότι δεν καταλαβαίνετε ο ένας τον άλλο και ούτε τον κόσµο που
έχει βγει στους δρόµους. Αλλού βαρούν τα κρούταλα και αλλού
χορεύει η αρκούδα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Αγαπητοί συνάδελφοι,
είναι πολύ άσχηµο κάθε φορά να κάνουµε υπενθύµιση για το
χρόνο. Είναι άχαρος ρόλος. Παρακαλώ να υπάρχει µια αυτοσυγ-
κράτηση απ’ όλους. Είναι πολλοί οι οµιλητές. Αύριο στις δύο το
µεσηµέρι θα γίνει η ψηφοφορία και γι’ αυτό πρέπει να τηρούµε
το χρόνο.

Το λόγο έχει ο κ. Παντελής Ασπραδάκης, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ από την Περιφέρεια Αττικής.

ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΑΣΠΡΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τους τελευταίους µήνες προ-

βληµατίζοµαι για το ποιος είναι, τελικά, ο ρόλος του Βουλευτή
και ποια είναι η στάση που πρέπει να κρατήσει σ’ αυτήν την κρί-
σιµη περίοδο. Ο κόσµος µας αντιµετωπίζει παράξενα, µας στέλ-
νει ποικίλα µηνύµατα και τελικά αναρωτιέµαι αν όντως παίρνουµε
τις σωστές αποφάσεις. Αυτήν την περίοδο η απογοήτευση του
κόσµου έχει φτάσει στο ζενίθ, ενώ η εµπιστοσύνη του για το πο-
λιτικό σύστηµα κλονίζεται καθηµερινά.

Βρισκόµαστε, λοιπόν, και σήµερα στη δυσάρεστη θέση να
αποφασίσουµε την επιβολή νέων σκληρών και επώδυνων µέτρων
για την ελληνική κοινωνία, µέτρα που πλήττουν τα µικρά αλλά και
τα µεσαία εισοδήµατα, µέτρα που αφορούν το µεγαλύτερο
µέρος του ελληνικού λαού, ο οποίος καλείται και πάλι να πληρώ-
σει «τα σπασµένα». Βέβαια επιβλήθηκε δικαίως έκτακτη εισφορά
5% για το πολιτικό προσωπικό της χώρας, δίνοντας στον πολίτη
το µήνυµα ότι όλοι πλέον πρέπει να συνεισφέρουν.

Πριν από λίγες µέρες πάλι απ’ αυτό το Βήµα είχα προτείνει να
επιβληθεί έκτακτη εισφορά αναδροµικά σ’ όσους άσκησαν εξου-
σία από το 1974 και µετά. Με ευχαρίστηση ακούω ότι η πρόταση
τυγχάνει ευρύτερης αποδοχής. 

Κάποιοι άλλοι, βέβαια, υποστηρίζουν ότι υπάρχουν κι άλλες
λύσεις οι οποίες δεν µπορούν να εφαρµοστούν άµεσα τη στιγµή
που τα ταµεία του κράτους είναι άδεια και δίνεται αγώνας να µη
χρεοκοπήσει η χώρα, µια χρεοκοπία που πρέπει να εξηγήσουµε
αναλυτικά στον ελληνικό λαό τι σηµαίνει και ποιες είναι οι ανυ-
πολόγιστες συνέπειες, γιατί ακούγονται φωνές που παρουσιά-
ζουν τη χρεοκοπία ως λύση. Πρέπει όµως, να αναλογιστούµε
ποια συµφέροντα εξυπηρετούν σ’ όσους έχουν ιδιοτελείς σκο-
πούς ή σ’ όσους έχουν επενδύσει στη δική µας χρεοκοπία. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτήν τη στιγµή δεν µπορούµε να κά-
νουµε πίσω, γιατί αν κάνουµε τώρα πίσω, θα πάνε χαµένες οι

προσπάθειες του ελληνικού λαού όλο το προηγούµενο διάστηµα.
Θα ήθελα να αναφέρω ένα χαρακτηριστικό άρθρο που φιλο-

ξένησε η βρετανική εφηµερίδα «GUARDIAN» στο οποίο αναφέ-
ρεται ότι οι Έλληνες ήταν εκείνοι οι οποίοι στο δεύτερο
παγκόσµιο πόλεµο σταµάτησαν τους Γερµανούς, έκαναν πραγ-
µατική αντίσταση κατά τη διάρκεια της κατοχής µε ανυπολόγιστο
αριθµό θυµάτων, έζησαν το δραµατικό εµφύλιο και τη «µαύρη»
περίοδο της χούντας, κάτι που επηρέασε δυσµενώς το κράτος
και την πορεία του σε πολιτικό, κοινωνικό και οικονοµικό επίπεδο
τα επόµενα χρόνια και καταλήγει: «Θα πρέπει η Ευρώπη να ευ-
χαριστεί την Ελλάδα για την αντίσταση απέναντι στη γερµανική
πολεµική µηχανή γιατί χάρη στους Έλληνες δεν µιλάµε σήµερα
γερµανικά. Τους χρωστάµε περισσότερα απ’ ό,τι αυτοί σε µας»,
τελειώνει το δηµοσίευµα.

Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, στη Ευρώπη αλλά και διεθνώς ανα-
γνωρίζεται ότι η Ελλάδα έχει κάνει βήµατα προς τη σωστή κα-
τεύθυνση και ότι, εν πάση περιπτώσει, πρέπει να υποστηριχθεί
το αν θέλουµε να έχουµε µία Ευρωπαϊκή Ένωση µε κοινό µέλλον
και µε οικονοµική ανάπτυξη.

Αναµφισβήτητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µεσοπρόθε-
σµο δεν λύνει το πρόβληµα της χώρας µας, όµως µας δίνει πί-
στωση χρόνου, για να οργανώσουµε και να συνεχίσουµε τις
προσπάθειες για ένα βιώσιµο κράτος. Άµεσα, λοιπόν, επαναξιο-
λόγηση των «παγωµένων» επενδύσεων σε όλους τους κλάδους,
στον τουρισµό, στην ενέργεια, στις κατασκευές, στα δηµόσια
έργα, στη γεωργία και στην κτηνοτροφία. 

Σηµαντικό, επίσης, είναι οι προβλεπόµενες αποκρατικοποι-
ήσεις να εξεταστούν διεξοδικά κατά περίπτωση, µε γνώµονα το
συµφέρον της χώρας και να συνοδευτούν από συγκεκριµένα
έργα ανάπτυξης, έτσι ώστε να εξασφαλιστούν νέες θέσεις εργα-
σίας, ιδιαίτερα για τους νέους µας, αλλά και µε µέριµνα για τους
ήδη υπηρετούντες.

Σ’ αυτό το σηµείο θα ήθελα να κάνω κάποιες συγκεκριµένες
προτάσεις. Πρώτον, να ψηφιστεί ένας νόµος έκτακτης κατάστα-
σης για οικονοµικά αδικήµατα, ώστε να έχουµε κάθαρση παντού
µε συνοπτικές διαδικασίες, να υπάρχει αυστηρός έλεγχος,
άνοιγµα λογαριασµών, δέσµευση και δήµευση περιουσίας και
κοινοποίηση ονοµάτων σε στενά χρονικά όρια, αλλά και ενηµέ-
ρωση των πολιτών για τα αποτελέσµατα της όλης διαδικασίας,
γιατί ο κόσµος µάς ρωτάει: «Τι έγιναν τελικά οι γιατροί, οι εφο-
ριακοί και όλοι όσοι πιάστηκαν να φοροδιαφεύγουν; Τι θα γίνει
τελικά µε όσους µπλέκονται σε στηµένα παιχνίδια; Θα δοθούν
πίσω τα κλεµµένα;».

Δεύτερον, να εξεταστεί η µείωση του ΦΠΑ σε επιχειρήσεις
εστίασης κι όχι µόνο, αλλά και η επιβολή ενός ενιαίου µικρότερου
συντελεστή ΦΠΑ, καθώς το 23% είναι ένα κίνητρο για να µην
αποδίδεται, ενώ να επιβληθούν αυστηρές κυρώσεις για όσους
επαγγελµατίες δεν κόβουν αποδείξεις και φοροδιαφεύγουν.

Ενδεχοµένως θα έπρεπε, κύριε Υπουργέ, να δηµιουργηθεί ο
«ΔΙΑΣ» του ΣΔΟΕ για άµεση επέµβαση από υγιείς ελεγκτικούς
µηχανισµούς.

Υπενθυµίζω και µια παλαιότερή µου πρόταση για άµεση από-
δοση του ΦΠΑ στο κράτος για όσες συναλλαγές γίνονται µέσω
πιστωτικών καρτών. 

Τρίτον, σε σχέση µε τα χρήµατα που έχουν διαφύγει στο εξω-
τερικό, να δοθούν κίνητρα σ’ αυτούς που θα τα φέρουν πίσω.
Ταυτόχρονα, να µην φεύγει ούτε ένα ευρώ χωρίς φορολογική και
ασφαλιστική ενηµέρωση και κυρίως να υπάρχει πληροφόρηση
στους µικροκαταθέτες, ώστε να µην γίνονται πιόνια στη σκακιέρα
των µεγαλοεπενδυτών. 

Τέταρτον, αναφορικά µε την αυθαίρετη δόµηση, που αφορά
ιδιαίτερα την περιφέρεια Αττικής όπου εκλέγοµαι, να ολοκληρω-
θεί η διαδικασία τακτοποίηση αυθαιρέτων και παράλληλα προ-
τείνω να τακτοποιηθούν και οικισµοί που πληρούν τις
προϋποθέσεις. Είναι µια εκκρεµότητα πολλών ετών. Και βεβαίως,
να µπει ένα οριστικό τέλος στην αυθαίρετη δόµηση σε όλη τη
χώρα. 

Τέλος, χρειαζόµαστε µια πολιτική ένα εθνικό σχέδιο για αγρο-
τική ανάπτυξη και παραγωγικότητα. Δεν γίνεται στην Κρήτη να
αγοράζουν ντοµάτες Βελγίου, στη Θεσσαλία κρέας Γαλλίας,
στην Ήπειρο, που έχει τόσα τυριά, να υπάρχουν τυριά από την
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Ολλανδία. Και πολλά άλλα παραδείγµατα µπορώ να πω. Γενικά,
δεν µπορούµε στην Ελλάδα να εισάγουµε κάθε είδους κατανα-
λωτικά προϊόντα από κάθε γωνιά της γης, όταν έχουµε τις ευνοϊ-
κές συνθήκες για να παράγουµε και να εξάγουµε ποιοτικά
προϊόντα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτή τη χρονική στιγµή, ψηφίζοντας το
µεσοπρόθεσµο, αγοράζουµε στην ουσία χρόνο για να συνεχί-
σουµε να εφαρµόζουµε διαρθρωτικά µέτρα πολιτικές εξυγίαν-
σης, αλλά κυρίως µέτρα καταπολέµησης της διαφθοράς και της
φοροδιαφυγής. 

Με την ελπίδα µιας Ελλάδας που στο µέλλον θα στηρίζεται
στα πόδια της, µε αυτή την ελπίδα και την προσδοκία, στηρίζω
σήµερα την Κυβέρνηση και ψηφίζω το µεσοπρόθεσµο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Ασπραδάκη και για την τήρηση του χρόνου. Είναι
γεγονός, όταν τηρείται ο χρόνος. Θα το κάνει τώρα και ο Άδωνις
Γεωργιάδης του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού.

Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη, έχετε το λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα µιλήσω από το

έδρανο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα έχετε µισό λεπτό

επιπλέον γιατί δεν ανεβήκατε στο Βήµα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, εγώ είµαι από αυτούς που ψήφισαν πέρυσι το

µνηµόνιο. Άρα, βάσει των όσων είπατε –που το αποδέχοµαι- έχω
επωµιστεί προσωπικό πολιτικό κόστος, για να µπορώ να σας
ασκήσω τώρα κριτική και µε αυτό το δικαίωµα θα σας πω αυτά
που θα ακούσετε ευθύς αµέσως. 

Άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή τον συνάδελφό σας, τον
Υπουργό Υγείας κ. Λοβέρδο, του οποίου τον πολιτικό λόγο ιδιαι-
τέρως εκτιµώ και τιµώ, να αναφέρεται σε πραγµατικά περιστα-
τικά συναδέλφων της αντιπολιτεύσεως που λένε µε αγωνία αν θα
περάσει ή όχι το Μεσοπρόθεσµο και να αναφέρεται στην ανάγκη
να περάσουµε τον κακοτράχαλο δρόµο εφαρµογής αυτών που
ψηφίζουµε εδώ. Αν κατάλαβα καλά αυτά είπατε ...

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Απολύτως.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πολύ ωραία. 
Θα σας πω, λοιπόν, και εγώ ορισµένα πραγµατικά περιστατικά.

Πολλοί είναι οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ που µας πιάνουν έξω και
µας λένε «µας είπε ο Υπουργός» –ο κ. Βενιζέλος- «ψηφίστε το
τώρα αυτό, δεν θα ισχύσει. Από αύριο θα το αλλάξουµε. Πάµε
σε επαναδιαπραγµάτευση». 

Πρέπει δε να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι σας άκουσα και εγώ
µε τα αυτιά µου στον κ. Χατζηνικολάου στο «ALTER» προχθές να
το λέτε. Είπατε επί λέξει: «Εγώ είµαι πέντε µέρες Υπουργός. Δεν
µπορείτε να µε κρίνετε γι’ αυτό. Άλλωστε» –είπατε στον κ. Χα-
τζηνικολάου- «από την εποµένη της υπερψηφίσεώς του ξεκινάει
η επαναδιαπραγµάτευση για να το αλλάξουµε». 

Άρα, δικαιούµαι να ρωτήσω το Σώµα. Αυτό που ψηφίζουµε
είναι οριστικό και είναι ο κακοτράχαλος δρόµος που θα ακολου-
θήσουµε, όπως είπε ο κ. Λοβέρδος, ή είναι αυτό που θα το αλ-
λάξουµε από αύριο και ας το ψηφίσουν οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ
για να πάρουµε τη δόση και βλέπουµε; 

Με συγχωρείτε, αλλά αυτό είναι µείζον θέµα. Και σας διαβε-
βαιώ, κύριε Υπουργέ Υγείας, ότι αυτό που σας µεταφέρω είναι
απολύτως αληθές, όπως είναι και οι δικές σας πληροφορίες για
τους συναδέλφους από την Αντιπολίτευση αληθείς. Είναι και τα
δυο ακριβέστατα, αληθή. 

Κι έρχοµαι στην ουσία, κύριε Υπουργέ, να σας πω γιατί εµείς
το καταψηφίζουµε. Γιατί πρέπει να εξηγήσουµε στο Εκλογικό
Σώµα για ποιο λόγο ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός δεν ακο-
λουθεί τη περσινή στάση του. Και η περσινή του στάση ήταν
στάση ευθύνης και η φετινή του στάση της καταψηφίσεως είναι
στάση ευθύνης. Γιατί; 

Εγώ αποδέχοµαι ότι είστε πέντε µέρες Υπουργός. Δεκτό. Εδώ
όµως, έχουµε την Κυβέρνηση, δεν έχουµε τον Βενιζέλο. 

Κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνησή σας µας κάλεσε στις 2 Μαρτίου.
Εµείς ήµασταν από τα κόµµατα που προσήλθαµε µαζί µε τη Δη-

µοκρατική Συµµαχία και τη Δηµοκρατική Αριστερά. Η Νέα Δηµο-
κρατία, αν θυµάµαι καλά, δεν είχε έρθει. Μας ζήτησε προτάσεις.
Είναι ευχής έργο που είναι εδώ ο κ. Σαχινίδης, ο υπερυφυπουρ-
γός και άρα, είµαι βέβαιος ότι τα γνωρίζει αυτά που λέω ... 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Τώρα έγινε υπεραναπληρωτής
«υπερυφυπουργός». 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πολύ ωραία. Υπερανα-
πληρωτής. 

Μας παρουσίασε, λοιπόν, ο κ. Παπακωνσταντίνου το πρώτο
σχέδιο του µεσοπροθέσµου, το οποίο εκινείτο ακριβώς σε αυτή
τη λογική που γράφει ο κ. Προβόπουλος –θα το καταθέσω για
τα Πρακτικά- στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» της Κυριακής προχθές. 

Στην ερώτηση για το µεσοπρόθεσµο λέει ο κ. Προβόπουλος:
«Ήδη από το 2008 η Τράπεζα της Ελλάδος είχε τονίσει ότι η µεί-
ωση του ελλείµµατος πρέπει να στηρίζεται κατά τα 2/3 στην πε-
ρικοπή των δαπανών και κατά το 1/3 στην αύξηση των εσόδων
µε τη διεύρυνση της φορολογικής βάσης». 

Αυτό που είπε ο κ. Προβόπουλος στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» της
Κυριακής, αυτό µας είχε παρουσιάσει ο κ. Παπακωνσταντίνου
στις 2 Μαρτίου ως το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα που επρόκειτο
να φέρει η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.

Εδώ, όµως, στο µεσοπρόθεσµο το οποίο µας φέρατε, κύριε
Υπουργέ, στη σελίδα σαράντα εννέα συµβαίνει το ακριβώς αντί-
θετο. Επαίρεστε -και µάλιστα µε µαύρα γράµµατα- και µε τίτλο
και λέτε: «Η δηµοσιονοµική προσπάθεια 2011 – 2015 προέρχεται
περίπου ισόποσα από τις δαπάνες και τα έσοδα» Συγκεκριµένα:
13,4 από προσπάθεια από την πλευρά των εσόδων και 14,8 από
τη µείωση των δαπανών.

Άρα, λοιπόν, για να συνεννοούµαστε:  Ο κ. Παπακωνσταντίνου
στις 2 Μαρτίου -ο κ. Προβόπουλος το αποκαλύπτει στην «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ»- µας πρότεινε ως πολιτική συµφωνία συναινέσεως: Τα
2/3 η µείωση των δαπανών και το 1/3 οι φόροι. 

Αφού -θα µου συγχωρήσετε µία αγοραία έκφραση- «µας πρή-
ξατε το συκώτι», «θα το φέρουµε 15 Απριλίου», «όχι θα το φέ-
ρουµε 30 Απριλίου», «όχι πάµε για καλό Πάσχα», «όχι πάµε 15
Μαΐου», «όχι 25 Μαΐου έχει πιο καλό καιρό», «όχι 5 Ιουνίου», «όχι
10 Ιουνίου», «όχι 15 Ιουνίου», «όχι 25 Ιουνίου», µας το φέρατε,
προσέξτε…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Της Πεντηκοστής που κατεβαίνει
το Άγιο Πνεύµα!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, είναι σο-
βαρό. Οι αγορές, η Ευρώπη, το σύµπαν περίµενε πότε ο Παπαν-
δρέου θα φέρει το µεσοπρόθεσµο. Έλεος! Ακόµη θυµάµαι την
ηµέρα εκείνη, την απευκταία, όπου –και το θυµάµαι ακόµα- το
Χρηµατιστήριο ήταν πάνω 2%, τα spreads ήταν κάτω και ξαφνικά
λέει ο Πρωθυπουργός της χώρας, κύριοι συνάδελφοι, το αµί-
µητο: «Καλό Πάσχα». Και µε το που λέει «Καλό Πάσχα», κύριοι
Υπουργοί, πηγαίνει το Χρηµατιστήριο από το συν δύο στο πλην
δύο και τα spreads από το µείον σαράντα στο συν σαράντα. Στη
Wall Street έλεγαν: «Τι θα πει Καλό Πάσχα;» 

Αφού τα κάνατε όλα αυτά -είναι σχεδόν κωµικό, έχετε δίκιο,
αλλά είναι όπως ακριβώς συνέβησαν- έρχεστε και απαιτείτε από
εµάς –προσέξτε!- πράξη ευθύνης και συναίνεσης. Δηλαδή, για
να ανακεφαλαιώσω και να κλείσω: Μας προτείνατε µία συµφω-
νία. Κάναµε κουβέντα. Προσήλθαµε στο διάλογο. Δεν τηρήσατε
τη συµφωνία. Δεν τηρήσατε τις ηµεροµηνίες. Δεν φέρατε αυτά
που είχαµε συµφωνήσει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κι έρχεστε ξαφνικά στο τέλος και µας λέτε: Τώρα, όµως,
πρέπει να ψηφίσετε, ειδάλλως η χώρα θα χρεοκοπήσει.

Και αυτό, κύριε Υπουργέ της Υγείας, λέγεται υπεύθυνη στάση
από την Κυβέρνησή σας και πατριωτική!

Κλείνω µε το εξής: Η εφηµερίδα «REAL NEWS» του κ. Νίκου
Χατζηνικολάου έκανε, νοµίζω, την αποκάλυψη των τελευταίων
ηµερών. «Δεν ήταν µονόδροµος οι φόροι. Πολιτική επιλογή της
Κυβέρνησης είναι η εισπρακτική πολιτική που ακολουθείται, λένε
στελέχη της Κοµισιόν». Και τελειώνει το άρθρο του κ. Θάνου
Αθανασίου από τις Βρυξέλλες µε την εξής δήλωση από την Κο-
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µισιόν: «Γνωρίζουµε ότι καµµία κυβέρνηση στην Ελλάδα δεν θα
θελήσει να τα βάλει µε τα συνδικάτα, όµως ο δρόµος αυτός οδη-
γεί στην καταστροφή». 

Το καταθέτω και αυτό για τα Πρακτικά της Βουλής των Ελλή-
νων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κλείστε, σας παρα-
καλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κλείνω αµέσως, κύριε
Πρόεδρε. 

Άρα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ούτε πράξη πατριωτισµού είναι
ούτε πράξη ευθύνης. «Τα κάνατε θάλασσα» ως συνήθως και ζη-
τάτε και άλλους να σας βοηθήσουν στο ναυάγιο. Όχι, αυτή τη
φορά να ναυαγήσετε µόνοι σας!

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων – Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Ανεξάρτητος Βου-
λευτής κ. Ιωάννης Δηµαράς έχει το λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας εύχοµαι

καληµέρα. Μη γελάτε…
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Τι µας εύχεστε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Παρακαλώ, µη γελάτε. Σας εύχοµαι κα-

ληµέρα. 
Μη χλευάζετε. Μην οικτίρετε τον χαιρετισµό. Εν γνώσει των

συνεπειών περί παραβάσεως των κοινωνικών κανόνων, νύχτα
είναι και η νύχτα φλέγεται, αλλά και των πολιτικών εν γένει κανό-
νων εν Βουλή θα επιµείνω. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, «Καλή σας µέρα»! Πώς λέγαµε
«Καληµέρα, ήλιε, καληµέρα»; Ακριβώς αυτό. Πώς η Μυρσίνη η
κόρη του αδελφού µας Μάνου Λοΐζου απαγορεύει να ακούγεται
το τραγούδι του πατέρα της στις συνάξεις του ΠΑΣΟΚ; Ακριβώς
γι’ αυτό, εν Κοινοβουλίω αναφωνώ: «Καληµέρα, ήλιε, καληµέρα».
Για να τιµήσουµε κορυφαίες στιγµές της νεοελληνικής ιστορίας. 

Και αναρωτιόµαστε, αναρωτιέµαι: Πώς ένας ύµνος ζωής, δη-
µιουργίας, ελπίδας, έµπνευσης, αγώνων µας όπλισε και διασχί-
σαµε µε το τραγούδι στη µασχάλη µας, πολύ δύσκολες
ατραπούς σε σύγχρονες πολιτικές κατακτήσεις; Ακριβώς, γι’
αυτό «Καληµέρα, ήλιε, καληµέρα». Ανεξάρτητα µε το αν η Μυρ-
σίνη µπορεί ή όχι µε τον πόνο και τις πληγές της να εξορίσει από
τις καρδιές µας το τραγούδι, εµείς όλοι θα βροντοφωνάζουµε
µέχρι να πεθάνουµε «Καληµέρα, ήλιε, καληµέρα». 

Μπορεί ο λόγος αυτός ως αντικοινοβουλευτικός ή αντισυµβα-
τικός να κριθεί. Ευτυχώς όµως, η ελευθερία του λόγου και της
έκφρασης, που διασφαλίζει σε όλους µας αυτό το ιερό Βήµα,
µου επιτρέπει να επιµείνω και να συνεχίσω. 

Ήταν πολύ δύσκολα τα χρόνια εκείνα και εµείς νεαρούδια, φοι-
τητές, νέοι, εργαζόµενοι ή παιδιά φτωχών κατατρεγµένων οικο-
γενειών, πολιτικά και κοινωνικά, γεµίζαµε τους δρόµους, τα
αµφιθέατρα, τα εργοστάσια, τους τόπους δουλειάς και τραγου-
δούσαµε «Καληµέρα, ήλιε, καληµέρα». Γιατί ο ήλιος ούτε ήταν
ούτε είναι ούτε θα είναι ποτέ ιδιοκτησία κανενός. Ο ζωοδότης
φλόγιζε και θα φλογίζει για πάντα τις καρδιές όλων των ανθρώ-
πων, ανεξαρτήτως χρώµατος, κόµµατος και ηλικίας. 

Να περάσω στα τρέχοντα, αυτά που µας απασχολούν; Να κα-
ταφύγω σε αριθµούς, σε εκτιµήσεις οικονοµικών, καθηγητών, τε-
χνοκρατών κ.λπ., για να δούµε πού ακριβώς πάµε και τι κάνουµε;
Ούτε προλαβαίνω, ούτε θέλω να το κάνω. Εκείνο που νιώθω
όµως και θα σας το πω είναι: Καιρό τώρα νιώθω το πιστόλι στο
κεφάλι µου. Από τον ένα εκβιασµό ζω στον άλλο, τριάντα, σα-
ράντα χρόνια τώρα. «Ή Καραµανλής ή τανκς». «Ή συνεργασία ή
χάος». «Ή οι δικές µου επιλογές θα γίνουν σεβαστές και θα ψη-
φιστούν από τον ελληνικό λαό ή εκλογές». « Ή µνηµόνιο ή γκρε-
µός». «Ή µεσοπρόθεσµο ή πτώχευση». Εγώ αρνούµαι να µπω σε
αυτές τις λογικές. Αρνούµαι να δεχθώ αυτούς τους εκβιασµούς
και τους εκφοβισµούς. Το µνηµόνιο και οι όποιες επικαιροποι-
ήσεις ούτε έδωσαν ούτε οδηγούν πουθενά. Δεν σας το λέω µόνο
εγώ. Πριν από λίγο σε αυτό το Βήµα το είπε η κ. Βάσω Παπαν-

δρέου. Αυτό πρέπει να ληφθεί σοβαρά υπόψη. 
Και δεν µπορώ επίσης, κάτι άλλο, αγαπητοί κύριοι Βουλευτές:

Διαπιστώσαµε όλα αυτά τα χρόνια ψευδείς υποσχέσεις. Ακού-
σαµε για κάθαρση, για τιµωρίες ενόχων, κλεπτών της δηµόσιας
περιουσίας. Τι έγινε; Τίποτα. Να µη ξεκινήσω και σας µιλάω για
το τι συνέβη ακριβώς στα µέσα ενηµέρωσης από την εποχή που
ήταν Πρωθυπουργός ο κ. Μητσοτάκης µέχρι σήµερα, γιατί θα
χρειαστώ πολύ χρόνο. Θα σας θυµίσω όµως, κάτι: Ο τότε εκπρό-
σωπος της Κυβέρνησης, ο κ. Ρουσόπουλος, µόλις πήρε τη δια-
κυβέρνηση της χώρας η Νέα Δηµοκρατία µε τον κ. Καραµανλή,
έκανε την πρώτη δήλωση της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία ήταν
«Θα νοµιµοποιησούµε τις συχνότητες, τις ραδιοφωνικές και τις
τηλεοπτικές».

Και βάζω τελεία, γιατί θυµάµαι τον Μέρντοχ, τον Αυστραλό αυ-
τοκράτορα των µέσων, ο οποίος τι είπε πριν από λίγο καιρό και
ήταν πρωτοσέλιδο η συνέντευξή του στο «ΤΙΜΕ»; Είπε: «Όταν
θέλει κανείς να αποκτήσει εξουσία και οικονοµικά οφέλη, πρέπει
να κάνει τρία πράγµατα. Το πρώτο είναι να αποκτήσει συχνότητα
ή εφηµερίδα ή ραδιόφωνο ή και τα τρία µαζί. Το δεύτερο να αγο-
ράσει µία ποδοσφαιρική οµάδα και το τρίτο να έχει ένα φίλο πο-
λιτικό. Όταν έρθει η ώρα και ο πολιτικός δεν του κάνει το χατίρι,
τότε τα πράγµατα είναι πάρα πολύ απλά. Αλλάζει φίλο». Έτσι
ανερυθρίαστα και ξεδιάντροπα η συνέντευξη αυτή φιλοξενήθηκε
στο «ΤΙΜΕ» των Ηνωµένων Πολιτειών. Το λέω, για να δούµε και
σήµερα µε το ποδόσφαιρο και όλα όσα συµβαίνουν πώς συνδέ-
εται το ποδόσφαιρο, τα στοιχήµατα, η πολιτική ζωή και τα οικο-
νοµικά συµφέροντα. 

Δεν θέλω να πλατειάσω, γιατί µπορεί να ξεπεράσω το χρόνο.
Θα µου επιτρέψετε µόνο να τελειώσω µε το εξής. Τα τραγούδια
στην Ελλάδα έχουν γράψει ιστορία και δεν ήταν τυχαίο, αγαπητοί
συνάδελφοι, το γεγονός ότι διάλεξα να σας µιλήσω για ένα τρα-
γούδι που έχει το δικό του αποτύπωµα και σηµαίνει πάρα πολλά
για πολλούς, και για εµάς και ενδεχοµένως για εκείνους που δεν
συµφωνούν µε εµάς. Έλεγε ο στίχος: «Θα τον µεθύσουµε τον
ήλιο, σίγουρα ναι. Θα τον τρελάνουµε το φίλο, σίγουρα ναι. Με
το νταούλι και τον ζουρνά, καληµέρα, ήλιε, καληµέρα. Γελά ο
ήλιος και αµολιέται στα στενά. Χορεύει πάνω στο νταούλι και αρ-
χινά. Το κόκκινο για τη ροδιά, το πράσινο για τα παιδιά, για της
Μυρσίνης την ποδιά µια Παναγιά».

Τελειώνοντας, αυτές τις ώρες πολλοί ήταν εκείνοι, που είτε
επικριτικά είτε υπεραµυνόµενοι του νόµου που πρόκειται να ψη-
φίσουµε ή να καταψηφίσουµε, εκτίµησαν ότι για να αποφασί-
σουµε σωστά, θα πρέπει να καταφύγουµε στη λογική µας. Και
αυτό είναι µία απάντηση για τον τρόπο και το περιεχόµενο της
οµιλίας µου. Παρά ταύτα, οι περισσότερες οµιλίες, µε τον έναν
ή τον άλλο τρόπο, κυριαρχήθηκαν από συναισθήµατα για τους
συµπολίτες και για τους συµπατριώτες µας, για εκείνους οι
οποίοι σήµερα υποφέρουν και τραβούν τα πάνδεινα. Μάλιστα,
ακόµη και ο ίδιος ο κύριος Πρωθυπουργός, απευθυνόµενος
προς την Ολοµέλεια, είπε ότι θα πρέπει «µε το χέρι στην καρδιά»
και µε την απαιτούµενη πατριωτική συνείδηση να ψηφίσουµε την
πρόταση της Κυβέρνησης. Πειθαρχώ στην προτροπή του και µε
το χέρι στην καρδιά γυρίζω και του λέω: Όχι στο µεσοπρόθεσµο,
όχι στους εκβιασµούς, όχι στις φοβίες. Η Ελλάδα δεν πωλείται.

Ευχαριστώ για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Κοζάνης κ. Ιωάννης Βλάτης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ δεν είµαι τόσο ποιητικός τύπος, όσο ο αγαπητός συνά-

δελφος που κατήλθε, αλλά θέλω να του πω ότι για να µπορούµε
να λέµε «καληµέρα ήλιε», υπάρχει µία προϋπόθεση. Να µην
πούµε «καληνύχτα, Ελλάδα».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς πολύ γρήγορα έγινε
αντιληπτό ότι το έργο της Κυβέρνησης θα ήταν πολύ πιο δύ-
σκολο απ’ ότι είχαµε υπολογίσει τον Οκτώβρη του 2009, µετά τις
εκλογές. Χρόνιες παθογένειες, υπέρογκα ελλείµµατα, αδιαφά-
νεια, διαφθορά, ρουσφέτια, µίζες και τεράστιο δηµόσιο χρέος
είχαν ξεφύγει από κάθε έλεγχο. Για τους χρηµατοπιστωτικούς
οίκους, που ο ένας µετά τον άλλο υποβάθµιζαν την πιστοληπτική
ικανότητα της χώρας και την οδήγησαν τελικά στην αδυναµία δα-
νεισµού, µόνο αυτά αποτελούσαν την Ελλάδα. 
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Το Μάιο του 2010 η χώρα, µετά από εκτεταµένες διαπραγµα-
τεύσεις, εξασφάλισε χρηµατοδότηση ύψους 110 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ στο πλαίσιο του µηχανισµού στήριξης. Στο σηµείο
εκείνο η Κυβέρνηση κλήθηκε να λάβει µία πολύ δύσκολη από-
φαση: Είτε να προχωρήσει στη λήψη σκληρών µέτρων είτε να
αφήσει τη χώρα να πτωχεύσει. Η απόφασή της να υιοθετήσει και
να εφαρµόσει τους όρους του µνηµονίου, άδικους σε µεγάλο
βαθµό για την πλειοψηφία των Ελλήνων, δεν ήταν εύκολη. Ο µη-
χανισµός στήριξης όµως έδωσε τον απαιτούµενο χρόνο στην Ελ-
λάδα να προχωρήσει σε ένα πρόγραµµα διαρθρωτικών αλλαγών,
παράλληλα µε τα σκληρά οικονοµικά µέτρα.

Προχωρήσαµε σε ριζικές αλλαγές στο ασφαλιστικό, στην ανα-
διάρθρωση του κράτους. Με την εφαρµογή του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»
δηµιουργήθηκαν προϋποθέσεις για ευρεία συµµετοχή των πολι-
τών στα κέντρα λήψης αποφάσεων, διαφάνεια µε τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»,
άνοιγµα επαγγελµάτων, δηµιουργία φιλικού περιβάλλοντος για
τον επιχειρηµατικό κόσµο, εξορθολογισµός του συστήµατος της
υγείας και έλεγχος του συστήµατος προµηθειών, δηµιουργία
ενός σύγχρονου σχολείου, το οποίο να ανταποκρίνεται στις απαι-
τήσεις, όχι µόνο του παρόντος, αλλά και του µέλλοντος.

Κάναµε πολλά; Όχι. Δυστυχώς οι αλλαγές αυτές που κάνουµε
εδώ µέσα στη Βουλή δεν ενσωµατώνονται µε γοργούς ρυθµούς
στο κράτος και στην οικονοµία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι χθες την ανοµία στη χώρα
µας η πολιτεία επέλεγε να την αντιµετωπίσει µε ανοχή. Έµφυτη
η παραβατικότητα στους Έλληνες. Διεφθαρµένο κράτος η Ελ-
λάδα. Η ανοχή στην ανοµία ωστόσο, η ατιµωρησία της αυθαιρε-
σίας µετατράπηκε σε σαράκι που ροκάνισε τα θεµέλια της
κοινωνίας µας, τα θεµέλια της δηµοκρατίας µας. Σήµερα επιλέ-
γουµε να αντιµετωπίσουµε την ανοµία, να την καταδιώξουµε και
να την πολεµήσουµε. Αυτό όµως, δεν µπορεί να το πετύχει µόνη
της η Κυβέρνηση. Χρειάζεται τη συνδροµή της κοινωνίας. Χρει-
άζεται τη στήριξη όλης της Βουλής. Κανένας δεν έχει δικαίωµα
να γυρνάει την πλάτη σ’ αυτήν τη προσπάθεια, που δεν είναι προ-
σπάθεια ενός κόµµατος ή µιας Κυβέρνησης, αλλά είναι µια προ-
σπάθεια εθνική. Αν η ανοµία και η αυθαιρεσία ευθύνεται για τα
δεινά που σήµερα καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε, οφείλουµε
να την αντιµετωπίσουµε τώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µεσοπρόθεσµο πλαίσιο δη-
µοσιονοµικής στρατηγικής που σήµερα καλούµαστε να υπερψη-
φίσουµε, αφορά τη ζωή όλων µας για τα επόµενα τέσσερα
χρόνια. Τα µέτρα που προβλέπει, οι πολιτικές που προωθεί θα
έπρεπε να έχουν επιβληθεί χρόνια πριν. Άλλωστε, αν είχαν επι-
βληθεί στο παρελθόν, σίγουρα θα ήταν πολύ λιγότερο σκληρά
και σίγουρα πιο δίκαια. Η οµαλή προσαρµογή είναι δυστυχώς
ένα τρένο που χάθηκε για τη χώρα µας. 

Τι προβλέπει το µεσοπρόθεσµο, το έχει αναλύσει ήδη ο ειση-
γητής και οι προηγούµενοι συνάδελφοι, που νοµίζω ότι ανέλυσαν
πολλά πράγµατα. Δεν θα ήθελα να σταθώ στις πολιτικές που
προωθεί. Θέλω να σταθώ στη λογική που πρεσβεύει. Δεν είναι
το δικαιότερο σύστηµα δηµοσιονοµικής εξυγίανσης. Δεν είναι
ούτε κοινωνικά ορθό και σίγουρα δεν είναι για την Κυβέρνηση
πολιτικά ορθό. Είναι όµως απολύτως απαραίτητο.

Το 2011 ήταν ήδη µια σκληρή χρονιά. Όσοι δεν έχασαν τη δου-
λειά τους, την επιχείρησή τους, υπέστησαν ούτως ή άλλως µε-
γάλες αλλαγές στην οικονοµική και κοινωνική τους κατάσταση.
Όσοι δε δυστυχούν ήδη, είναι βέβαιο ότι αγωνιούν για το µέλλον,
όχι µόνο το δικό τους αλλά των παιδιών τους. Δυστυχώς, η απαι-
σιοδοξία είναι διάχυτη, όπως και ο θυµός. Ωστόσο, θέλω να πι-
στεύω ότι σ’ αυτή τη δύσκολη στιγµή, παρά τη σύγχυση και την
απαισιοδοξία οι πολίτες κατανοούν ότι όλοι µαζί µπορούµε να
αντιστρέψουµε την κατάσταση. Στο σηµείο που βρισκόµαστε, κα-
νείς δεν µπορεί να κρυφτεί στο δικό του µικρόκοσµο. Κανείς δεν
µπορεί να ευηµερεί και να ευτυχεί, όταν γύρω του επικρατεί δυ-
στυχία. 

Γιατί ψηφίζω το µεσοπρόθεσµο; Γιατί πιστεύω ότι µέχρι σή-
µερα οι θυσίες του λαού δεν πήγαν και δεν θα πάνε χαµένες,
γιατί αρνούµαι να δεχθώ ότι είµαστε θύµατα των καταστάσεων,
ότι δεν µπορούµε να κάνουµε τίποτα γι’ αυτό που µας συµβαίνει,
ότι είµαστε άβουλα όντα, γιατί ακόµα ελπίζω. Ελπίζω ότι οι δυ-
σκολίες που αντιµετωπίζουµε σήµερα, οι θυσίες που θα επωµι-

στούµε για τα επόµενα τέσσερα χρόνια θα κρατήσουν τα παιδιά
µας στην Ελλάδα, θα θωρακίσουν τη δηµοκρατία µας, θα µας
οδηγήσουν όλους µαζί στην έξοδο του τούνελ.

Η οργή για το χθες, η σύγχυση για το σήµερα και ο φόβος για
το αύριο έχει συνταράξει τα θεµέλια της ελληνικής κοινωνίας.
Νιώθω βαρύ το χρέος απέναντι στην ελληνική κοινωνία να έχω
ξεκάθαρη θέση για όσα συµβαίνουν και για όσα πρόκειται να
συµβούν. Να κάνω ό,τι κρίνω σήµερα αναγκαίο, για να µην µετα-
νιώσω αύριο επειδή όταν έπρεπε επέλεξα να µείνω αµέτοχος. 

Δεν ξέρω αν η απόφασή µου να στηρίξω τη στρατηγική της
Κυβέρνησης θα αποδειχθεί σωστή. Το µέλλον θα δείξει. Οφείλω,
όµως, αφού θεωρώ ότι είναι µονόδροµος, να κάνω ό,τι περνά
από το χέρι µου για να εξασφαλίσω ότι θα εφαρµοστεί µε το δι-
καιότερο τρόπο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θέλω την ανοχή σας µόνο για µισό λεπτό, για
να µιλήσω για ένα θέµα, για τη ΔΕΗ, όχι επειδή αφορά την πε-
ριοχή µου, αλλά γιατί αφορά την ενέργεια. Και όπως ξέρετε, η
ενέργεια δεν είναι µόνο ανάπτυξη, αλλά είναι και εθνική ανεξαρ-
τησία. 

Πριν, λοιπόν, προχωρήσουµε σε οποιαδήποτε ενέργεια σε
σχέση µε τη ΔΕΗ στα πλαίσια των αποκρατικοποιήσεων, θα πρέ-
πει να χαράξουµε τη στρατηγική µας για την ενέργεια, να απο-
φασίσουµε πώς θα πορευθούµε τα επόµενα τριάντα χρόνια, γιατί
το µόνο εθνικό καύσιµο που διαθέτει η Ελλάδα σήµερα είναι ο
λιγνίτης. Εάν θέλουµε, λοιπόν, να είµαστε ασφαλής, τόσο όσον
αφορά την τιµή, όσο δε και την ποσότητα, θα πρέπει µ’ αυτό το
καύσιµο να πορευτούµε, να ανοίξουµε τα νέα κοιτάσµατα, να µην
φοβηθούµε το µέλλον και έτσι, νοµίζω, ότι θα πάρουµε τις σω-
στότερες αποφάσεις για τη ΔΕΗ και στα πλαίσια των αποκρατι-
κοποιήσεων. 

Είµαι σίγουρος γι’ αυτό, γιατί είµαι σίγουρος ότι στην εποχή
µας χρειάζεται σχέδιο και είµαι σίγουρος ότι βαδίζουµε µε σχέ-
διο.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Νοµού Κορινθίας της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Κόλλιας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση διεξάγε-

ται υπό καθεστώς φόβου εντός και εκτός του Κοινοβουλίου, ένα
καθεστώς φόβου, που καλλιεργείται αφενός µεν από υποθετικά
σενάρια, αφετέρου δε από την τραγική κατάσταση στην οποία
έχει περιέλθει η ελληνική κοινωνία.

Οι απειλές για πτώχευση, για έξοδο από το ευρώ και για
εκτροπή, που διατυπώνονται από κυβερνητικά στελέχη, έχουν
προκαλέσει ένα τεράστιο πολιτικό, οικονοµικό και κοινωνικό κό-
στος για τη χώρα. Ο κ. Πάγκαλος στο ρόλο του κακού και θέλον-
τας, βεβαίως, να συσπειρώσει το κόµµα του, τροµοκρατεί τους
πολίτες, µιλώντας για τανκς, για ανθρώπους που είναι έτοιµοι να
πέσουν από τα  µπαλκόνια, για ταραχές, για χάος, για νεκρούς.
Ο άλλος Αντιπρόεδρος, ο κ. Βενιζέλος, στο ρόλο του καλού, προ-
σπαθεί να κερδίσει µε το διάλογο τη συναίνεση της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ.

Η ουσία, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, είναι
ότι αυτή η κακόγουστη και κακοστηµένη παράσταση έχει κριθεί
από το ακροατήριο, έχει κριθεί από τα εκατοµµύρια των πολιτών,
που ετοιµάζονται να γίνουν για µία ακόµη φορά θυσία στο βωµό
της αποτυχηµένης πολιτικής σας, έχει κριθεί από τους µισθω-
τούς, τους συνταξιούχους, τους επαγγελµατίες, που καλούνται
για µία ακόµη φορά να πληρώσουν το κόστος της δικής σας ανι-
κανότητας. 

Έχετε κριθεί για τη µείωση του αφορολόγητου, το κόψιµο των
φοροαπαλλαγών, για τις έκτακτες εισφορές που επιβάλλετε
στους µισθούς των 700 ευρώ. Τις ονοµάζετε µάλιστα και «εισφο-
ρές αλληλεγγύης». Αντί να παίρνετε αναπτυξιακά µέτρα που θα
αυξήσουν την απασχόληση, βάζετε το φτωχό µισθωτό να συν-
τρέξει το φτωχότερο άνεργο. Και, βέβαια, βάζετε από τη µία ει-
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σφορά υπέρ των ανέργων, αλλά τις παροχές στους ανέργους τις
µειώνετε, όπως άλλωστε και τις παροχές στους πολύτεκνους,
στους ανάπηρους, στους κοινωνικά αδύναµους.

Έχει κριθεί η πολιτική σας για τα οριζόντια µέτρα, τους έµµε-
σους φόρους στο πετρέλαιο και στο φυσικό αέριο, στα τσιγάρα,
στα ποτά, για την αύξηση του ΦΠΑ, των τελών κυκλοφορίας και
της φορολογίας των ακινήτων. Έχετε κριθεί από τους συνταξι-
ούχους για το κόψιµο των επικουρικών και το ΕΦΑΠΑΞ, για την
επιβολή νέας εισφοράς. Έχετε κριθεί από τους επαγγελµατίες,
που τους καλείτε να καταβάλουν τέλος επιτηδεύµατος. 

Είναι σκάνδαλο, κύριοι της Κυβέρνησης, να επιµένετε στην ίδια
πολιτική που δεν βγάζει πουθενά, στα ίδια µέτρα που είχατε
πάρει και πριν ένα χρόνο, χωρίς αποτέλεσµα. Είναι µέτρα που
πριν από λίγο η κ. Παπανδρέου τα χαρακτήρισε άδικα, σκληρά,
αναποτελεσµατικά, που όπως είπε αφορούν και πέφτουν στα κε-
φάλια συνεχώς των ίδιων ανθρώπων και που αργά ή γρήγορα -
όπως είπε η κ. Παπανδρέου- θα οδηγήσουν στη χρεοκοπία. Είναι
µέτρα χωρίς να αυξήσουν τα έσοδα, χωρίς να µειώσουν το έλ-
λειµµα.

Το µεγαλύτερο σκάνδαλο, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
του ΠΑΣΟΚ, είναι ότι βγαίνετε και λέτε χωρίς ντροπή στον κόσµο
να πληρώσουν πάλι οι ίδιοι, επειδή είστε ανίκανοι για οτιδήποτε
άλλο, επειδή αποτύχατε παντού. Αποτύχατε στην πάταξη της φο-
ροδιαφυγής, αποτύχατε στην περιστολή των δαπανών, αποτύ-
χατε στις αποκρατικοποιήσεις, αποτύχατε στην πάταξη της
παραοικονοµίας, καταφεύγετε πάλι στα εύκολα. Γονατίζετε τον
εύκολο φορολογούµενο, στύβετε τα ίδια εισοδήµατα, ξανά και
ξανά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο και αν ο κ. Πάγκαλος κιν-
δυνολογεί, η πραγµατικότητα είναι ότι υπάρχει και άλλος δρόµος
χωρίς χρεοκοπία, χωρίς δραχµή, χωρίς άλλα επώδυνα µέτρα.
Υπάρχει ο δρόµος της ανάπτυξης, των επενδύσεων, της επανεκ-
κίνησης της αγοράς και της οικονοµίας. Η Νέα Δηµοκρατία αυτό
το δρόµο τον έχει υποδείξει, καταθέτοντας προτάσεις τεκµηριω-
µένες, κοστολογηµένες, επεξεργασµένες και ως προς το χρόνο,
αλλά και ως προς το κόστος, προτάσεις που συνιστούν µια άλλη
πολιτική. 

Αυτήν την πολιτική αταλάντευτα µε πολιτικό σθένος και απο-
φασιστικότητα υποστηρίζει και υπερασπίζεται παρά την πίεση
και την κριτική, ο Αντώνης Σαµαράς. Αν η Κυβέρνηση είχε επι-
δείξει αυτό το πολιτικό σθένος πριν από ένα χρόνο, σήµερα βε-
βαίως δεν θα βρισκόµασταν σε αυτή τη θέση. Αν η Κυβέρνηση
εκπροσωπούσε τους Έλληνες µε την ίδια τόλµη, µε την ίδια απο-
φασιστικότητα όπως ο Αντώνης Σαµαράς, σήµερα θα είχαµε
άλλα αποτελέσµατα. Όµως αυτή η Κυβέρνηση δεν εκπροσωπεί
πλέον κανέναν. Γράφει και υπογράφει καθ’ υπαγόρευση δανει-
ακές συµβάσεις µε όρους επαχθείς, που υποθηκεύουν το µέλλον
των παιδιών µας. 

Εµείς δεν συνυπογράφουµε. Εµείς επιµένουµε σε ένα άλλο
µίγµα πολιτικής πιο δίκαιο, πιο αποτελεσµατικό και σε αυτό ζη-
τούµε την ουσιαστική και µοναδική συναίνεση, αυτή του εκλογι-
κού σώµατος, του ελληνικού λαού. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει ο κ. Θεόδωρος Παραστατίδης, Βουλευτής
ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Αττικής.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα στην Αίθουσα συζη-

τούµε την ψήφιση ή µη του µεσοπρόθεσµου προγράµµατος. Βα-
σικά, µιλάµε για ένα ενδιάµεσο πρόγραµµα χρηµατοδότησης,
που είναι απαραίτητο για να λειτουργήσει το κράτος. Το ΠΑΣΟΚ
ανέλαβε τη διακυβέρνηση της χώρας πριν από είκοσι περίπου
µήνες, σε µια περίοδο που η οικονοµία της χώρας οδηγείτο µε
απόλυτη βεβαιότητα σε πλήρη κατάρρευση και λίγο πριν τη χρε-
οκοπία. Έτσι, η Κυβέρνηση αυτή υποχρεώθηκε να πάρει στους
ώµους της αµαρτίες άλλων. 

Με τις πολιτικές εξελίξεις να βρίσκονται «στο κόκκινο», να είναι
ορατή η κατάρρευση της αγοράς, η ανεργία να έχει λάβει εκρη-
κτικές διαστάσεις, η χώρα να βρίσκεται σε κατάσταση απόγνω-

σης, έχουµε τα πολιτικά κόµµατα να µη µπορούν να συµφωνή-
σουν σε στοιχειώδη και βασικά πράγµατα, προκειµένου να ενι-
σχυθεί η προσπάθεια που θα µας βγάλει από την οικονοµική
κρίση. Η συµπεριφορά αυτή και η αδιάλλακτη στάση των κοµµά-
των για συναίνεση και ιδιαίτερα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
θα µπορούσε να οδηγήσει την κατάσταση σε ένα καταστροφικό
σκηνικό, πρωτόγνωρο για τους περισσότερους, αλλά εξίσου τρο-
µακτικό για όλους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η οργή και η αγανάκτηση ξεχει-
λίζει στους δρόµους και στις πλατείες. Σίγουρα υπάρχουν πολλοί
και βάσιµοι λόγοι για τις αντιδράσεις των πολιτών και της κοινω-
νίας, καθώς πολλά από τα µέτρα που εφαρµόζονται είναι και
επώδυνα και άδικα, πόσο µάλλον όταν τίθενται υπό αµφισβήτηση
και κεκτηµένα πολλών ετών.

Όλα αυτά συµβαίνουν γιατί ως πολιτικοί, ως πολίτες και ως
κοινωνία αρνούµαστε να αναγνωρίσουµε µία σκληρή πραγµατι-
κότητα, να δεχθούµε πως η οικονοµία µας συνεχίζει να αναπνέει
σήµερα λόγω της τεχνικής υποστήριξης που µας παρέχει αυτή
τη στιγµή η Ευρωπαϊκή Ένωση και το Διεθνές Νοµισµατικό Τα-
µείο. Να δεχθούµε επίσης πως τα δεσµά στη χώρα δεν τα έφερε
το µνηµόνιο αλλά ο υπέρµετρος δανεισµός µας. Δυστυχώς για
µας αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς η κρίση αυτή ανέ-
δειξε κατά τρόπο αναµφισβήτητο το αποτυχηµένο µοντέλο οικο-
νοµικής και κοινωνικής ανάπτυξης, που ακολουθήσαµε όλα τα
προηγούµενα χρόνια, ένα µοντέλο που στις σηµερινές συνθήκες
δεν µπορεί να είναι διατηρήσιµο, κάτι που είναι παραδεκτό σχε-
δόν από όλους. Παρ’ όλα αυτά ορισµένοι επιµένουν να διατηρη-
θεί. Αν συµβεί αυτό ένα είναι σίγουρο, πως θα οδηγηθούµε µε
µαθηµατική ακρίβεια σε µια χαώδη κατάσταση. Σε µια χώρα
όπου η κρατική µηχανή ήταν σχεδόν ανύπαρκτη, η διαπλοκή και
η διαφθορά καθόριζαν τα πάντα, η παιδεία αντικαταστάθηκε από
την παραπαιδεία, η παροχή υπηρεσιών ήταν προβληµατική, η
πραγµατική παραγωγή αντικαταστάθηκε από αεριτζήδες και ευ-
καιριακές µπίζνες και µια χώρα που συνέχιζε να συντηρεί τα ει-
σοδήµατα µε δανεικά, ποια άραγε θα µπορούσε να είναι η
κατάληξή της; Εποµένως, µε βάση τα δεδοµένα αυτά δεν απο-
τελεί έκπληξη η κατάσταση στην οποία βρισκόµαστε σήµερα.
Απλώς ήταν θέµα χρόνου να συµβεί. Δυστυχώς, µε αυτές τις νο-
οτροπίες και αντιλήψεις πορευθήκαµε µέχρι σήµερα. Δεν τα βλέ-
παµε ή δεν θέλαµε να τα δούµε γιατί λίγο-πολύ βολευόµασταν
όλοι. Η σηµερινή προσπάθεια της κυβέρνησης αποβλέπει ακρι-
βώς στο να αλλάξει όλα αυτά τα κακώς κείµενα. Σήµερα ερχό-
µαστε να προσθέσουµε, σε όλα αυτά τα αρνητικά που
περιέγραψα, και το φαινόµενο του λαϊκισµού και της υποκρισίας,
που παλαιότερα µπορεί να ήταν τρόπος σκέψης και έκφρασης,
αλλά σήµερα είναι τρόπος ζωής. Εκµεταλλευόµενοι τις σηµερι-
νές δικαιολογηµένες αντιδράσεις στις πλατείες είναι εύκολο να
σηκώνεις τα εθνικά λάβαρα, να ασπάζεσαι τη λογική της συνω-
µοσίας των ξένων κέντρων, να καταδικάζεις µέτρα και παρεµβά-
σεις για να αισθάνεσαι εθνικά υπερήφανος, να αισθάνεσαι µε
λίγα λόγια «Ελληνάρας» και πατριώτης. Δυστυχώς σε αυτή την
κατηγορία ανήκουν και δεν έχω κανένα δισταγµό να το πω κά-
ποιοι πολιτικοί και ορισµένοι δηµοσιογράφοι καθώς και κάποιοι
διανοούµενοι και ορισµένοι καλλιτέχνες πάντα έτοιµοι να κατα-
φύγουν σε ένα φθηνό πατριωτισµό προκειµένου να κερδίσουν
λίγη προβολή και τα χειροκροτήµατα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η κάθε διαµαρτυρία είναι θεµιτή
και σεβαστή πόσο µάλλον όταν αυτή είναι αυθόρµητη και όχι κα-
θοδηγούµενη. Από µόνη της όµως δεν λύνει κανένα πρόβληµα
ιδιαίτερα σε µια κρίσιµη περίοδο όπως στη σηµερινή όπου δεν
υπάρχει η πολυτέλεια οποιασδήποτε άλλης επιλογής, αφού βρι-
σκόµαστε πάνω σε µια πολύ επικίνδυνη στροφή. Επιβάλλεται να
αφήσουµε τα όποια παραταξιακά συµφέροντα και να στρατευ-
θούµε όλοι, για να αποτρέψουµε τα χειρότερα για τη χώρα. Πρέ-
πει να παραδεχθούµε πως η προσαρµογή µιας χώρας από µια
δανειακή οικονοµία σε µια παραγωγική δεν µπορεί παρά να έχει
πολλές δυσκολίες, µε αρνητικές συνέπειες στο βιοτικό επίπεδο
των πολιτών. Αυτό, όµως, που οπωσδήποτε πρέπει να λάβουν
υπ’ όψιν και πρέπει να γίνει, είναι η δίκαιη κατανοµή των βαρών
για να διατηρηθεί και να ενισχυθεί η κοινωνική συνοχή, που χωρίς
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αυτή, καµµία χώρα δεν µπορεί να πετύχει οτιδήποτε. Όµως, αγα-
πητοί συνάδελφοι, δεν µπορούµε να πορευόµαστε µε τον τρόπο
που ορισµένα κόµµατα επέλεξαν να συµπεριφέρονται υιοθετών-
τας µάλιστα το παλιό ρητό που λέει πως αν η πραγµατικότητα
δεν συµφωνεί  µαζί µας τόσο το χειρότερο γι’ αυτήν. Αυτές οι
συµπεριφορές δεν βοηθούν, αντίθετα οδηγούν τη χώρα σε αδιέ-
ξοδο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα διέρχεται κρίσιµες στιγ-
µές. Οφείλουµε όλοι να διασφαλίσουµε µε αίσθηµα εθνικής ευ-
θύνης το µέλλον αυτής της χώρας αντιµετωπίζοντας µε
αποφασιστικότητα την παρούσα πολύµορφη κρίση. Είναι η ώρα
να δράσουµε συντεταγµένα και αποφασιστικά, για να αποφύ-
γουµε την πλήρη κατάρρευση της οικονοµίας, που θα οδηγήσει
σε χρεοκοπία τη χώρα.

Η µη ψήφιση του µεσοπρόθεσµου σηµαίνει µη αποδοχή του
δανείου. Ως εκ τούτου, ουσιαστικά αρνείσαι τη συνέχιση της λει-
τουργίας του κράτους. 

Εγώ προσωπικά, ως Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου,
σας λέω ειλικρινά ότι συναισθανόµενος την κρισιµότητα της κα-
τάστασης δεν µπορώ να σηκώσω το βάρος της ευθύνης του να
οδηγηθεί η χώρα σε περιπέτειες, ίσως και στην καταστροφή.
Δείτε σήµερα τη δήλωση του Όλι Ρεν, το τι είπε: «Δεν υπάρχει β’
σχέδιο για την Ελλάδα. Το επόµενο στάδιο είναι η πτώχευση της
χώρας». Και τότε, να είστε βέβαιοι πως στις πλατείες δεν θα
έχουµε εκατό και διακόσιες χιλιάδες, αλλά επτά εκατοµµύρια
κόσµο. 

Γι’ αυτό ψηφίζω ανεπιφύλακτα «ναι», για να δώσω τη δυνατό-
τητα στην Κυβέρνηση να προσπαθήσει να βγάλει τη χώρα από
το οικονοµικό αδιέξοδο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Αχαΐας κ. Αν-
δρέας  Τριανταφυλλόπουλος. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα βρίσκεται στην πιο δύ-
σκολη καµπή από τη µεταπολίτευση µέχρι και σήµερα. Η επι-
βίωση και η συνέχεια της πατρίδας εξαρτάται από τις δικές µας
αποφάσεις. Απαιτείται σοβαρότητα, νηφαλιότητα, αίσθηµα εθνι-
κής ευθύνης, µα πάνω απ’ όλα, χρειάζεται να πούµε ολόκληρη
την αλήθεια στον ελληνικό λαό.  Διότι είναι αλήθεια ότι συνολικά
το πολιτικό σύστηµα ευθύνεται για την κατάσταση στην οποία
βρισκόµαστε σήµερα. Είναι αλήθεια ότι δηµιουργήσαµε ένα κρά-
τος αναποτελεσµατικό, αντιπαραγωγικό, υπέρογκο και πελατει-
ακό. 

Είναι αλήθεια ότι φέρουµε τεράστια ευθύνη, γιατί ανεχθήκαµε
τη φοροδιαφυγή, την εισφοροδιαφυγή, το λαθρεµπόριο και την
παραοικονοµία. Υπερχρεώσαµε τη χώρα στηριζόµενοι σε δάνειες
δυνάµεις, αδιαφορώντας για το µέλλον και το αύριο των επόµε-
νων γενεών. 

Είναι αλήθεια επίσης ότι σπαταλήσαµε πολύτιµους οικονοµι-
κούς πόρους σε αναποτελεσµατικές και πολλές φορές αδιαφα-
νείς επιδοτήσεις. Δεν κάναµε τα αναγκαία για να ελέγξουµε το
τραπεζικό σύστηµα, ενώ κάποιοι οικονοµικοί και πολιτικοί παρά-
γοντες απήλαυναν µίας ιδιότυπης ασυλίας. 

Γι’ αυτά και πολλά άλλα, όλοι µας έχουµε την απόλυτη και απο-
κλειστική ευθύνη και δεν είµαι εγώ αυτός που θα κάνει τον επι-
µερισµό των ευθυνών. Τον επιµερισµό τον έχει κάνει ο ελληνικός
λαός µέσα από τις εκλογικές διαδικασίες, από το 1974 µέχρι και
σήµερα. 

Τώρα ήρθε η ώρα του οδυνηρού απολογισµού και του δυσβά-
σταχτου λογαριασµού. Έχουµε εθνικό καθήκον να συνεννοη-
θούµε και να συµφωνήσουµε ότι πρέπει να διαγράψουµε όλες
τις παθογένειες του παρελθόντος και, λαµβάνοντας υπ’ όψιν ό,τι
θετικό έχει γίνει, να κάνουµε µια νέα αρχή, να σχεδιάσουµε το
µέλλον της χώρας µε αποφασιστικότητα, ειλικρίνεια, έχοντας
πάντα ως στόχο τη σωτηρία της χώρας και το µέλλον των επό-
µενων γενεών. 

Για να ξεπεραστεί αυτή η κρίση απαιτείται συναίνεση, συνα-

πόφαση και συνευθύνη, γιατί το τι θα ξηµερώσει αύριο στη χώρα
αφορά όλους µας κι όχι µόνο την Κυβέρνηση και την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ. Σήµερα, το καθήκον δεν είναι προ-
σωπικό, δεν είναι κοµµατικό.  Το καθήκον µας είναι εθνικό κι αν
δεν το δούµε έτσι, είναι σίγουρο ότι το µέλλον διαγράφεται δυ-
σοίωνο. Κι αν κάποιοι νοµίζουν ότι θα επιβιώσουν πολιτικά, ενώ
η χώρα θα καταστρέφεται,  είναι πολιτικά επικίνδυνοι και εθνικά
ανεύθυνοι.

Σήµερα καλούµαστε να ψηφίσουµε το µεσοπρόθεσµο πρό-
γραµµα. Για να το κάνουµε αυτό θα πρέπει να προσδιορίσουµε
επακριβώς το πολιτικό διακύβευµα, το οποίο δυστυχώς είναι µο-
νοσήµαντο και βασανιστικό: Ή ψηφίζουµε θετικά µέτρα τα οποία
είναι άδικα –το γνωρίζουµε αυτό- δυσβάσταχτα για πολλές κοι-
νωνικές οµάδες, αναγκαία όµως για τη σωτηρία της χώρας ή ψη-
φίζουµε αρνητικά και η χώρα οδηγείται στη χρεοκοπία. 

Ψηφίζοντας θετικά σηµαίνει ότι δίνουµε «λευκή επιταγή» στην
Κυβέρνηση; Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανένας µας δεν έχει
τη διάθεση να δώσει καµµία «λευκή επιταγή» και καλούµε την Κυ-
βέρνηση να εντείνει τις προσπάθειές της κυρίως σε τρία επίπεδα,
µε σαφείς δεσµεύσεις και συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα.

Το πρώτο επίπεδο αφορά την απώλεια των εσόδων για το κρά-
τος ύψους 20 δισ. από τη φοροδιαφυγή και ευρύτερα από την
παρανοµία. Αποτελεί εθνικό στοίχηµα να κάνουµε ό,τι είναι δυ-
νατόν, ώστε τα χρήµατα αυτά σταδιακά να µπουν  στα ταµεία
του κράτους. Ενώ παράλληλα και ταυτόχρονα, θα πρέπει να υλο-
ποιούνται πολιτικές στήριξης και ενίσχυσης των οικονοµικά αδύ-
ναµων κοινωνικών οµάδων, των χαµηλόµισθων, των χαµηλοσυ-
νταξιούχων, των ανέργων και των µικροµεσαίων επιχειρηµατιών. 

Το δεύτερο αφορά όλες τις διαρθρωτικές αλλαγές, που πρέπει
να γίνουν και έχουν εξαγγελθεί από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό:
Εκλογικός νόµος, νόµος περί ευθύνης Υπουργών, χρηµατοδό-
τηση κοµµάτων, «µαύρο» πολιτικό χρήµα, πάταξη της γραφει-
οκρατίας και καταπολέµηση της διαφθοράς. 

Και τρίτο επίπεδο και εξίσου σηµαντικό είναι αυτό της ανάπτυ-
ξης. Πρέπει να βάλουµε ξανά νερό στο µύλο της πραγµατικής
οικονοµίας και να δώσουµε ελπίδα, για να ανακόψουµε την ανερ-
γία και να στηρίξουµε την υγιή επιχειρηµατικότητα. Να αλλά-
ξουµε εντέλει το αναπτυξιακό και παραγωγικό µοντέλο της
χώρας, για να πάρουµε µία αναπτυξιακή ανάσα σε αυτήν την
υφεσιακή κατάθλιψη, στην οποία έχει περιέλθει η οικονοµία. Να
δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης στις δυνάµεις µας, στις δυνάµεις
του 1 εκατοµµυρίου µορφωµένων νέων µας, που αποτελούν το
σηµαντικό πλουτοπαραγωγικό συντελεστή, που ξέχασε και
άφησε στο περιθώριο το πελατειακό σύστηµα και τα µικροκοµ-
µατικά συµφέροντα του χθες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς, η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΠΑΣΟΚ, θα πράξουµε το καθήκον µας µε αίσθηµα
ευθύνης, αδιαφορώντας για το πολιτικό κόστος. Γιατί πάνω απ’
όλα και από όλους βρίσκεται το παρόν και το µέλλον της χώρας
µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Ηρακλείου,
κ. Ιωάννης Μιχελογιαννάκης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ώρα ευθύνης, ώρα καθήκοντος. Κοµµατικό µας καθήκον είναι:

Να µη δεχθούµε πια ως κόµµα µέλη µαϊµού. Να µη δεχθούµε πια
διπλοεγγραφές. Να µη δεχθούµε πια πεθαµένους να ψηφίζουν.
Να µη δεχθούµε πια νοµαρχιακές και περιφερειακά εθνικά συµ-
βούλια να είναι καρποί αφελών ισορροπιών. Να µη δεχθούµε πια
τα οικονοµικά των κοµµάτων να είναι σκοτεινά. Να µη δεχθούµε
πια επιλογές χρίσµατα µε καιροσκοπικό χαρακτήρα. Να µη δεχ-
θούµε πια σύνδροµα παλιού κοµµατοφρουρού, που µας φοβί-
ζουν. Να µη δεχθούµε πια άλλα κριτήρια επιλογής Βουλευτών,
εκτός από τα πολλά ένσηµα, την αντικειµενική κοινωνική κατα-
ξίωση και το καθαρό οικονοµικό προφίλ. Να µη δεχθούµε πια
κοµµατικό συνδικαλισµό µε άτοµα που έχουν µοναδικό στόχο το
προσωπικό τους όφελος. Να µη δεχθούµε πια τοπική αυτοδιοί-
κηση, όπου το αυτοδιοίκητο πνίγουν οι κοµµατικές ορέξεις.
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Κοινωνικό µας καθήκον: Ελάχιστα εγγυηµένο επίπεδο διαβίω-
σης, δίχτυ ασφαλείας όσον αφορά υγεία, παιδεία, πρόνοια.
Πρώτη προτεραιότητα η επιστροφή δέκατου τρίτου, δέκατου τέ-
ταρτου µισθού και αύξηση µισθών και συντάξεων στα χαµηλά ει-
σοδήµατα µόλις αυτό είναι εφικτό. 

Δηµόσιο καθήκον µας: πόθεν έσχες, η επιστροφή κλεµµένου
πλούτου, δήµευση περιουσίας, γρήγορη απονοµή δικαιοσύνης,
η αξιοποίηση και όχι η εκποίηση δηµόσιας περιουσίας, νέα φο-
ρολογική πολιτική, ορθολογική διαχείριση ορυκτού πλούτου, σε-
βασµό στο ρόλο πύλη εισόδου-πύλη εξόδου στα λιµάνια και
σύνδεσή του µε τις πόλεις που τα περιέχουν, αεροδρόµια µε δυ-
νατότητα εθνικής παρέµβασης, όταν χρειαστεί. 

Πολιτικό µας καθήκον: Η άρση ασυλίας των Βουλευτών, η αλ-
λαγή του νόµου περί ευθύνης Υπουργών, η συνταγµατική ανα-
θεώρηση, η δηµοκρατία αναλογικότητας παντού, η άµεση
δηµοκρατία.

Γνωρίζοντας ότι στη µακροοικονοµία έχουµε χαµηλή βαθµο-
λογία, γνωρίζοντας ότι η χρηµατοπιστωτική αγορά είναι στρεβλή
και αντιαναπτυξιακή, γνωρίζοντας ότι στους θεσµούς έχουµε χεί-
ριστη αποδοτικότητα, γνωρίζοντας ότι στην οικονοµία, όπως και
στην ειδίκευση επιχειρήσεων, έχουµε χαµηλή βαθµολογία, γνω-
ρίζοντας τις µέτριες υποδοµές για να στηριχθεί η οικονοµική
ανάπτυξη, γνωρίζοντας τη µέτρια κατάρτιση στο εργατικό δυνα-
µικό, γνωρίζοντας ότι µόνο το 15% της δηµόσιας περιουσίας
είναι πλήρως καταγεγραµµένο και το 40% καταπατηµένο, γνω-
ρίζοντας ότι η κακοδιαχείριση των ταµείων, η κακοδιαχείριση της
ανάπτυξης και η µη αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής καθώς και
η µη σωστή πολιτική όσον αφορά τις τράπεζες δηµιούργησαν
κρίση αρχικά χρηµατιστηριακή, µετά χρηµατοπιστωτική, µετά δη-
µοσιονοµική, µετά χρέους και στο τέλος εθνική, γνωρίζοντας,
πρώτον, ότι το ελληνικό κράτος είναι κράτος ανάδελφο, δεύτε-
ρον, ότι η επιστροφή στη δραχµή ούτε καν πρέπει να συζητείται
και, τρίτον, ότι η στήριξη της πολιτικής ενότητας της Ευρώπης
µε το ευρώ είναι µονόδροµος, αποφασίζω να δώσω ψήφο, αλλά
ψήφο δεσµευτική. Εθνικό µας καθήκον είναι να δεσµευθούµε για
τα παραπάνω, να δεχθούµε τη βοήθεια, αρκεί σε εύλογο χρόνο
να θεραπευτούµε. 

Προοδευτικός σήµερα είναι αυτός που πιστεύει στις ίσες ευ-
καιρίες, στο να προσφέρει κάποιος σε αυτόν που µπορεί και να
παράγει κάποιος αυτό που του πρέπει. Πατριώτης σήµερα είναι
αυτός που τον ενδιαφέρει η κοινωνική συνοχή όσο ζει και τη γη
που ζει και τη δανείστηκε από τα παιδιά του να την επιστρέψει,
όπως τη βρήκε και χωρίς χρέος.

Κύριοι, αποδέχοµαι τα της πλατείας περί ισονοµίας, ισοτιµίας,
ισηγορίας, διαφάνειας, διαβούλευσης και διαύγειας. Αποδέχοµαι
την πρόταση της πλατείας για δυνατότητα αντιλόγου στο Open-
Gov και προτάσεων νόµων στο site της Βουλής. 

Κύριοι στα χρόνια της βασιλείας καλώς φοβήθηκε το παλάτι
από την πλατεία που ζητούσε Σύνταγµα. Θέλω να είµαι και είµαι
σίγουρος ότι στα χρόνια του Παπανδρέου το κάλεσµα της πλα-
τείας για εξυγίανση του πολιτικού συστήµατος θα µας βρει
όλους έτοιµους και να το δεχθούµε και προπάντων να το κά-
νουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κύριος συνάδελφος
είπε πολλά πράγµατα σε πολύ λίγο χρόνο!

Το λόγο  έχει η κ. Νάντια Γιαννακοπούλου, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Μεσσηνίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψηφοφορία για το µεσοπρό-
θεσµο σχέδιο είναι µια από τις κρισιµότερες, όχι µόνο της σηµε-
ρινής Βουλής, αλλά συνολικά της δικής µας πολιτικής γενιάς.
Από την έκβασή της θα φανεί αν ο σηµερινός πολιτικός κόσµος
µπορεί να σταθεί στο ύψος των περιστάσεων, αν έχει τη δυνατό-
τητα και το ειδικό βάρος να σηκώσει το βάρος δύσκολων, αλλά
αναγκαίων αποφάσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που διακυβεύεται σήµερα
δεν είναι η κυβερνητική σταθερότητα ή η συνοχή, δεν είναι µερι-
κές µονάδες στις δηµοτικότητες των ηγετών µας ή στην πρόθεση

ψήφου των κοµµάτων µας. Αυτό που κρίνεται είναι η οικονοµική
σταθερότητα της πατρίδας µας, είναι το µέλλον των νέων Ελλή-
νων, αλλά και οι θυσίες των παλαιότερων γενεών.

Δεν είναι κινδυνολογία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να θέ-
τεις τα προβλήµατα ως έχουν. Δεν είναι κινδυνολογία να αναλαµ-
βάνεις το βάρος δύσκολων αποφάσεων. 

Ας βγει ένας συνάδελφος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και
των άλλων κοµµάτων και ας πει ευθέως ότι δεν υπάρχει κανένα
πρόβληµα αν δεν εκταµιευτεί η πέµπτη δόση. Ας βγείτε, κύριοι
συνάδελφοι και ας το πείτε. Ας βγει ένας να πει ευθέως: µην ανη-
συχείτε, οι ξένοι µπλοφάρουν, κανείς δεν θα τολµήσει να µη µας
δώσει την πέµπτη δόση. Ας βγει και ας αναλάβει το βάρος του
λόγου του και ας δεσµευθεί ενώπιον του ελληνικού λαού. 

Ας βγουν όσοι ζητούν συναίνεση από όλα τα κόµµατα και σή-
µερα καταψηφίζουν και ας µας εξηγήσουν πραγµατικά τη στάση
τους, διότι ειλικρινά δεν µπορώ να καταλάβω πώς εννοούν τη συ-
ναίνεση. Γιατί –η συναίνεση στα εύκολα;- η συναίνεση στα δύ-
σκολα χρειάζεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Το να λες: δεν
πειράζει, η Κυβέρνηση έχει εκατόν πενήντα πέντε Βουλευτές και
µπορεί να το περάσει µόνη της, αυτό, λοιπόν, δεν αρκεί. Αυτό
είναι αποποίηση ευθυνών. 

Αυτό δεν είναι στάση ευθύνης και αυτό το λέω κυρίως για τους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και των άλλων µικρότερων
κοµµάτων, που δήθεν κόπτονται για τη συναίνεση και για την
εθνική οµοψυχία. Από αυτούς περιµένουµε, πραγµατικά, µια
στάση ευθύνης. Από τους υπόλοιπους, από αυτούς οι οποίοι κα-
ταψηφίζουν τα πάντα και έτσι ουσιαστικά ποντάρουν στην απο-
τυχία της χώρας ούτε εµείς, αλλά δυστυχώς ούτε και κανείς στην
Ευρώπη περιµένει τίποτα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µεσοπρόθεσµο είναι σκληρό,
είναι δύσκολο, έχει αδικίες, έχει τεράστιο κοινωνικό κόστος. Κα-
νένας δεν µπορεί να το αρνηθεί αυτό, αλλά η µη υπερψήφισή του
έχει ένα ακόµη πολύ µεγαλύτερο κόστος, διότι µια στάση πλη-
ρωµών στη χώρα µας θα έχει τραγικές συνέπειες στις ζωές όλων
µας.

Κάθε µέρα, πλήθος σοβαρών οικονοµολόγων και αναλυτών σε
ολόκληρη την Ευρώπη µας διαβεβαιώνουν ότι δεν υπάρχει έξω
από την πολιτική που έχουµε συµφωνήσει µε τους εταίρους µας,
την από µέρους τους χρηµατοδότηση των αναγκών µας και τη
δική µας υποχρέωση για µεγάλες µεταρρυθµίσεις και αλλαγές,
για να τελειώνουµε οριστικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε
το φαύλο κράτος που επί δεκαετίες ανεχτήκαµε και µας έχει
φέρει ως εδώ. 

Είναι ένας δρόµος που δεν είναι στρωµένος µε όµορφα λόγια,
δεν υπόσχεται µαγικές λύσεις και χρυσές συνταγές. Είναι, όµως,
µια προσπάθεια µε αρχή, µέση και τέλος, η οποία έχει τη στήριξη
των εταίρων µας και όλων των διεθνών οργανισµών.

Ποια είναι η δική σας πρόταση, κυρίες και κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας; Προσπαθείτε να τετραγωνίσετε τον κύκλο µε το να
υπόσχεστε µαγικές λύσεις. Προσπαθείτε να µας πείσετε ότι µε
λιγότερους φόρους και λιγότερες περικοπές δαπανών θα µει-
ώσετε το έλλειµµα. Αυτό ακριβώς λέτε. Το πρόγραµµά σας πε-
ριλαµβάνει ουσιαστικά λιγότερες περικοπές δαπανών και
παράλληλα υπόσχεστε περικοπές φόρων για να τονωθεί δήθεν
η ανάπτυξη.

Φυσικά, δεν ισχύει ότι οι φόροι είναι το µοναδικό κριτήριο για
την υλοποίηση επενδύσεων, καθώς υπάρχουν πολλοί παράγον-
τες, οι οποίοι καθιστούν φιλικό ένα επενδυτικό περιβάλλον. Για
να αποδώσει, όµως, µία τέτοια πολιτική, για να ωριµάσουν οι
επενδύσεις, για να δηµιουργηθεί πλεόνασµα µέσω της ανάπτυ-
ξης, χρειάζεται ένας ολόκληρος οικονοµικός κύκλος, ο οποίος
διαρκεί χρόνια ολόκληρα.

Υπάρχουν αυτές οι δυνατότητες σήµερα, όταν δίνουµε καθη-
µερινά ως χώρα ένα αγώνα επιβίωσης, πιεζόµενοι από την αδυ-
ναµία µας να καλύψουµε τις βασικές µας ανάγκες; Ποιον
κοροϊδεύετε επιτέλους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της
Aξιωµατικής Aντιπολίτευσης; Γι’ αυτό δεν έχετε έναν αξιόπιστο
συνοµιλητή στην Ευρώπη και γι’ αυτό σας εγκαλούν για έλλειψη
υπευθυνότητας. Γι’ αυτό οι ελπίδες όλων έχουν στραφεί στο
ΠΑΣΟΚ, στους Βουλευτές του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινή-
µατος, οι οποίοι έχουµε πλήρη συναίσθηση και του καθήκοντός

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΔ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2011                                                                                             12831



µας και των ευθυνών µας. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να ξεπεράσουµε την τρα-

γική συγκυρία που βρισκόµαστε, πρέπει όλοι µας να αφήσουµε
στην άκρη µικρότητες, προσωπικές ιδιοτέλειες και πολιτικές δει-
λίες. Όλοι µας, όλα τα κόµµατα και το δικό µου, έχουµε κάνει
λάθη. Πολιτικοί, µέσα ενηµέρωσης, οµάδες πίεσης, συνδικαλι-
στές, εξέθρεψαν επί δεκαετίες το τέρας του λαϊκισµού. Σήµερα
αυτό το τέρας κινδυνεύει να µας καταπιεί όλους. 

Πρέπει να βάλουµε ένα τέλος. Θα το βάλουµε µε δύσκολες,
επώδυνες, σκληρές αποφάσεις, µε κόστος, αλλά απολύτως ανα-
γκαίες, για να µπορέσουµε να κρατήσουµε τη χώρα µας όρθια.
Αυτό προσπαθεί να κάνει η νέα Κυβέρνηση. Με το νέο της σχήµα
οφείλει και µπορεί να προσπαθήσει περισσότερο, να είναι πιο
αποφασιστική, να είναι πιο αποτελεσµατική. 

Επιτέλους, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης κυβερνήστε απο-
φασιστικά, υλοποιήστε όλα όσα έχετε αποφασίσει. Μην αδρα-
νείτε καθόλου, µη χάνετε λεπτό, µην ανέχεστε άλλο να
συγκυβερνάτε µε τις συντεχνίες των ρετιρέ. Δεν έχουµε άλλο
χρόνο για χάσιµο. 

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ είναι δίπλα σας. Είµα-
στε όλοι δίπλα σας. Είµαστε δίπλα στην Κυβέρνηση, γιατί πι-
στεύουµε πραγµατικά ότι δεν υπάρχει άλλος δρόµος. Αυτό είναι
το χρέος µας απέναντι στην πατρίδα µας, αυτό πρέπει να κά-
νουµε µακριά από κοροϊδίες, µακριά από λαϊκισµούς. 

Σε ό,τι µε αφορά, έχοντας απόλυτη συναίσθηση των ευθυνών
µου, θα σταθώ δίπλα στην Κυβέρνηση και σε αυτή την κρίσιµη
µάχη. 

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Να υπενθυµίσω ότι η
ψηφοφορία θα γίνει αύριο στις 14:00. Αύριο θα έχουµε έναρξη
9:30 και σήµερα θα πάµε µέχρι τη 1:30.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Καρύδης.
ΔΗΜΗΤΡIOΣ ΚΑΡΥΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ο ελληνικός λαός, οι πολίτες στην Ευρώπη, στον
κόσµο ολόκληρο έχουν στραµµένα τα µάτια τους στην ελληνική
Βουλή και στις αποφάσεις που θα πάρουµε αυτές τις ηµέρες, οι
οποίες θα επηρεάσουν καθοριστικά την πορεία της πατρίδας
µας.

Οι πολίτες, οι νέοι άνθρωποι είναι απογοητευµένοι και φοβι-
σµένοι. Με πολλούς τρόπους έχουν εκφράσει όλο αυτό το διά-
στηµα τις απόψεις τους, την οργή τους και την αγανάκτησή τους
για το που πηγαίνει ο σύγχρονος κόσµος, η Ευρώπη και η Ελ-
λάδα. Αλλά, ταυτόχρονα έχουν εκφράσει και τον πόθο τους για
ριζικές αλλαγές στο πολιτικό σύστηµα.

Το µεγάλο ερώτηµα που υπάρχει στους συµπολίτες µας είναι
εάν η ψήφιση ή η καταψήφιση του µεσοπρόθεσµου ανοίγει τους
ορίζοντες για µια καλύτερη ζωή στο παρόν και στο µέλλον.

Να µιλήσουµε µε ειλικρίνεια και καθαρότητα. Με την ψήφιση
του µεσοπρόθεσµου επιδιώκεται η έξοδος της Ελλάδας από την
κρίση και η σταθεροποίηση της οικονοµίας. Δυστυχώς, η διαχρο-
νική αναξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος, η έλλειψη εµπιστο-
σύνης στους θεσµούς, η κοινωνική αδικία, η ατιµωρησία, η
αίσθηση ότι µόνο οι οικονοµικά αδύναµοι «πληρώνουν το µάρ-
µαρο», όπως είναι η φορολογία, η ανεργία, η µείωση του κοινω-
νικού κράτους, θολώνουν τους στόχους και µπερδεύουν τις
επιλογές. Οι πολίτες εύλογα ξεσηκώνονται και γεµίζουν τις πλα-
τείες.

Παρ’ όλα αυτά, η διάσωση της χώρας είναι το ύψιστο πατριω-
τικό καθήκον που οφείλουµε να κάνουµε πράξη πρώτα και πάνω
απ’ όλα για τους νέους και τις νέες. Με την καταψήφιση του µε-
σοπρόθεσµου η Ελλάδα οδηγείται στη χρεοκοπία και την πτώ-
χευση, στην πολιτική αστάθεια και το κοινωνικό χάος. Οι πολίτες
µια τέτοια εξέλιξη την απεύχονται ως απολύτως καταστροφική.
Η επιστροφή της Ελλάδας στη δεκαετία του ’60, µε έξοδο της
χώρας από την Ευρωπαϊκή Ένωση, γεµίζει µε φόβο τις ψυχές και
σκοτεινιάζει το µέλλον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πλειοψηφία των συµπολιτών
µας υποστηρίζει την κοινή λογική. Απέναντι σε ένα ευρωπαϊκό
και ένα παγκόσµιο κερδοσκοπικό και τοκογλυφικό οικονοµικό σύ-
στηµα οι πολίτες θέλουν να πετύχουµε ανατροπές, επιζητούν

από την Ευρωπαϊκή Ένωση αλληλεγγύη και στήριξη. Θέλουν τε-
λικά µια άλλη Ευρώπη, που δεν θα αποθεώνει την ασυδοσία των
αγορών. Οι πολίτες ζητούν να πιέσουµε προς αυτή την κατεύ-
θυνση, να εκβιάσουµε τους εκβιαστές, να κάνουµε διαρκή επα-
ναδιαπραγµάτευση.

Απαιτούν, παράλληλα, βαθιές και ριζοσπαστικές µεταρρυθµί-
σεις σε ένα κράτος-κουρελού, που κολυµπάει στην αδιαφάνεια,
τη διαφθορά, την αναξιοκρατία και την κοινωνική αδικία. Ζητούν
κοινωνική πρόνοια χωρίς επιδόµατα-µαϊµού, υψηλού επιπέδου
δηµόσιο σύστηµα υγείας. Απαιτούν να κοπεί µε το µαχαίρι η φο-
ροδιαφυγή, που φουντώνει την παραοικονοµία και ευνοεί τα µε-
γάλα οικονοµικά συµφέροντα. Απαιτούν να περάσουµε από το
«εγώ» στο «εµείς», να αναγεννήσουµε το πολιτικό µας σύστηµα
µέσα από καίριες θεσµικές πρωτοβουλίες, όπως αυτές που πε-
ριλαµβάνονται στο δηµοψήφισµα που προανήγγειλε πριν από µε-
ρικές µέρες ο Γιώργος Παπανδρέου. Ζητούν να κάνουµε πράξη
τελικά τα λόγια του Μακρυγιάννη στην πλατεία Συντάγµατος:
«Ούτε χρήµατα ούτε βίον, µονάχα Σύνταγµα για την πατρίδα µου,
να κυβερνιέται µε νόµους και όχι µε το έτσι θέλω».

Αγαπητοί συνάδελφοι, κάναµε µεγάλα λάθη αυτούς τους εί-
κοσι µήνες και αυτό πρέπει να το παραδεχθούµε σε όλους τους
τόνους. Όλα αυτά, όµως, δεν δίνουν κανένα άλλοθι στον κ. Σα-
µαρά και τη Νέα Δηµοκρατία να προωθούν τη «σκοπιανοποίηση»
της ελληνικής οικονοµίας, να διχάζουν δηλαδή τον ελληνικό λαό
και να αποµονώνουν τη χώρα µας από την Ευρώπη.

Όλοι θυµόµαστε τον κ. Σαµαρά το καλοκαίρι του 2009 να δη-
λώνει ότι είναι σίγουρος για τον τρίτο εκλογικό θρίαµβο του κ.
Καραµανλή. Ενώ τότε έκλεινε τα µάτια στην κατάντια που οδή-
γησε η Νέα Δηµοκρατία τη χώρα µε τα δυσθεώρητα χρέη και ελ-
λείµµατα, σήµερα αδιαφορεί για την πιθανή κατάρρευση της
Ελλάδας, µόνο και µόνο για να έρθει στην εξουσία.

Επίσης, καµµιά απήχηση δεν έχει ο ισοπεδωτικός, ακραίος και
λαϊκίστικος λόγος του κ. Τσίπρα. Όλοι πρέπει να θυµηθούµε, να
φέρουµε στο µυαλό µας τις υποσχέσεις του, ότι θα έφερνε
φθηνό πετρέλαιο από τη Βενεζουέλα. Γι’ αυτό δεν µας έχει απαν-
τήσει εδώ και αρκετά χρόνια ο κ. Τσίπρας.

Προκαλεί, επίσης, θλίψη το γεγονός ότι βάζει ακόµα και επώ-
νυµα στελέχη του να απειλούν Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ µε επιστο-
λές, µεταµφιεσµένα σε απλούς δήθεν ψηφοφόρους του ΠΑΣΟΚ.

Το µεγάλο ζητούµενο για όλο τον ελληνικό λαό και για την πο-
ρεία της χώρας είναι η εθνική ενότητα. Σύµφωνα µε τις δηµοσκο-
πήσεις, η µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών µε ωριµότητα δεν
θέλει εκλογές και επιλέγει την εθνική συνεννόηση και συνεργα-
σία.

Παρ’ όλα αυτά, οι ηγεσίες των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης
«γράφουν στα παλιά τους τα παπούτσια» ακόµα και τους ψηφο-
φόρους τους. Το µήνυµα που στέλνουν καθηµερινά οι πολίτες
προς την Κυβέρνηση και τους Υπουργούς είναι: Δουλέψτε σο-
βαρά, υπεύθυνα, µε αποφασιστικότητα και αποτελεσµατικότητα.
Εξηγήστε κάθε µέτρο στον ελληνικό λαό, πείτε την αλήθεια
χωρίς διπλή γλώσσα. Αφήστε στην άκρη την αλαζονεία και την
έπαρση, αλλάξτε όλα αυτά που πληγώνουν και εξοργίζουν.

Ταυτόχρονα, πιστεύω ότι στέλνουν και µήνυµα στον Πρωθυ-
πουργό να δείχνει αµέσως την πόρτα εξόδου σε κάθε Υπουργό
που προκαλεί, φοβίζει ή τροµοκρατεί την κοινωνία, όσο ψηλά και
αν βρίσκεται.

Η κατοχύρωση της κοινωνικής δικαιοσύνης, η ανάπτυξη της
πραγµατικής οικονοµίας, η µείωση της ανεργίας, το χτύπηµα της
ατιµωρησίας πρέπει να είναι η προµετωπίδα της πολιτικής µας.
Πρέπει να προχωρήσουµε γρήγορα σε επενδύσεις και δηµιουρ-
γία νέων θέσεων εργασίας, αξιοποιώντας τις αποφάσεις της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για τη στήριξη όσον αφορά το ΕΣΠΑ και τα
µεγάλα έργα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Θεωρώ, επίσης, καθοριστικό, κατά τη διάρκεια της συζήτησης

του µεσοπρόθεσµου, να αναληφθούν και από το νέο Υπουργό
Οικονοµικών συγκεκριµένες δεσµεύσεις µε συγκεκριµένο χρο-
νοδιάγραµµα. Θέλουµε οι επώδυνες, σκληρές και άδικες πλευ-
ρές της πολιτικής µας να αρθούν, όταν υλοποιηθούν νέα µέτρα
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που διευρύνουν τη φορολογική βάση και χτυπούν τη φοροδια-
φυγή. Η επιστροφή στους χαµηλοσυνταξιούχους, παραδείγµα-
τος χάριν, των άδικων περικοπών πρέπει να είναι προτεραιότητά
µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιλαµβάνοµαι την ψήφιση του
µεσοπρόθεσµου ως την τελευταία πράξη για µια άλλη Ελλάδα,
την Ελλάδα της δικαιοσύνης και της πραγµατικής ανάπτυξης, την
Ελλάδα της παραγωγής και όχι της αλόγιστης κατανάλωσης, την
υπεύθυνη Ελλάδα που γυρίζει σελίδα στη φαυλοκρατία, τον
«ωχαδερφισµό» και το νεοπλουτισµό.

Δεν θα έχουµε άλλη ευκαιρία. Από εδώ και πέρα, για κάθε
αβελτηρία, ανεπάρκεια και αποτυχία δεν θα υπάρχει απολύτως
καµµία δικαιολογία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας στο Νοµό Ροδόπης, ο κ. Ευριπί-
δης Στυλιανίδης.

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα βρίσκεται µπροστά

στην πιο δύσκολη µεταπολεµική στιγµή της και στην πιο κρίσιµη
µεταπολιτευτική επιλογή της. 

Από τη µία πλευρά, είναι οι  εύλογες απαιτήσεις των δανειστών
και εταίρων µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, οι οποίοι προσπαθούν
να διασφαλίσουν τις απαιτούµενες εγγυήσεις του κεφαλαίου που
µας δανείζουν, χωρίς να αποβάλλουν, όµως και µια διάθεση κερ-
δοσκοπίας, που εντοπίζεται στις αµοιβές και τους στόχους που
συνοδεύουν αυτά τα κεφάλαια. Αυτές οι απαιτήσεις συνδυάζον-
ται µε µία πρωτόγνωρη αγωνία, που εκδηλώνεται σε ευρωπαϊκό
επίπεδο µε πεισµατική πίεση να αποδεχθούµε, ως παράταξη, τη
συνέχιση ενός λάθους, για το οποίο ευθύνεται εις τριπλούν η Κυ-
βέρνηση.

Αναφέροµαι πρώτον στην µετεκλογική της απραξία, δεύτερον
στην υπογραφή του µνηµονίου, χωρίς καµµία διαπραγµάτευση
για τα εθνικά δίκαια και συµφέροντα και τρίτον, στην παντελώς
λανθασµένη ιεράρχηση προτεραιοτήτων της οικονοµικής πολιτι-
κής, που προέταξε τις οριζόντιες περικοπές των µισθών και των
συντάξεων, που προέταξε, επίσης, τη στέρηση από ρευστότητα
της αγοράς έναντι των αποκρατικοποιήσεων, της περιστολής δα-
πανών και σηµαντικών θεσµικών διαρθρωτικών αλλαγών.

Από την άλλη πλευρά του ποταµού βρίσκονται οι Ελληνίδες
και οι Έλληνες, που βλέπουν τη ζωή τους να αλλάζει τραγικά, τα
όνειρά τους να συνθλίβονται και την εθνική τους αυτοπεποίθηση
να γίνεται κοµµάτια. Η Κυβέρνηση ενώπιον αυτής της κρίσιµης
επιλογής επεδίωξε, πίσω από τη δικαιολογία περί δήθεν έλλειψης
συναίνεσης, την οποία απλόχερα προσέφερε στο γνωστό διά-
λογο ο Αντώνης Σαµαράς και η Νέα Δηµοκρατία, να κρύψει, τόσο
στην Ελλάδα, όσο και στο εξωτερικό, τις µεγάλες της αδυναµίες.

Η πρώτη αδυναµία της είναι η αναποτελεσµατικότητά της,
αυτή που επέδειξε επί είκοσι µήνες να προχωρήσει στις απαιτού-
µενες διαρθρωτικές αλλαγές, τις αποκρατικοποιήσεις και την επι-
θετική περιστολή των δαπανών, µε τρόπο, όχι οριζόντιο, βεβαί-
ως, αλλά στοχευµένο ανά Υπουργείο, ώστε να µην διακυβεύεται
ο σκληρός πυρήνας του κράτους δικαίου. 

Δεύτερη αδυναµία της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ είναι ο φόβος
και η δειλία να θίξει τα συντεχνιακά συµφέροντα, που η ίδια εξέ-
θρεψε τις προηγούµενες δεκαετίες και η αδυναµία, βεβαίως, της
Κυβέρνησης να πείσει το άλλο µισό ΠΑΣΟΚ για την ορθότητα
αυτού του προγράµµατος που συζητούµε σήµερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία µίλησε υπεύ-
θυνα και καθαρά και εθνικά από την αρχή αυτής της περιδίνησης.
Εµείς από την πρώτη στιγµή δεν περιοριστήκαµε στην κριτική,
αλλά συναισθανόµενοι την κρισιµότητα της στιγµής µε το «Ζάπ-
πειο 2» καταθέσαµε συγκεκριµένες ολοκληρωµένες προτάσεις.
Εµείς τολµήσαµε. Δεν δειλιάσαµε να υποστηρίξουµε τα πιστεύω
µας ούτε µέσα στη χώρα ούτε έξω από αυτήν. Εµείς διαπραγµα-
τευτήκαµε στην Ευρώπη και συνεχίζουµε να διαπραγµατευόµα-
στε µε επιµονή και ορθολογισµό.

Αντισταθήκαµε να συµπράξουµε στο λάθος και κινηθήκαµε µε
αποφασιστικότητα, έχοντας ως κριτήριο, όχι την ικανοποίηση ή
τους φόβους των δανειστών µας, αλλά τα συµφέροντα και τις

αγωνίες των Ελλήνων.
Σήµερα καταψηφίζουµε το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, όχι

γιατί αρνούµαστε τους στόχους ή τη χρηµατοδότηση, αλλά γιατί
θεωρούµε ότι είναι λάθος να επιµένουµε στο αρχικό λάθος το
οποίο έκανε η Κυβέρνηση. Είναι µαθηµατικά βέβαιο ότι και τα
νέα µέτρα οδηγούν σε αποκλίσεις από τη στοχοθέτηση και σε
ένα καινούριο αδιέξοδο. 

Το τραγικότερο όλων είναι ότι τώρα πια έχουν πέσει οι µάσκες,
διότι προκύπτει από τις δηλώσεις των Ευρωπαίων αξιωµατούχων
και των δανειστών µας ότι αυτή η πολιτική του αδιεξόδου δεν
επεβλήθη από πάνω ή απέξω. Ήταν, όπως δήλωσε προσφάτως
και ο κ. Τόµσεν, µία ευθεία απόφαση της Ελληνικής Κυβέρνησης,
το πώς δηλαδή θα επιτύχει τους στόχους που ετέθησαν. 

Την πολιτική αυτή την αποφάσισε η ίδια η Κυβέρνηση, η οποία
αποφάσισε να τιµωρήσει την επιχειρηµατικότητα, να τιµωρήσει
την ιδιοκτησία, να τιµωρήσει τη µετρήσιµη εργασία, να τιµωρήσει
την τιµιότητα και τη νοικοκυροσύνη, να καταστρέψει ουσιαστικά
τον παραγωγικό ιστό της χώρας, να συνθλίψει τη µεσαία τάξη,
να δυναµιτίσει την κοινωνική συνοχή, δηµιουργώντας µια νέα
τάξη εξαθλιωµένων Ελλήνων και θρυµµατίζοντας το σκληρό πυ-
ρήνα του ελληνικού κράτους δικαίου. 

Αυτό ο ένας Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, ο κ. Βενιζέλος,
λίγες βδοµάδες πριν, σχολιάζοντας στα Υπουργικά Συµβούλια
τον προκάτοχό του, το ονόµαζε –σας το θυµίζω- δηµοσιονοµική
κατοχή. Ο σηµερινός έτερος Αντιπρόεδρος, ο κ. Πάγκαλος, το
περιγράφει ως δηµοσιονοµική χούντα. 

Το ερώτηµα, όµως, κυρίες και κύριοι είναι ένα: Υπάρχει ελπίδα
για την Ελλάδα; Εµείς έχουµε καταθέσει τις απόψεις µας. Πι-
στεύουµε ότι είναι λάθος η ισόποση κατανοµή των βαρών. Δεν
είναι δυνατόν η Κυβέρνηση να προσδοκά µόλις το 50% από την
περιστολή των δαπανών και το άλλο 50% να επιδιώκει να το ει-
σπράξει µε φοροεπιδροµές, που εξαθλιώνουν την ελληνική κοι-
νωνία. Η σωστή πολιτική είναι να περιοριστούν οι φόροι
ουσιαστικά στο 25% και το υπόλοιπο 75% να επέλθει από τον
εξορθολογισµό του κράτους. 

Χρειάζονται έξυπνες πολιτικές προσέλκυσης φρέσκου χρήµα-
τος, τις οποίες προτείνει και υποστηρίζει η Νέα Δηµοκρατία. Δεν
είναι δυνατόν οι εκτός Ελλάδος Έλληνες να κατέχουν σε λογα-
ριασµούς τους σε ξένες τράπεζες πάνω από 300 δισεκατοµµύρια
ευρώ και η Ελληνική Κυβέρνηση να µην µπορεί να τους εµπνεύ-
σει και να τους κινητοποιήσει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε. 
Υπάρχει έλλειψη εµπιστοσύνης, η οποία οφείλεται στη σπα-

σµωδικότητα των αντιδράσεων, στην έλλειψη ψυχραιµίας, στην
απουσία σχεδίου, στη διοικητική αναποτελεσµατικότητα και κυ-
ρίως στην υποταγή του ΠΑΣΟΚ στις κοµµατικές συντεχνίες. 

Πώς µπορεί να απελευθερώσει την αγορά, άλλωστε, ένα
κόµµα που δεν πιστεύει στην αγορά; Πώς µπορεί να αποκρατι-
κοποιήσει ένα κόµµα που τα στελέχη του δεν πιστεύουν στις απο-
κρατικοποιήσεις; Πώς µπορεί να στηρίξει τις Ελληνίδες και τους
Έλληνες ένα κόµµα που ο Αρχηγός του τους αποκαλεί διεφθαρ-
µένο λαό στα διεθνή fora; Πώς µπορεί να διαπραγµατεύεται απο-
τελεσµατικά µε τους δανειστές µια Κυβέρνηση που ακόµα και
στο δηµόσιο λόγο της δεν αναφέρεται στο λαό που την εξέλεξε,
αλλά προσπαθεί να γίνει αρεστή στην άλλη πλευρά της διαπραγ-
µάτευσης; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Η αντίδραση της Αντιπολίτευσης, ο ξεσηκωµός της κοινωνίας
και η όποια αποτελεσµατικότητα της Κυβέρνησης αυτούς τους
είκοσι µήνες έπρεπε να είναι το διαπραγµατευτικό χαρτί της Κυ-
βέρνησης προς την άλλη πλευρά. Δεν συµβαίνει, όµως, αυτό. Αν-
τίθετα, η Κυβέρνηση χαίρεται πολιτικά, όταν βλέπει τη Νέα
Δηµοκρατία και τον Αντώνη Σαµαρά να µάχονται µόνοι στο ευ-
ρωπαϊκό περιβάλλον και µάλιστα από τη δυσµενή θέση της Αντι-
πολίτευσης. Δεν πειράζει, όµως.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε καλά ότι η
ιστορία αυτού του τόπου έχει γραφτεί µε τα µεγάλα «όχι». Σηµείο
αναφοράς, λοιπόν, της δικής µας πολιτικής είναι τα συµφέροντα
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των Ελλήνων και το εθνικό συµφέρον. Πιστεύουµε ακράδαντα –
και το λέµε σε αυτήν την Αίθουσα- ότι δεν µπορεί κανείς να ισχυ-
ρίζεται εδώ ότι σώζει την Ελλάδα όταν εκτελεί τους Έλληνες. 

Γι’ αυτό και καταψηφίζουµε το µεσοπρόθεσµο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ευριπίδη Στυλιανίδη, Βουλευτή Ροδόπης της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Το λόγο έχει η κ. Αθανασία Μερεντίτη, Βουλευτής ΠΑΣΟΚ του
Νοµού Τρικάλων. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Βουλευτές, παίρνω σήµερα το λόγο, για να εξηγήσω

την ψήφο µου στο νοµοσχέδιο που συζητάµε. Απευθύνοµαι από
εδώ σε όλους τους πολίτες, γνωστούς και αγνώστους, µε τους
οποίους ήρθα σε επαφή προσωπικά, άµεσα ή έµµεσα ή σε αυ-
τούς που επιδίωξαν οι ίδιοι να έρθουµε σε επαφή, στέλνοντας
µηνύµατα και όχι µόνο, για να µου πουν την άποψή τους.

Τους απαντώ ότι µε το οποιοδήποτε πολιτικό κόστος θα ψη-
φίσω το µεσοπρόθεσµο, γιατί το θεωρώ απαραίτητο για την πα-
τρίδα. Οι ώρες είναι τέτοιες –και απευθύνοµαι στους συνα-
δέλφους της Νέας Δηµοκρατίας- που απαιτούν να σκεφτόµαστε
το εθνικό συµφέρον! Η ψήφος µας µπορεί να είναι επώδυνη κοµ-
µατικά, αλλά υπερέχει η πατρίδα. Δεν µπορώ να διανοηθώ ότι
σήµερα σ’ αυτό το νοµοσχέδιο χωράνε κοµµατικές ίντριγκες και
δολοπλοκίες ή τοπικιστικά συµφέροντα, γιατί υπερέχει πάνω απ’
όλα η σωτηρία της πατρίδας.

Κατανοώ απολύτως τις σηµαίνει η ψήφος µου. Δεν κατανοώ,
όµως, πώς µπορεί να συζητείται εδώ µέσα και στους διαδρόµους
ότι αυτή η ψήφος µπορούσε να αλλάξει µε το παραβάν. Απαιτεί-
ται σήµερα ο Βουλευτής να έχει το θάρρος και να πει τι επιλέγει,
τι απορρίπτει, τι επιλέγει να πληρώσει µε οποιοδήποτε κόστος,
για το καλό της πατρίδας.

Εγώ, λοιπόν, ψηφίζω το µεσοπρόθεσµο µε αφάνταστη εφιαλ-
τική αγωνία αν θα εφαρµοστεί. Ψηφίζω το µεσοπρόθεσµο, κύριε
Υπουργέ, µε την ελπίδα –και αυτή η ελπίδα µου δίνει δύναµη- ότι
θα τρέξουµε να κάνουµε όσα δεν κάναµε και θα διορθώσουµε
όσα έπρεπε να διορθώσουµε.

Υπάρχουν πολλά λάθη από το παρελθόν. Δεν έχω διάθεση και
δεν επιτρέπω στον εαυτό µου να αναφερθώ στο τι έφταιξε. Το
πολιτικό σύστηµα γενικά το ξέρουµε, το έχουµε περιγράψει.
Όµως, έχουµε ευθύνες και εµείς. Και εγώ στέκοµαι εδώ! Εδώ θα
είµαι κριτικά απέναντί σας από εδώ και πέρα, κύριε Υπουργέ, πε-
ρισσότερο απ’ οτιδήποτε, για να κάνουµε όλα όσα χρειάζεται,
για να βάλουµε επιτέλους πάτο στο βαρέλι, για να αισθανθούν
οι Έλληνες πολίτες ότι οι κόποι τους και οι θυσίες τους πιάνουν
τόπο. Και όταν λέµε «πάτο στο βαρέλι», κύριε Υπουργέ, εννοούµε
ότι, επιτέλους, πρέπει να φέρουµε ένα ολοκληρωµένο εθνικό φο-
ρολογικό σύστηµα, όπως άκουσα και από τον κύριο Υπουργό,
τον κ. Βενιζέλο, που να βάζει µέτρα και όρους που θα έχουν δι-
καιοσύνη, γιατί τα µέτρα που ψηφίζουµε σήµερα είναι άδικα και
σκληρά. Όµως, δεν επιτρέπω ποτέ στον εαυτό µου να σκεφτεί –
και όσο µπορώ θα παλέψω προς αυτήν την κατεύθυνση- ότι θα
είναι αναποτελεσµατικά, αλλά ότι θα έχουν τα αποτελέσµατα που
θέλουµε.

Όσον αφορά το φορολογικό σύστηµα, πρέπει να πατάξουµε
τη φοροδιαφυγή και να πάψουν να πληρώνουν οι συνήθως ύπο-
πτοι, δηλαδή οι συνεπείς ή οι πολύ λίγο συνεπείς, αλλά πάντως
συνεπείς. 

Δεύτερον, πρέπει να πατάξουµε το σπάταλο κράτος, κύριε
Υπουργέ. Δεν µπορούµε να καλούµε τους νέους µας να αµείβον-
ται µε 400 ευρώ και σήµερα να εξακολουθούµε να έχουµε υπέ-
ρογκους µισθούς στο δηµόσιο, οι οποίοι δεν είναι µόνο των
Βουλευτών, αλλά υπάρχουν χιλιάδες υψηλά αµειβόµενοι πέρα
και έξω από αξιοκρατία και παραγωγική διαδικασία.

Πρέπει να πατάξουµε, λοιπόν, το σπάταλο κράτος και τη δια-
φθορά και, επιτέλους, να βάλουµε µπροστά τη µηχανή της ανά-
πτυξης. Μιλάµε για µία ανάπτυξη για µας και για τα παιδιά µας.

Αυτό είναι πολύ δύσκολο. Εγώ θα έλεγα ότι το εθνικό στοίχηµα
από εδώ και πέρα, η εθνική προσπάθεια, πρέπει να είναι η ανά-
πτυξη, για να καταφέρουµε να κάνουµε όλα αυτά που χρειάζον-
ται, για να πάψει, όπως ακούω συχνά, να έχει κάθε οικογένεια

έναν άνεργο, γιατί εγώ φοβάµαι και συναντώ, δυστυχώς, οικογέ-
νειες που έχουν άνεργα όλα τα εν δυνάµει εργαζόµενα µέλη
τους. 

Και εδώ, κύριε Υπουργέ, πρέπει να συζητήσουµε και το περι-
βόητο κοινωνικό δίχτυ προστασίας, γιατί δυστυχώς µέρα µε τη
µέρα αυξάνονται οι πολίτες που αγγίζουν τα όρια της φτώχειας.
Είπε ο κύριος Υπουργός –θέλω και εγώ να το τονίσω εδώ- ότι µε
την Τοπική Αυτοδιοίκηση πρέπει άµεσα να θέσουµε σε λειτουρ-
γία ένα τέτοιο πρόγραµµα, για να προστατεύσουµε τους πολίτες
µας.

Όµως, έρχοµαι να σας πω ότι πέρα από τις ευθύνες και τις ολι-
γωρίες της Κυβέρνησής µας, σε µας πέφτει το µεγάλο βάρος να
φέρουµε εις πέρας όλα αυτά που ονειρευτήκαµε, αλλά και όλα
αυτά που οφείλουµε να διορθώσουµε. Όταν όλοι οι πολίτες,
ακόµα και αυτοί που είναι αγανακτισµένοι δικαίως ή αδίκως, που
βγαίνουν στους δρόµους µε σωστό ή λαθεµένο τρόπο, που υπερ-
βαίνουν τα εσκαµµένα –βέβαια, έχουµε και ακρότητες, αλλά
αυτοί οδηγούνται σ’ αυτές τις ακρότητες από αγανάκτηση- αι-
σθανθούν ότι όλα τα πράγµατα µπαίνουν σε ένα δρόµο και στα-
µατά το µαρτύριο της σταγόνας, θα είναι δίπλα µας και θα είναι
συµπαραστάτες µας.

Ψηφίζω το µεσοπρόθεσµο. Γνωρίζω πολύ καλά τις επιπτώσεις
που µπορεί να έχει και στην κοινωνία, γιατί πριν από λίγο είπα ότι
µπορεί τα µέτρα να είναι και άδικα και σκληρά.

Όµως ελπίζω ότι γρήγορα θα έχουµε τη δυνατότητα να µιλάµε
για ανάπτυξη, αφού κάνουµε όλα αυτά που είπα, αφού περιορί-
σουµε το σπάταλο κράτος, αφού πατάξουµε τη φοροδιαφυγή,
αφού αίρουµε όλα τα εµπόδια για τα οποία δεν µπορούν να προ-
χωρήσουν οι επενδύσεις -γιατί έχουµε επενδύσεις οι οποίες
έχουν σταµατήσει, γιατί το µεγάλο κράτος, το σπάταλο κράτος,
το διεφθαρµένο κράτος εµποδίζει τους ήρωες, γιατί ήρωες είναι
αυτοί που τολµούν ακόµα και σήµερα να ονειρεύονται την ανά-
πτυξη σ’ αυτήν τη χώρα- αφού κάνουµε τα πολεοδοµικά, αφού
κάνουµε τα χωροταξικά, αφού καταγράψουµε τη δηµόσια γη,
αφού δούµε τι µπορούµε να κάνουµε.

Όλα αυτά όµως, κύριε  Υπουργέ, από χθες -όχι σήµερα και
ποτέ αύριο- έπρεπε να τα ξεκινήσουµε. Εγώ απαιτώ να ξεκινή-
σουµε, θα είµαι δίπλα σας αλλά πάντοτε µε αγωνία για το αν προ-
χωράµε σωστά, γιατί ζω µε την ελπίδα ότι γρήγορα θα κληθώ
εδώ να ψηφίσω µεσοπρόθεσµο αναπτυξιακό πρόγραµµα που θα
µας βγάλει από αυτή την ύφεση, η οποία µας καταστρέφει, µας
τραβά συνεχώς πιο κάτω, σαν να είναι ένας µοχλός αντίστροφος
που πνίγει τις προσπάθειες αλλά κυρίως τα όνειρα όλων των Ελ-
λήνων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Αθανασία Μερεντίτη, Βουλευτή Τρικάλων του ΠΑΣΟΚ.
Το λόγο έχει ο κ. Μιχαήλ Κατρίνης, Βουλευτής Ηλείας του

ΠΑΣΟΚ, για έξι λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε  Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω

µε µία αναφορά στον Τζον Κέινς, µιας και µνηµονεύτηκε σε αυτήν
την Αίθουσα. 

Ο John Keynes είπε κάποια στιγµή ότι µακροπρόθεσµα θα εί-
µαστε όλοι νεκροί. Βραχυπρόθεσµα και µεσοπρόθεσµα όµως, η
χώρα πρέπει να επιβιώσει. Οι πολίτες πρέπει να βιώσουν την
ασφάλεια και την ευηµερία που τους αξίζει. Κι επειδή, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έγινε και χθες και σήµερα σε αυτή την Αί-
θουσα αναφορά για τα τανκς, θέλω να πω ότι η ανάµνηση των
τανκς, ή πιο σωστά η επίκληση των αναµνήσεων των τανκς του
πολυτεχνείου, είναι βέβαιο ότι βοήθησε πάρα πολλούς σε αυτήν
την Αίθουσα να κτίσουν πολιτικές καριέρες. Βοήθησε εξίσου και
αρκετούς εκτός αυτής της Αίθουσας να φτιάξουν περιουσίες.
Πάντα, όµως, ήταν η σταθερή ιδεολογική πλατφόρµα, στην
οποία βασίστηκαν οι περισσότερες από τις πολιτικές και οικονο-
µικές αποφάσεις που οδήγησαν τη χώρα µας, οδήγησαν την οι-
κονοµία σε αυτό το πολύ οριακό σηµείο.

Συζητάµε σήµερα το µεσοπρόθεσµο πλαίσιο δηµοσιονοµικής
στρατηγικής έχοντας βεβαίως τη συναίσθηση ότι δεν πρόκειται
για έναν απλό νόµο. Και έλαχε σ’ αυτήν εδώ την κοινοβουλευτική
αντιπροσωπεία ο ιστορικός κλήρος τής πιο κρίσιµης απόφασης
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για την ίδια τη διάσωση και επιβίωση της πατρίδας. 
Οι αποφάσεις αυτές βεβαίως δεν είναι ούτε εύκολες ούτε ευ-

χάριστες, ακριβώς γιατί η κατάσταση της χώρας δεν είναι ούτε
εύκολη ούτε ευχάριστη, γιατί η εποχή που κυριαρχούσαν τα εύ-
κολα και τα ευχάριστα λόγια, πέρασε ανεπιστρεπτί.

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι πέρα από τους συναδέλφους
Βουλευτές, που µε τον άλφα ή βήτα τρόπο αύριο θα πάρουν
θέση πάνω σε αυτό το πολύ οριακό ζήτηµα, οι συµπρωταγωνι-
στές της κατάστασης, την οποία σήµερα συζητάµε και θα επι-
διώξουµε να λύσουµε, δεν βρίσκονται σε αυτήν την Αίθουσα. Δεν
βρίσκονται στην Αίθουσα οι πολιτικοί, κρατικοί, δηµόσιοι λειτουρ-
γοί που µε το δικαίωµα της υπογραφής τους έκαναν προσωπικές
επιλογές, στερώντας από τα δηµόσια έσοδα σηµαντικό κοµµάτι.
Δεν βρίσκονται σε αυτήν την Αίθουσα αυτοί οι οποίοι στην ανερ-
γία έδιναν αντίδοτο µία σύνταξη αναπηρίας. Δεν βρίσκονται σε
αυτήν την Αίθουσα αυτοί οι οποίοι έβγαιναν σε πρόωρη σύνταξη
κατοχυρώνοντας µια δεύτερη θέση εργασίας, στερώντας την
από ένα νέο αλλά και πάρα πολλοί άλλοι. Τα παραδείγµατα είναι
εκατοντάδες, τα οποία θα µας βοηθήσουν να συνειδητοποι-
ήσουµε γιατί φτάσαµε στην κατάσταση που φτάσαµε σήµερα.

Ήλθε η ώρα της αλήθειας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της
αλήθειας που δεν θέλαµε ή δεν µπορούσαµε να δούµε. Της αλή-
θειας που φέρνει µια ολόκληρη γενιά, όχι µόνο στη βέβαιη θέση
ότι θα ζήσει χειρότερα απ’ ότι οι προηγούµενες, αλλά ότι υπάρχει
ο κίνδυνος να ζήσει σε µια χώρα χρεοκοπηµένη.

Τώρα, όµως, δεν έχουµε κανένα περιθώριο για άλλες συζητή-
σεις. Εδώ που φτάσαµε δεν θα κρυφτούµε και δεν θα κρύψουµε
τίποτα. Και, βεβαίως, το έχουν πει όλοι οι συνάδελφοι, ότι αυτό
το µεσοπρόθεσµο είναι σκληρό, περιλαµβάνει οριζόντια και εν
µέρει άδικα µέτρα, απευθύνεται σε µία ήδη αδύναµη φορολογική
βάση και θα περιορίσει εισοδήµατα τα οποία είναι ήδη περιορι-
σµένα.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρέπει να κρυβόµα-
στε. Οι πυλώνες της επιτυχίας είναι δύο: Από τη µία είναι τα δη-
µοσιονοµικά µεγέθη -βεβαίως, δεν θα πρέπει να ξεχνάµε τις
επιτυχίες της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ µε τη µείωση του ελλείµ-
µατος, παρά το γεγονός ότι υπήρχαν σηµαντικές αστοχίες στην
επίτευξη των στόχων- αλλά κυρίως το µεταρρυθµιστικό πλαίσιο
το οποίο αποτελεί και την απαραίτητη προϋπόθεση για την επί-
τευξη των δηµοσιονοµικών µεγεθών. 

Απαραίτητη, όµως, προϋπόθεση για να µην αναγκαστούµε να
έρθουµε σε ένα νέο πακέτο σκληρών µέτρων είναι η µεταρρυθ-
µιστική ισχύς αυτής της Κυβέρνησης να µη γίνει αντικείµενο δια-
πραγµάτευσης µε παλιές συντεχνιακές και συνδικαλιστικές
λογικές, να µη γίνει αντικείµενο διαπραγµάτευσης µε κάποιους
που προβάλλουν τοπικά και πολιτικά βέτο. Η µόνη διαπραγµά-
τευση την οποία πρέπει να κάνει η Κυβέρνηση είναι µε τη συνεί-
δησή της απέναντι στις κοινωνικές οµάδες, οι οποίες στηρίζουν
την αλλαγή και την προσπάθεια που κάνει για την εξυγίανση
αυτής της χώρας. 

Το µεσοπρόθεσµο πλαίσιο δεν ευχαριστεί βεβαίως κανέναν
πολίτη ούτε φέρνει κανένα Βουλευτή σε ευχάριστη θέση. Όµως,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Βουλευτές αντιπροσωπεύουν
το έθνος και η ευθύνη που πλανάται σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα,
είτε σε κάποιους αρέσει είτε σε κάποιους όχι είτε κάποιοι το πα-
ραδέχονται είτε όχι, είναι πολύ µεγάλη και θα καθορίσει τις τύχες
αυτού του έθνους. 

Όµως, είναι άραγε αρκετό το µεσοπρόθεσµο από µόνο του για
να βγούµε από το νοσηρό έλλειµµα και το φαύλο κύκλο του χρέ-
ους; Φοβάµαι πως όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Θα πρέπει,
λοιπόν, να µην κάνουµε µια µονοµερή δηµοσιονοµική προσπά-
θεια, αλλά µια παραγωγική στροφή στην οικονοµία που θα βοη-
θήσει µε µαθηµατική ακρίβεια να αποφύγουµε νέα ελλείµµατα
και νέες κοινωνικές αδικίες. Χρειαζόµαστε µια επιτυχηµένη στρα-
τηγική κατά της φοροδιαφυγής µε ισχυρή και αποτελεσµατική
φορολογική διοίκηση. Χρειαζόµαστε ένα νέο επιτελικό κράτος
εµπιστοσύνης και επαγγελµατισµού που θα καταγράφει, θα πα-
ρακολουθεί, θα καθοδηγεί και θα υποστηρίζει µια νέα οικονοµία
που θα είναι στραµµένη στη γνώση, την καινοτοµία και την πα-
ραγωγή. 

Σε αυτή, λοιπόν, τη στόχευση το ανθρώπινο κεφάλαιο το οποίο

καταλαµβάνει σταδιακά τη θέση τού πιο σηµαντικού παράγοντα
για την ανάπτυξη και ανταγωνιστικότητα της χώρας είναι υψίστης
σηµασίας. 

Μια πρόσφατη έρευνα του καθηγητή Λαµπριανίδη δείχνει ότι
µεγάλο ποσοστό νέων πτυχιούχων µεταναστεύσει στο εξωτερικό
και ότι συντριπτικό ποσοστό αυτών των νέων βρίσκει την πρώτη
τους δουλειά στο εξωτερικό, χωρίς καν να έχει βρει ή να έχει
αναζητήσει δουλειά στη χώρα µας. Αυτό νοµίζω ότι είναι το µε-
γαλύτερο στοίχηµα στο οποίο θα πρέπει να απαντήσει αυτή η
Κυβέρνηση, να σταµατήσει δηλαδή αυτή τη διαρροή επιστηµο-
νικού δυναµικού και να υπάρχει µια αναδιανοµή υπέρ των νέων
πτυχιούχων που αποτελούν και τη µόνη ελπίδα για να αλλάξει
κάτι σ’ αυτήν τη χώρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Η διαδροµή παραµένει δύσκολη, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, και γίνεται ακόµα δυσκολότερη από την ανεύθυνη –επι-
τρέψτε µου να πω- στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Ήδη
η Νέα Δηµοκρατία βρίσκεται στο περιθώριο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, αλλά εµείς δεν θα της αφήσουµε το περιθώριο να οδη-
γήσει και τη χώρα µας στο περιθώριο. 

Ακούσαµε τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας να λένε
ότι οι φόροι σκοτώνουν τους φόρους. Χειρότερα, όµως, ο λαϊκι-
σµός σκοτώνει το λαό και η ανευθυνότητα σκοτώνει τη χώρα.
Εµείς βρισκόµαστε εδώ και θα δώσουµε τη δική µας µάχη. Αυτή
είναι µια µάχη δύσκολη µε πολλές θυσίες και µε µεγάλο κόστος,
αλλά είναι µια µάχη αναγκαία. Είναι µια µάχη για να σταθούµε
όσο το δυνατόν γρηγορότερα στα πόδια µας και για να στηριχ-
θούµε όσο το δυνατόν γρηγορότερα στις δικές µας δυνάµεις. 

Όταν ξεκινούσε ο Β’ Παγκόσµιος Πόλεµος, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ο Ουίνστον Τσόρτσιλ υποσχέθηκε στον αγγλικό λαό
µόνο ιδρώτα, δάκρυα, λύπη και αίµα. Εµείς σήµερα πρέπει να
βρούµε την ειλικρίνεια να παραδεχθούµε ότι έχουµε µπροστά
µας έναν ιδιότυπο πόλεµο µε άλλου τύπου θυσίες. Τόσο η
ανάγκη υπερψήφισης του µεσοπρόθεσµου και του µνηµονίου ως
των µοναδικών ρεαλιστικών επιλογών, όσο και η άρνηση της Αν-
τιπολίτευσης να τα υπερψηφίσει, αποτελούν την επιτοµή και την
έµπρακτη απόδειξη της πολιτικής χρεοκοπίας του πολιτικού συ-
στήµατος της µεταπολίτευσης. 

Τη στιγµή αυτή, την ώρα «µηδέν», δεν υπάρχει άλλη οικονο-
µική επιλογή. Είναι η ώρα της ευθύνης, της ανάληψης τόσο της
συλλογικής όσο και της ατοµικής ευθύνης για όλα αυτά που δεν
έγιναν ως σήµερα, αλλά κυρίως για όλα αυτά που θα πρέπει να
γίνουν από την επόµενη µέρα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε το
Βουλευτή Ηλείας του ΠΑΣΟΚ κ. Μιχαήλ Κατρίνη. 

Το λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Δαβάκης, Βουλευτής Λακωνίας
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κύριε Δαβάκη, έχετε το λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ο προσφάτως κατελθών συνάδελ-

φος κ. Κατρίνης ανέφερε ότι ο Ουίνστον Τσόρτσιλ είπε στη
Βουλή των Κοινοτήτων αυτά που είπε στον αγγλικό λαό στην
αρχή του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου.

Μας διαφεύγει, όµως, ότι είπε την αλήθεια, ότι υπήρχαν ηγέ-
τες του βεληνεκούς του Ουίνστον Τσόρτσιλ και ότι ποτέ δεν εξω-
ράισε την πραγµατικότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλες αυτές τις ώρες που το ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο και οι εκπρόσωποι του ελληνικού λαού συ-
νεδριάζουµε σε αυτήν την Αίθουσα εν µέσω µιας σοβούσης
κρίσεως  -και έξω από τη Βουλή αυτήν τη στιγµή, αλλά γενικό-
τερα της ελληνικής κοινωνίας- διαφαίνεται από πολλούς συνα-
δέλφους του ΠΑΣΟΚ η πραγµατική ψυχολογική κατάσταση στην
οποία βρίσκονται, ωθούµενοι σε µία διαδικασία που βαθιά µέσα
τους δεν πιστεύουν. 

Και λέω ότι διαφαίνεται, διότι και οι εκφράσεις αρκετών συνα-
δέλφων -η µία µίλησε για το λίθο του Σισύφου και άλλη συνάδελ-
φος είπε για τη µη συνεύρεση της Κυβερνήσεως  µε τα διάφορα
συνδικαλιστικά και άλλα κρατικά ρετιρέ- δείχνουν αυτή καθεαυτή
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την αίσθηση του χρέους που και τους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ
διακατέχει, ενός χρέους που βρίσκεται σε πλήρη αντίθεση µε
αυτήν καθεαυτή την κοινωνία, µε αυτό το αίσθηµα της κοινωνίας,
αλλά κυρίως µε τη διάθεση και το αίσθηµα των εντολέων των συ-
ναδέλφων του ΠΑΣΟΚ, οι οποίοι πριν από δύο περίπου χρόνια
τους ψήφισαν µε τη γνωστή επίκληση του παπανδρεϊκού «λεφτά
υπάρχουν» και όλα εκείνα τα οποία συνέθεσαν την επίπλαστη
πραγµατικότητα, προκειµένου να υφαρπάσουν την ψήφο του ελ-
ληνικού. 

Κύριοι της  Κυβερνήσεως, η κατάσταση είναι τραγική. Η ελλη-
νική κοινωνία κατασπαράσσεται, κατακερµατίζεται ηθικά, ψυχο-
λογικά, αλλά και οικονοµικά και βρισκόµαστε σε µία κατάσταση,
που, δυστυχώς, οι ίδιες επικλήσεις και οι ίδιες κατηγορίες κατά
της µεγάλης παρατάξεως της Νέας Δηµοκρατίας εκτοξεύονται
εκ µέρους σας. 

Αντί να έχετε µια ουσιαστική και µία αγνή διάθεση συναίνεσης,
όπως αυτή που επικαλείστε, αλλά δυστυχώς δεν πιστεύετε, έρ-
χεστε να δηµιουργήσετε  νέο ρήγµα στον ελληνικό λαό,  κατη-
γορώντας τη Νέα Δηµοκρατία µε όσα την κατηγορείτε και εντός
και εκτός Ελλάδος, µε τα διάφορα λόµπι τα οποία τεχνητά συ-
στήνετε, προκειµένου να λοιδορήσουν τη Νέα Δηµοκρατία και
τον Πρόεδρο της κ. Σαµαρά. 

Δεν έχετε αυτό το οποίο είπε –µάλιστα πριν από µία ηµέρα
ακριβώς- ο Αντιπρόεδρος της Κυβερνήσεως Παπανδρέου-Βενι-
ζέλου κ. Βενιζέλος, ότι το πρόβληµα της  χώρας πέραν από οι-
κονοµικό είναι και βαθύτατα ηθικό. Πράγµατι, αυτή τη βαθιά
ηθική κρίση, την οποία διέρχεται η χώρα, τη διέρχεται κυρίως
εξαιτίας της ιανικής µεταµορφώσεως της Κυβερνήσεώς σας.
Πρόκειται για µια ιανική µεταµόρφωση, η οποία οδηγεί σε αυτήν
την κρίση, την οποία δεν έχει δει ποτέ άλλοτε ο ελληνικός  λαός
τις µέρες που ζούµε. 

Όταν ο κ. Παπανδρέου στη χθεσινή του περίπου εικοσάλεπτη
οµιλία αναφέρει ότι µε την ψήφιση του µεσοπροθέσµου –απευ-
θυνόµενος, κυρίως, στους Βουλευτές του κόµµατός του- θα
λήξει η αγωνία και η κατάσταση την οποία διέρχεται σήµερα ο
ελληνικός  λαός, τι περισσότερο αποτελεί τεκµήριο ότι βρισκό-
µαστε σε µία παραπληροφορητική και λανθασµένη πορεία, όπως
ο Αρχηγός του κόµµατός σας και Πρωθυπουργός  λέει;

Δεν υπάρχει αυτό που θα έπρεπε να υπάρχει σήµερα, δηλαδή
να υπάρχει µια στρατηγική προς την κατεύθυνση της επιλύσεως
του οικονοµικού προβλήµατος. Όχι σχέδιο, κύριοι της Κυβερνή-
σεως, αλλά στρατηγική. Το σχέδιο είναι µια δύσκαµπτη υπόθεση,
η οποία δεν επιδέχεται αλλαγές. Χρειάζεται να είχατε µία στρα-
τηγική που θα κατευθύνεται και θα προσεταιρίζεται συγκεκριµέ-
νες φάσεις. Αυτό, όµως, δεν υπάρχει σήµερα. 

Δεν έχετε επίσης ένα µήνυµα προς τον ελληνικό λαό, ένα µή-
νυµα το οποίο θα είναι κατανοητό προς όλους, ένα µήνυµα το
οποίο θα ενώνει και δεν θα διχάζει, όπως αυτό που ζούµε όλες
αυτές τις µέρες έξω από το Κοινοβούλιο. Αλλά δεν υπάρχει και
ο κατάλληλος αγγελιοφόρος αυτού του µηνύµατος. 

Γιατί, κύριε Υπουργέ, σε µια «µιντιακή» εποχή, όπως αυτή που
ζούµε, ο αγγελιοφόρος, δηλαδή αυτός που µεταφέρει το µή-
νυµα, ταυτίζει και το µήνυµα, τις προθέσεις και τους στόχους
αυτού του µηνύµατος. Πάνω απ’ όλα δεν έχετε τη δυνατότητα –
δεν θα πω το δικαίωµα, γιατί είναι µια βαριά έκφραση σε αυτήν
την Αίθουσα- να συστήσετε µια κοινωνική συµµαχία, προκειµένου
αυτό το µήνυµα να καταλήξει σε έναν εθνικό στόχο.

Όταν ο κ. Παπανδρέου, ο Πρωθυπουργός της χώρας, λέει ότι
παίρνω µέτρα τα οποία είναι αντίθετα και προς την ιδεολογία
µου, αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι επανερχόµαστε σε εποχές οι
οποίες δυστυχώς αναβιώνουν µε τη δική σας ευθύνη. ‘Ενας πο-
λιτικός ηγέτης, γόνος µιας µακράς πολιτικής δυναστείας, ο
οποίος επί τριάντα και πλέον έτη έχει διατελέσει σε καίριες κυ-
βερνητικές θέσεις και όταν κι αυτός είναι συνυπεύθυνος της
όλης κατάστασης στην οποία διέρχεται σήµερα ο ελληνικός
λαός, τι άλλο να πούµε πέραν όλων αυτών;

Δυστυχώς, λυπάµαι που θα το πω, αλλά η Κυβέρνησή σας, η
Κυβέρνηση που κακή τη µοίρα –και θα το πω µε πλήρη επίγνωση-
διαχειρίζεται τις τύχες αυτού του τόπου, προχωρεί στα ίδια δι-
χαστικά διλήµµατα και σε όλα εκείνα τα οποία συνθέτουν µία ει-
κόνα πολιτικής πρακτικής, την οποία έπρεπε ο τόπος µας να είχε

ξεπεράσει ιδιαίτερα σε αυτές τις δύσκολες στιγµές τις οποίες
διερχόµαστε.

Και θα το έλεγα τούτο, γιατί και ένας τοµέας ο οποίος αποτελεί
όχι το συγκριτικό αλλά το ασύγκριτο πλεονέκτηµα της χώρας
µας, ο πολιτισµός, διέρχεται κι αυτός τις ίδιες αλγεινές καταστά-
σεις και την ίδια, θα έλεγα, άσχηµη περίοδο, όταν ο Υπουργός
Πολιτισµού αντί να δηµιουργήσει µία ευοίωνη προοπτική και µία
συναίνεση πάνω στα ζητήµατα του πολιτισµού, έρχεται επικα-
λούµενος κι αυτός, όπως επί τόσους µήνες κι εσείς κάνετε, το
µνηµόνιο κ.λπ. και κάνει παντού τοµές δυσµενείς και άσχηµες για
τον πολιτισµό, κάνει οριζόντιες περικοπές, χωρίς να κάνει στο-
χευµένες µε την επίκληση αυτού, του µνηµονίου µε αποτέλεσµα
σήµερα τα πάντα να βρίσκονται σε τραγική κατάσταση στον πο-
λιτισµό, να είναι κλειστά τα µουσεία µας, να είναι χορταριασµένοι
οι αρχαιολογικοί χώροι και όλα εκείνα τα οποία δυστυχώς πα-
ρουσιάζονται σ’ αυτόν ο οποίος θέλει να επισκεφτεί τη χώρα µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάσταση είναι ιδιαίτερα
τραγική και πρέπει επιτέλους εσείς στην Κυβέρνηση, επικαλού-
µενοι µία επίπλαστη συναίνεση, την οποία δεν πιστεύετε κατά
βάθος, να γίνετε πιο συγκεκριµένοι και πάνω απ’ όλα πιο υπεύ-
θυνοι.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Αθανάσιο Δαβάκη, Βουλευτή Λακωνίας της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

Το λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Λιντζέρης, Βουλευτής Β’ Πειραιώς
του ΠΑΣΟΚ.

Ορίστε, κύριε Λιντζέρη, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε,

κύριε διπλά συνάδελφε, εν τη ιατρική και τη πολιτική.
Κύριε Δαβάκη, µόλις κατεβήκατε λέγοντας ότι κακή τη µοίρα

αυτήν τη στιγµή βρίσκεται στο τιµόνι της χώρας η Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ. 

Σας θυµίζω απλά έτσι για την ιστορία, όχι πως δεν το ξέρετε,
ότι ο χρόνος θητείας της δικής σας κυβέρνησης δεν θα είχε λήξει
ακόµα, αν δεν παραδίδατε την εξουσία τρέχοντας πανικόβλητοι.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Αν δεν εκβιάζατε τον κ. Καραµανλή
για την προεδρική εκλογή.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, στον πολιτικό βίο υπάρχουν στιγµές που είναι κα-
θοριστικές για τη φορά των πραγµάτων και των εξελίξεων. Είναι
ιστορικές στιγµές. Και πράγµατι αυτό που βιώνουµε αυτές τις
µέρες όλοι εµείς και ο ελληνικός λαός είναι και ιστορικό και δρα-
µατικό. 

Εµείς εδώ, οι Βουλευτές όλων των πτερύγων της Βουλής, αν-
τιµετωπίζουµε ένα ευθύβολο, υπαρκτό και συγκεκριµένο δί-
ληµµα: Ή θα ψηφιστεί το µεσοπρόθεσµο σχέδιο ή η χώρα θα
µπει σε απρόβλεπτες περιπέτειες µε άγνωστη έκβαση. Το δί-
ληµµα αυτό δεν συνιστά πολιτικό τέχνασµα, ούτε κυβερνητικό
εκβιασµό.

Σήµερα είµαστε εκ των πραγµάτων αναγκασµένοι να πάρουµε
αποφάσεις µε το µαχαίρι στο λαιµό όχι µε βάση την επιθυµία
αλλά µε βάση την ανάγκη. 

Όµως, κύριοι συνάδελφοι, οµολογήστε το. Ο όρος των Ευρω-
παίων δανειστών είναι αληθής και απόλυτος. Το γνωρίζουµε όλοι.
Προϋπόθεση για τη συνέχιση εκταµίευσης του δανείου είναι η
ψήφιση. Υπό αυτές τις συνθήκες καλό είναι να αναρωτηθούµε
και να ενηµερώσουµε και τον ελληνικό λαό: Τι θα σήµαινε η κα-
ταψήφιση; 

Το ζήτηµα είναι πρωτόγνωρο και για την ίδια την Ευρωζώνη,
µε εντελώς άγνωστες συνέπειες για εµάς και γι’ αυτήν. Μπαί-
νουµε σε terra incognita, όπως θα έλεγε ο Δ’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής, αν βρισκόταν εδώ, ο κ. Πολύδωρας. Και αναµφίβολα κλι-
µακώνεται ο κίνδυνος για ακραίες καταστάσεις.

Είµαι κατά της κινδυνολογίας και δεν µπορεί αυτός ο τόπος να
κυβερνιέται µε τρόµο και φόβο για πολύ καιρό.

Όµως, δεν ξέρω αν αυτό που θα συµβεί θα είναι χρεοκοπία,
θα είναι στάση πληρωµών, αν θα σηµάνει τη διάρρηξη των σχέ-
σεων µε τους Ευρωπαίους εταίρους ή θα εκδιωχθούµε από την
Ευρωζώνη, αν θα οδηγηθούµε σε εθνικό νόµισµα ή δεν θα συµβεί
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τίποτα απ’ όλα αυτά, όπως κάποιοι µε περίσσεια ανευθυνότητα
ισχυρίζονται αφελώς. Πάντως ένα είναι σίγουρο, πως ό,τι θα συµ-
βεί δεν θα εξαρτάται πλέον από µας αλλά από τους άλλους.

Μπροστά σ’ αυτήν την αδήριτη πραγµατικότητα είµαστε αναγ-
κασµένοι να επιλέξουµε το δρόµο που δεν θα οδηγήσει στα πιο
πάνω δραµατικά ενδεχόµενα. Μπορούµε να τα αποφύγουµε ή
έστω να τα µετατοπίσουµε κερδίζοντας πολύτιµο χρόνο. Κι αν
σοβαρευτούµε όλοι και συστρατευτούµε, θα κερδίσουµε τον πό-
λεµο. Γιατί η χρεοκοπία θα αποφευχθεί οριστικά µόνο αν κατα-
νοήσουµε και συµφωνήσουµε για τα αίτια που µας έφεραν ως
εδώ κι αν αποφασίσουµε να δώσουµε το σωστό φάρµακο στο
σωστό χρόνο και στη σωστή δόση.

Πάντως, προϋπόθεση για την αποτροπή όλων αυτών είναι η
ψήφος του µεσοπρόθεσµου προγράµµατος χωρίς κατ’ ανάγκη
αυτό να σηµαίνει ότι συµφωνούµε ή συµφωνώ µε τον προσανα-
τολισµό και τις επιµέρους πλευρές, πολλές από τις οποίες -πα-
ραδείγµατος χάριν η σκοπιµότητα και το χρονοδιάγραµµα
υλοποίησης κάποιων αποκρατικοποιήσεων- ιδιαίτερα αυτές που
έχουν προγραµµατιστεί µέχρι το τέλος του 2011, είναι αδύνατον
να εφαρµοστούν στο πλαίσιο του Ευρωπαϊκού Δικαίου.

Το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα είναι αναµφίβολα ετεροβαρές.
Κατανέµει άδικα τα βάρη, πλήττει δραστικά τους µονίµως φορο-
λογούµενους. Αλλά τι να πω εγώ όταν ο ίδιος ο Υπουργός Οικο-
νοµικών κάνει λόγο για αδιανόητα µεγάλη φορολογική επιβά-
ρυνση  όσων είναι αναγκασµένοι να δηλώνουν το εισόδηµά τους
και για βαριά και σε πολλά σηµεία άδικα µέτρα, πλην όµως ανα-
γκαία; 

Ακούστε, θα σας θυµίσω ότι έχω εκφραστεί πολλές φορές
υπέρ της αναγκαιότητας να αφήσουµε στην άκρη τους κοµµατι-
κούς ανταγωνισµούς, να βρούµε το δρόµο της συνεννόησης και
της συνεργασίας, να κατευθυνθούµε σε µια κυβέρνηση εθνικής
ανάγκης που θα υλοποιήσει ένα πρόγραµµα εθνικής σωτηρίας.
Όµως, δεν ευοδώθηκε αυτό. Γι αυτό τώρα είµαστε δέσµιοι των
αντιφάσεων, της ανεπαρκούς προετοιµασίας, της ατολµίας και
της αναβλητικότητας. Πάντως, έχω να πω προς όλους, ότι τα
προβλήµατα για την Κυβέρνηση και το λαό, αρχίζουν τώρα, µετά
την ψήφιση του µεσοπρόθεσµου.

Η Κυβέρνηση καλείται επειγόντως να καταθέσει ένα µνηµόνιο
ανάπτυξης, να λάβει επείγοντα µέτρα αντιρρόπησης που θα
άρουν τις αδικίες, που κατά κοινή οµολογία, περιέχονται στο µε-
σοπρόθεσµο. Να καταρτίσει από µηδενικής βάσης µε µεγάλη πο-
λιτική συναίνεση ένα απλό, σταθερό, λειτουργικό, δίκαιο, µε
κοινωνικά κριτήρια εθνικό φορολογικό σύστηµα, που θα αντικα-
ταστήσει τις σηµερινές αδικίες. Να ενισχυθεί η αποδοτικότητα
των δηµοσίων δαπανών, όπως, παραδείγµατος χάριν, στην υγεία,
στην παιδεία, στις πολεοδοµίες, µε ενίσχυση του συστήµατος δι-
οίκησης και µηχανογράφηση επιτέλους. Υπάρχουν έτοιµα συστή-
µατα σε όλες τις ανεπτυγµένες χώρες του κόσµου. Να έρθουν
και εδώ. Να διαµορφωθεί επειγόντως ένα δίχτυ κοινωνικής προ-
στασίας γιατί όλοι βιώνουµε στις περιφέρειές µας τα φαινόµενα
της φτώχειας, που αυξάνονται δραµατικά. Να περικοπούν οι
άσκοπες δαπάνες. Και βέβαια τα 8 εκατοµµύρια ευρώ για την τε-
λετή έναρξης των Special Olympics όταν κινδυνεύουν τα επιδό-
µατα των ΑΜΕΑ, είναι προκλητικά άσχετα µε τα σηµεία των
καιρών. Τέλος, να µη γίνονται χειρισµοί που αντί να σε βγάζουν
από την κρίση, να σε σπρώχνουν ακόµη πιο βαθιά.

Μια τέτοια αναπροσαρµογή θα δείξει ότι η Κυβέρνηση δεν
επαναλαµβάνει τα λάθη της. Αυτό ακριβώς θα είχε και καταλυ-
τική επίδραση στην υποχώρηση της δίκαιης λαϊκής οργής.

Την εβδοµάδα που διανύουµε θα κριθεί η δυνατότητα της
χώρας να σταθεί στα πόδια της. Σε αυτό καλούνται να συµβά-
λουν όλοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να ξεκαθαρίσω κάτι:
Προϋπόθεση για να βγούµε από την κρίση είναι να συµβάλουµε
όλοι και πρωτίστως η Κυβέρνηση.

Η Κυβέρνηση πρέπει να στείλει ένα ξεκάθαρο πολιτικό µή-
νυµα, καθαρό, ισχυρό και ευθύβολο, στην Ελλάδα και στο εξω-
τερικό. Η διεθνής µας εικόνα δεν νοείται να είναι έρµαιο
φραστικών «πυροτεχνηµάτων» και µυθοπλασιών, πολύ περισσό-
τερο δεν µπορεί να είναι αντικείµενο επικίνδυνων σεναρίων που
υπονοµεύουν την εθνική προσπάθεια αποτροπής της χρεοκο-

πίας. Το µόνο που δεν χρειάζεται η χώρα αυτές τις κρίσιµες ώρες
είναι εθνικούς προβοκάτορες, ηθεληµένα ή αθέλητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν κάποιοι σ’ αυτήν την
Αίθουσα µε περίσσεια λαϊκισµού, ανευθυνότητας και υποκρισίας
που επιχαίρουν για τη µοίρα των Βουλευτών που θα σηκώσουν
στους ώµους τους τις δύσκολες αποφάσεις. Ασφαλώς και δεν
πιστεύουν –ελπίζω- ότι διαθέτουν µεγαλύτερη κοινωνική ευαι-
σθησία και ευθύνη, όµως επιτρέψτε µου ως Βουλευτής της Συµ-
πολίτευσης να απευθυνθώ προς τους Βουλευτές όλων των
πτερύγων, δεξιά και αριστερά, ακόµα και σ’ αυτούς που λείπουν
και να εκφράσω µία θέση, µία άποψη, µία αγωνία.

Κυρίες και κύριοι, όπως και να ερµηνεύσει κανείς το πώς φτά-
σαµε εδώ, ουδείς αρνείται ότι βρισκόµαστε σε κατάσταση έκτα-
κτης ανάγκης και χρειάζεται η λήψη έκτακτων µέτρων. Το είδος,
ο χρόνος διάρκειας και η δίκαιη κατανοµή των βαρών συνιστούν
εθνική υπόθεση κι όχι µόνο χρέος της εκλεγµένης Κυβέρνησης.
Με την έννοια αυτή, ακόµα και αν τα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης, το καθένα για δικούς του λόγους, δεν συναινούν και δεν θέ-
λουν να ψηφίσουν το µεσοπρόθεσµο, τούτο δεν σηµαίνει
αναγκαστικά ότι δεν υπάρχουν άλλοι τρόποι µε τους οποίους
µπορούµε να δείξουµε τη συµφωνία µας και να συµβάλουµε θε-
τικά για να µη βρεθούµε ως χώρα και ως λαός σε αδιέξοδο.

Η κοινοβουλευτική διαδικασία έχει τους δικούς της κανόνες,
αλλά οι πολιτικοί και κοινωνικοί αγώνες όλων των κοµµάτων και
όλων των Βουλευτών πρέπει να έχουν ως κοινό τόπο και στόχο
την υπέρβαση των δυσκολιών και το λιγότερο δυνατό κοινωνικό
και ανθρώπινο κόστος. Άλλωστε δεν ωφελεί να χρεοκοπήσουν
οι πολίτες για να µη χρεοκοπήσει η χώρα, ακριβώς γιατί οι πολί-
τες συγκροτούν τον ιστό της χώρας.

Αν, λοιπόν, στη Βουλή διαφωνούµε, αυτό δεν σηµαίνει ότι ο
αγώνας δεν είναι κοινός και ότι ο καθείς δεν πρέπει να πράττει
εφ’ ω ετάχθη.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Δηµήτριο Λιντζέρη, Βουλευτή Β’ Πειραιώς του ΠΑΣΟΚ.

Το λόγο έχει ο κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος, Βουλευτής Λάρισας
της Νέας Δηµοκρατίας.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, είναι άχαρος ο ρόλος των Βουλευτών του

ΠΑΣΟΚ να προσπαθούν να δικαιολογήσουν την ψήφο τους υπέρ
του µεσοπρόθεσµου όταν κατά βάση διαφωνούν µε αυτό και η
όλη κριτική τους ξεπερνάει πολλές φορές και την κριτική των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. Θα συµφωνήσω λοιπόν µε τον κ.
Λιντζέρη ότι το µεσοπρόθεσµο δεν είναι το σωστό «φάρµακο»,
δεν είναι στο σωστό χρόνο και δεν είναι η σωστή δόση, αλλά θα
διαφωνήσω µαζί του στο ότι η αποτυχία του εγχειρήµατος της
συγκρότησης κυβέρνησης εθνικής ενότητας, εθνικής σωτηρίας
οφείλεται στην άρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Νοµίζω ότι τα γεγονότα είναι γνωστά και καταγεγραµµένα. Η
αποτυχία του εγχειρήµατος αυτού οφείλεται στην υπαναχώρηση
του κ. Παπανδρέου µετά από έντονες πιέσεις προφανώς στο
εσωτερικό του κόµµατός του κι έτσι από κυβέρνηση εθνικής σω-
τηρίας των δύο κοµµάτων περάσαµε σε µία κυβέρνηση συνερ-
γασίας των «δελφίνων» του ΠΑΣΟΚ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψυχολογία στην οικονοµία
είναι το ήµισυ του παντός. Η χώρα βρίσκεται «βυθισµένη» σε µία
πρωτόγνωρη εθνική κατάθλιψη και, δυστυχώς, δηλώσεις κορυ-
φαίων στελεχών του ΠΑΣΟΚ, κορυφαίων Υπουργών όπως του
Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης κ. Πάγκαλου, ο οποίος έκανε
λόγο για κίνδυνο να βγουν τα τανκς στο κέντρο της Αθήνας και
παραλλήλισε τις εξελίξεις στη χώρα µας µε εκείνες της Αργεντι-
νής και τους δεκάδες νεκρούς στο Μπουένος Άιρες, δεν βοη-
θούν το κλίµα. Αντιθέτως, θα έλεγα ότι δηµιουργούν πανικό,
αβεβαιότητα και ανασφάλεια στους πολίτες που βρίσκονται έξω
στις πλατείες, στο Σύνταγµα, εξοργισµένοι, αγανακτισµένοι και
θυµωµένοι µε τις πολιτικές εξελίξεις, γιατί είδαν από τη µία µέρα
στην άλλη να αλλάζει η ζωή τους, να αλλάζει ο προγραµµατισµός
τους.

Δεν βγήκαν στους δρόµους να διαµαρτυρηθούν όταν ψηφί-
στηκε το µνηµόνιο αλλά σήµερα, διότι πια είναι εµφανές ένα
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χρόνο µετά την εφαρµογή του µνηµονίου ότι η πολιτική αυτή
είναι αδιέξοδη και δεν υπάρχει φως στο τούνελ, δεν υπάρχει χα-
ραµάδα ελπίδας. Το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα είναι µια κραυ-
γαλέα οµολογία αποτυχίας του µνηµονίου αποτυχίας της
ακολουθούµενης πολιτικής ως σήµερα. Αν είχε πετύχει το µνη-
µόνιο, δεν θα χρειαζόταν σήµερα να ψηφίσουµε νέα µέτρα. 

Μας λέγατε τότε ότι µε το µνηµόνιο η χώρα θα µπορέσει να
σταθεί στα πόδια της, ότι µέσα στο 2011 θα µπορέσει να βγει
στις αγορές. Μας διαβεβαίωνε ο προηγούµενος Υπουργός Οι-
κονοµικών, ο κ. Παπακωνσταντίνου, ότι το χρέος θα είναι διαχει-
ρίσιµο στο 146% το 2013. Σήµερα µας λέτε ότι αν δεν λάβουµε
νέα µέτρα, αν δεν ψηφιστεί στο µεσοπρόθεσµο, το χρέος θα εκτι-
ναχθεί στο 200% του ΑΕΠ. Είναι µη διαχειρίσιµο. Είναι, εποµέ-
νως, αναγκαία η λήψη νέων µέτρων και βεβαίως ούτε κουβέντα
να γίνεται για έξοδο της χώρας στις αγορές του 2011. Ούτε το
2012, ούτε και το 2013 µπορούµε να βγούµε στις αγορές. 

Νοµίζω ότι είναι ενδεικτικό της αποτυχίας της οικονοµικής πο-
λιτικής της Κυβέρνησης το γεγονός ότι στο βασικό στόχο, που
είναι η µείωση του ελλείµµατος, έχετε αποτύχει παταγωδώς. Ενώ
το έλλειµµα το πρώτο πεντάµηνο του έτους έπρεπε να µειωθεί
κατά 4% αυξήθηκε κατά 13%. Αλλά µε το µεσοπρόθεσµο πρό-
γραµµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατέρρευσε και η ψευ-
δαίσθηση επανεκκίνησης της Κυβέρνησης που επιχειρήθηκε µε
τον ανασχηµατισµό. Το µεσοπρόθεσµο που µας παρουσίασε ο
νέος Υπουργός Οικονοµικών και Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης,
κ. Βενιζέλος και καλούµαστε να ψηφίσουµε, είναι πολύ πιο οδυ-
νηρό απ’ αυτό που αρχικά µας παρουσίασε ο προκάτοχός του κ.
Παπακωνσταντίνου. Είναι ουσιαστικά µια φοροκαταιγίδα που δια-
λύει τη µεσαία τάξη, διαλύει τον κοινωνικό ιστό. 

Ο κ. Βενιζέλος ενέδωσε κι αυτός στον εύκολο δρόµο της επι-
βολής νέων φόρων και των οριζόντιων περικοπών σε µισθούς και
συντάξεις, τα συνήθη υποζύγια που καλούνται, δηλαδή, κάθε
φορά να πληρώσουν το «µάρµαρο». Και µέσα σ’ αυτό το περι-
βάλλον ζητούµε να υπάρχουν επενδύσεις όταν µέσα σε είκοσι
µήνες έχουν ψηφιστεί πάνω από δέκα φορολογικά νοµοσχέδια.
Η πολιτική αυτή είναι αδιέξοδη, οδηγεί σε ύφεση, σε λουκέτα,
σε ανεργία. Χρειάζεται ένας άλλος δρόµος, χρειάζεται µια άλλη
πολιτική που να έχει πυλώνα της την αναπτυξιακή διάσταση.
Αυτήν την πολιτική ζητάει η Νέα Δηµοκρατία εδώ και καιρό. 

Δυστυχώς η Κυβέρνηση κοσκινίζει και δεν λέει να ζυµώσει!
Ούτε στον τοµέα των αποκρατικοποιήσεων είκοσι µήνες τώρα εί-
δαµε καµµία πρόοδο ούτε στον τοµέα της αξιοποίησης της τε-
ράστιας δηµόσιας περιουσίας ούτε βεβαίως, στην αξιοποίηση
του ΕΣΠΑ. 

Σε µια προσπάθεια να περιοριστούν οι αντιδράσεις στο εσω-
τερικό του ΠΑΣΟΚ τον τελευταίο καιρό, τις τελευταίες ηµέρες
αναπτύσσεται µια κινδυνολογία. Αν δεν ψηφιστεί το µεσοπρόθε-
σµο κινδυνεύει η πέµπτη δόση. Μέχρι και τον ανασχηµατισµό
όλοι οι Υπουργοί µάς διαβεβαίωναν σε όλους τους τόνους ότι
δεν κινδυνεύει η πέµπτη δόση. Τώρα ξαφνικά κινδυνεύει η πέµ-
πτη δόση. Και εγώ ρωτώ: σε λίγους µήνες θα έχουµε την έκτη
δόση. Ποιος µας διασφαλίζει ότι τότε  µε την αποτυχία αυτής της
οικονοµικής πολιτικής, η οποία µε µαθηµατική ακρίβεια θα απο-
τύχει, δε θα µας ζητήσετε να ψηφίσουµε νέα µέτρα, δεν θα βά-
λετε και πάλι εκβιαστικά διλήµµατα: «ή ψηφίζετε νέα µέτρα ή θα
πάµε και πάλι σε πτώχευση». 

Δυστυχώς ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Βενιζέλος µιλώντας, αν
δεν κάνω λάθος, στον Κοινοβουλευτικό Τοµέα Εργασίας Οικο-
νοµικών του ΠΑΣΟΚ είπε ότι «εγώ δεν δεσµεύοµαι ότι δεν θα
λάβω νέα  µέτρα». Άρα προδικάζει ο ίδιος τη λήψη νέων µέτρων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ µάς λέει ότι δεν
υπάρχει άλλη δυνατότητα, δεν υπάρχει άλλη πολιτική. Ήταν µο-
νόδροµος το µνηµόνιο, είναι µονόδροµος το µεσοπρόθεσµο. 

Τι µας λέει δηλαδή; Ότι η πολιτική αυτή δεν έχει εναλλακτικό
δρόµο. Είναι η γνωστή λογική «σφάξε µε αγά µου να αγιάσω». 

Εµείς διαφωνούµε µε αυτήν την πολιτική. Πιστεύουµε ότι
υπάρχει άλλος δρόµος. Είναι ο δρόµος της επαναδιαπραγµάτευ-
σης. Τον κατάφερε στην Ιρλανδία η νέα κεντροδεξιά κυβέρνηση.
Γιατί δεν µπορούµε να τον καταφέρουµε κι εµείς; Είναι εφικτή η
επαναδιαπραγµάτευση. 

Άλλωστε, η πορεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κύριε Υπουργέ,

είναι µία πορεία έντονων διαπραγµατεύσεων και συµβιβασµών.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Χθες ο

Υπουργός Οικονοµικών άφησε µία χαραµάδα ελπίδας για επα-
ναδιαπραγµάτευση. Εµείς διατυπώσαµε από την πρώτη στιγµή
τη συναίνεσή µας στην επαναδιαπραγµάτευση. Και το εγχείρηµα
της κυβέρνησης συνεργασίας, όπως είπα στην αρχή της τοπο-
θέτησής µου, ναυάγησε υπαιτιότητι του κ. Παπανδρέου. 

Δυστυχώς, όµως, η οµιλία χθες του Πρωθυπουργού δεν αφή-
νει κανένα τέτοιο περιθώριο. Ούτε λίγο ούτε πολύ ο Πρωθυπουρ-
γός µάς είπε ότι η όποια επαναδιαπραγµάτευση ολοκληρώθηκε
µε τη µείωση του επιτοκίου και την επιµήκυνση του χρόνου απο-
πληρωµής.

Εµείς πιστεύουµε ότι είναι εφικτή η επαναδιαπραγµάτευση.
Αφού δεν µπορεί να υπάρξει από αυτήν την Κυβέρνηση, τότε
είναι η ώρα να µιλήσει ο λαός, ώστε µία νέα κυβέρνηση, µε νωπή
εντολή, να πάει στις Βρυξέλλες και να επαναδιαπραγµατευτεί
την επανεκκίνηση της ελληνικής οικονοµίας, την επανεκκίνηση
της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον κ. Μάξιµο Χαρακόπουλο, Βουλευτή Λάρισας της Νέας
Δηµοκρατίας.

Το λόγο έχει ο κ. Σάββας Αναστασιάδης, Βουλευτής Β’ Θεσ-
σαλονίκης της Νέας Δηµοκρατίας.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το Μάιο του 2010, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Παπαν-

δρέου, µετά από εξάµηνη απραξία, οδήγησε τη χώρα στη µέγ-
γενη του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου χωρίς να εξετάσει
άλλες λύσεις, όπως εκ των υστέρων αποδείχθηκε, χωρίς κανένα
πρόγραµµα, χωρίς κανένα σχεδιασµό. Δηµιούργησε σενάρια κα-
ταστροφής και εκβίαζε Βουλευτές και κόµµατα να υποστηρίξουν
το πρώτο µνηµόνιο. 

Με το σύστηµα εξουσίας που δηµιούργησε, που ήξερε να δια-
βουλεύεται µε τον εαυτό του, αλλά δεν ήξερε να κυβερνά και να
διαπραγµατεύεται, µετέτρεψε ένα πρόβληµα δανεισµού που είχε
η χώρα σε βαθιά δηµοσιονοµική και κοινωνική κρίση, γιατί δεν
πήρε έγκαιρα µέτρα, παρά τις επανειληµµένες προτροπές της
Νέας Δηµοκρατίας και του Αντώνη Σαµαρά. Δεν διαπραγµατεύ-
τηκε το πρώτο µνηµόνιο και δεν εφάρµοσε, στη συνέχεια, τίποτα
από όσα αδιαπραγµάτευτα είχε αποδεχθεί. Τίποτε, εκτός από την
περικοπή των µισθών και των συντάξεων και την αύξηση της φο-
ρολογίας που βύθισαν την ελληνική οικονοµία σε βαθιά ύφεση.

Ο κ. Παπανδρέου και το οικονοµικό του επιτελείο απέτυχαν.
Απέτυχαν σε όλα! Ακόµα και στα πιο απλά! Δεν κατάφεραν να
µειώσουν τις δαπάνες. Δεν κατάφεραν να µειώσουν τη φοροδια-
φυγή που επί µήνες την έχουν κάνει επικοινωνιακή τους σηµαία.
Θυµόµαστε όλοι τις τηλεοπτικές εµφανίσεις Καπελέρη, τους µε-
γαλογιατρούς και τους µεγαλοδικηγόρους του Κολωνακίου, τις
πισίνες, τα σκάφη, τα ιδιωτικά αεροπλάνα. Πολλά λόγια χωρίς
ουσιαστικό αποτέλεσµα. Δεν έγινε καµµία αποκρατικοποίηση ή
προσπάθεια αποκρατικοποίησης. Δεν έγινε καµµία προσπάθεια
αναδιάρθρωσης της Δηµόσιας Διοίκησης, καµµία ουσιαστική µε-
ταρρύθµιση. 

Αποτέλεσµα; Η χώρα σπατάλησε κρίσιµο χρόνο. Ο κ. Παπαν-
δρέου δεν αξιοποίησε την ισχυρή εντολή που πήρε από τον ελ-
ληνικό λαό στις εκλογές του 2009. Δεν εκµεταλλεύτηκε την
ανοχή που του έδειξε, πιστεύοντας στις υποσχέσεις του. Δεν
αξιοποίησε τη στήριξη και την προτροπή, σε πολλές περιπτώ-
σεις, της Νέας Δηµοκρατίας και του Αντώνη Σαµαρά για παρεµ-
βάσεις, αλλαγές και µεταρρυθµίσεις. Αύξησε το χρέος, βάθυνε
την ύφεση, πόνεσε το λαό. 

Η χώρα σήµερα βρίσκεται στο χείλος του γκρεµού. Κινδυνεύει
όχι γιατί δεν θα πάρει την πέµπτη δόση του δανείου, αλλά επειδή
η σηµερινή Κυβέρνηση τους τελευταίους είκοσι µήνες έκανε εγ-
κληµατικά λάθη και παραλείψεις, µε ένα οικονοµικό επιτελείο
στην πιο κρίσιµη περίοδο της ιστορίας της χώρας να αποδεικνύε-
ται λίγο και ανίκανο. Το επιβεβαιώνει, άλλωστε, η πρόσφατη ανα-
δόµησή του. 

Σήµερα καλούµαστε να συζητήσουµε το µεσοπρόθεσµο πρό-
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γραµµα σταθερότητας µε νέο οικονοµικό επιτελείο, µε τα ίδια,
όµως, διλήµµατα, τους ίδιους εκβιασµούς από τα ίδια πρόσωπα.

Επιµένουν τα ίδια κέντρα στην επιβολή ενός προγράµµατος
ακόµη πιο επώδυνο από το πρώτο, τη στιγµή µάλιστα που και οι
ίδιοι αναγνωρίζουν ότι το πρώτο µνηµόνιο απέτυχε παταγωδώς,
ενώ δεν µπορεί κανείς να εγγυηθεί την αποτελεσµατικότητα του
δεύτερου. Μπορεί κανείς σήµερα να πιστέψει ότι το µεσοπρόθε-
σµο θα πετύχει; Η απάντηση είναι όχι. Η µέχρι σήµερα αποτυχη-
µένη πολιτική που ακολουθεί η Κυβέρνηση και η επιµονή της
στην ίδια καταλήγουν σε αυτό το συµπέρασµα.

Το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα όπως παρουσιάστηκε από την
Κυβέρνηση δεν είναι γενικά και αφηρηµένα ένα θέµα οικονοµικής
πολιτικής. Η ζήτηση των 6,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ µέχρι το
τέλος του χρόνου από µια ήδη εξαντληµένη αγορά ισοδυναµεί
µε µια ακόµη πιο βίαιη ώθηση της πραγµατικής οικονοµίας προς
το φαύλο κύκλο της ύφεσης. Με άλλα λόγια, τα λουκέτα θα αυ-
ξηθούν, η ανεργία θα εκτιναχθεί ακόµα πιο ψηλά, τα οικονοµικά
ερείπια θα πολλαπλασιαστούν, η φτώχεια θα βαθαίνει. Το γεγο-
νός αυτό δεν αφήνει περιθώρια αισιοδοξίας ακόµη και στο κυ-
βερνητικό στρατόπεδο, σε αυτούς τους ίδιους που σχεδιάζουν
την πολιτική αυτή.

Παράλληλα, ξένοι κορυφαίοι παράγοντες προσπαθώντας να
στηρίξουν µε κάθε τρόπο την Κυβέρνηση που παραπαίει επιχει-
ρούν να τροµοκρατήσουν τον ελληνικό λαό και να εκβιάσουν τα
ελληνικά κόµµατα, παρεµβαίνοντας απροκάλυπτα στα εσωτερικά
της χώρας µε τρόπο όπου καταδεικνύει έλλειψη σεβασµού, όχι
µόνο στο λαό που υποφέρει, αλλά και στην ίδια τη δηµοκρατία.
Εµφανίζουν κάθε εντολή των δανειστών σαν µονόδροµο και ζη-
τούν να γίνει αποδεκτή χωρίς αντίρρηση. Η Κυβέρνηση, αντί να
αντιδράσει για τις ωµές παρεµβάσεις στα εσωτερικά της χώρας,
αναπαράγει και αυτή τον ίδιο εκβιασµό. 

Το αίτηµα να ψηφιστεί το µεσοπρόθεσµο από την ελληνική
Βουλή προτού αποφασιστεί η εκταµίευση της πέµπτης δόσης
αποτελεί έναν άνευ προηγουµένου εκβιασµό σε µια χώρα που
δέχεται τη µια προσβολή µετά την άλλη. Βέβαια, οι δανειστές
µας έχουν µια δικαιολογία: Δεν έχουν πλέον καµµία εµπιστοσύνη
σε αυτήν την Κυβέρνηση.

Σήµερα το 65% των Ελλήνων δεν δέχεται το µεσοπρόθεσµο
πρόγραµµα, παρ’ ότι γνωρίζει ότι αυτό ίσως επιφέρει διακοπή
της χρηµατοδότησης. Το γεγονός αυτό έπρεπε να προβληµατί-
σει σοβαρά την Κυβέρνηση. Το ότι η πλειοψηφία των Ελλήνων
επιθυµεί την καταψήφιση του µεσοπρόθεσµου δείχνει ότι η επι-
θυµία του να ξεφορτωθεί το µνηµόνιο είναι µεγαλύτερη από το
φόβο της χρεοκοπίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό δείχνει ότι οι λαοί, κύριε Υπουργέ, δεν εκβιάζονται. Ο κ.

Παπανδρέου έπρεπε να το είχε λάβει σοβαρά υπ’ όψιν του αυτό
και να µεταφέρει την πίεση και των πολιτών και σύσσωµης της
Αντιπολίτευσης στους ξένους, όχι να µεταφέρει την πίεση των
ξένων στα ελληνικά κόµµατα και στην ελληνική κοινωνία. Έπρεπε
να λάβει σοβαρά υπ’ όψιν του ότι η πλειονότητα του ελληνικού
λαού δεν συµφωνεί µε την πολιτική του. Ούτε καν το κόµµα του
δεν συµφωνεί µε αυτήν την πολιτική. Διότι το µεσοπρόθεσµο
πρόγραµµα από τις περικοπές µέχρι τη φορολογία ξεπερνά τα
εσκαµµένα. 

Τέτοια φορολογική επιδοµή δεν έγινε ποτέ σε καµµία χώρα
στον κόσµο. Απαιτεί από κάθε φορολογούµενο να καταβάλει
υψηλή έκτακτη εισφορά. Μειώνει το αφορολόγητο όριο στις
8.000 ευρώ. Επιβάλλει ειδική εισφορά αλληλεγγύης. Επιβάλλει
τέλος επιτηδεύµατος και άλλες πολλές επώδυνες ρυθµίσεις. Στε-
ρεί, δηλαδή, κάθε ίχνος χρήµατος από την αγορά και εξανεµίζει
κάθε ελπίδα και κάθε δυνατότητα ανάκαµψης.

Αυτό το δέχονται και ξένοι παράγοντες. Ακόµη και ο ΟΗΕ στην
τελευταία έκθεσή του για την κοινωνική κατάσταση στον κόσµο
το 2011 γράφει: «Τα µέτρα λιτότητας που υιοθετούνται για την
αντιµετώπιση υψηλού κυβερνητικού χρέους σε µερικές από τις
αναπτυγµένες οικονοµίες, όπως στην Ελλάδα και στην Ισπανία,
δεν απειλούν απλώς την απασχόληση και τις κοινωνικές δαπάνες,
αλλά καθιστούν παράλληλα την ανάκαµψη περισσότερο αβέβαιη

και εύθραυστη». Είναι παράδοξο να το παραδέχονται αυτό ξένοι
και να µην το καταλαβαίνουν αυτοί που το επιβάλλουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µεσοπρόθεσµο δεν βγαίνει,
αλλά οδηγεί σε παγίδα χρέους, σε κατάρρευση την αγορά, σε
εξαθλίωση την κοινωνία. Τα πραγµατικά γεγονότα αποδεικνύουν
ότι υπάρχουν περιθώρια διαπραγµάτευσης και βελτιώσεων που
θα επιτρέψουν τελικά την ελληνική οικονοµία να σταθεί και πάλι
στα πόδια της. Η λογική των µονόδροµων δεν µας βρίσκει σύµ-
φωνους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Σάββα Αναστασιάδη, Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

Το λόγο έχει ο κ. Αργύρης Ντινόπουλος, Βουλευτής Β’ Αθηνών
της Νέας Δηµοκρατίας.

ΑΡΓΥΡΗΣ ΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Άκουσα τον κ. Βενιζέλο, τον
Υπουργό Οικονοµικών, ο οποίος, απαντώντας στον Πρόεδρο της
Νέας Δηµοκρατίας, έκανε µια προσοµοίωση. Βεβαίως, επρόκειτο
περί µιας προφητείας, η οποία είναι σίγουρο ότι πολύ γρήγορα
θα γίνει πραγµατικότητα. Αναρωτήθηκε, εάν ήταν κυβέρνηση η
Νέα Δηµοκρατία και ήταν Πρωθυπουργός ο Αντώνης Σαµαράς
και έπαιρνε τον Υπουργό Οικονοµικών του να πάνε στην Ευρω-
παϊκή Ένωση να διαπραγµατευτούν, τι θα έλεγαν.

Αυτή η προσοµοίωση, όµως, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, θα µπο-
ρούσε να χρησιµεύσει και σαν ένα παράδειγµα, για να σας κά-
νουµε ένα άλλο ερώτηµα. Εάν κυβέρνηση ήταν η Νέα Δηµο-
κρατία και έφερνε το µνηµόνιο 1 και µετά έφερνε το µεσοπρό-
θεσµο, εσείς θα συναινούσατε; Εσείς θα είχατε κάνει όλη αυτή
την εκστρατεία για να πείσετε και τους δικούς σας, τους λεγό-
µενους αµφισβητίες Βουλευτές, να πάνε οπωσδήποτε να ψηφί-
σουν το µεσοπρόθεσµο, διότι αλλιώς θα χανόταν η χώρα; Θα
είχατε κάνει όλη αυτήν την τεράστια προσπάθεια, για να ψηφι-
στεί ένα τέτοιο µεσοπρόθεσµο, που θα είχαµε φέρει εµείς, έτσι
ώστε να µη χρεοκοπήσει η χώρα; Άρα, λοιπόν, πώς έρχεστε
τώρα και ζητάτε συναίνεση; 

Είναι σαφές το ερώτηµα, κυρίες και κύριοι. Εάν είχε φέρει το
µνηµόνιο 1 και το µεσοπρόθεσµο η Νέα Δηµοκρατία, εσείς τι θα
κάνατε; Δεν χρειάζεται να σας πω, το καταλαβαίνετε.

Χρησιµοποιείτε, όµως, και ένα άλλο επιχείρηµα, ότι η πέµπτη
δόση µπορεί να µη δοθεί, εάν δεν ψηφιστεί το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο. Αυτό, όµως, δείχνει τη δική σας πολιτική αδυναµία.
Είναι δυνατόν µια υπεύθυνη κυβέρνηση να έρχεται και να λέει
στην ελληνική κοινωνία ότι «ξέρετε, εάν δεν πάρουµε µια δόση
12 δισεκατοµµυρίων θα καταρρεύσει η χώρα, το πολιτικό σύ-
στηµα, η κοινωνία, η οικονοµία»; Σε τελική ανάλυση, τι είναι η Ελ-
λάδα; Είναι µία χώρα παρακατιανή; Μήπως θα έπρεπε να το
πούµε και αυτό τους Ευρωπαίους εταίρους µας; 

Είναι δυνατόν, λοιπόν, να λέµε ότι εάν δεν δοθούν αυτά τα 12
δισεκατοµµύρια της πέµπτης δόσης, η Ελλάδα καταστρέφεται;
Ας πούµε ότι στην αυριανή ψηφοφορία δεν περνά το µεσοπρό-
θεσµο. Δηλαδή, δεν έχετε εσείς οι ίδιοι ως Κυβέρνηση, η οποία
είναι υπεύθυνη για τη χώρα σ’ αυτές τις εξαιρετικά δύσκολες
συγκυρίες, ένα δεύτερο σχέδιο; Εξαρτάσθε από µία ή δύο ψή-
φους Βουλευτών σας, οι οποίοι µπορεί να έχουν κάποιες αντιρ-
ρήσεις; Δεν έχετε ένα εφεδρικό σχέδιο για τη χώρα; Τι
Κυβέρνηση είστε τότε; 

Επίσης, ακούω πολλές φορές να λένε και ο Πρωθυπουργός
και ο αρµόδιος Υπουργός για τα κοινοβούλια των άλλων χωρών.
Λένε: Πώς εµείς θα ζητήσουµε, για παράδειγµα, από τους Φιν-
λανδούς, από τους Ολλανδούς -ή δεν ξέρω από ποιους άλλους-
να ψηφίσουν τη βοήθεια προς τη χώρα µας, όταν εκεί υπάρχουν
κυβερνήσεις συνασπισµού µε οριακές πλειοψηφίες κ.λπ.; Δη-
λαδή, πραγµατικά αναρωτιέται κανείς, µήπως θα πρέπει το εν-
διαφέρον το οποίο δείχνετε για τους Φινλανδούς, για τους
Ολλανδούς, να το δείξετε και για τους Έλληνες;

Θέλω να σας πω και κάτι ακόµα. Βεβαίως, υπάρχει αυτή η δια-
δικασία των κοινοβουλίων. Όµως, αυτό είναι ένα διαρθρωτικό
πρόβληµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι ένα πρόβληµα το
οποίο πηγάζει από το γεγονός ότι έγινε µια νοµισµατική ενοποί-
ηση, χωρίς να έχει γίνει µια ενοποίηση των δηµοσιονοµικών πο-
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λιτικών, χωρίς µια κοινή δηµοσιονοµική πολιτική, χωρίς κοινές οι-
κονοµικές πολιτικές. Αυτά είναι διαρθρωτικά προβλήµατα της
ίδιας της Ένωσης. Γι’ αυτά τα προβλήµατα θα πληρώσουν ο Έλ-
ληνας φορολογούµενος, ο Έλληνας συνταξιούχος και εξαιτίας
αυτών των διαρθρωτικών προβληµάτων της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, οι Έλληνες θα φορολογηθούν µε αυτόν τον άγριο τρόπο,
µε τον οποίο επιχειρείτε να τους φορολογήσετε; Είναι δυνατόν
να το λέτε αυτό, όταν σε όλα τα οικονοµικά συστήµατα λένε ότι
για να περιοριστεί το έλλειµµα, κατά 2/3 θα πρέπει να µειώσετε
τις δαπάνες και 1/3 τα έσοδα και εσείς το πάτε µισό-µισό; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επειδή ο χρόνος περνάει, θα ήθελα να πω και κάτι τελευταίο,
αγαπητοί συνάδελφοι. Στην προηγούµενη οµιλία από αυτού εδώ
του Βήµατος, όταν συνεζητείτο η ψήφος εµπιστοσύνης προς την
Κυβέρνηση, είχα πει –διότι πράγµατι είναι ένα µεγάλο θέµα, το
οποίο -κακά τα ψέµατα- µας αφορά όλους, είναι η κατάσταση η
οποία έχει δηµιουργηθεί στην κοινωνία, αυτό που αποκαλούµε
οι πλατείες- σε όλες τις πτέρυγες της Βουλής ότι είναι ένα θέµα.
Είχα προτείνει, λοιπόν, όταν θα συζητείτο το µεσοπρόθεσµο να
βγάλουµε οθόνες για να βλέπει ο κόσµος έξω, η πλατεία, τι λέµε
εµείς εδώ στη Βουλή. Αυτό βεβαίως δεν έγινε. Θα πρότεινα,
όµως, αύριο, όταν θα είναι η κρίσιµη συνεδρίαση και η ψηφοφο-
ρία, η οποία θα επακολουθήσει για το µεσοπρόθεσµο, αντί να
βγάλουµε οθόνες έξω για να µας ακούει ο κόσµος, να βάλουµε
οθόνες µέσα. Να βγάλει µία κάµερα το κανάλι της Βουλής, έχει
τις τεχνικές δυνατότητες, ώστε όταν θα είµαστε εδώ και θα ψη-
φίζουµε µέσα στο εντευκτήριο, στις τηλεοράσεις τις οποίες
έχουµε, η µία τηλεόραση να παίζει τη συνεδρίαση και η άλλη να
παίζει τη συνεδρίαση της κοινωνίας έξω. Να ακούµε τι λέει η πλα-
τεία, τι λέει ο κόσµος. Να πάρετε επιτέλους αυτό το µήνυµα πριν
έρθει η κρίσιµη ώρα της ψηφοφορίας. 

Σήµερα για µία ακόµα φορά –και πρέπει να το πούµε, κύριε
Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ, το λέω και σε σας- φάνηκε το τιτά-
νιο έργο, το οποίο προσπαθούν και επιτυγχάνουν σε σηµαντικό
βαθµό, παρά τις αντίξοες συνθήκες, να κάνουν οι άνδρες της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας. Υπάρχουν τραυµατίες, υπάρχουν άνδρες,
οι οποίοι επί σειρά ωρών, για να µη σας πω ηµερών, φυλάνε
γύρω-γύρω τη Βουλή, φυλάνε εµάς δηλαδή. Ίσως λοιπόν, θα
πρέπει στην όποια οικονοµική σας πολιτική, στις όποιες περικο-
πές, σε αυτόν το σφαγιασµό των επιδοµάτων τον οποίο έχετε
κάνει προς τους άνδρες της Ελληνικής Αστυνοµίας, εξαιτίας και
όλων αυτών των γεγονότων να σκεφθείτε και κάπως να αναθεω-
ρήσετε την πολιτική σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Αργύρη Ντινόπουλο, Βουλευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

Το λόγο έχει η κ. Θεοδώρα Τζάκρη, Βουλευτής Πέλλης του
ΠΑΣΟΚ, µε την οποία ολοκληρώνεται η σηµερινή συνεδρίαση.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Ντινόπουλος δεν ξέρω αν θα ήταν ικανοποιηµένος, αν έµ-

παιναν οι κάµερες πραγµατικά στο Κοινοβούλιο και στο εντευ-
κτήριο από το τι λένε οι άνθρωποι της πλατείας για το σύνολο
του πολιτικού κόσµου, ανεξαρτήτως αν δεν ψηφίζουν ή ψηφίζουν
σήµερα, κύριε Ντινόπουλε, το µεσοπρόθεσµο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε εδώ σήµερα σε
µία ιστορική ώρα ευθύνης για τον τόπο, προκειµένου να αποφα-
σίσουµε αν θα συνεχίσουµε την προσπάθεια εξόδου από την
κρίση ή αν θα τα παρατήσουµε στα µέσα της διαδροµής, υπο-
θηκεύοντας το µέλλον της πατρίδας µας. 

Ο τόπος µας έχει ανάγκη από την αποφασιστικότητά µας, τα
οξυµένα αντανακλαστικά µας, τη βούλησή µας, προκειµένου να
προχωρήσουµε στις µεγάλες τοµές που χρειαζόµαστε, στο πο-
λιτικό σύστηµα, στο κοινωνικό κράτος, στο αναπτυξιακό και οι-
κονοµικό µοντέλο. Ήδη έχουµε διανύσει το πρώτο κρίσιµο
διάστηµα της διακυβέρνησης και σε λιγότερο από δύο χρόνια
έχουµε καταφέρει να αλλάξουµε την εικόνα της χώρας και να
στρέψουµε την αρνητική πορεία των συσσωρευµένων προβλη-
µάτων που µας κληροδότησε η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

Σε όλους τους τοµείς της δηµόσιας και κοινωνικής σφαίρας

βρεθήκαµε µπροστά σε µία οδυνηρή πραγµατικότητα. Η οικονο-
µία µας βρισκόταν στα πρόθυρα της στάσης πληρωµών, είχαµε
χάσει πλήρως την αξιοπιστία µας στους Ευρωπαίους εταίρους
και στη διεθνή αγορά, η ανταγωνιστικότητα της χώρας µας είχε
κατρακυλίσει από την τριακοστή έβδοµη θέση που βρισκόταν το
2003 στην εβδοµηκοστή πρώτη το 2009, η ανάπτυξή µας στηρι-
ζόταν σε ένα καταναλωτικό πρότυπο µε βάση τα δανεικά και όχι
τον πραγµατικό παραγόµενο πλούτο. Η Ελλάδα κατρακύλησε εί-
κοσι δύο θέσεις στο δείκτη διεθνούς διαφάνειας, κατέχοντας το
2004 την τεσσαρακοστή ένατη και το 2009 την εβδοµηκοστή
πρώτη θέση. Ο δηµόσιος τοµέας βρισκόταν σε πλήρη αδράνεια.
Πελατειακό κράτος, ορδές συµβασιούχων, ένας δηµόσιος ει-
σπρακτικός µηχανισµός στα όρια της κατάρρευσης. Παραλά-
βαµε έναν αγροτικό τοµέα σε εκρηκτική κατάσταση. 

Οι πολιτικές επιδότησης, που συγκρούονταν µε τους κανόνες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και µία κατάσταση εγκατάλειψης του
παραγωγικού ιστού της χώρας, οδήγησαν τον αγροτικό τοµέα,
που µέχρι τότε συσσώρευε το 11,7% του εργατικού δυναµικού
να συµβάλει µόνο κατά 3,8% στο ΑΕΠ. Στον τοµέα της πράσινης
ανάπτυξης κανένα ουσιαστικό βήµα δεν είχε ολοκληρωθεί. 

Όλα αυτά, όµως, βρίσκονται πλέον στο παρελθόν. Στο διά-
στηµα αυτό καταφέραµε να αποκαταστήσουµε τη διεθνή αξιοπι-
στία της χώρας µας και να τη σώσουµε από τη σίγουρη χρεο-
κοπία και τον συνεπακόλουθο αργό θάνατο της οικονοµίας αλλά
και της ίδιας µας της κοινωνίας. 

Με τα µέτρα περιστολής των κρατικών δαπανών και αύξηση
των εσόδων σταµατήσαµε το δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό και
σταθεροποιήσαµε το µακροοικονοµικό περιβάλλον.

Εµείς καταφέραµε να σώσουµε την οικονοµία από την κατάρ-
ρευση και εµείς θα ανατάξουµε και την παραγωγική βάση της
χώρας µας. 

Η περιστολή του ελλείµµατος, ο περιορισµός της ύφεσης, η
αποκατάσταση της βιωσιµότητας των ασφαλιστικών ταµείων, η
αποκατάσταση της κοινωνικής δικαιοσύνης µε την αντιµετώπιση
της φοροδιαφυγής και όλες αυτές οι αλλαγές τις οποίες ήδη
έχουµε δροµολογήσει, αποσκοπούν στην επανένταξη της χώρας
µας στο διεθνές οικονοµικό περιβάλλον, στην ανάδειξη της πα-
ραγωγικής βάσης της οικονοµίας και όχι απλά του εισαγωγικού
εµπορίου, στη σταθεροποίηση του βασικού πυλώνα της οικονο-
µίας µας, του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος, στη ριζική ανα-
διάρθρωση της φορολογικής διοίκησης, στην εξασφάλιση της
σύνταξης του Έλληνα συνταξιούχου, στη δίκαιη αναδιανοµή του
πλούτου. 

Στο χώρο της υγείας, ήδη η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ έχει κάνει
σηµαντικά βήµατα για την πάταξη της εγκληµατικής σπατάλης
και της διαφθοράς. Οι πολύτιµοι οικονοµικοί πόροι από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση αποτελούν έναν από τους βασικούς πυλώνες
ανάταξης της ελληνικής οικονοµίας. Η προηγούµενη κυβέρνηση
τους είχε εγκαταλείψει, τους είχε κατατµήσει σε εκατοντάδες
µικρά προγράµµατα. Επιπλέον, είχε αυξήσει σηµαντικά τις δια-
χειριστικές αρχές, επιβαρύνοντας δραµατικά τη γραφειοκρατία.
Η απορρόφηση είχε πέσει στο ναδίρ, κάτω από το 3% το 2008,
ενώ είχαν ήδη χαθεί κοινοτικοί πόροι της τάξεως του 1,2 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ. Σήµερα, η απορρόφηση, µόλις είκοσι µήνες
µετά την ανάληψη της διακυβέρνησης από το ΠΑΣΟΚ, φθάνει
στο 25% µε 27%, µε την πρόβλεψη στο τέλος του 2011 να έχει
ξεπεράσει το 35%. 

Σήµερα, η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και ο Πρωθυπουργός δί-
νουν µία σηµαντική αναπτυξιακή µάχη για την Ελλάδα στις Βρυ-
ξέλλες επιδιώκοντας τη µείωση της εθνικής συµµετοχής από το
25% στο 15%. Αυτή η προοπτική θα αποτελέσει µία δυναµική
αναπτυξιακή προσπάθεια για την Ελλάδα, καθώς η απορρόφηση
των κονδυλίων θα γίνεται πλέον ευκολότερα, ταχύτερα και φθη-
νότερα. Και άρα, δεν θα υπάρχει δυνατότητα να χαθούν ή να κο-
ρεστούν κοινοτικοί πόροι και πολύτιµα κοινοτικά κονδύλια. 

Έχει γίνει πλέον αντιληπτό σε ολόκληρη την ελληνική κοινωνία
ότι η έξοδος από την κρίση απαιτεί ένα νέο µοντέλο ανάπτυξης
και παραγωγής. Η ελληνική οικονοµία οφείλει να προσαρµοστεί
στα νέα παγκόσµια δεδοµένα ως µία σύγχρονη οικονοµία του
21ου αιώνα. Αυτή η αλλαγή στην παραγωγική νοοτροπία, στον
ευρύτερο τρόπο παραγωγής του ιδιωτικού και του δηµοσίου
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τοµέα, εξασφαλίζει την ανάπτυξη που όλοι θέλουµε, τη βελτίωση
της ποιότητας και της ποσότητας του ελληνικού παραγόµενου
προϊόντος. Η οικονοµική ευηµερία του Έλληνα πολίτη περνάει
σήµερα µέσα από τη βελτίωση της εκπαίδευσης, την πράσινη
ανάπτυξη, τον υγιή ανταγωνισµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το βάρος της ευθύνης που
µας βαρύνει ως µέλη του ελληνικού Κοινοβουλίου, πρέπει να κα-
ταθέσουµε και την τελευταία ικµάδα των δυνάµεών µας, προκει-
µένου να µην ξαναζήσουµε αυτήν την απαξίωση. 

Πρέπει να καταστεί σαφές ότι ο αναβρασµός που βιώνουµε
σήµερα, προηγήθηκε του µηχανισµού στήριξης. Η σηµερινή κα-
τάσταση µε τον κύριο όγκο του οικονοµικού άγχους να βαραίνει
υπέρµετρα το µισθωτό και το συνταξιούχο, δεν δηµιουργήθηκε
επειδή κάποιοι εδώ σήµερα έχουν περισσότερη ευαισθησία από
κάποιους άλλους. Όταν πριν ένα έτος περίπου αναγκαστήκαµε
υπό το βάρος της κληρονοµιάς της παρελθούσας κυβέρνησης,
να προσφύγουµε στο µηχανισµό στήριξης, το πράξαµε ώστε να
αποφύγουµε τα χειρότερα για τη χώρα, για να παραµείνει ζων-
τανή η ελληνική οικονοµία.

Με µοναδική συναίσθηση ευθύνης δώσαµε µία ανάσα ζωής και
αναλάβαµε την ευθύνη και το κόστος για ένα πολύ δύσκολο πρό-
γραµµα οικονοµικής ανάπτυξης που περιλάµβανε επώδυνες απο-
φάσεις. Δεν φοβηθήκαµε, δεν φυγοµαχήσαµε, σταθήκαµε
ειλικρινείς απέναντι στον ελληνικό λαό και ζητήσαµε να συστρα-
τευτεί µαζί µας µε όλες του τις δυνάµεις, για να σωθεί η χώρα.

Η προσπάθεια εξόδου από την κρίση θα ήταν ατελέσφορη, αν
δεν αγωνιζόµασταν παράλληλα, προκείµενου να εκλείψουν τα
αίτια που τη δηµιούργησαν. Για να το πετύχουµε, ξεκινήσαµε
αµέσως µε την ανάληψη της διακυβέρνησης της χώρας µε µε-
γάλες αλλαγές σε δοµές και θεσµούς που χτυπούν τα πραγµα-
τικά κατεστηµένα και τις ρίζες των προβληµάτων που
δηµιούργησαν αυτήν την κατάσταση και συνεχίζουµε προς αυτήν
την κατεύθυνση χωρίς να υπολογίζουµε το πολιτικό κόστος. 

Ποιος µπορεί να αγνοήσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις
µεγάλες αλλαγές στις δοµές και στον τρόπο λειτουργίας της δι-
οίκησης που επιτεύχθηκαν σε λιγότερο από δύο χρόνια, τις και-
νοτοµίες και τις πολυεπίπεδες µεταρρυθµίσεις, που αλλάζουν
ριζικά τη φυσιογνωµία του κράτους, δηµιουργώντας απτά οφέλη
και για το διοικητικό µηχανισµό, αλλά και για τους ίδιους τους
πολίτες, τη δηµιουργία µιας σχέσης εµπιστοσύνης µεταξύ του
κράτους και του φορολογούµενου, του διοικούµενου, την απο-
κέντρωση εξουσίας εκεί ακριβώς απ’ όπου εκπορεύεται η εξου-
σία, την οικονοµία πόρων και ανθρώπινου δυναµικού; Αυτά που
χρόνια τώρα θεωρούνταν αυτονόητα, αλλά δεν γίνονταν, έχουν
αρχίσει και υλοποιούνται, δίνοντας µία διαφορετική προοπτική
στη χώρα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η υιοθέτηση του µεσοπρόθεσµου
προγράµµατος από το ελληνικό Κοινοβούλιο αποτελεί προϋπό-
θεση για την εκταµίευση της πρώτης δόσης του υφιστάµενου δα-
νείου των 110 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Για να δοθεί η δόση των
12 δισεκατοµµυρίων, θα πρέπει να διασφαλιστεί ότι η χώρα µας
διαθέτει επιπλέον χρηµατοδότηση για τα επόµενα χρόνια. Και
δεν είναι, βέβαια, µόνο η δυνατότητα άµεσης ανταπόκρισης του

ελληνικού κράτους στις υποχρεώσεις του, που επιτάσσει την ψή-
φιση του µεσοπρόθεσµου, είναι και η ανάγκη εξωτερίκευσης
µιας στάσης ευθύνης απέναντι στους εταίρους µας, που µας δα-
νείζουν.

Η χώρα µας οφείλει να εκπέµπει ένα µήνυµα ενότητας, να απο-
δεικνύει την ικανότητα να στέκεται στα πόδια της χωρίς επιτή-
ρηση, χωρίς εξάρτηση, χωρίς δανεικά. Και η ικανότητα αυτή δεν
πρέπει να χαρακτηρίζει µόνο έναν πολιτικό χώρο, αλλά το σύ-
νολο των πολιτικών δυνάµεων της χώρας. 

Τα µέτρα, τα οποία πρόκειται να ληφθούν δεν καθιστούν ευ-
τυχή κανέναν απολύτως Έλληνα. Είναι σκληρά και σε πολλές πε-
ριπτώσεις είναι και άδικα. Δεν υπάρχει όµως η πολυτέλεια να
βρεθούν άµεσα οι πόροι αυτοί που θα επιτρέψουν την επίτευξη
του στόχου της µείωσης του δηµοσιονοµικού ελλείµµατος. Επο-
µένως όλα όσα αποφασίστηκαν µέχρι σήµερα και πρόκειται να
αποφασιστούν δεν αποτελούν προϊόν κακών διαπραγµατεύσεων
ή ελλιπούς γνώσης των κανόνων της αγοράς. Ήταν το αποτέλε-
σµα που όριζε και ορίζει η ανάγκη της διάσωσης της χώρας, η
ανάγκη συνέχισης λειτουργίας του κράτους, της καταβολής µι-
σθών και συντάξεων, της αποφυγής κατάρρευσης του τραπεζι-
κού συστήµατος της χώρας. 

Στην προσπάθεια αυτή της αναστροφής της σηµερινής κατά-
στασης και λάθη έγιναν και παραλείψεις υπήρξαν. Εµείς δεν φο-
βόµαστε να αναγνωρίσουµε τα λάθη µας και να προβούµε σε
διορθωτικές κινήσεις. Ο µηχανισµός στήριξης και ο δανεισµός
αποτελούν µόνο το µέσο. Ο σκοπός µας είναι να αλλάξουµε
βαθιά τη χώρα ώστε να µην ξαναβρεθεί ποτέ στην κατάσταση
στην οποία την παραλάβαµε. Στην προσπάθεια οικοδόµησης
ενός νέου κράτους κανένας απολύτως Έλληνας δεν περισσεύει.
Για να κινητοποιήσουµε όµως όλες αυτές τις υγιείς παραγωγικές
δυνάµεις θα πρέπει να δώσουµε στον τόπο µας ελπίδα, την πίστη
ότι θα δώσουµε όλοι οι Έλληνες ενωµένοι µε όραµα και σχέδιο
τον αγώνα µας προκειµένου να κερδίσουµε το µέλλον µας. Η
απαρχή αυτής της προσπάθειας θα πρέπει να γίνει µέσα από
αυτή την Αίθουσα µε την ψήφιση του µεσοπρόθεσµου προγράµ-
µατος. Μιλώντας τη γλώσσα της αξιοπιστίας, της ευθύνης, της
αποφασιστικότητας, θα πρέπει να στείλουµε το µήνυµα στους
Έλληνες ότι όσο πιο γρήγορα και αποφασιστικά συστρατευ-
θούµε τόσο πιο γρήγορα θα εξέλθουµε από αυτή την επονείδι-
στη κρίση. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κυρία Θεοδώρα Τζάκρη, Βουλευτή Πέλλας του ΠΑΣΟΚ, τελευ-
ταία οµιλήτρια της σηµερινής συνεδρίασης. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 1.12’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα Τετάρτη 29 Ιουνίου 2011 και ώρα 9.30’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: συνέ-
χιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οι-
κονοµικών: «Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατη-
γικής 2012-2015» σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη. 
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